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TA TEDEN / TA TEDEN 

Žrdjfenfe /e zago-* 
fovo tudi lepol 

Prazniki so sedaj zares pred nami, tako kot se počasi ali 
pa hitro bliža konec leta, ki smo ga preživeli tako ali dru
gače. Eni boste rekli, da zelo dobro, drugi pa ga boste želeli 
čimprej pozabiti. Pred dokončno oceno pomislite na to, 
kakšno je bilo pri vas osebno, v družini, sorodstvu, podjetju, 
kraju, občini, državi in v svetu. Le tako bomo bolj na jas
nem, kakšno je bilo v resnici. Dejstvo je, da živimo hitreje 
kot pred leti, morda ali pa zagotovo prehitro, da bi resnično 
živeli polno življenje, ki ni le materialne dobrine - denar, po 
domače povedano. Ustavimo se nekaj časa ravno pri tem, pri 
življenju, kakršnega živimo. Posledice prehitrega življenja 
in splošnih razmer vse prej kot dobro vplivajo na naše 
počutje in zdravje, medsebojne odnose, okolje - skratka, ne
gativnih posledic nič koliko. Takšen je pesimističen, za mar
sikoga žal realističen pogled na življenje. Kako pa je z opti
mističnim pogledom in življenjem? Kam smo ga dali, kam 
odrinili, da je toliko slabega v nas in našem okolju? Ena 
sama žalost in črna kronika? Ne, to ne more in ne sme biti 
res! Kaj res v vsem, čemur pravimo življenje, ni nič lepega, 
prijetnega, vrednega posnemanja in spominov? Je in to še 
veliko, le negativno je v javnosti prevladalo nad pozitivnim, 
če se izrazim po matematično. Poglejmo v sebe in okrog sebe 
ter poiščimo lepo, prijetno, spodbudno, vredno posnemanja 
in se ne zapirajmo v lupino, da bi se tako izognili življenju, 
ki je lahko tako lepo. Ne verjamete? Poskusite, splačalo se 

vam bo, tako kot se je 

marsikomu, pa žal o tem 

vemo malo ali nič! 

' P r i nese l je-bofibo-n-e i-n pisane^-balone.. . —, 
Foto: M . O z m e c 



A I C T U A L N O 

UUTOMER / V I N O MESECA ŠTIRIKRAT IZ UUTOMERCANA 

Vinar lefa 1997 
S l o v e n s k a v inska a k a d e m i j a Veri tas iz Ptuja j e v l e tu 1997 
dese tkra t izbrala v ino m e s e c a . V insk i vzorci , ki j i h o c e n 
juje komis i ja , ses tav l jena iz eno logov , trgovcev z v ini , vi
nogradnikov , novinarjev in potrošn ikov , vodi pa j o m e d n a 
r o d n o pr i znan i v insk i s trokovnjak dr. D u š a n Terče l j , so 
vzeti iz prodajne m r e ž e . Ocenjevanje po teka p o p o s e b n i 
m e t o d i , t a k o da z m a g a v ino , k i se p o n a š a z najbo l j š im raz
m e r j e m m e d kval i te to v ina in njegovo c e n o . Veritasov v ins 
ki n a k u p o v a l n i vodnik j e torej svetovanje p o t r o š n i k o m , z 
n a k u p o m katerega v ina b o d o za n a j m a n j denarja preje l i 
na jbo l j šo kval i te to . S k u p a j so v l e tu 1997 o c e n i l i 221 v ins
k i h vzorcev. V i n o m e s e c a j e b i l o kar št irikrat iz Ljuto
m e r s k e k le t i , dvakrat iz k le t i R a d g o n s k e gor ice , po enkrat 
pa so se z nj im p o n a š a l i z a s e b n a kletarja S i m i č i n 
Kupl jen , k le t V i n a k o p e r i n KK, Vinarstvo S l o v e n s k e gori
ce - H a l o z e Ptuj . 

Ljutomerski kletarji so priz
nanje za vinarja leta 1997 prejeli 
prav v letu svoje tridesetletnice. 
Ljutomerska klet je bila namreč 
ustanovljena leta 1967 in deluje 
v okviru podjetja Ljutomerčan, 
ki je kmetijsko in predelovalno 
podjetje. Prihodki od vinarstva 
predstavljajo približno tretjino 
vseh prihodkov podjetja. Pot lju
tomerske kleti k letošnjemu na
zivu vinarja leta se je začela že s 
prvim ocenjevanjem za vino me
seca januarja in februarja. Vino 
meseca je takrat postal laški 
rizling slamnjak, letnik 1994, 
marca sauvignon, letnik 1995, 
aprila laški rizling 1994 in maja 
ljutomerčan 1996. 

Po ormoški kleti, ki je bila vi
nar leta 1996, je ljutomerska klet 
že druga z območja Ormoško-
Ijutomerskih goric, ki se ponaša 
s tem nazivom. Vsekakor dokaz 
več, da rastejo na tem območje 
res odlična vina in da znajo ta
mkajšnji vinarji svojo kakovost 
ponudit i tudi za realno ceno. V 
kleti Ljutomerčan so prepričani, 
da jim bo naziv vinarja leta po
magal pri promociji in trženju 
njihovega vina v prihodnje. Si
cer pa so v ljutomerski kleti vaje
ni priznanj in odličij, saj so jih 
osvajali že na številnih ocenje
vanjih doma in v svetu. Tudi v 
letu 1997 so na sejmih v Ljublja
ni, Gornji Radgoni, na Češkem 
in na ocenjevanju chardonnay-
jev v Franciji prejeli kar 21 
odličij. 

Potem ko jim je direktor Slo
venske vinske akademije Veritas 

Branko Vodušek v družbi slo
venske vinske kraljice Katarine 
Jenžur izročil še priznanje za vi
narja leta 1997, smo enologinjo 
Cvetko Sakelšek povprašali, ali 
je bila prepričljiva osvojitev na
ziva že v prvih mesecih leta 
naključna ali načrtna: "Prvo 
vino, laški rizling slamnjak, je 
revija Veritas vzela s tržišča brez 
naše vednosti. Ko smo že osvoji
li naslov vino meseca, smo šele 
izvedeli, da je bilo v konkurenci 
tudi naše vino. Že prej in tudi 
potem smo z našimi vini sodelo
vali na teh ocenjevanjih, ki jih 
zelo podpiramo, saj gre za korist 
potrošnikov, ki dobijo dodatno 
informacijo tudi o kakovosti 
vina. Gre za priporočilo, kako za 
primerno ceno dobiti najboljšo 

kvaliteto." 
Kaj vam pomeni to priznan-

je? 
"To priznanje nam veliko po

meni in menim, da bo tudi veli
ko pripomoglo pri trženju naših 
vin, saj bo slovenska javnost sez
nanjena z našim nazivom vinarja 
leta in potrošniki se bodo lažje 
odločali, za primerno ceno kupi
ti odlično vino." 

Kakšen je bil letnik 1997 v 
kleti Ljutomerčan? 

"Tudi mi imamo letos nadpov
prečen letnik. Obdelujemo nekaj 
manj kot 300 hektarjev vinogra
dov in smo pridelali 2.660.000 
kilogramov grozdja. Z nekaj os
tanki lanskega pridelka imamo 
sedaj v kleti prek 2 milijona lit
rov vina. Večina tega bo vrhun
sko vino, nekaj bo kakovostnega. 
Vse srednje rane sorte so dozore
le do vrhunskih kvalitet, ni bilo 
potrebno dosladkanje, saj so sor
te chardonnay, sauvignon in tra-
minec dosegle 20 in več odstot
kov naravnega sladkorja." 

S kooperanti torej pri vas ne 
sodelujete? 

"Sodelujemo tudi s kooperanti, 
vendar ker je bilo letos lastnega 
pridelka dovolj za našo klet, smo 
tisto, kar smo odkupili od koo
perantov, že kot mošt prodali 
naprej, v kleti imamo torej samo 
vino iz lastnih nasadov." 

J . Bračič 

D i r e k t o r S V A V e r i t a s B r a n k o V o d u š e k ( v s r e d i n i ) j e v 
družbi s l o v e n s k e v i n s k e k r a l j i c e K a t a r i n e Jenžur p o 
d e l i l p r i z n a n j e v i n a r j a l e t a d i r e k t o r j u p o d j e t j a L j u t o 
m e r č a n J a n k u K u m r u 

RADGONA / IGRE SLEPIH MISI 

Ob k o n c u leta j e p r e d s e d n i k o b č i n s k e g a sveta v Gornji 
R a d g o n i Pe ter Fr idau s sode lavc i n a nov inarsk i konferen
ci predstavi l dosedanje de lovanje o b č i n s k e g a sveta i n nje
govih organov. P o s e b e j je opozor i l na težave , s ka ter imi se 
s o o č a j o že od leta 1995 , ko so spreje l i novi s tatut . Takrat 
j e pr i š lo do prvih n e s p o r a z u m o v in zamer , ki so se n a t o 
s topnjevale in povzroči le kratek s t ik m e d ž u p a n o m in 
o b č i n s k i m svetom. V z a d n j e m obdobju so se konf l ikt i 
s topnjeval i , najbolj pri spre jemanju o b č i n s k e g a pro
r a č u n a za lan i in l e to s . 

Predsednik gornjeradgonske-
ga občinskega sveta Peter Fridau 
je posebej poudaril, da se župan 
ne odziva na njihova vabila in se 
tudi ne udeležuje sestankov de
lovnih teles in odborov 
občinskega sveta. Zavrnil je 
očitke, da so doslej delali proti
zakonito, saj niso dobili ni
kakršnega pravnega spodbijanja 
odlokov ali sklepov. Pristojne 
državne službe so jih samo v 
dveh primerih zaprosile za do
datna mnenja, sicer pa njihovim 
odločitvam niso oporekale. 

Na srečanju z novinarji je 
vodstvo gornjeradgonskega 
občinskega sveta nanizalo še več 
ocen in ugotovitev, da so delali 
uspešno in da so sprejemali 
odločitve v dobrobit občine. 
Pogrešali so nekoliko učinkovi
tejši servis občinske uprave, ki 
bi ob normalnih razmerjih in 
pogojih delovanja lahko več 
prispevala k uspešnemu fun
kcioniranju lokalne skupnosti. 
V občini se zaostrene razmere že 
poznajo, zlasti na razvojnem 
področju, in se bodo najbrž na

daljevale tudi prihodnje leto, ko 
bodo lokalne volitve. Občinski 
svet bo prihodnje leto namenil 
več pozornosti obravnavi gospo-
darsko-razvojne strategije, 
pripravili bodo analizo lastnega 
delovanja in že januarja pri
hodnje leto obravnavali osnutek 
proračuna. Občinski svet bo 
kmalu razpravljal še o poročilu 
nadzornega odbora, ki naj bi 
ugotovil veliko nepravilnosti pri 
izvajanju proračuna in uporabi 
denarja davkoplačevalcev, so še 
povedali na dobro obiskani tis
kovni konferenci. Ta vendarle ni 
odgovorila na množico vprašanj 
o medsebojnih odnosih najodgo
vornejših občinskih funkcionar
jev, ki so vse prej kot zgledni. 
Oboji zatrjujejo, da imajo prav, 
marsikaj pa naj bi postalo jasno 
po 29. decembru, ko bo v Gornji 
Radgoni zadnja letošnja seja ta
mkajšnjega občinskega sveta. 

M a r j a n Toš 

P T U J / V BOLNIŠNICI POTEKA CIVILNO SLUŽENJE VOJAŠKE DOLŽNOSTI 

Z cfefoffl fKMmiga/o J|fiNlem 
Glede n a d o l o č i l a z a k o n a o vojaški d o l ž n o s t i in uredbe o 
uveljavljanju ugovora vest i vojaški d o l ž n o s t i in o izvajanju 
c iv i lne s l u ž b e se n a d o m e s t n a c iv i lna s lužba izvaja v s i s te 
m u za zašč i to , reševanje in p o m o č o z i r o m a v v l a d n i h i n 
n e v l a d n i h organ izac i jah , ki opravljajo reševa lno in h u m a 
n i tarno a l i drugo dejavnost , ki j e j a v n e g a p o m e n a in ki j i h 
n a p o d l a g i javnega razp i sa prav i loma na vsaki dve le t i 
do loč i min i s t er , k i j e pr i s to jen za upravo. S p l o š n a bol
n i š n i c a dr. J o ž e t a Potrča je p o n u d b o na javni razpis za iz
b iro organizac i j in s lužb , v kater ih se b o izvajala c iv i lna 
s lužba kot n a d o m e s t i l o v o j a š k e m u r o k u , p o s l a l a na pobu
do direktorja dr. Lojzeta Arka. Kot s m o izvedel i od S t a n i s 
lava R u p n i k a , vodje s e k t o i j a za ugovor vest i vojaški 
d o l ž n o s t i pri min i s trs tvu za notranje zadeve R e p u b l i k e 
S loveni je , j e ptujska b o l n i š n i c a m e d prvimi n a Š t a j e r s k e m 
pr idob i la o d l o č b o o pr i znanju s ta tusa organ izac i j e , v kate 
ri se b o izvajala n a d o m e s t n a c iv i lna s l u ž b a državljanov, ki 
j i m j e p r i z n a n ugovor vest i vojaški d o l ž n o s t i . 

Odločbo, da je izbrana med 
trenutno 47 pooblaščenimi orga
nizacijami v Sloveniji, je bila v 
ministrstvu za notranje zadeve 
Republike Slovenije podpisana 
14. januarja letos. Tej je sledila 
pogodba, s katero so podrobneje 
uredili pogoje in obveznosti v 
zvezi z izvajanjem nadomestne 
civilne službe. Z odločbo so bila 
določena tudi dela in naloge, ki 
jih bodo državljani, ki jim je 
priznan ugovor vesti vojaški 
dolžnosti in jih bodo napotili na 
opravljanje nadomestne civilne 
službe v ptujsko bolnišnico, op
ravljali. To so predvsem pomoč 
pri oskrbi, zdravstveni negi in 
hranjenju bolnikov, transport 
hrane na oddelke, kurirska opra
vila med oddelki in izven bol
nišnice, opravila v ekonomatu in 
skladiščnih delih in podobno. 
Določilo odločbe pa je tudi, da 
delo lahko poteka v okviru de
lovnega procesa ptujske bol

nišnice. Civilna služba je glede 
pravic iz zdravstvenega in social
nega varstva izenačena z vojaki, 
ki služijo vojaški rok v vojaških 
enotah in zavodih. Prav tako je 
civilna služba glede vštevanja v 
delovno dobo izenačena z 
vojaškim rokom. 

Prvič je bilo civilno služenje 
urejeno z zakonom o vojaški 
dolžnosti, ki mu je sledil v letu 
1995 zakon o spremembah in 
dopolnitvah zakona o vojaški 
dolžnosti, v prejšnjem letu pa je 
bila sprejeta tudi uredba o uvel
javljanju ugovora vesti vojaški 
dolžnosti in o izvajanju civilne 
službe. Po navedbah Stanislava 
Rupnika, letno dobijo okrog 
1000 vlog za civilno služenje z 
vseh območij Slovenije, odobrijo 
pa jih okrog 90 odstotkov. Tru
dijo se, da bi vloge v sodelovanju 
z ministrstvom za obrambo čim 
zadovoljiveje rešili, tako kot jim 
to nalagata zakon o vojaški 

dolžnosti in že omenjena 
uredba. Za civilno služenje se 
najpogosteje odločajo državljani 
z visokošolsko izobrazbo teh
nične usmeritve, zlasti še z elekt-
ro in strojne fakultete. 

V ptujski bolnišnici t renutno 
štirje fantje opravljajo nado
mestno civilno službo, v krat
kem pričakujejo še tri. V letu 
1998 naj bi jih bilo še osem. 
Prišli so 17. novembra. Na teden 
morajo opraviti 42 ur, zanimivo 
pa je tudi, da se vsak dan vozijo 
domov, ker v bolnišnici zanje 
niso imeli pr imernih nastanitve
nih prostorov. 

Gregor Zavec je absolvent 
strojništva na fakulteti v Mari
bora. Doma je iz Radizela pri 
Maribora. Za civilno služenje se 
je odločil iz moralnih in reli
gioznih razlogov. Zaradi svoje 
odločitve ni imel nobenih prob
lemov ne doma in ne v svojem 
okolju. Opravlja pomožna dela v 
kuhinji, razvaža hrano in po 
potrebi opravlja tudi druga dela. 
Z odnosom zaposlenih in pa
cientov je zadovoljen. 

Bernard Beranič je doma iz 
Hoč, je študent tik pred diplomo 
na strojni fakulteti v Mariboru. 
V civilno služenje so ga vodili 
etični, religiozni in filozofski 
razlogi, njegovo pojmovanje sve
ta in življenja, ki je proti vsaki 
obliki nasilja, zato je tudi vegeta
rijanec. Dela v kuhinji, delo je 
včasih naporno. V svoji vlogi za 
civilno služenje je napisal, da bi 
želel biti čim bliže doma. "V ci
vilnem služenju se počutim ko
ristnejšega, kot če bi bil v kla
sični vojski. S svojim delom res
nično pomagamo ljudem, nare
dimo nekaj dobrega za njih." 

Peter Toplak je že zaposlen, 
doma pa je iz Maribora. Najpo
gosteje opravlja transportne pos
le. Za civilno služenje se je 
odločil iz moralnih, predvsem 
pa verskih razlogov, ker je pri
padnik Jehovovih prič. Ljudje 
in okolje pozitivno sprejemajo 
njegovo odločitev za civilno 
služenje, nihče se tudi iz njih ne 
norčuje, da bi bili zato, ker civil
no služijo, manj vredni, da bi ne 
bili "pravi moški". 

Tudi Davorin Surlan prihaja 
iz Maribora. V civilno služenje 
so ga vodili religiozni razlogi. 
Dela v transportu. Dela je več 
kot dovolj, pravi, zato bi kakšno 
pomoč še potrebovali. 

M a i d a G o z n i k 

N a d o m e s t n o c i v i l n o s l u ž b o v p t u j s k i b o l n i š n i c i o p 
r a v l j a j o ( o d l e v e ) : G r e g o r Z a v e c , B e r n a r d B e r a n i č , P e 
t e r T o p l a k i n D a v o r i n Š u r i a n . F o t o : K o s i 

LAPORJE / IZGLASOVALI KRAJEVNI SAMOPRISPEVEK 

GrmdIM kodo dodatne 
9olsko pfosšwto 

Krajani krajevne s k u p n o s t i Laporje so m i n u l o nede l jo 
izg lasoval i podal j šanje krajevnega samoprispevka , šes tega , 
ki ga b o d o plačeval i od 1. apri la 1998 do 3 1 . marca 2 0 0 3 . 
Takrat bo n a m r e č m i n i l o n a t a n k o 3 0 let , odkar v kraju na 
t a k š e p n a č i n zbirajo sredstva za urejanje l o k a l n i h zadev. 

Od 1344 volilnih upravičencev 
jih je prišlo na glasovalna mesta 
766 ali 56,9 odstotka. Za nadalje
vanje krajevnega samoprispevka 
so se izrekli 403 ali 52,61 odstot
ka in proti 361 ali 47 odstotkov, 
dve glasovnici pa sta bili nevel
javni. 

Samoprispevek bodo plačevali 
krajani, ki stalno bivajo na 
območju krajevne skupnosti La
porje. Zaposleni bodo plačevali 
dva odstotka od neto plače, za
vezanci, ki samostojno opravlja
jo gospodarsko ali drugo de
javnost, dva odstotka od bruto 
zavarovalne osnove, zmanjšane 
za prispevke in davke, dva 
odstotka od svojih neto poko
jnin upokojenci razen tistih, ki 
prejemajo varstveni dodatek in 
kmetje šest odstotkov od ka
tastrskega dohodka. Po dva 
odstotka bodo plačevali zavezan
ci od dopolnilne dejavnosti od 

dvačne osnove dobička, 
zmanjšane za odmerjene davke, 
ter dva odstotka vsi, ki dosegajo 
dohodek s pogodbenim delom, 
avtorskimi honorarji in najem
ninami od bruto prejemka, 
zmanjšanega za prispevke in 
davke. Krajani na začasnem delu 
v tujini in vsi, ki imajo na 
območju krajevne skupnosti 
zgrajene hiše ali vikende, pa 
bodo plačevali letno po 100 
D E M v tolarski protivrednosti. 

V petih letih bodo zbrali 50 
milijonov tolarjev, z njimi pa so
financirali obnovo šolskega pos
lopja in gradnjo prizidka v La
porju, zaključna dela na cerkvah 
v Laporju in Kočnem ter poso
dobitve in rekonstrukcijo kra
jevnih cest, javne razsvetljave in 
avtobusnih postajališč na 
območju krajevne skupnosti. 
Celotni program je sicer ov
rednoten na 180 milijonov tolar
jev, vendar bosta pri šoli tričetr-
tine sredstev prispevali občina 
in država, občina pa bo pomaga
la še pri sofinanciranju in ure
janje krajevnih cest. 

V i d a T o p o i o v e c 

TEDNIK/e naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga ye 
ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 
1948. Izdaja RADIO - TEDNIK, d.o.o., 
Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc (odgovorni 
urednik). Jože Bračič, Majda Goznik, 
Viki Klemenčič Ivanuša, Martin 
Ozmec, (novinarji), Slavko Ribarit, 
(grafično-tehnični urednik), Jože 
Mohorič (tehnični urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
1041-669-509 
Naslov: RADIO -TEDNIK, p.p. 95, 
Raičeva 6, 2250 Ptuj: » (062) 771-261, 
779-371, 771-226: faks (062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
Epošta: tednik® kdm-ptui.si 
Celoletna naročnina 6.360 tolarjev, 
za tuimo 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK. Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje 
Republike Slovenije St. 23/58-92 z dne 
12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. točke 
tarifne številke 3, za katerega se 
plačuje petodstotni davek od prometa 
proizvodov. 

Nenaročenih fotografij in rokopisov ne 
vračamo. 
Strani na Internetu: 
vvww. radio-tednik.si 
Epošta: nabiralnik® radio-tednik.si 



POROČAMO, K O m m i R A M O 

Izvedeli smo 
USPiSNO OPRAViLi PREIZKUS KAKOVOSTI 

Kot je znano, je letos septembra preteklo natanko deset let od 
proizvodnje pp/e zračnice v Ptuju. Ptujska proizvodnja zračnic, ki 

dela v okviru Sovine tovarne Avtopnevmatika, je v tem obdobju pos
tala prepoznavna tudi v Savi in razpolaga z lastnim certifikatom ISO 
9 0 0 1 , ki so ga pridobili pred tremi leti. Prejšnji četrtek pa so uspešno 
opravili pregled sistema kakovosti. To je za kolektiv, v katerem je 
danes zaposlenih 180 delavcev, pred desetimi leti pa jih je bilo 89, 
dodaten motiv, da vztrajajo pri dosedanjem dobrem delu in kako
vosti, ki je že skoraj stoodstotna. 

P R I Z N A I I M NAJZASLUŽNEJŠIM 

V poročni dvorani v Ptuju je bila včeraj svečanost, na kateri so na
jzaslužnejšim pri urejanju okolja oziroma vsem tistim, ki so po

membno prispevali, da je Ptuj že šestič zapored zmagal v kategoriji 
turističnih krajev v projektu Turistične zveze Slovenije Moja dežela, 
lepa, urejena in čista, izročili kopijo priznanja priznanje s pečatom 
gostoljubnosti v letu 1997 - prvo mesto v kategoriji turističnih krajev". 
Prejeli so jih; Dom upokojencev Ptuj, Perutnina Ptuj, NKB Maribor -
PE Ptuj, Nova Ljubljanska banka - podružnica Ptuj, Gledališče Ptuj, 
Zgodovinski arhiv Ptuj, Čisto mesto Ptuj, Območna obrtna zbornica 
Ptuj, GIZ Poetovio Vivat Ptuj in Vinarstvo Slovenske gorice - Haloze. 
Priznanja sta podelila župan mestne občine Ptuj Miroslav Luci in 
predsednik Turističnega društva Ptuj Albin Pišek. 

SEMINAR ZA RAČUNALNIŠKO KRMIUENJE 
STROJEV 

V računalniški učilnici srednje poklicne in strojne šole Ptuj so v so
boto končali enomesečni seminar za računalniško krmiljenje 

strojev, ki ga je za delavce pri samostojnih podjetnikih posameznikih 
financiral sklad za dopolnilno izobraževanje delavcev pri obrtnikih. 
Organizator seminarja Franc Veselic je povedal, da bodo v bodoče 
skušali ta znanja približati tudi obrtnim delavcem v sosednjih 
občinah, izobraževanje pa predstavlja konkretno obliko povezovanja 
med šolo in prakso. 

DRUGO SREČANJE KURENTOV 

Priprave na kurentovanje '98 so v sklepni fazi. Pustne prireditve 
bodo trajale deset dni, od 14. do 24. februarja. Program so v 

grobih obrisih predstavili tudi na drugem, sedaj že tradicionalnem 
srečanju kurentov, vodij pustnih skupin in posameznih organizator
jev, ki je bilo tako kot pn/o pri Knezovem ribniku. Več kot 70 ude
ležencem se je za dosedanje zvesto sodelovanje s povabilom, da so
delujejo na ptujskih pustnih prireditvah tudi v bodoče, zahvalil direk
tor GiZ Poetovio Vivat Branko Brumen. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

¥ zadnji oddaji ptujske televizije v tem letu, ki je v dosedanjem 
obratovanju ptujske kabelske televizije že 246. , si bomo lahko 

ogledali več zanimivih prispevkov, ki so nastali v videoprodukciji 
Tinčka Ivanuše. Mercator je uspešno slovensko podjetje. Ptujski no-
net Območne obrtne zbornice Ptuj_je zapel na prednovoletnem kon
certu, zapeli so Trije kralji. Vlado Sere je pripravil slikarsko razstavo, 
Vekoslav Lašič je v objektiv ujel bogostvo narave, Miran Tetičkovič je 
izdal novo kaseto, z novimi uspehi pa se ponaša tudi Andreja Razlag. 
Za slovo od starega leta so o svojih novoletnih željah govorili neka
teri Ptujčani, z novoletno poslanico, ki je namenjena vsem občanom 
mestne občine Ptuj, pa se bo oglasil župan mestne občine Miroslav 
Luci. Za glasbeno plat oddaje bodo poskrbeli glasbena skupina 
Magneti, pevke Melita, Marina, Sara in Hajdi ter pevca Miran 
Tetičkovič in Alfi Nipič. 

P r i p r a v i l a : M G 

G O r a R / SE... 
.-. D A s^^avci javnega sektorja 
p'^^piK<etw pripravljajo na upoko-

Danes jim menda za odp-
..mo pripada 7, po novem pa 
U m plače. Reši se službe, kdor se 
niorel 
... D A je društvo za zaščito 
državljanov pred političnim na
siljem želelo nocoj organizirati 
shod vseh, ki imajo občutek, da 
jih oblast in politika vlečeta za 
nos in delata iz njih osla. Priredi
tev so na osnovi informativnih 
prijav zadnji hip odpovedali za
radi tega, ker za tako veliko 
množico ljudi ni moč zagotoviti 
primernega prostora. 

...V) h v državnem vrhu tokrat ne 
hoda postavili jaslic. Jaslice bi jih 
namreč opomnile na skromnost, 
zato bodo raje kar ostali pri boga
tih državnih jaslih. 
... DA je vsega lepega enkrat ko
nec. V letu 1998 bo konec tudi 
obdobja prve županske generaci
je. Brez službe tudi po tem gotovo 
ne bodo; če ne drugega, bodo lah
ko peskarji. 
... D A bo zet delitev premoženja 
bivših občin po neuspelem posku
su dogovarjanja poskrbela 
država, ki se torej spozna na pra
vilo: Deli in vladaj. 
... DA oblast pravi: Brez upora
bnega dovoljenja ne bo dejavnos
ti. Podjetniki pa: Brez dejavnosti 
ne bo davkov. 
... D A v prejšnji številki Tednika 
piše: Le ure, ki tiktakajo, imajo 
življenje. GS sprašuje: Kakšno 
življenje je v urah, ki tiktakajo v 
bombah? 
... D A je nemški podjetnik v Ptu
ju šolski primer, kaj se bo slovens
kim pridnim delavcem godilo v 
toliko opevani in pričakovani Ev
ropi. Domači kapitalisti so v tem 
pogledu še vajenci. 

L E N A R T / TOVARNE B O V D E N O V IN PLASTIKE ŽE V EVROPI 

S cerflfflrcffoiff še 
okrepili vezi z £ v r o M 
NAJUSPEŠKEJSE LENARSKO PODJETJE JE PRIDOBILI POSEBNI CERTIFIKAT VDA, BREZ KA-
TEREGA PO LETU 2 0 0 0 NE BO VEČ MOGOČE SODELOVATI Z EVROPSKO AVTOMOBILSKO 
INDUSTRIJO • POMEMBEN IZVOZNIK IN PARTNER FARMACEVTSKE INDUSTRIJE • ŽE 4 0 0 
ZAPOSLENIH, KI SE JIM BO KMALU PDRIDRUŽILO VEČ DESET NOVIH DELAVCEV V PROIZ
VODNJI AVTOMOBILSKIH PREVLEK 
Za raz l iko od prejšnj ih tovrstniti prispevlcov iz Lenarta , v 
ka ter ih s m o m o r a l i opozarjat i n a s labe g o s p o d a r s k e raz
mere , p i š e m o tokrat o zares i z j e m n e m u s p e h u Tovarne 
bovdenov in p las t ike Lenart , ki j e kot prvo s l o v e n s k o 
podjetje dobi la m e d n a r o d n i n a m e n s k i cert i f ikat VDA, s 
ka ter im še utrjujejo sode lovanje s p o m e m b n i m i evropski
mi proizvajalci avtomobi lov . 

Certificiranje je potekalo od 
27. novembra do 12. decembra 
in vrhunski strokovnjaki 
nemškega TUV Bayern so Le-
narčanom brez oklevanja priz
nali certifikat VDA. Svečano jim 
ga bodo podelili v sredini janu
arja 1998, ko bodo razgrnili nove 
načrte za razširitev proizvodnje 
avtomobilskih delov, bovdenov 
in avtomobilske konfekcije. 
Slednjo razvijajo skupaj s TUS 
Prevent iz Slovenj Gradca in 
nemško firmo Halog. Kmalu naj 
bi ustanovili novo podjetje Pre-
vent-Halog Lenart, s katerim 
bodo krepko povečali obseg tu
jih vlaganj. 

Lenarška T B P je od 1. januarja 

1995 registrirana kot delniška 
družba, v kateri je zaposlenih 
nekaj manj kot 400 delavcev. 
Upravo vodi Bogdan Savli, ki je 
ob potrditvi certifikata VDA z 
zadovoljstvom poudaril, da je to 
rezultat skrbi za razvoj in kako
vost. To je prvi tovrstni certifi
kat v Sloveniji, s katerim se TBP 
samo še utrjuje v elitni družbi 
evropskih avtomobilskih proiz
vajalcev. Bogdan Savli je pove
dal, da je njihova družba zelo te
sen partner znanih avtomobils
kih proizvajalcev VW, Audi, 
Brose, Revoz-Renault, Mercedes 
in Ford. Glavna dejavnost je 
proizvodnja bovdenov za avto
mobilsko industrijo in za proiz

vodnjo delovnih, gradbenih in 
kmetijskih strojev. Kar 95 % te 
proizvodnje izvozijo na tuje 
tržišče. Druga pomembna de
javnost je proizvodnja na
jrazličnejših vakuumskih folij za 
embalažo, največ za potrebe far
macevtske industrije. Glavni 
strateški partnerji so Krka, Lek 
in Pliva, skoraj 70 % proizvodnje 
pa izvozijo na tuja tržišča. 

Tretja dejavnost, ki je po obse
gu in pomenu že takoj za bovde-
ni, je avtomobilska konfekcija. 
Začeli so jo v sodelovanju s Pre-
ventom iz Slovenj Gradca in 
nemško firmo Halog iz Wolfs-
burga. Dnevno izdelajo 1200 
prevlek, največ za vse modele 
VW, kmalu bodo začeli šivati 
celo prevleke za novi model gol
fa A4. Zdaj resno razmišljajo o 
razširitvi te proizvodnje in pre
selitvi dela dodatne proizvodnje 
v prostore bivšega Capricea. 
Dnevna proizvodnja naj bi tako 
znašala 1600 prevlek. Kakovost 
je izjemna, tako da ni bojazni za 
širitev proizvodnje, dodaja 
Bogdan Savli. V tej proizvodnji 
naj bi po novem letu zaposlili 30 
novih delavcev, kar pomeni, da 
je TBP eno redkih industrijskih 
podjetij, ki v Lenar tu na novo 

zaposluje. 
Med načrti za prihodnje naj 

omenimo ustanovitev samosto
jnega podjetja Prevent-Halog 
Lenart. Z njim bodo omogočili 
veliko vlaganje tujega kapitala, 
razširili bodo proizvodnjo avto
mobilske konfekcije in še utrdili 
svoj položaj na tržišču. Že zdaj 
vso proizvodnjo izvozijo na tuje 
tržišče, na katerem bodo s certi
fikatom VDA še bolj prisotni. 
Kot celota izvozijo več kot 80% 
proizvodnje, njihova pokritost 
uvoza z izvozom je 150-odstotna. 
Družba TBP da veliko na znan
je, imajo lastno izobraževanje, 
vsak zaposlen, ki se zaposli na 
novo na delovnem mestu kvalifi
ciranega delavca, opravi interno 
izobraževanje. Poleg direktorja 
uprave Bogdana Šavlija imajo še 
tri direktorje proizvodnih enot. 
Enoto Bovdeni vodi Zlatko Ti
tan, enoto Plastika Drago Spa-
sovski in enoto Avtokonfekcija 
Zoran Vogrinec. 

Svetel primer lenarškega gos
podarstva, ki mu lahko takšne 
družbe, kot je TBP, veliko po
magajo, predvsem pa prispevajo 
k zmanjševanju velike brezpo
selnosti. 

M a r j a n Teš 

S L O V E N S K A B I S T R I C A / SLAVNOSTNA 
SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Ob dnevu samoshiimsH 
Zupan občine Slovenska Bistrica dr. Ivan Žagar in predsednik 

občinskega sveta dr. Janko Čar vabita svetnike in druge občane 
na slavnostno sejo občinskega sveta v čast dneva slovenske sa
mostojnosti, ki bo v petek, 26. decembra, ob 18. uri v viteški dvo
rani bistriškega gradu. Na seji bodo prisotni visoki predstavniki 
R Slovenije iz junijske vojne 1991, udeležili pa se je bodo tudi vo
jni veterani junijske vojne 1991 iz Slovenske Bistrice, ki jim 
bodo ob tej priložnosti podelili priznanja. 

Program seje bo povezovala Jana Jeglič, poleg govornikov pa 
bodo nastopili še učenci glasbene šole iz Slovenske Bistrice ter 
mešani pevski zbor s Crešnjevca. 

Ocf fecf in tam 
JURŠINCI • Z a d n j a seja občinskega sveta 
Svetnik i o b č i n e J u r š i n c i so se na zadnji l e tošnj i seji 
se s ta l i v ponede l j ek , ko so v drugo govori l i o reba lan
su o b č i n s k e g a p r o r a č u n a . I m e n o v a l i s o tudi k o m i s i j o , 
ki bo p o p i s a l a o s n o v n a sredsta , drobni inventar i n ter
jatve v o b č i n i . 

Sicer pa so juršinski svetniki letošnje zadnje zasedanje zakl
jučili s potrditvijo predloga odbora za kmetijstvo, gozdarstvo in 
zadružništvo za dodelitev še zadnjega dela proračunskih 
sredstev po razpisu za ohranjanje in razvoj kmetijstva v občini. 
To je že letošnji tretji predlog odbora, skupaj pa bo v tem letu za 
to področje razdeljenih 6,4 milijona tolarjev proračunskih 
sredstev. Občinski svet naj bi v ponedeljek potrdil tudi predlog 
odbora za podjetništvo, obrtništvo in turizem za dodelitev 
sredtev po razpisu, sicer pa je bilo v letu 1997 za področje turiz
ma in za vse programe v teh okvirih rezerviranih 2,3 milijona to
larjev in za drobno gospodarstvo 2 milijono tolarjev pro
računskega denarja. Juršinski občinski svet bo o proračunu za 
leto 1998 razpravljal na januarski seji. 

T. M e h e r k o 

GORIŠNICA • Prva številka Vest i iz vasi 
č l a n i o b č i n s k e g a sveta v o b č i n i G o r i š n i c a so i m e l i 
včeraj , 2 3 . decembra , še zadnjo l e t o š n j o sejo sveta, o s 
rednja razprava pa j e b i la o r e b a l a n s u p r o r a č u n a za 
l e tošnje l e to . P r e d s e d n i k o b č i n s k e g a sveta Stanis lav 
Vojsk j e povedal , da s o svetniki že n a zadnj i seji okrog 
proračuna in invest ic i j v o b č i n i zastavi l i več vprašanj , 
tokrat pa ta vprašanja s a m o še f i n a n č n o o b d e l a l i . 

V torek so svetniki prvič vzeli v roke novo občinsko glasU^ 
Vesti iz vasi, ki so ga občani na dom dobili še pred prazniki, 
znova pa so govorili tudi o spremembah in dopolnitvah urbanis
tičnega plana. O osnutku novega proračuna za leto 1998 bodo 
prvič govorili na seji januarja. 



PRAEMKMM REPORTAIS IH POGOVORI 

P T U J / P O G O V O R Z D A N I L O M RIHTARIČEM 

Bela polka s o n / e g o v e e c i 
N a j m a n j e n k r a t t e d e n s k o D a n i l o R i h t a r U , k i j e z a r a d i b o 
l e z n i p r e d št i r imi l e t i p o p o l n o m a o s l e p e l , s a m s pomočjo 
b e l e p a l i c e , k i p o m e n i n j e g o v e n o v e oči , uspešno p r e m a 
g u j e p o t o d d o m a v U l i c i P e t e p r e k o m o r s k e d o D r a v s k e , 
k j e r j e sedež Medobčinskega društva s l e p i h i n s l a b o v i d n i h 
P t u j i n k j e r i m a j o s l e p i i n s l a b o v i d n i s širšega območja 
P t u j a s v o j e k l u b s k e p r o s t o r e . 

"V glavnem hodim po poteh, 
kjer je čim manj prometa, čeprav 
je orientacija po stranskih poteh 
malo težja. Lahko pa rečem, da 
je Ptuj zelo prijazen do slepih, 
odstranjene so arhitektonske 
ovire, ki tudi meni pri orientaci
ji zelo pomagajo, čeprav mesto še 
nima zvočnih semaforjev. Še 
Škofja Loka, ki je mesto slepih 
in slabovidnih, ni tako poskrbe
la za ljudi, katerih gibanje je iz 
takšnih ali drugačnih vzrokov 
oteženo. Drugo pa so seveda par
kirani avtomobili, to je bolezen 
vseh mest, v takih razmerah pa 
resnično moraš biti specialist za 
ovire. 

Tehniko hoje s pomočjo bele 
palice sem osvojil v Škofji Loki. 
Ni bilo lahko, v začetku sem 
doživljal hude krize, pogosto bi, 
če bi mogel, palico pregriznil in 
obračunal tudi s svojo profesori
co za uporabo palice. Palica je 
stvar, ki je nekateri ne sprejmejo 
celo življenje, jaz sem jo, ker sem 
kljub prenekateremu pomisleku 
vedel, da so to moje oči, in če 
želim kvalitetno zaživeti tudi v 
slepoti, mora postati del mojega 
življenja. Dosti mi je pri nava
janju na nov način orientacije 
pomagalo tudi prejšnje aktivno 
športno udejstvovanje. 

Lahko rečem, da mi je slepota 
življenje postavila na glavo, 
hkrati pa mi je prinesla nov iz
ziv, da sem se z vsemi svojimi 

močmi ob pomoči žene in hčerk. 
Medobčinskega društva slepih 
in slabovidnih Ptuj ter prijatel
jev spopadel z njo. Želel sem 
kljub bolezni zaživeti na novo in 
to kvalitetno, predvsem pa pois
kati ravnovesje v vsem. Spomin
jam sem, da sem bil pred bolez
nijo zelo eksploziven, vsaka 
stvar me je vrgla s tira, z bolezni
jo pa se je to le še stopnjevalo. 
Vedel sem, da to ne more trajati 
v nedogled. Na rehabilitaciji 
sem opravil tudi s svojo eksplo-
zivnostjo. Prišel je čas streznitve 
in sprejemanja realnosti, ki je 
pogosto kruta. 

Še danes se živo spominjam, 
ko sem prvič odšel sam od doma 
s pomočjo palice v klubske pros
tore. Mislim, da je bilo to 
spomladi leta 1995. Tajnici Me
dobčinskega društva slepih in 
slabovidnih Ptuj Brigiti Pri
možič so dobesedno šli lasje po 
konci. "Zagrozila" mi je celo, da 
bo poslala po policijo. Jaz pa sem 
ji mirno odgovoril, da je to moja 
pot in nikogar drugega, policija 
pa naj pride, če me v pol ure do 
Dravske ne bo. Moj prvi "pobeg" 
od doma je bil uspešen. To me je 
samo spodbujalo naprej, da sem 
šel novim oviram naproti. Prvi 
cilj je bil, opismeniti se, naučiti 
se Braillove pisave, uporabljati 
računalnik, stroj. Nisem želel, da 
me slepota premaga, moj cilj je 
bil, da zmagam jaz. V nasprot

nem primeru bi bil obsojen na 
hiranje za domačimi stenami. 
Tega pa nisem želel. Lahko 
rečem, da sem v Braillovi pisavi 
vedno boljši, računalnik pa sem 
že prej poznal, delal sem kot teh
nolog za elektronske naprave -
delo, ki si ga človek samo želi, pa 
se je zaradi bolezni zasukalo dru
gače." 

Danilo Rihtarič je edini v Ptu
ju z belo palico, ki jo žal Ptujčani 
še premalo ali sploh ne poznajo, 
sicer ne bi bil deležen marsikate
re opazke o svojem kriljenju in 
še čem. Ampak Danilo ve, da je 
humor tisti, ki pomaga zdraviti 
vsakokršno, še tako neljubo za
devo ali dogodivščino. Najpo
gosteje se za njegovo palico zani
majo otroci; tem bi želel poveda
ti, zakaj jo ima. Tudi to, da se 
pač občasno zaletiš v kakšno ovi
ro, ki je na tvoji stalni poti ni 
vedno. Tako je bilo pred dnevi, 
ko so okraševali stavbo Upravne 
enote na Slomškovi in je tam sta
la velika lestev. Nekoč je ena od 
takih lestev cela "šla" z njim. 

Ž E L J A B O L A S T N I 
" B R A I L L O V I 
V R S T I C I " 

Za Danila Rihtariča danes 
praktično ni več ovir razen tis
tih, ki jih postavljajo ljudje, ker 
ne vedo, kaj je bela palica in kaj 
slepemu pomeni. 

"Ovir skorajda ni razen v pisni 
komunikaciji, ker n imam svoje 
Braillove vrstice oziroma 
računalnika s posebnim dodat
kom na tipkovnici, ki grafične 
črke spreminja v Braillove. Slepi 

D a n i l o R i h t a r i č . 

tako lahko dela z računalnikom, 
bere pa tudi knjige ali časopise, 
ki jih je mogoče dobiti na diske
tah, prek Interneta ali kako dru
gače. Cena tega pripomočka pa je 
zelo visoka, stane toliko kot 
avtomobil srednjega cenovnega 
razreda, zato je za slepe žal 
večinoma nedosegljiv. Vedno 
bolj pa se v svetu uveljavlja tudi 
sintetični govor, to je računal
niški program, ki besedilo iz 
knjige ali časopisa prek skenerja 
prevede v računalniški zapis, 
tega pa nato prebere sintetični 
glas, ki znake spreminja v po
vezane besede. Zelo rad prebi
ram časopise, ki so v našem 
elektronskem sistemu: Večer, 
Delo in periodični tisk, ki ga iz
daja Zveza slepih in slabovidnih 
Slovenije Moj prijatelj in Obzor
nik za ženo in družino, ki sta 
tudi natiskana v Braillovi pisavi, 
ter knjige v kasetni tehniki. Rad 
pa tudi kaj napišem. 

Če bi uspešno rešil problem 
Braillove vrstice, bi še pridobil 
na samozavesti. Slepi se moramo 
namreč potrjevati vsak dan, da 
ohranimo svojo samozavest. 
Večino časa porabim zase: žena 
je v službi, hčerki v šoli, starejša 
že študira v Ljubljani. Obisku
jem prijatelje, tudi v trgovino 
grem pogosto. Srečo imam, da 
sliko Ptuja poznam že od prej, 
zato težav z orientacijo n imam. 

Žal pa ima Ptuj večinoma samo
postrežne trgovine, kar za slepe
ga ni najprimerneje. Zato sem 
navezal stike s trgovkami v 
Rimski peči, za katere pa moram 
reči, da so zelo prijazne in mi 
vselej, ko jih prosim za pomoč, 
tudi pomagajo. S šablonami za 
denar pa nam je pomagala Nova 
Ljubljanska banka. Jutranje ure
janje mi vzame precej časa, tudi 
jutranjo kavico si skuham sam, 
potem pa uživam ob radiu in 
drugih aktivnostih. Popoldneve 
pa preživljam z ženo in hčerka
ma." 

Družina je bila Danilu vsesko
zi velika opora, največja zahvala 
pa gre ženi, brez njene spodbude 
in pomoči, pravi, bi človek obu
pal. 

"Lahko bi celo rekel, da sem 
jih najprej jaz moral navaditi na 
svojo slepoto. Namreč slepi zah
tevajo določen red, večjo dos
lednost, vse stvari morajo biti 
vedno na enem mestu in se jih 
ne sme prestavljati, četudi jih 
uporablja kdo drugi. Vedno jih 
je treba vrniti na staro mesto. 
Tudi obleka in čevlji morajo biti 
vedno na istem mestu, da ne bi 
hodil po mestu kot klovn. Na
tančno vem za vsako stvar, kje 
stoji, zato sem lahko še toliko 
bolj samostojen, ko ni nikogar 
doma." 

"S slepoto človek živi drugače. 

F o t o : K o s i 

kvaliteta je v močni odvisnosti 
od življenjskega smotra. Dejstvo 
pa je, da moraš vsak korak do cil
ja narediti sam, nihče ga ne bo 
opravil namesto tebe. Danes 
imam status invalidskega upo
kojenca, čeprav bi rad ob omeje
nih možnosti tudi sam aktivno 
delal, vendar mi je bolezen to 
onemogočila. Zato pa se toliko 
bolj t rudim za svojo samosto
jnost, ki mi jo pomagajo 
vzdrževati in dograjevati pripo
močki, ki so t renutno na voljo 
slepim, a so vsi po vrsti zelo dra
gi. Predvsem pa je pomembno 
ne gledati nazaj, na to, kar je 
bilo, ker gre čas neusmiljeno na
prej, z novimi koraki, ki jih mo
ramo narediti tudi mi." 

Danilova velika želja in želja 
vseh v Medobčinskem društvu 
slepih in slabovidnih Ptuj je, da 
bi Braillova vrstica postala dos
topna vsem. V dneh, ko se v 
prazničnem razpoloženju odpi
rajo srca, naj bi se odprla tudi 
zanje. Pravica po enakopravnos
ti na papirju naj bi postala dejan
je. Prepričana sem, da je v vsa
kem izmed nas v teh dneh več 
dobrote kot običajno. Če se 
bomo povezali, bomo bogatejši 
za spoznanje, da je vredno poma
gati; življenje je tako in tako eno 
samo dajanje in sprejemanje. 

M G 
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"Glasba le ko f veier 
s t a r a r e s n i c a j e , da j e O r m o ž a n e t ežko motiv irat i i n 
navduš i t i za s p r e m e m b e . Vsega novega se o tepajo z v s e m i 
š t ir imi i n le p o č a s i se navadi jo n a nove ob ičaje . P o s tarem 
dobrem ob iča ju tudi na svoje ( še ž iveče) u m e t n i k e , strok
ovnjake i n izven d o m a č e g a dvorišča c e n j e n e ljudi n i s o 
p o n o s n i . S i c e r pa je to najbrž v se s lovenska pomanjkl j ivos t 
i n n i h č e n e m o r e bit i profet v svoji d o m a č i vas i . Za 
pr iznanje j e treba izg in i t i iz v idnega dosega a l i pa imet i že 
h u d o ve l iko let na p l e č i h . Zato je t o l i k o bolj razveselj ivo, 
k a k o n a k l o n j e n a je d o m a č a p u b l i k a m l a d i p ian i s tk i M e t k i 
Ž ižek . N a k o n c e r t i h igra pred p o l n o dvorano, pa j o j e prav 
to najbolj skrbe lo i n se j e zato d o l g o bran i la pripraviti k o n 
cert v O r m o ž u . "Saj n i h č e n e b o tega pos lušal ," j e 
razmiš l ja la . T i p č n o s k r o m n o razmiš l janje , o k a t e r e m j i j e 
e n a i z m e d profesor ic n a a k a d e m i j i rekla , da je iz m o d e , da 
ni p r i m e r n o za d a n a š n j i č a s in da se z n j im n i k a m o r ne 
pride . M o r d a res n e , vendar M e t k a Žižek j e pr i š la n a t a n k o 
tja, k a m o r si j e ž e l e l a . D e l o z otroki n a o r m o š k i g l a s b e n i 
šo l i j i j e v največje vese l je . 

Zato nas je zanimalo še kaj 
več. 

# Poslušate poleg klasične 
glasbe še kaj drugega? 

M. Žižek: Ja, poslušam. Na
jvečkrat zjutraj, všeč pa so mi 
kakšne lepe nežne pesmi, pose
bno dalmatinske klape, ki pojejo 
s toliko občutka. Poslušam pa 
tudi zabavno glasbo, rajši sicer 
tuje, ker imajo bolj prepričljiv 
nastop, več šolanih glasov, vidi 
se, kako pojejo in kaj delajo. Od 
domačih mi je všeč Anja Rupel, 
njen pristop in nastop mi je zelo 
všeč, drugi pa ne preveč. 

# V naš ih krajih sta narod-
nozabavna in narodna glasba 
zelo prepričljivo na prvem 
mes tu . . . 

M. Žižek: Všeč so mi narodne 
pesmi, ki so prežete s čustvi. 
Takšne tudi najraje učim otroke. 

# Kdaj ste pričeli z glasbo in 
na čigavo pobudo? 

M. Žižek: V drugem razredu 
osnovne šole je šla kolegica v 
glasbeno šolo in potem sem 
hotela še jaz. Drugače najbrž ne 
bi nikoli. Hotela sem igrati har
moniko, pa so mi rekli, da sem 
premajhna, in tako sem začela 
igrati klavir. Najrajši sem igrala 
skupaj s prijateljico štiriročno 

kakšne lepe melodične skladbe 
ali pa v spremljavi s flavto. 
Veliko sem vadila. Ata mi je zelo 
hitro kupil planino. Imel je 
čebele in bila je dobra letina. Ko 
smo prodali med, me je doma 
čakal planino. Bil je dober, saj 
mi je služil še celo akademijo. 

• So vas starši ali učitelji 
posebej vzpodbujali pri vaši 
glasbeni poti ali so vam jo bra
nili? 

M. Žižek: Silil me ni nihče 
nikoli. Starši so bili bolj proti, 
saj so rekli, da šola pa glasbena 
ne gresta skupaj. V nižji glasbeni 
šoli sem imela skoraj vsako leto 
drugega učitelja, ker ni bilo ka
dra. Učitelji so se vozili poučevat 
k nam iz Varaždina, in ko sem 
bila v šestem ali sedmem razre
du, je prišla neka mlajša učitelji
ca, ki je znala zelo dobro igrati 
klavir. In tako sem se odločila za 
srednjo glasbeno šolo. 

• Kaj pa so rekli s tarši na vaš 
izbor? Glasba ni ravno na vrhu 
liste poklicev, ki si jih starši 
želijo za svoje otroke? 

M. Žižek: Starši so mi pre
pustili, da izberem sama. Bolj 
nezadovoljni so bili učitelji v 
šoli, ki so mi svetovali, da naj 
grem rajši v pedagoško ali gim

nazijo, ker sem bila pridna in 
sem se rada učila. 

• V srednji šoli s te po tem do
bili še drugi ins t rument? 

M. Žižek: Ja, kitaro sem se 
učila tri leta, pa to je bilo bolj 
tako za sproti. Vedno me je mo
tila drža pri kitari in povsem 
drug sistem kot pri klavirju. 
Nekateri glasbeniki zelo hitro 
preidejo z enega instrumenta na 
drugega, vendar potem na
jvečkrat nobenega ne igrajo 
zares vrhunsko. 

• Po srednji šoli ste se takoj 
zaposlili in učili le nekaj let 
mlajše otroke od sebe. Ob t em 
ste tudi študirali? 

M . Žižek: Bilo je zelo napo
rno. Polni delovni čas sem pou
čevala na glasbeni šoli v Ormo
žu, poleg pa redno študirala na 
akademiji za glasbo v Ljubljani, 
ker izrednega študija ni. Vstajala 
sem ob treh zjutraj, šla na vlak in 
ob osmih zutraj sem že imela uro 
klavirja v Ljubljani. Vračala sem 
se z zadnjim vlakom, ki je prišel 
v Ormož četrt ure po polnoči. 
Zjutraj pa v službo, iz službe 
takoj vadit in tako naprej. Za 
študij glasbe je treba veliko 
vaditi in v teh letih sem bila pod 
nenehnim velikim pritiskom. 
Tri ure in pol vožnje z vlakom, 
nato pa navsezgodaj na klavirski 
uri igraj Bacha z občutkom ... V 
Ljubljano sem hodila enkrat na 
teden na uro klavirja, ostala pre
davanja pa sem morala špricati, 
šla sem samo na izpit. Pa je 
nekako šlo. 

• Kako pa so profesorji 
gledali na vaš način študija, so 
imeli razumevanje? 

M . Žižek: Do mene so imeli 
enak odnos kot do vseh drugih. 
Vedeli so, kako študiram, ampak 
to jih ni zanimalo. Edino 
pomembno je bilo, kako dobro 
sem igrala. Obnašali so se korek
tno, samo enkrat se mi je 
zgodilo, da sem zaradi snežnih 
žametov zamudila izpit in je pro
fesor nergal. Potem ko sem 
končala prvo stopnjo, sem malo 

pavzirala, ker preprosto nisem 
zmogla več. Potem pa sem 
naredila sprejemne izpite za 
drugo stopnjo in nadaljevala štu
dij. Bilo mi je že nekoliko lažje, 
ker sem se v službi že znašla. 
Nisem pa mogla hoditi na kon
certe in živeti tako, kot so živele 
moje sošolke. Od začetka sem 
službo sovražila, danes pa jo 
imam zelo rada. Delo z otroki je 
krasno - ne glede na to, ali so 
talentirani ali ne. Ko otrok ves 
zadovoljen sede za klavir in se 
trudi, imam vse poplačano, česa 
drugega ni treba. 

• Za svoje nas tope mora te 
precej vaditi? 

M. Žižek: Kakšni dve ali tri 
ure na dan, včasih več, včasih 
manj. Ko sem bila na akademiji, 
sem vadila seveda več. Veliko 
moram vaditi tudi spremljave, ki 
jih imam kar precej. 

• J e igranje vaše delo ali 
zabava? 

M. Žižek: Moje delo je učenje 
otrok. Če pa hočem dobro igrati, 
moram tako kot športniki 
vzdrževati določen nivo. Rada 
vadim. Če se ne počutim na
jbolje ali sem slabe volje, se po 
dveh urah vadbe počutim prero
jeno. Zame glasba ni služba, všeč 
mi je, ko vidim, da lahko preko 
glasbe ljudem dajem. 

• Na eni s t rani je Ljubljana, 
akademija, podiplomski študij , 
nastopi , na drugi pa Ormož s 
svojim kul turnim dogajanjem. 
T o so različni svetovi, kako jih 
uskladite? 

M. Žižek: Tako, da grem v 
Maribor na srednjo glasbeno 
šolo, med učiteljice, ki so me 
nekoč učile, med dijake, ki 
igrajo že malo zahtevnejše 
skladbe. Grem na njihove nas
tope, igrat ali poslušat. Včasih pa 
grem na koncerte v Varaždin, 
Maribor, Ptuj. 

• J e težko poslušat i druge? 
M .Žižek: Ne, ustvariš si svoje 

mnenje. 
• Zakaj tako redko prirejate 

M e t k a Ž i ž e k m e d k o n c e r t o m 

koncerte? 
M. Žižek: Ker nisem mislila, 

da bi v Ormožu našla poslušalce. 
Dolgo so me nagovarjali, pa si 
nisem si upala. 

• V glasbeni šoli v Ormožu 
lahko doživljate lepe t renutke , 
toda svojega umetn iškega po
tenciala in znanja najbrž ne 
more te izživeti? 

M. Žižek: Res je. Zato vedno 
nekaj iščem, ne morem delati 
samo z otroki, nekaj mora biti še 
zraven službe, drugače imam 
občutek, da bom čisto zaspala. 
Nikoli nisem mislila, da bom 
kdaj razmišljala o podiplom
skem študiju, toda časi se spre
minjajo ... 

• Katere kvalitete mora 
imeti dober pianist , je pomem
bna domišljija, vztrajnost, prid
nost , kreat ivnost , talent? 

M. Žižek: Talent je važen, 
pridnost sama ne pomaga. 
Seveda pa moraš biti tudi priden 
in vztrajen, drugače je tudi tal
ent zaman. Netalentirani od
padejo že v srednji šoli, najkas
neje pa na akademiji. 

• T o je zelo kruta selekcija. 
M . Žižek: Ja, včasih se zgodi. 

Imela sem prijateljico, ki je 
končala srednjo šolo z odlično 
oceno, sprejemnih izpitov na 
akademijo pa ni naredila. Druga 
pa je srednjo šolo končala s tri, 
zaključila samo tri letnike in je 
bila na akademiji sprejeta. To je 
muzika, to je tako kot veter, 
hudo je in kruto. Podobno je na 
tekmovanjih. Eni učenci so čisto 
na dnu, pa vem, da znajo igrati 
veliko bolje, da so sposobni. Čez 

dve leti pa na mednarodnem tek-
ovmovanju odnesejo prvo mesto. 
Pri otrocih je zato treba biti še 
posebej pazljiv. 

• Vzgojili s te že nekaj gener
acij mladih glasbenikov? 

M. Žižek: Največji uspeh med 
mojimi učenci sta dosegli Alen
ka Keček in Petra Šarič, ki sta 
odnesli prvo mesto v Sloveniji v 
štiriročnem igranju. Pa tudi ne
koliko mlajši duo Mojca Mlina
r i c in Izidor Lah sta bila zelo 
uspešna: v pred tekmovanju mla
dih glasbenikov sta bila prva, 
potem pa sta zdrsnila malo nižje. 
Pred kratkim je Mojca Mlinaric 
na mednarodnem tekmovanju v 
Mariboru osvojila prvo mesto. 

• Opazite pri učenc ih hi tro, 
ali so ta lent i rani ali ne? 

M. Žižek: Ja, opaziš, če preka
ša druge. Včasih pa je precej te
žje. Z otrokom v razvoju se mar
sikaj dogaja, včasih se glasbeni 
razvoj malo ustavi. Seveda pa ne 
moreš vedeti, ali bo prišel ravno 
do akademije. Jaz bom naredila 
vse, da bo uspel. Sploh pa sedaj, 
ko vem, kaj posameznim otrokom 
manjka, kaj jim moram še dati. 

• V zadnjih letih je prišlo na 
p iano kar precej izšolanih glas
benikov. Se bodo vrnili v 
Ormož? 

M. Žižek: Nekateri se že 
vračajo, drugi pa rajši ostanejo v 
Ljubljani. T a m imajo večje 
možnosti igrati v kakšnem 
orkestru, velika je ponudba kon
certov, nenehno se kaj dogaja. 
Ampak m.eni je tukaj dosti lepše. 

Viki Klemeniii Ivanuša 

VRSAR / PARAPLEGIK DAMJAN PEKLAR SKOČIL S T A N D E M O M 

"Vznlat invotBsmo si enalamnnmt' 
V življenju si mnogi že l imo povzpeti na visoko goro, preplavati 
kakšno reko ali poletet i kot ptica. Mnogo ljudi zaustavi pri 
uresničitvi teh ciljev strah, pomanjkanje časa ali druga ovira. 
Nekatere zaustavi tudi bolezen. Toda so tudi takšni , ki pre
morejo tol iko življenjske energije in moči , da kljub svoji in
validnosti trenirajo razne športe, ki so mnogokrat povezani 
tudi z dobro fizično in ps ih ično aktivnostjo. Med takimi je 
Damjan Feklar iz Nove vasi pri Markovcih, k i j e pri 22 letih ob 
nesreči s težkim motorjem postal paraplegik. 

Njegovo življenjsko geslo je, da 
življenje ne čaka na tiste, ki jokajo, 
ampak ga je treba živeli. Dokončal 
je študij ekonomije in skupaj z 
Jožetom Kovačcem ustanovil zelo 
uspešno podjetje za usposabljanje 
in zaposlovanje invalidov REHA 
center. Poleg poslovne uspešnosti 
pa si je "vzel" tudi "pravico" do 
športnih užitkov. Tako je, kljub 
temu da se lahko giblje le s 
pomočjo invalidskega ^ vozička, 
ostal aktiven športnik. Že več let 
igra košarko. V Ptuju imajo zdaj 
dve ekipi in vsak teden trenirajo v 
za to primerni šolski telovadnici v 
Markovcih in na Hajdini. Zelo rad 
se poda v planine, kjer se počuti 
svobodno. S pomočjo svojih pri
jateljev bil prvi, ki se je z invalid
skim vozičkom povzpel v čudovito 
Snežno jamo. Ob tem pove, da ima 
res srečo, da ga ob njegovi nesreči 
niso zapustili prijatelji. 

Pred kratkim je že drugič skočil s 
padalom - dvojčkom (tandemom) 
z višine 4700 metrov. "Še preden 
sem prišel na invalidski voziček, 
sem si želel skočiti s padalom. In 
ko je pred dvema letoma bil v 
Moškanjcih aeromiting, sem z na

jboljšim padalcem Dušanom Inti-
herjem prvič skoči. Bilo je tako, da 
si človek želi ponoviti. Pred krat
kim sem skok ponovil v Vrsarju. 
Povedal bi, da je to zares nekaj 
lepega. Najlepši je prosti padec. Jaz 
sem bil pripet na Dušana in brez 
težav sva skočila. 

V zraku in v vodi smo si vsi 
ljudje enaki in tu nisi odvisen od 
invalidskega vozička. Si nekako 
enakopraven vsem drugim. 
Naslednje leto si želim po-
reizkusiti še kot potapljač," z 
navdušenjem pove Damjan, ki mu 
invalidnost ni vzela veselje in volje 
do športa. 

"Kljub temu da sem se ponesrečil 
z motorjem, se v zadnjem času pre
cej trudim, da se bom ponovno 
vozil z motorjem. Nekateri me 
samo čudno pogledajo, toda 
življenje mora teči naprej. In delati 
moraš tiste stvari, ki te veselijo," 
pojasni Damjan svoje navdušenje 
za vožnjo z motorjem in smučanje 
na snegu. Veliko športnih užitkov 
mu približajo njegov brat in pri
jatelji, ki ga spodbujajo in mu 
nudijo dragoceno pomoč. 

Marlla Slodniak 
D u š a n I n t i h a r ( v o z a d j u ) j e p o s k r b e l z a v a r e n s k u p n i 
s k o k z D a m j a n o m 

O R M O Ž 

Grad znova lepši 
Zunanjost in notranjost ormoškega gradu se nenehno 
spreminjata in vedno lepša sta. Čez poletje so obnovili 
fasado na zahodnem delu dvorišča in popravili oziroma 
zamenjali okna. Teh je kar 14, vsako pa je sestavljeno iz 
čez 80 majhnih steklenih površin. V letošnjem letu so v 
gradu izvedli še sanacijo strehe na j u ž n e m traktu in 
uredili p l inske inštalacije . To so le večji zalogaji zahtevne 
obnove, ki j e letos stala okrog 7 milijonov tolarjev. 

vkl 
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N o v e m b r a in d e c e m b r a 
l e t o s j e v l j u b l j a n s k e m 
k u l t u r n e m c e n t r u Š p a n s k i 
b o r c i p o t e k e l 5 . f e s t i v a l 
o t r o š k i h p r e d s t a v s l o v e n s 
k ih p o k l i c n i h g l e d a l i š č z a 
n a g r a d o zlata paličica. Za 
v l o g o K u m i n e v u p r i z o r i t v i 
P. M a o r a " O j , č u d e ž n i z a 
b o j " v režij i P e t r a S r p č i č a 
in i z v e d b i G l e d a l i š č a Ptuj 
j e p r e j e l n a g r a d o P t u j č a n 
A l j o š a K o l t a k . I s k r e n e č e s 
t i t k e in š e v e l i k o u s p e š n i h 
v l o g t e r d a bi š e v e l i k o k r a t 
n a s t o p i l t u d i v G l e d a l i š č u 
P tu j ! 

s s 
A l j o š a K o l t a k v v l o g i K u m i n e v Č u d e ž n e m z a b o j u . 

Fo to : S . Z e b e c 

P T U J / 50 . VIKTORINOV VEČER 

BozUni kon€ert 

Z b o r s v . V i k t o r i n a p o d v o d s t v o m S o n j e V i n k l e r ( n a d e s n i ) . Fo to : L a n g e r h o l c 

Sveče na adventnem venčku so vedno manjše, število pla
menov pa je že doseglo svoj višek. Božič bo kot vsako leto 
nežno potrkal na naša vrata. Mesta in hiše žarijo v tisočerih 
lučkah, ki mrzle zimske dni ožarjajo s svojo toploto in sija
jem. December je čas, ko ljudje znova postanemo bolj 
človeški, vzamemo si čas za klepet s svojimi sorodniki, prija
telji in znanci. Iz kuhinje se širi omamni vonj praznične poti
ce, narejene po babičinem receptu, otroci pa radovedno 
pričakujejo, kaj neki j im bo Božiček nastavil pod božično dre
vo. Svet dobi drugačen, prijazen in bolj čustven izraz na svo
jem hladnem, zmaterializiranem in togem obrazu. Prazniki 
nagovarjajo in spodbujajo. Izzivajo in vabijo nas, da njihovo 
sporočilo v polnosti zaživimo tudi v vsakdanjem življenju. 

Nekaj prazničnih spodbud in iz
zivov bi radi delili z vami, zato vas 
vabimo na božični koncert, ki ga 
bomo v družbi z vami oblikovali 
zbor sv. Viktorina s Ptuja pod 
vodstvom Sonje Vinkler, soprani-
stka Andreja Zakonjšek, Ptujski 
kvartet in pianist Jože Vagner. Za 
viktorinovce je dirigent Maksi-
miljan Feguš, predstojnik katedre 
za glasbeno pedagogiko na PF v 
Mariboru, že leta 1991 priredil 
štiri adventne ljudske pesmi. Izbor 
adventnih in božičnih pesmi slo
venske in evropske provenience bo 
predstavil tako zbor kot Ptujski 
kvartet, ki ga sestavljajo štirje ko
renjaki, prav tako pevci zbora. 
Ptujski kvartet plemeniti razna 
praznovanja na občinski ravni, na
zadnje je pevsko obogatil blago
slov vina na letošnjem martino-
vanju. Sopranistka Andreja Za
konjšek je končala gimnazijo v 
Celju, hkrati pa solopetje na 
Srednji glasbeni in baletni šoli v 
Mariboru. Na PF v Mariboru je 
diplomirala na smeri glasbena pe
dagogika. Junija letos je mlada 
sopranistka diplomirala še na Vi
soki šoli za glasbo v Gradcu, kjer je 
specializirala iz koncertnega petja 
(oratoriji in samospevi). Od zače
tka letošnjega leta je naša gostja 
kot solistka stalna članica mari

borske opere. Februarja je v vlogi 
Rosine debitirala v Rossinijevi 
operi Seviljski brivec. Pred tem je 
pela v opereti Beli konjiček in 
Dežela smehljaja. Kot solistka po
je tudi v Princesi Vrtoglavki Josipa 
Ipavca, katere praizvedbi smo lah
ko prisluhnili v letošnjem novem
bru. Redno sodeluje s Celjskim go
dalnim orkestrom pod vod-stvom 
Nenada Firšta. Ptujskemu občin
stvu se predstavlja prvič; vredno 
bo prisluhniti njeni interpretaciji 
H. Purcella, Brahmsa, Haendla in 
Mozarta, prav tako izvedbi 
božičnih pesmi z zborom. Pianist 
Jože Vagner, pravzaprav stalni 
spremljevalec zbora in solistov na 
Viktorinovih božičnih koncertih, 
je orgelski mojster, poučuje pa na 
Srednji glasbeni in baletni šoli v 
Mariboru. Pravo razkošje nam 
pripravlja po nedeljskih ma-šah, 
ko izvablja iz proštijskih orgel vso 
mogočnost glasbenega bogastva. 

Drug drugemu lahko obogatimo 
še en božič. Pripravili smo prijeten 
praznični večer, ki Vam ga ponuja
mo kot izziv in spodbudo. Ali se 
boste nanj odzvali, je odvisno le od 
Vas, saj med spodbudo in odzivom 
leži Vaša največja moč, ki se kaže v 
svobodi izbire. 

Veselimo se našega snidenja v 

četrtek, 25. decembra, ob 19. 
uri v refektoriju minoritskega 
samostana na Ptuju. 

Andrela Č r e i n / e v e c 

DORNAVA/ DR. IVAN STOPAR O BAROČNEM BISERU 

Grad ie ideakn za 
protokolame namene 
Vzhodna Slovenga je bogata z grajsko arhitekturo. Nad pre-
padnimi stenami nemo zro v doline zidovi srednjeveških raz
valin, nizajo se graščine, dvorci in dvori, pričevanja o neki 
dobi, ki se nam vedno bolj odmika. Različna je tudi njihova 
arhitektura. Včasih se približuje evropskemu razkošju, drugič 
j e skromna, po konceptu in razmerjih komaj kaj drugačna od 
preprostih kmečkih domačij. Njihov čas je minil, današnji 
j im ni znal dati cene in danes zaradi takšnih ali drugačnih 
vzrokov propadajo. 

Dr. Ivan Stopar je v zbirki 
knjig Gradovi in dvorci na Slo
venskem opisal vso to kulturno 
dediščino in takratni način 
življenja. Toda nad mnogimi 
zgradbami, ki jih lahko vidimo v 
omenjeni zbirki na fotografijah, 
smo zelo razočarani, ko jih vidi
mo v naravi. Dr. Ivan Stopar je 
pred kratkim obiskal baročni bi
ser v Dornavi in ob pogledu nanj 
povedal: "To, kar se dogaja z 
grajskimi zgradbami, spremljam 
že dolga desetletja, in če sem 
čisto iskren, sem žalosten, saj ne 
vidim nobene prave perspektive, 
da bi stavbe rešili. Veliko bolj 
kot za denar gre tukaj tudi za 
zavzetost, da bi se nekatere 
državne in druge institucije žele
le preseliti v tovrstne zgradbe. 
Tako pa imamo zdaj veliko 
dvorcev, ki jih lahko samo nemo 
opazujemo, kako propadajo. 

V dornavskem dvorcu opažam, 
da bi se kljub vsem posegom, ki 
so bili opravljeni, dalo še veliko 
postoriti. V Evropi ni države, ki 
bi po vojni izgubila cel segment 
svoje kulturne dediščine. Mis
lim, da ni ne na vzhodu ne na za
hodu bilo narejeno toUko škode, 
kot je je bilo pri nas. In še usodo 
tistega, kar se je ohranilo, le 
nemočno spremljamo." 

Največkrat je vse strah, da je za 
vzdrževanje in obnovo takšnih 
zgradb potrebno veliko denarja. 
V strokovnih krogih velja 
prepričanje, da se dornavskega 
gradu ne da obnavljati po 
segmentih, temveč je potreben 
celovit pristop k obnovi. Na dor

navskem gradu bi bila nujno 
potrebna sanacija strehe, stro
kovnjaki pa pravijo, da morajo v 
celoti sanirati streho in ostrešje. 

Dr. Ivan Stopar: "Strehe je 
potrebno vzdrževati. Pri njej se 
vse začne in tudi konča, o tem 
sploh ne bi smeli razpravljati. 
Ponavadi se pri nas obnove 
vlečejo desetletja, tako da človek 
že izgubi voljo in največkrat 
začnejo stvari uhajati iz rok. Na
jprej se je potrebno odločiti, kaj 
bo v zgradbah, če pa ne, pa reci
mo, naj gre k vragu. Prav gotovo 
je res, da če gremo gradit nov ho
tel, bo njegova gradnja cenejša. 
Toda odločiti se je potrebno, ali 
bomo imeli navadno 'kasarno 'ali 
pa bomo primerno uredili 
zgradbo, kakršna je na primer 
dornavska. 

Tudi p r i stanovanjih je po
dobno. Če želimo imeti navadno 
gradnjo, je poceni, če pa želimo 
imeti štukature in drugo okrasje, 
pa je dražje. Če bi te zgradbe 
začeli ustrezno vzdrževati prej, 
bi bilo bistveno ceneje, kot je 
zdaj, in tista cena ne bi presegala 
nove gradnje. A ponavadi se nis
mo pripravljeni ničemur odpo
vedati. 

Ne smemo pozabiti, da smo v 
tistem hipu, ko bi grad dobil 
kakršnokoli funkcijo, omejeni. 
To je pač davek, ki ga moramo 
plačati za kulturno dediščino," je 
dejal dr. Ivan Stopar ob koncu 
obiska dornavske graščine ter 
dodal, da se počuti zelo 
nemočen. Slovenci bi se morali 
zavedati, da je takšne zgradbe 
možno uporabiti tudi za sedež 
nekaterih ministrstev ali drugih 
podobnih institucij. Šele če bodo 
zaživele, ne bodo propadle in jih 
zanamci ne bodo gledali le na fo
tografijah in prebirali o njihovi 
pomembnosti v knjigah. Zal je 
za dornavski grad lahko usodna 
že letošnja zima, če bo huda. 

M S 

D r . I v a n S t o p a r j e b i l v D o r n a v i o b p o g l e d u n a p r o p a d l o 
z g r a d b o t e r v r t n o p l a s t i k o r a z o č a r a n i n j e z e n t u d i n a 
s v o j e k o l e g e i z s t r o k o v n i h k r o g o v . 

lEDNIKOVA KNJIGARNICA /TEDNIKOVA KNJIGARNICA 
Knjige nas tolažijo, kadar 

smo osamljeni... Pomagajo 
nam pozabiti neotesanost 
moških in medsebojne na
petosti, pomirjajo naše skrbi 
in strasti ter blažijo 
razočaranja. 

Stephanle FelMte Genlls 
A m p a k s p o m o č j o kn j ig lah

ko osam l j enos t tud i p režene-
m o ; s p o m o č j o kn j ig se lahko 
i z o g n e m o nepr i je tn im 
p o l o ž a j e m in raz reš imo mars i 
ka tero sk rb . Enos tavno : knj i 
g e s o ma lozah tevne 
ž iv l jenjske s o p o t n i c e v vseh 
s ta ros tn ih o b d o b j i h . Današn ja 
T e d n i k o v a kn j i ga rn i ca 
p reds tav l ja izbor kn j ižn ih no 
vost i , ki b o d o v vese l je m a l i m 
in ve l ik im b r a l c e m . 

S V E T A N O Č , 

B L A Ž E N A N O Č ! 

Chr is t ine Rettl je resn ično 
z g o d b o o nas tanku na jbo l j 
z n a n e b o ž i č n e p e s m i zavi la v 
p rav l j i čno p r i p o v e d o mišj i 
d ruž in ic i . V O b e r n d o r f u , 
s k r o m n i vas ic i na Salz-
b u r š k e m , so bi le 24 . d e c e m 
b r a 1818 ce rkvene o rg le do 
k o n č n o pokvar jene . Pravi jo, 
d a je i s tega d n e kap lan Jo -
s e p h M o h r nap isa l besed i l o , 
vašk i uči tel j Franz G r u b e r p a 
je nap isa l g l a s b o in p e s e m je 
b i la prv ič zape ta o b spreml jav i 

k i tare. S l i kan ico je i lustr iral 
VVinfried O p e n o o r t h , p revede l 
p a Peter Levar. N a k o n c u kn j i 
g e na jdete tud i no tn i zap i s 
p e s m i . Kn j iga je izš la pr i 
za ložb i D Z S in i m a 26 strani 
k ra t kega besed i l a in vel ik ih 
i lustraci j . 

M I N I S R E Č A 

B O Ž I Č K A 
Z a l o ž b a S l o v e n s k a kn j i ga 

v e d n o p o s k r b i z a p r e v o d e 
od l i čn ih kn j ig za m l a d e bra l 
ce . Tokra t s o pr ipravi l i ser i jo 
kn j ig pr i l jub l jene avstr i jske p i 
satel j ice Chr is t ine Nost l inger , 
ki se je tud i s l ovensk im bra l 
c e m pr i l jub i la z Z g o d b a m i o 
Francu in s F a n t o m z a z a m e n 
javo . G l av na junak in ja nov ih 
kn j ig je p r vošo l ka H e r m i n a 
Ž e p , ki j o k l ičejo Min i . S reču je 
se z ob i ča jn im i t ežavami : 
starši naspro tu je jo ž iva l im v 
b l o k u , s t rah jo je n o v e učitel j i 
ce . V knj ig i Mini s reča B o ž i č k a 
p a prv ič s a m o s t o j n o nakupu je 
novo le tna dar i l ca . K a k š n o 
dož ivet je ! Dos le j je v e d n o na 
k u p o v a l a s k u p a j z bab i co . T o 
so b i la v e d n o d o l g o č a s n a , pa 
m e t n a dar i la : nogav ice , 
s p o d n j e per i lo in lonc i . Mini je 
lahko vp l iva la le na barve na-
k u p l j e n e g a b l aga . J a s n o , b a 
b i ca je p o s k r b e l a tud i za 
p lač i lo . A z a ta Bož ič je Min i 
ves tno va rčeva la in kup i la b o 

f ine reči p o lastni izbir i . M o r d a 
n e p o t r e b n e , a k rasne . Kako in 
kaj je n a k u p o v a l a Min i in k a k o 
je skora j dož ive la p o p o l n o p o 
lomi jo , p a preber i te s a m i ! 
Od l i čno , s h u m o r j e m obar 
v a n o z g o d b o je i lustr i rala 
Chr is t ine Nos t l i nger m la jša , iz 
n e m š č i n e p a jo je p reved la 
M i lena Žn iderš ič . 

Z V S E M I Č U T I 

je p rak t i čna p o u č n a kn j i ga , 
ki v a m b o da la mars ika te ro 
ide jo za pr i je tno d ruž insko 
igranje. Norber t L a n d a je zbra l 
o d g o v o r e n a o t r o š k a 
vp rašan ja o v i du , s l uhu , v o h u , 
o k u s u in t i p u . Razlagi je d o d a l 

zabavne igr ice z a razvi janje 
ču tov , d a bi č i m lažje s p o z n a 
val i , razume l i in doživ l ja l i svet 
oko l i s e b e . B o g a t o i lustr i rana 
in ze lo n a z o r n o n a p i s a n a knj i 
g a (120 strani) je izšla pr i 
za ložb i D idak ta iz Radov l j ice . 
P reved la jo je N e ž a Ro jko . 
Kn j igo b o d o z vese l j em u p o 
rabljal i tud i vzgoj i te l j i in uč i te l 
ji-

Z B O G O M , 

S R A M E Ž L J I V O S T 
J 

M o r d a so ravno p redp raz -
ničnin i dnev i p r imern i , d a se 
neko l i ko sp remen i t e . Č e vas 
mot i s ramež l j i vos t , v a m lahko 
p o m a g a novos t za ložbe D Z S 
i zpod p e r e s a A n n J e a n Ste-
vens . Av to r i ca p o n u j a prak
t i čen in razuml j iv v o d n i k za 
spoznavan je l judi in sk lepan je 
pr i jatel jstev, z a pr i je tne jše 
poču t je v d ružb i n a s p r o t n e g a 
spo la , za op t im is t i čno in 
d o b r o miš l jen je o seb i , za 
obv l adovan je d r u ž a b n i h 
vešč in . Kn j iga i m a 135 strani 
in je izš la v zbi rk i A n i m a . Pre
ved la jo je A l e k s a n d r a Rekar. 

Pr i jetne p razn i čne dn i v a m 
že l imo iz Kn j ižn ice Ivana 
Po t rča Ptu j . 

i l l / o n o Klemenili 



KULTURA, IZOBRAZiVANJE 
MARKOVCI / JUBILEJ »OČETA« PTUJSKEGA K U R E N T O V A N J A 

secfeffMfeselieiliJGE 
Prihodnje leto, ko bomo Markovčani praznovali že 60-letnico 
aktivnega delovanja folklore, bo naš jubilant Franc Kolarič 
napolnil že 50 let ljubiteljskega dela pri ohranjanju ljudske
ga izročila. Rodil se je 24, decembra 1927 v Novi vasi pri 
Markovcih. M i m o lahko rečemo, da so mu že rojenice ob 
rojstvu položile v zibelko ljubezen do vsega tega, kar je bilo 
pri nas do nedavnega še tako lepo, pristno, nepokvarjeno in 
domače in prav vsemu temu je ostal zvest do danes. 

Že v rani mladosti je obhodil z 
očetom in materjo mnoga kmečka 
gostiivanja in tako dodobra 
spoznal bogate ženitovanjske 
običaje na Ptujskem polju, ljudsko 
glasbo, pesmi in plese. Odraščal je 
v okolju, kjer je bilo ob raznih 
kmečkih opravilih (košnji, žetvi, 
kožuhanju, trgatvi) vedno dovolj 
veselih ljudi, ki so znali ob trdem 
kmečkem delu poskrbeti tudi za 
dobro voljo in zapeti marsikatero -
danes žal že skoraj pozabljeno 
domačo ljudsko pesem. 

Lepi spomini ga vežejo tudi na 
dolge zimske večere, ko se je pri 
luščenju košic ob vaški harmoniki 
velikokrat pozno v noč zavrtelo 
staro in mlado z nepogrešljivim 
"poštertancom", pa so se tudi 
večkrat razkrile ljubezenske vezi, 
ki so se tu in tam končale tudi z 
gostiivanjem. 

V fantovskih letih so ga prijatel
ji kar nekajkrat izbrali za svojega 
ženitovanjskega kopjaša, ki je mo
ral poleg starešine in godcev 
poskrbeti za veselo vzdušje na gos-
tiivanju. Vedno se je reklo: 'Na 
gostiivanju bo veselo, če bomo 
imeli "tapravega" kopjaša, ki je mo
ral poleg drugega biti vedno tudi 
prvi na plesišču." 

Kot dobrega poznovalca ženito-
vanjskih običajev v Markovcih in 
okolici ga je Slovenska akademija 
znanosti in umetnosti iz Ljubljane 
zaprosila, da je ob pomoči vaščank 
obdelal obširno gradivo o ženito-
vanjskih šegah in verovanjih in to 
kar za tri obdobja - pred 1. svetov
no vojno, med vojnama in po 2. 
svetovni vojni. 

Zelo tesno je sodeloval tudi z 
Inštitutom za slovensko narodo
pisje, kjer je bil v veliko pomoč dr. 
Niku Kuretu pri nastajanju knjige 
"Maske slovenskih pokrajin", kjer 
so na strani 190 - 206 obširno opi
sani pustni običaji na Ptujskem 
polju. Prav zanimiva je na strani 
191 tudi "Skica", ki je nastala pod 

peresom Franca Kolariča in je ve
rodostojno ovekovečila domovino 
korantov. 

S profesorjem Dragom Haslom 
sta že v letu 1958 načrtovala sedaj 
tradicionalno ptujsko kurentovan
je. Mnogi še namreč danes ne 
vedo, kako je nastala in kdo je bil 
pobudnik te velike folklorno-tu-
ristične prireditve, ki privabi v 
naše staro mesto ob Dravi vsako 
leto na tisoče obiskovalcev in ki je 
ponesla njen sloves že preko meja 
Slovenije. Podrobnosti o nastanku 
te velike prireditve je zapisal 
Franc Kolarič v 7. številki Tedni
ka z dne 22. februarja 1990 ob 
"Tridesedetnici ptujskega kuren-
tovanja". Jubilant je tudi še edini 
živeči ustanovni član takratnega 
Odbora za folklorne prireditve. 

Z ženo Silvestro sta v sedemde
setih letih po dolgem in počez 
prečesala celotno Ptujsko polje, ra
ziskala ljudsko nošo in plese ter 
marsikaj iztrgala času, kar bi mor
da danes že bilo pozabljeno. Pravi 
razcvet markovske folklore pa se 
prične leta 1973, ko sta na noge 
postavila še otroško folkorno sku
pino, ki je delovala v okviru os
novne šole Markovci. 

Na priporočilo Slovenske pros
vetne zveze iz Celovca sta navezala 
prijateljske stike z zamejskim Slo
venskim prosvetnim društvom 
"Zarja" v Železni Kapli. Sledila so 
prva nepozabna prijateljska 
srečanja in že je padla odločitev na 
"pobratenje". 

17. avgusta 1975 je bil pri nas v 
Markovcih velik praznik, ki se ga 
bomo še dolgo spominjali. Bil je 
lep sončen dan, ki je privabil na ta 
veliki dogodek rekordno število 
obiskovalcev, med mnogimi gosti 
pa je bil tudi sam dr. Franci Zwit-
ter, takratni predsednik Slovenske 
zveze v Celovcu. Ta dogodek o 
"pobratenju" je obširno opisan v 
društveni spominski brošuri. Po 
tem velikem dogodku so nastopi 

in gostovanja kar deževala. 
Otroška skupina je trikrat gostova
la na veliki mednarodni folkorno 
prireditev "Smotri folklore" v Zag
rebu. Skupaj z odraslo skupino 
plesalcev pa smo bili Markovčani 
kar šestkrat na tej veliki medna
rodni prireditvi, kar do sedaj ni us
pelo nobeni folklorni skupini pri 
nas v Sloveniji. 

Sledila so še gostovanja v Srbski 
Šumadiji v Kaleniču, Džakovu, 
Vinkovcih in mnogih krajih na 
Hrvaškem. Krona vsega pa je bil 
vsekakor Balkanski festival folklo
re v Ohridu leta 1986, kjer smo 
Markovčani z enournim progra
mom dvignili na noge celotno 
občinstvo. Nastop je bil tako 
uspešen, da smo poleg festivalske 
plakete prejeli še posebno pohvalo 
mesta Ohrida. 

Po razpadu prejšnje skupne 
države se je skupina preusmerila 
na zahod in v naslednjih letih gos
tovala v sedmih evropskih 
državah: Avstriji, Italiji, Švici, 
Liechtensteinu, Franciji, Nemčiji 
in Češki. 

Samo v povojnem času ima mar-
kovska folklora pod vodstvom 
Franca Kolariča za sabo že čez 
tisoč nastopov in kar 25 gostovanj 
v tujini. Doma pa smo po njegovi 
zaslugi organizirali kar 11 srečanj 
z ljudskimi godci, pevci in plesalci 
ter 14 velikih folklornih revij, ne
katere tudi z mednarodno ude
ležbo. 

Za vse te velike uspehe gre vse
kakor zasluga dolgoletnemu du
hovnemu vodju in sedanjemu 
predsedniku društva Francu Kola-
riču, ki je s svojim nesebičnim in 
vztrajnim 50-letnim aktivnim de
lom ponesel sloves markovske 
folklore že daleč po svetu. 

Veliko tega, kar se je dogajalo 
pri markovski folklori v zadnjih 50 
letih, je Franc Kolarič obširno 
opisal in uredil v besedi in sliki v 
spominski brošuri ob 50-letnici 
folklore v Markovcih leta 1988, ki 
je vsekakor bogata popotnica tis
tim, ki bodo njegovo delo nadalje
vali. 

V imenu vseh, ki znajo ceniti 
delo Franca Kolariča 

S f a v / c a Plierko-Peklar 

JJUBLJANA / GOSTOVANJE PTUJSKEGA TEATRA III V S M G 

r o uspešni julijski premieri in po 15 odmevnih ponovitvah v 
stari steklarski delavnici je Psiha 8. decembra 1997 doživela 
svojo zadnjo uprizoritev (žal je večina igralcev odšla na študij 
v Ljubljano, zato predstave ne bodo več igrali) . Sklepno de
janje projekta, ki je trajal skoraj eno leto in v katerem je so
delovalo več kot 50 ljudi, je potekalo v ljubljanskem Slo
venskem mladinskem gledališču, kjer je igralska ekipa TE
ATRA III doživela dolg aplavz, vsi drugi sodelavci predstave 
pa zasluženo priznanje. Ljubljansko občinstvo je tokrat imelo 
priložnost že drugič videti Filipčičevo Psiho. Dramsko delo, 
ki je nastalo posebej za SMG v Ljubljani, je tam bilo namreč 
prvič uprizorjeno leta 1993. Tokratna uprizoritev ptujskega 
TEATRA III je tako ponudila svojevrstno primerjavo med 
obema predstavama. 

Navdušenje nad izvedbo svoje 
drame je po predstavi izrazil 
tudi avtor Psihe Emil Filipčič, 
ki je izjemno vesel čestital mla
dim igralcem in drugim sodelu
jočim. V prijetnem pogovoru pa 
je rad spregovoril tudi nekaj 
besed o nastajanju Psihe in o 
svojem delu nasploh. 

Vladka: Emil Fil ipčič, ste 
pripovednik, pisec radijskih 
iger in filmskih scenarijev, zra
ven pa še igralec in dramat ik . 
Kaj vas je kot slednjega 
spodbudilo k temu, da ste napi
sali Ps iho v novi, filipčičevski 
preobleki? 

Emil Fi l ipčič: Slovensko mla
dinsko gledališče je želelo upri
zoriti Psiho, vendar so hoteli ne
kaj novega, drugačnega. Prosili 
so me, da bi napisal novo verzijo 
MoUierove in Corneillove igre. 
Zamisel mi je bila všeč in vse je 
nastalo precej hitro. Posamezne 
dele sem pisal kar v gledališču 
med vajami. 

Vladka: Kako občuti te Ps iho 
zdaj, ko jo gledate uprizorjeno? 

Emil Fil ipčič: Predvsem takoj 
vem, kaj je moje in kaj Corneil-
lovo. Če se česa ne spomnim, si 
mislim, da sem gotovo napisal v 
tistem kratkem času med vajami 
in da je bila trenutna domislica. 

Vladka: Jezik večine vaših 
del je pogovoren, vsakdanji , 
mes toma celo vulgaren. T a k o 
lahko Ps iha takoj pri tegne ali 
pa gledalca, nevajenega 
takšnega izražanja na odru, od
bije. Kaj želite izraziti s 
t akšn im jezikom? 

Emil Fi l ipčič: Občutek imam. 

da ljudje ta jezik sprejemajo, saj 
je resničen, zdajšnji. Predvsem 
mladi poznajo to in zato jih moje 
knjige pritegnejo. Kot je rekla 
vaša režiserka Branka, so se tudi 
starejši gledalci predstave našli v 
njej, torej jih jezik ni toliko mo
til, da ne bi mogli videti bistva 
predstave. 

Vladka: Lansko leto je izšla 
vaša pravljica z naslovom Zla
tolaska in zmaj. Je to pravljica 
za otroke ali za odrasle? 

Emil Fi l ipčič: Res, vprašanje 
je, koliko bi morali biti otroci 
stari, da bi brali Zlatolasko in 
zmaja, predvsem, da bi jo razu
meli. 

Vladka: Kaj vas je gnalo k 
temu, da ste jo napisali? 

Emil Fil ipčič: Založba Mla
dinska knjiga mi je predlagala, 
da napišem pravljico zanje. Re

kel sem si, da si je ne bom izmis
lil, pač pa se je bom spomnil. In 
potem sem se spomnil na Zlato
lasko. 

Vladka: V njej gre za podo
ben motiv "ljubezni med lepoti
co in zverjo" kot v Psihi . Ste se 
zavedali tega, ko ste jo pisali? 

Emil Fi l ipčič: Ne, pravzaprav 
se tega nisem zavedal, vendar sta 
si res za malenkost podobni. 

Vladka: Vsa vaša dela, tako 
prozna kot dramska , dosegajo 
pri bralcih in občinstvu uspeh . 
Kakšne so vaše misli ob t em? 

Emil Fi l ipčič: Dolgo traja, da 
izveš, kaj si ljudje mislijo o tvo
jih knjigah. Po dolgem času, po 
več letih pride kdo do mene in 
reče, da mu je bilo všeč, kar sem 
napisal. Vesel in srečen sem ob 
takih srečanjih z bralci. 

Vladka: Kaj kot svobodni 
ume tn ik počnete t renutno? 

Emil Fi l ipčič: Sodelujem pri 
nastajanju uprizoritve Gogolje-
vega Revizorja v ljubljanski Dra
mi. Počutim se tako, kot ste se 
vi, ko ste pripravljali predstavo. • 

Pozdravne besede, napisane v 
naslovu, je pisatelj zapisal v eno 
svojih knjig in jih namenil vsem 
ptujskim bralcem svojih del. 

Vladka Tucovli 

PISE: BRANKO VNUK / KRATEK PREGLED ZGODOVINE NEKDANJEGA PTUJSKEGA DOMINIKANSKEGA SAMOSTANA - 54i 

Dominikanski 
samostan 

v medvedgrajski kapeli 
srečamo največjo koncentracijo 
rastlinskih in figuralnih kapitelov 
znotraj ene stavbe iz 1. polovice 
13. stoletja v kontinentalnem delu 
Hrvaške. Medvedgrajski kapiteli 
izstopajo med drugimi ne le po 
številu, temveč tudi po visoki kva
liteti izdelave, njihove medsebo
jne razlike pa navajajo k sklepan
ju, da so delo dveh ali več 
mojstrov. Na območju srednje
veške Hrvaške in Slavonije ne 
najdemo primerov, ki bi jih lahko 
primerjali z medvedgrajskimi ka
piteli, pišeta D. Miletič in M. Valja-
to-Fabris. 

Najbližji medvedgrajskim so ka
piteli v cistercijanski cerkvi v Kos
tanjevici na Krki in slavoločni ka
piteli v ž. C. sv. Jakoba v Kostan
jevici. Podobnost med cisterci-
jansko Kostanjevico in 
Medvedgradom ni samo v kapite-
lih, podobnost srečamo pri ena
kem profilu talnega zidca, pri pro
filu obočnih reber, nekatere 
podrobnosti so opazne tudi pri 
portalu. Prvi, ki je opozoril na od
lomek obočnega rebra, kakor 
tudi na druge dele arhitektonske 
plastike, ki so bili na Medvedgra-

du najdeni na površini, je Zorislav 
Horvat; primerjavo je našel v 
rebru, ki se nahaja v muzeju v 
Čazmi. Rebro je nadalje primerjal 
z rebri cistercijanske cerkve v 
Kostanjevici, minoritske cerkve 
na Ru ju , cistercijanskih cerkva v 
Betapatfalvi in Jaku. Čeprav ena
ko profilacijo srečujemo še v ne
katerih benediktinskih cerkvah in 
samostanskih prostorih (Regens-
burg), pa so rebra, ki imajo 
srčasto zaključujoče se profile, 
pogostejša pri cistercijanskih sta
vbah. V kapiteljski dvorani cister-
cijanskega samostana v Beben-
hausnu je profil obočnih reber s 
srčastim zaključkom in zavihki 
kombiniran s profilom oprog, ki 
imajo na oglih po dve palici, z žle
bovi točeni od pravokotnega jed
ra. Gre torej za kombinacijo po
polnoma enakih profilov, ki so 
uporabljeni tudi na Medvedgra-
du, za rebra in za šilastoločni 
zaključek slavoloka, ki kot opro-
ga deli kapelo v dva dela. Profil z 
dvema palicama lahko spremlja
mo od St. Denisa preko vrste ka
tedral (Sens, Laon, Pariš, Lim-
burg), vendar so za nas zanimi
vejši primeri, ki so bližji, v Pan-

nonhalmi in v Esztergomu; opra
vek imamo s profilacijo, ki je v 
rabi že celo stoletje. 

V sklepnem delu monografije o 
Medvedgradu ugotavljata D. Mi
letič in M. Valjato-Fabris, da je 
gradnja Medvedgrada ob koncu 
1. polovice 13. stoletja, ki je na
jmočnejši plemiški grad na 
območju srednjeveške Hrvaške 
in Slavonije, bita v prvi vrsti civilna 
naloga, o kateri pa so naša 
spoznanja skromnejša kot pri 
cerkvenem stavbarstvu. Celotno 
stavbarsko dejavnost srednjega 
veka in vse spremembe bi težko 
povezovali samo z delovanjem 
velikih cerkvenih redov in kated-
ralnih stavbarnic, ko pa je sočas
nih civilnih nalog prav tai<o veliko, 
njihove stvaritve pa niso nič manj 
navdušujoče. Komajda bi ob pri
meru kakšne katedrale videli, da 
je bila v večjem delu dokončana v 
nekaj letih, kot je primer s Coucy-
em, ki je bil dokončan v neverjet
nih sedmih letih. Da bi se delo 
takšnih dimenzij moglo izvršiti, 
mora obstajati izredno dobro or
ganizirano gradbeništvo. Gotski 
graditelj je izredno gibljiv in je 
zmeraj pripravljen stopiti v službo 

kakšnemu gradu v lasti plemiča 
ali cerkve, pri čemer akumulira 
izkušnje, pridobljene na številnih 
in raznovrstnih gradbiščih, na ka
teri privzema nove ideje in jih 
nato širi dalje. Primer Villarda 
d'Honnecourta, ki je izvajal na 
Ogrskem nekatera dela, in 
izpričana prisotnost tujih 
mojstrov na velikih srednjeveških 
katedralnih gradbiščih, priča o iz
redni mobilnosti gotskih stavbar-
jev. Tako ne preseneča, da je 
glavni portal cistercijanske cer
kve v Tišnovu (1240 - 1250) ki
parsko bogato okrašen in je kot 
takšen na splošno najpomem
bnejši primer severnofrancoske 
katedralne arhitekture in plastike 
v srednji Evropi, in to na cisterci
janski zgradbi. 

Pojav gotike v kontinentalni 
Hrvaški je sočasen z vrhuncem 
širitve cistercijanskega reda proti 
srednji Evropi ter naglim gospo
darskim razcvetom na zahodu, ki 
se odraža tudi v kontinentalni 
Hrvaški. Gospodarski razcvet 
spremlja kulturni, vezi z zahodom 
se krepijo, to je čas, "ko pariško 
univerzo pričenjajo obiskovati du
hovniki iz ogrskih in hrvaških 
dežel", te vezi pa še pospešujeta 
romanje in notranja organizi
ranost cerkvenih redov (npr. ge
neralni kapitlji). Prispevek cister-
cijanov k pojavu gotskih oblik v 
hrvaških deželah je bil nedvomno 
velik in nič manjši kakor v drugem 
srednjeevropskem prostoru, nji
hova gradbišča so bila pogosto 

največja in najbolje organizirana. 
Sočasne velike spremembe in 
napredek družbeno-gospodars-
kih odnosov so se odražale v te
daj največji gospodarski panogi -
v gradbeništvu, ki se je samo del
no angažiralo na gradbiščih cer
kvenih redov. Gibljivost gotskih 
stavbarjev, ki so, ko so se seliti z 
gradbišča na gradbišče, pre
našati nove oblike, ki so jih 
prevzeli s tedaj aktivnih cisterci
janskih gradbišč in so ob 
družbeno-gospodarskem na
predku za širjenje novih oblik in 
rešitev najpomembnejši element, 
substrat, na katerem temelji na
daljnje širjenje gotike, ob kasnejši 
pomoči novoprispelih beraških 
redov, ki zdaj niso več izven, tem
več znotraj mest. Zato so tu in 
tam lahko oblike cistercijanskega 
izbora rezultati njihovega pos
rednega vpliva, stika stavbarja s 
to obliko na nekem tretjem 
gradbišču, ki je lahko tudi zelo 
oddaljeno. 

Medvedgrad s svojo kapelo je 
delo izrazito kvalitetnih skupin 
stavbarjev, med katerimi so vsaj 
nekatere (ali pa samo posamezni 
stavbarji) verjetno pred tem sode
lovale ob gradnji kakšne cisterci
janske stavbe ali pa so posredno 
prišle v stik z njihovimi oblikami. 
Pri tem prihaja v poštev najbližje 
veliko gradbišče cistercijanske 
cerkve in samostana v Kostanje
vici in gradbišče v Čazmi. Ker je 
samostan v Kostanjevici usta
novljen leta 1234, sama gradnja 

pa je trajala več kot deset let, se 
je vpliv tega gradbišča mogel 
občutiti šele v njegovem polnem 
zamahu, to pa je čas po letu 
1242. Zagrebški škof Štefan II. je 
pričel graditi Novo Čazmo leta 
1232, ko poleg novoustanovlje
nega kaptola gradi cerkve sv. 
Duha in sv. Marije Magdalene. 
Tako v isti oddaljenosti vzhodno 
in zahodno od Zagreba delujeta v 
štiridesetih letih 13. stoletja dve 
pomembni gradbišči, od koder 
so mogli priti stavbarji; predvsem 
za kapelo in del palače, ko se je 
za to izkazala potreba. 

Ko primerjamo posamezne dele 
in elemente (portal, okna, 
polstebre, kapitele, rebra, venčni 
zidec, strukture zidu) arhitekture 
in arhitekturne plastike kapele sv. 
Filipa in Jakoba s tistimi na 
najbližjih objektih, ki se v 
glavnem datirajo v 1. polovico 13. 
stoletja, v Čazmi, Kostanjevici in v 
Zagrebu, opažamo sočasno veli
ke podobnosti , pa tudi razlike. 

Gradnjo Medvedgrada moramo 
postaviti v čas po vpadu Tatarov, 
torej po letu 1242. Ne glede na 
to, ali je gradnjo pričel Bela IV., 
nadaljeval in končal pa škof Filip 
skupaj s svojim kapitljem ali pa jo 
je pričel graditi in tudi dokončat 
sam škof Filip, je časovni razpon 
tako ozek, da ni mogel biti bistve
nega pomena za pojav in razvoj 
gotske arhitekture na Hrvaškem. 





BOZICNO-MOVOIETNA VOSCIlM 

STROKOVNJAKI OPOZARJAJO 

O pmnlni uporabi "snežne loptKte" 
Približuje se čas novolentih 

praznikov in zimskih počimic, ki 
jih večina otrok najraje preživi na 
snegu. Poleg tega, da je to čas, ki 
otrokom nudi veliko športnih 
užitkov in veselja, pa je treba zara
di nevarnosti, ki nanje prežijo na 
snegu, poskrbeti predvsem za var
nost. Zato bi radi starše, vzgojitel
je, pedagoške delavce in vse tiste, 
ki jim je zaupana skrb za otroke, 
opozorili na pravilno uporabo 
"snežne lopate", ki je namenjena 
improviziranemu sankanju. 

Snežni lopati, ki se je lansko 
leto množičneje pojavila na slo
venskem tržišču, je Komisija za 
oceno igrač na osnovi preverjanja 
kvalitete umetne snovi, tehno
loške izdelave, ergonomske obli
kovanosti, namena itd., podelila 
znak "dobra igrača". S Kliničnega 
oddelka za otroško kirurgijo in in
tenzivno terapijo Kliničnega cen
tra v Ljubljani pa so v času lans
kih zimskih počitnic poročali, da 
se je prav pri sankanju z omenje
no igračo hudo poškodovalo več 
otrok. Naj naštejemo nekaj vrst 
poškodb: poškodba križnega dela 
hrbtenice, zlom ledvenih hrbteni
čnih vretenc, zlom čelne lobanj
ske kosti, pretres možganov itd. 

Ker so se otroci večinoma 

poškodovali zaradi neustrezne 
uporabe lopate, opozarjamo, da: 

- je snežna lopata namenjena 
starejšim predšolskim otrokom in 
mlajšim šolarjem, ki jih morajo 
pri aktivnostih na snegu vedno 
nadzorovati odrasli; 

- smemo lopato uporabljati 
samo na dokaj položenih in krat
kih strminah, kjer ni mogoče 
doseči takšnih hitrosti, ki jih ot
rok ne bi mogel več obvladati; 

- mora biti območje, kjer lahko 
uporabljamo snežno lopato, 
pokrito z mehkim snegom, brez 
večjih vzboklin, vdolbin, ledenih 
ploskev itd., kar omogoča mehko 
drsenje. 

Opozorila naj veljajo tudi za vse 
druge, zlasti improvizirane vrste 
dričal, kot so avtomobilske gume, 
napolnjene polivinilaste vreče itd. 

Odrasle tudi prosimo, da pred 
smučarsko sezono pregledajo 
smučarsko opremo svojih otrok, 
jih navajajo na nošenje zaščitne 
čelade pri smučanju ter pazijo na 
to, da bodo otroci smučali na pri
mernih in zavarovanih območjih 
in pri tem upoštevali pravila var
nega obnašanja. 

Inštitut z a v a r o v a n i e 
z d r a v j a RS 



NA$I KmAšI IN UUD3E 

P T U J / Z J O Ž I C O RATEK O B TOVARNIŠKEM STROJU 

X(Cf delavte 
IIMwO J90SfUnif 
Jož ica Ratek iz Vintarovcev j e delavka v proizvodnji 
avtozračnic v Ptuju. Je mati samohrani lka z dvema hčerkama 
- ena je še srednješolka, druga že nekaj časa vzrajno išče 
redno zaposlitev. Čeprav ji z en im zas lužkom in preživnino, 
ki jo dobi mlajša hči od očeta, ni najlažje, se uspešno spopa
dajo z vsem, kar j i m prinaša vsakdanje življenje. Jož ica j e za
dovoljna, da hčerki znata cenit i delo , denar in da imata do 
nje izredno spoštljiv odnos . 

Že od malega ju uči skromnosti. 
Mlajša hčerka, ki obiskuje upra-
vno-adminisirativno šolo v ptuj
skem šolskem centru, se skozi me
sec prebija z očetovo preživnino in 
otroškim dodatkom (tako je bilo 
tudi pri starejši hčerki, dokler se je 
še izobraževala). Z obojim razpola
ga sama, ve pa tudi, da ima mesec 
30 dni, včasih tudi 31, in da mora 
denar racionalno trositi, da ji ga na 
koncu meseca ne bo zmanjkalo. 
Starejša hči, ki še išče službo (po 
poklicu je ekonomska tehnica), ne 
sedi križem rok. Prime za vsako 
delo, največ si je letos zaslužila z 
obiranjem sadja. Jožica se trudi, da 
bi hčerkama zagotovila kar se da 
solidno življenje. Sama pravi, da bi 
bilo še težje, če ne bi imela mame, 
ki jim veliko pomaga. Ob napor
nem delu v avtozračnicah veliko 
dela tudi na polju. Zemljo je potre
bno obdelati, sicer bi bila neobde
lana, kar bi bila velika škoda. 

V Avtozračnicah dela že deset 
let, prej je delala v Gumami, pred 
tem tudi v Perutnini. Ko je bila še 
v Perutnini, je morala vsako jutro 
do avtobusa prehoditi tri kilomet
re, nato pa še prepešačiti pot od 
ptujske avtobusne postaje do Pe
rutnine na Bregu. Danes se vozi na 
delo z avtomobilom, dokler pa ga 
ni imela, se je eno leto v službo vo
zila s ponijem. Dela v dveh iz
menah. Je spajalka v proizvodnji 
zračnic za osebna vozila. Ves de-
lovnik Jožica prestoji, od monoto

nega dela jo bolijo noge. Za bol
niško pa se tako ona kot mnoge 
druge delavke zelo težko odločijo, 
ker se jim to pozna na denarnici. 
Če v celoti oddela dvoizmensko 
delo, se pravi, da ima 80 ur popol
danskega dela na mesec, se ji plača 
poveča za šest tisoč tolarjev. Plače 
pa so po njenem glede na delo za 
vse v Avtozračnicah prenizke. Za 
sabo ima polnih 25 let delovne 
dobe v težkih delovnih razmerah, 
zato se skupaj z drugimi vprašuje, 
katera bo lahko dočakala polno po
kojninsko dobo po novem, če bo 
Bela knjiga sprejeta. "Rada delam, 
čeprav je delo težko. Delavke se 
vprašujemo, kaj bo z nami, ko se 
bodo pojavile posledice zaradi 
uporabe smukca. Naša pljuča so 
zagotova črna od njega." 

Na male, preproste ljudi bi mo
rali naši oblastniki po Jožičinem 
bolj gledati, da se ne bi borili le za 
golo preživetje. Posebej pa, da ne 
bi zviška gledali na probleme dela
vcev, ki danes resnično težko živi
jo. Skoraj nikogar v tej družbi ne 
skrbi za delavce, poznajo jih le ta
krat, ko jih potrebujejo. Ne zdi se 
ji prav, da zato, ker je cenzus pre
koračila za bora dva tisočaka, 
mlajša hči ni dobila štipendije. 
Tudi boni za prehrano v šolah po 
njenem niso najbolj pravično raz
deljeni. Na drugi strani pa so veli
ko bogatejši deležni vseh bonitet. 

Ratekove tri ženske, vajene 
skromnosti, tako tudi praznujejo. 

J o ž i c a R a t e k . F o t o : K o s i 

Razkošja ne poznajo. Če se bodo 
obdarovale, bodo to skromna dari
la. Za praznično vzdušje bodo 
poskrbele s smrekovo vejico in ob
veznimi jaslicami. Zares praznični 
dan je zanje božič, ki je tudi 
družinski praznik. Ratekove tudi 
nimajo nekih posebnih želja, mor
da pa je le ena, da bi vsaj še enkrat 
šle na skupne počitnice, kot so jih 
nekoč že doživele. 

Jožica Ratek je ena izmed tistih 
delovnih žensk, ki jim je počitek 
tuj. Le rekdo si vzame čas zase. Če 
se to le zgodi, jo boste srečali v na
ravi, kjer se počuti najsrečnejšo. 
Ob jesenskih in zimskih večerih 
pa najraje sede h knjigam, ob kate
rih pozabi na vse skrbi. Srečo je 
našla v zdravju svojih hčerk in 
mame, v razumevanju, denar je 
zanje pomemben le toliko, da ga je 
za preživetje. Sreča je v drobnih ra
dostih in realnosti, je prepričana 
Jožica. 

M G 

KOG / ZA HITREJŠI RAZVOJ SLOVENSKEGA PODEŽELJA 

Ptif^B X fi0Viifi jM^i^j^oicteiit 
Pred dvema letoma, ko so na Kogu pričeli projekt Krepitev! 
zdravja na podeželju, sem v Tedniku zapisala, da so ob vsej \ 
tej medijski pozornosti sedaj vse oči uprte v Kogovčane, da je i 
to njihova pri ložnost , ki jo je treba izkoristit i , saj bodo sami: 
krivi, če bodo plesal i samo eno poletje. To plesanje Zdravku i 
Hlebcu , predsedniku krajevne skupnost i Kog in kreatorju, 
marsikatere ideje, ne gre iz glave in ga vzpodbuja k še bolj I 
zagnanemu delu. V soboto je Kog obiskal minister za kme- | 
tijstvo Ciril Smrkolj , ki g a j e Mateja Kožuh Novak navdušila,! 
da bo postal prvi č lan društva prijateljev Koga, ki je še v usta-i 
navijanju. Minister je povedal, da ministrstvo zagotavljaj 
sredstva za različne pripravljalne projekte razvoja podeželja,! 
vendar so na Kogu to pot že prehodil i . Zato je zagotovil po-j 
dporo bodočim kogovskim projektom, ob pogoju, da bo pro-| 
jekte podprla tudi ormoška občina. Sicer pa je bil poln poh-: 
valnih besed in je meni l , da vsak tolar, ki ga da država, ljudje^ 
s svojo pridnostjo spremenijo v pet. | 

Kogovčane je opozoril, da bo pot 
do uspeha dolga, da takšni projekti 
v tujini potekajo tudi po deset ali 
dvajset let. Opozoril je, da bi v pro
jektih morali sodelovati tudi stro
kovni sodelavci iz kmetijske sveto
valne službe. Gostitelje je še pose
bej razveselila vest, da v mi
nistrstvu pripravljajo nove predpi
se za trženje na kmetijah, s čimer 
bi znatno podprli kogovska priza-
devanja,da svoje pridelke in izdel
ke prodajo doma. Prebivalce na 
Kogu že dve leti animirajo z na
jrazličnejšimi aktivnostmi in sedaj 
se zdi, da je led prebit, da bo delo 
lahko steklo. Sonja Kreslin se 
ukvarja s svetovanjem za podjet
ništvo v turizmu. S Kogovčani so 
si zastavili cilj, ki je zelo smel in 
zelo daleč - en avtobus turistov na 
Kogu dnevno. Za začetek se bodo 
ukvarjali z oblikovanjem produkta 
- kaj in kako je mogoče na Kog 
prodati. 

Aktivna promocija Koga se je 
pričela pred tremi leti s projektom 
Krepitev zdravja na podeželju, ki 
še vedno poteka pod vodstvom 
Mateje Kožuh Novak. Njihova 
trenutna prizadevanja so namenje

na starejšim krajanom, za katere se 
trudijo najti možnosti za boljšo iz
rabo njihovih življenjskih 
izkušenj in znanj za hitrejši razvoj 
kraja. S pomočjo programa Phare 
Demokracija pa so pripravili načrt 
usposabljanja skupine 30 kra
janov. Projekt se imenuje S skup
nim delom do hitrejšega razvoja. 

izvaja pa ga Ljudska univerza 
Ormož. Zanj sta zagotovljena 2 
milijona tolarjev sredstev, večina 
iz Evropske unije. Cilj izpopolnje
vanja je zainteresirane krajane us
posobiti za učinkovitejše povezo
vanje v skupnih interesih, za učin
kovitejše dogovarjanje z lokalno in 
državno upravo in za učinkovitejše 
iskanje virov investiranja v razvoj 
kraja.Usposabljanje bo potekalo 
šest mesecev, organizirane pa bodo 
tri delavnice in tri strokovne eks
kurzije. 

Prva delavnica je že potekala mi
nulo soboto. Z njo so organizatorji 
želeli slušatelje seznaniti s pers
pektivami hitrejšega razvoja Prle-
kije, perspektivami slovenskega 
kmeta ob priključevanju Evropski 
uniji, s problematiko komunici
ranja med različnimi nivoji 
državne uprave in lokalne sa
mouprave. Za okroglo mizo so po
vabili krajane in goste - ministra 
Smrkolja s sodelavci, župana Vihja 
Trofenika in načelnika občinske 
uprave Janeza Zadravca. 

v k i 

V o d j a p r o j e k t a K r e p i t e v z d r a v j a n a p o d e ž e l j u M a t e j a 
Kožuh N o v a k , p r e d s e d n i k K S K o g Z d r a v k o H l e b e c , 
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S L . B I S T R I C A / ODPRLI ODDELEK VARSTVENO-DELOVNEGA CENTRA 

i r novem okoliu 

V a r o v a n c i s loven jeb is t r i škega V D C n a s m e j a n i i n d o b r e v o l j e r a d i p o v e d o , d a 
s e v t e m o k o l j u d o b r o počut i jo . F o t o : V T 

Minevajo trije mesec i , odkar je v Slovenski Bistrici pričel de
lati oddelek varstveno-delovnega centra, in dober mesec od 
njegovega uradnega odprtja. Dvanajst varovancev, kolikor j ih 
je v oddelku, so namesti l i v prizidku internata osnovne šole 
Minke Namestnik - Sonje, ki so ga pričeli graditi in urejati 
za njihove potrebe že lansko leto. 

Prizadevanja, da bi v Slovenski 
Bistrici imeli varstveno-delovni 
center za duševno prizadete inva
lidne osebe, stare nad 18 let, so se 
pričela že v letu 1995. Ledino na 
tem področju je v sodelovanju z 
društvom Sožitje orala bivša 
ravnateljica bistriške osnovne s 
prilagojenim programom Milica 
Klokočovnik, kljub temu da so se 
potrebe po vključevanju teh oseb v 
VDC, ki jih je v slovenjebistriški 
občini okoli 130, kazale že nekaj 
let. Oddelek vodi Duška Landeker 
ob pomoči inštruktorja in vzgoji
teljice, ki delo opravlja preko 
javnih del. 

VDC je v slovenjebistriški 
občini nastal razmeroma pozno, 
vzrok za to pa je po vsej verjetnosti 
po eni strani pomanjkanje denarja, 
pa tudi primernega prostora za 
tovrstno dejavnost ni bilo. Šele ko 
je v letu 1996 osnovna šola Minka 
Namenstnik - Sonja od občinskega 
sveta dobila soglasje k razširitvi 
dejavnosti, ki ga je potrdilo tudi 
ministrstvo za delo, družino in so
cialne zadeve, je delo steklo. Pros
torske možnosti po ustanovitvi ta
kega centra so se pokazale pri in
ternatu osnovne šole Minke Na
menstnik - Sonje, kjer so lansko 
leto pričeli gradnjo prizidka. Z 
njim so tako dobili prostor za dvi
galo, sanitarije in še nekatere dru
ge nepogrešljive prostore za delo 
samega centra, kjer je danes 12 va
rovancev, ki so v glavnem iz mesta 
Slovenska Bistrica in najbližje 
okolice. S tem pa problem invalid
nih in duševno prizadetih oseb, 
starih nad osemnajst let, v Slo
venski Bistrici ni končan. Okoli 
130 jih je, v organizirano obliko 
življenja, kjer so med sebi enaki
mi, pa jih je vključen zelo majhen 
odstotek. V prihodnje bo potrebno 
misliti tudi na tiste, ki tako ostaja
jo zunaj varstva in pri katerih vse 
znanje ter spretnosti, ki so se jih 
naučili in si jih pridobili v šoli s 
prilagojenim programom, tonejo v 
pozabo. 

Obiska pri njih sem se veselila, 
saj to populacijo poznam že od 
prej. Prisrčen objem Mojce, ene iz
med varovank centra mi je pove
dal, da sem pri njih dobrodošla in 
da imajo radi obisk "od zunaj". Ura 
je bila že preko enajste, tako da so 
svoje delo, pred tem so zlagali figu
rice PEZ, ki so jih preko koope
rantske pogodbe dobili v 
ormoškem Plastdispenzerju, 
pospravili in pričelo se je njihovo 
individualno delo. 

Z Duško Landeker, ki VDC v 
Slovenski Bistrici vodi, sva pokle
petali o njihovem delu. Seveda so 
bili radovedni, kaj se pogovarjava. 

zato so drug za drugim z razli
čnimi izgovori prihajali v sosednji 
prostor, kamor sva se umaknili. 
Tako izvem, da pričnejo varovanci 
prihajati že kmalu po sedmi uri, do 
osme ure se vsi zberejo in nato 
imajo zajtrk. Po njem pričnejo 
delo, ki je dokaj različno, bodisi 
kooperantsko ali pa ustvarjajo po 
svojih sposobnostih. "Pomembno 
je, da jim pri delu privzgajamo 
vztrajnost, veliko pomagajo tudi 
pohvala za uspehe, ki so jih do
segli. Vso to delo poteka tja do en
ajste ure, nato pa imamo rekreaci
jo, razne delavnice o čustvih, ko 
prepoznavamo svoja pozitivna ali 
negativna čustva, govorimo pa 
tudi o ljubezni. Ker se veliko po
govarjamo, se jim pri tem razvijajo 
njihove govorne sposobnosti, na
jpomembnejše pa je, da postanemo 
dobri prijatelji, si zaupamo in vse 
probleme, ki nastajajo v tej naši 
mali skupnosti, skupaj rešujemo," 
pove Duška Landeker. 

Po malici, ki je že pravo kosilo 
(in vedno nadvse dobra), jih varo
vanci kmalu po 13. uri pričnejo 
zapuščati. Dva odpelje na dom so
delavec, drugi pa gredo na avtobus 
in podobno. Ker so iz najbližje 
okolice, to še nekako gre in okoli 
15. ure so že vsi na svojem domu. 

"Kljub temu da so skupaj razme
roma kratek čas, so se že navadili 
drug na drugega, nekateri se 
poznajo že od prej, iz šole, med nji
mi se spletajo prijateljstva in tudi 
prve ljubezni. Najbolj pa so veseli 
tega, da velik del dneva preživijo 
med sebi enakimi," nadaljuje 

Duška najin pogovor, 
Na vprašanje, kaj vse so v teh 

dobrih treh mesecih že postorili, 
izvem, da so bili posebej dejavni v 
jesenskih dneh, ko so izdelovali 
korita za cvetlice, sušili sadje in 
cvetje ter delali cvetne aranžmaje, 
naredili vrečke iz blaga za suho 
sadje, posebne mape, kazala za 
knjige in drugo. Te izdelke želijo 
prodajati, saj bi si tako zagotovili 
denar za material, ki ga potrebuje
jo za nadaljnje delo. Nekaj malega 
od tega pa dobijo varovanci tudi za 
nagrado, kar jim veliko pomeni. 
Poleg sestavljanja figuric PEZ si 
želijo, da bi jim enostavna dela 
zaupali tudi drugi, mogoče nekate
ri obrtniki, veseli pa bi bili razne
ga odpadnega materiala, usnja, 
blaga in še česa. V času pred praz
niki so izdelovali tudi praznične 
voščilnice. 

Seveda pa v tem času niso samo 
izdelovali raznih predmetov, tem
več so se tudi zabavali. Če je bilo 
vreme lepo in če so bili razpo
loženi, so odšli na sprehod v park 
ali kam drugam, jeseni so imeli 
celo kostanjev piknik, ogledali so 
si razstavo malih živali, obiskala 
pa jih je pevka. Praznujejo vse 
rojstne dneve in podobne praznike 
in ob koncu celo zaplešejo. Skratka 
v tem malem kolektivu se imajo 
nadvse lepo in prijetno. 

Njihovo delo je brez dvoma 
koristno, pa ne samo za njih, 
tudi za okolje, v katerem živijo 
in delajo. Sami sebi dokazujejo, 
da kljub drugačnosti nekaj zmo
rejo, okolju pa, da so takšni cent
ri neobhodno potrebni, zato bo v 
Slovenski Bistrici potrebno raz
mišljati o njegovi širitvi, da bi 
vključili še številne druge, ki se
daj ostajajo doma. 

V i d a T o p o i o v e c 

P T U J / KARITAS PRIPRAVIL 
DOBRODELNI KONCERT 

Izkupiiek z c r 
mlado družino 
O b tednu Karitas so sodelavci ptujske in završke dekani je 
pripravil i dobrodelni koncert. Nastopili so mešani pevski zbor sv. 
Viktorina iz Ptuja, oktet iz Domove, mešani pevski zbor Ruda 
Sever iz GoriŠnice, vokalna skupina iz zavoda dr .Mar i jana 
Borštnarjo iz Dornave, moški pevski zbor Alojz Štrafeta iz 
Morkovcev in pevka Sonja Horvat. Voditelj prireditve je bil Frenk 
Muzek. Izkupiček koncerta je bil 1 6 6 . 0 0 0 tolarjev. Večino so 
prispevali udeleženci koncerta, po 15 .000 tolarjev pa sta 
prispevali podružnici strank Slovenskih krščanskih demokratov in 
SDS Ptuj. 
Z zbranim denarjem bodo pomagal i družini iz videmske župnije 
pri izgradnji d o m a . 
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KULTURA 
J . EMERSIC: RAZGLEDNICE PTUJA 

Pfkff v pnmežu iasa 
K U L T U R N A P O D O B A A L I RAZMIŠUANJE O B N O V I M O N O 
G R A F I J I " P T U J I N O K O L I C A N A R A Z G L E D N I C A H 1 9 0 1 - 1 9 4 5 " 
Smo potujoča bitja. Ne kot mravlje, ki imajo določeno pot,: 
naprej postavljene cilje, temveč večkrat zmedena, bolj ali; 
manj anarhična bitja. Naša mravljišča dajejo videz neuravno
vešenih dejanj, urbanisti in umetnostni zgodovinarji pa se 
trudijo, da j im najdejo nekje videz zakonitosti . A naj govori
mo tu o podeželju ali mestih (celo velemestih, za katera ni 
zaman izraz, da so pravi babilon), dobimo vtis stihijnosti. In 
kadar se vračamo kot šolarji z izletov ali po malo daljši od-' 
sotnosti kot gojenci dijaških domov ter študentskih domov 
ali bodisi kot vojaki bodisi smo prebili dopust kje v p laninah, 
ali na morju, se nam zdi domače mesto, domača vas nekako 
drugačna. To je bilo dozidano , ono porušeno, v tej hiši se je 
nekdo rodil, v oni umrl. Še večjo spremembo vidimo po nekaj 
letih. Ko se kot zdomci vračamo ob tej ali oni smrti ali poro
ki domov, ko odrasli pripeljemo svoje otroke, da j im 
pokažemo svoj nekdanji dom, je vse tako drugačno, nekaj,; 
kar ne gre v naš trezor spominov. Na koncu moramo pristati; 
na grški izrek Panta rei' - vse gre, vse se spreminja. Zastonj 
so načrti in želje okoljevarstvenikov ali umetnih zgodovinar-i 
jev po stalnosti , ohranjanju starega: človeške želje, ekonoms-^ 
ka zahteva in zob časa zahtevajo svoje. 

Zato so drobci, ki ostanejo od 
določenega časa, dogodka, pa 
tudi stavbe, če ne celo podobe 
mesta ali vasi, še kako dragoceni. 
Res je, da nekatere knjižnice 
skušajo v tu in tam kakšnem 
obdobju ohraniti knjižno bero 
preteklosti, toda ob tem se izgu
bi marsikatera brošura, papir, 
slika. Tudi arhivi niso nikdar 
veren zbiratelj vsega, pa čeprav 
se za to proglašajo, saj imajo pre
malo sredstev in osebja, pa tudi 
moči. In vendar ravno ti drobni 
koščki dopolnjujejo čas, dajejo 
dobi videz avtentičnosti! Toda 
zakaj sploh to raziskujemo? 
Morda ne bi s tako zavzetostjo, 
če bi ne bilo to zapisano v naših 
genih, v naši težnji, odkriti vse o 
sebi, o svojih prednikih ali 
predhodnikih. Mi smo njihovo 
seme, njihov bodoči sad, in če se 

zanemarjamo, bomo postali 
prazne pleve, nerodovitna 
smokva, ki jo bo bodočnost po
sekala ter vrgla v ogenj. 

In če se sedaj obrnemo di
rektno na zgodovino ptujskega 
mesta, je svoje opravila vojna. 
Stare bogate meščanske družine 
so bile pobite ali pa so zbežale in 
njihove hiše so postale plen nove 
države, ki je večkrat nekrit ično 
uničevala vse, kar je bilo 
nemškega, buržoaznega, ali sta
rega, klerikalnega. Pa tudi pod
strešja, ki so včasih vir spomi
nov, albumov, zastarelih knjig, 
polomljenega pohištva, so neus
miljeno praznili po eni strani 
požarni varstveniki zaradi stra
hu pred ognjem, po drugi strani 
pa šolski otroci, od katerih so 
zahtevali zbiranje starega papir
ja, po tretji strani vsiljivi kupci 

onstran meje, ki so odvlekli, kar 
se je le dalo, in tako je izginil 
med šaro marsikateri dragoceni 
dokument časa. In nemalokrat 
smo sami s prezirljivim odno
som do preteklosti ali s pretira
nim poudarjanjem sedanjosti 
pospešili propad, ko nam je bila 
ljubša televizija ter potrošniško 
nasedanje dnevnim občilom ka
kor resno zazrtje vase ter v svojo 
preteklost, ki mora biti vtkana v 
sedanjost ter seme za bodočnost. 
In to je tudi pravilno razume
vanje konservatizma, to je oh
ranjanja dobrega od včeraj, 
učenja ob slabem ter tkanja no
vih vrednot, ki v svoji raznoli
kosti, a vendar različnosti 
enačijo VČERAJ = DANES -
JUTRI . Če smo tudi objektivni, 
se je marsikaj ohranilo po šolah, 
župniščih ali samostanih, kar pa 
se je pozneje večkrat bodisi zara
di neznanja, nerazumevanja ali 
pa pomanjkanja prostora 
zavrglo. Tako so edino strastni 
zbiratelji, čeprav so bili tudi 
med njimi nekateri, ki so gledali 
le skozi denar in dobiček, z ne
sebičnostjo ohranjali marsikaj, 
kar ne pojasnjuje le zgodovine 
Ptuja, temveč spada med širše ci
vilizacijske dokumente, za kate
re jim bo prihodnost še kako 
hvaležna. 

Tako je tudi z razglednicami, 
ki so eden najvernejših doku
mentov nekega časa in ne
pogrešljiv dokument za 
preučevanje preteklosti mesta in 
okolice. In med take ljudi spada
jo sodelavci monografije Ptuj in 
okolica na razglednicah 1901-
1945. Med njimi žal ni dveh 

umrlih strastnih zbirateljev. 
Srečka Kajniha in Nanda Kolet-
nika, ki sta pravzaprav odšla s 
sveta ob zbiranju takih dragoce
nih drobcev preteklosti, ali pred 
kratkim preminulega profesorja 
Adalberta Slekovca. 

Za samo kulturno zgodovino 
Ptuja pa seveda potrebujemo še 
precej več gradiva, knjig in do
kumentov, ki so, kot smo omeni
li, prav tako normalno rezultat 
zbiranja in zapisovanja takih 
drobnih drobcev. Za življenje 
Ptuja v preteklem stoletju zvemo 
z idilično nostalgičnih romanov 
Anne Witulle, iz Matzaka v ro
manu Waldmueller prekine po
tovanje, Hermana Piricha poves
ti Die verufene Insel ter 
Suedsteirische Grenzland se
demdeseta leta prejšnjega stolet
ja so znana tudi s ptujskih spo
minov Matije Murka, to stoletje 
pa v povesti Križnarjevi in v ro
manu Noetova barka Stanka 
Cajnkarja in delno v leposlovnih 
delih Antona Ingoliča, Ivana 
Potrča, Toneta Šifrerja (Vrnitev 
meščana), bližajočo se 2. svet. 
vojno ali njen čas pa približajo 
Mitja Vošnjak v Naši veliki ma
turi, Alojz Remec v Opustošeni 
brajdi ali Metod Turnšek v delu 
In hrumela je Drava ali Franc 
Jeza v nedokončanem romanu 
Smrt v spomladi in še bi lahko 
marsikoga našteli, pa naj bo to 
med leposlovjem ali poljudnimi 
ter strokovnimi deli. Nas seveda 
zanima prav čas začetka izhajan
ja razglednic, to se pravi čas od 
približno 1880. do 1945. leta, to
rej čas, ko so Ptuj in njegovi 
prebivalci doživljali usodne 
pretrese. Na kratko povemo, da 
je mestu prizadejala največje 
rane 2. svetovna vojna, njenim 
prebivalcem pa dejansko prvič 
obdobje nasilnega ponemčevan-
ja, drugič še povečanega protis
lovenskega razpoloženja v prvi 
svetovni vojni, tretjič rahel re-
vanšizem v stari Jugoslaviji, ko 
dobivajo v Ptuju prednost tako 
imenovani Kranjci, ter neusmil

jen čas druge svetovne vojne in 
nemške okupacije, pa seveda za 
ohranjevanje gradiva povojni 
čas, ko prevlada argument nasil
ja in moči. Vse to je zapustilo 
travmatične sledove tako v lju
deh kot v njihovem odnosu do 
preteklosti, ko so hoteli del te iz
brisati, s tem pa so uničili marsi
kaj, kar je bilo dobro in vredno 
ohraniti kot spomin pa tudi opo
min. To obdobje lahko tudi zas
ledujemo preko avstrijskega šta
jerskega časopisja, ki se močneje 
ali mimogrede dotika Ptuja, 
zlasti od slovenskih časopisov, 
pa naj bo to nemškutarski Šta-
jerc ter njemu nasprotni, kot so 
Sloga, Novi slovenski Štajerc, 
mariborska Straža, Slovenski 
gospodar, Suedsteirische Post ali 
Suedsteirische Presse, v stari Ju
goslaviji pa Ptujski list ali le 
malo izhajajoča Sloga, oba os
rednja dnevnika Jutro in Slove
nec, mariborski Večernik, od 
nemških pa Pettauer Zeitung 
itd. itd. Ne smemo pozabiti tudi 
na ptujske vodnike, katerih oče 
je bil Raispov Ptuj iz 1. 1850, ki 
so izvrstno dopolnilo ali celo os
nova za marsikatero razglednico. 
Tako je Felsnerjev vodnik iz 1. 
1895, ki sicer posnema Raispa, 
ravno ohranil marsikatero podo
bo Ptuja, ki se je sicer pojavljala 
na prvih razglednicah pred tem 
in še dolgo pozneje in avtor teh 
je bil v glavnem Alois Kasimir. 
Tudi ptujski fotograf Johann 
Winkler je marsikaj objavil v 
slovenskih in nemških listih in 
prav največ njunih motivov je 
bilo upodobljeno na ptujskih 
razglednicah, pa naj so bili izda
jatelji oziroma založniki 
Ptujčani, Gradčani, Mari
borčani, Dunajčani idr. 

Ko je 1. 1864 nastala Ptujska 
čitavnica, še ni bilo tako ostre 
ločitve, saj so v njej sodelovali 
Slovenci in Nemci, pa tudi v 
drugih nemških kul turnih 
društvih, naj bo to Muzejsko 
društvo, še prej Olepševalno in 
tujskoprometno društvo, dalje 

ptujsko gledališče in glasbena 
šola idr., je bila prisotnost enih 
in drugih še kako opazna. Tudi 
ptujska tiskarska družina Blan-
kejev je tiskala tako slovenske 
kot nemške knjige, brošure in 
razen droben tisk. Ptujski trgo
vec, obrtnik ali karkoli je že bil, 
je moral biti toleranten do slo
venske besede, pa naj se je štel za 
še tako ultranacionalnega 
Nemca, se je moral zavedati, da 
živi sredi slovenskega morja. 
Tako dobi problem prevelikega 
poudarjanja nemštva bolj poli
tično ali še bolj socialno noto ka
kor nacionalno, kot pravilno 
poudarja Matija Murko. Skrajni 
liberalizem je bil ta, ki je bil 
najhujši sovražnik ne samo slo
venskega človeka, temveč tudi 
ptujskih nemških meščanov, ko
likor so bili pač pravi Nemci. 
Zato ni nič čudnega, če so se 
"klasiki ptujskega komunizma" 
učili komunistične abecede od 
najtrših Nemcev in da je v Šta
jercu njegov urednik avstro-
marksist Karel Linhar t skoraj 
odkrito propagiral mešanico so-
cialdemokracije in nemštva, ki 
je bilo pač po teh nazorih na
prednejše od klerikalne slo
venske ali kot jo je zaničljivo 
imenoval "kranjske" srenje. To je 
bil še eden od razlogov medsebo
jne nestrpnosti posameznih 
Ptujčanov in eden od vzrokov, 
da se ni med njimi trdneje zako-
reninila domača samozavest; na
mesto tega so se raje obkladali s 
Polanci, nemčurji, Haložani, ko
munisti , klerikalci in podobni
mi cvetkami. In to je tudi vpliva
lo na ohranjanje oziroma bolj 
uničevanje vsega, kar ni šlo v 
oblastniški kalup teh, ki so tre
nutno vladali. Toda zgodovina, 
zgodovinski spomin zahteva, da 
sprejmemo vse, da je vse, kar se 
je zgodilo, pomembno, vredno 
preučevanja, da je po starem 
reku lahko le v tem primeru zgo
dovina učiteljica življenja. q 

P T U J / Z I V A N O M VIDOVICEM O PROJEKTU I M A G O IN POLETNIH PRIREDITVAH 

Bistvo projekta Imago je povezovanje že obstoječih progra
mov in revitalizcije mestnih jeder, cerkva in gradov. Ideja na
cionalnega projekta njihovega oživljanja se je porodila kot 
logična posledica in dopolnitev delovanja Društva za oži
vljanje kulturne podobe starega mestnega jedra v Ljubljani. 

Nacionalni program oživljanja 
slovenskih staromestnih jeder, 
gradov in cerkva, na kratko 
imenovan Podoba Slovenije, po
meni stičišče treh področij delo
vanja: ohranjanja kulturne 
dediščine starih mestnih jeder 
(Ljubljane, Ptuja, Škofje Loke, 
Pirana, Kamnika, Radovljice, 
Maribora, Novega mesta, Kopra 
in še nekaterih mest) kot po
membnega dela uveljavljanja 
identitete Slovencev, celostne 
revitalizacije starih mestnih sre
dišč, oživljanja gradov in 
vključitev sakralnih spomeni
kov v širši civilni prostor in 
perspektivno uveljavljanje mul-
tikulturalnega prostora med slo
venskimi mesti, deželami nav
znoter in navzven do širših ev
ropskih kulturnih in civilizacij
skih projektov. Projekt Podoba 
Slovenije pomeni odkrivanje in 
razvijanje identitete s sodobnega 
stališča. Za slovensko kulturo je 
zgodovinskega pomena. 

Ptujska občina je v projekt 
vključena že od vsega začetka, od 
18. februarja leta 1994, ko je na 
Brdu pri Kranju projekt doživel 
prvo predstvaitev. Ob tej pri
ložnosti so ga podprli najvid
nejši slovenski akademiki, stro
kovnjaki, kulturniki in tudi 
predsednik države Milan 
Kučan. Ptuj je kot območni no
silec projekta v letu 1994 za rea
lizacijo programa prispeval 380 
tisoč tolarjev. Takratni župan 

občine Ptuj Vojteh Rajher je 
predlagal, da se v projekt kot iz
vajalec in nosilec vključi tudi 
skupnost starih mest. 

Tretja obletnica projekta Ima
go Sloveniae je bila iztočnica po
govora o uresničevanju projekta 
na Ptujskem. Poskušali pa smo 
dobiti tudi nekatere odgovore na 
vprašanja, ki so se pojavila ob 
uresničevanju letošnjega projek
ta v Ptuju in sploh o ptujskih po
letnih kulturnih prireditvah. Na 
naša vprašanja je odgovarjal 
Ivan Vidovič, vodja oddelka za 
družbene dejavnosti v mestni 
občini Ptuju. 

TEDNIK: Kaj je projekt Ima
go prinesel Ptuju in njegovim 
prebivalcem? 

I. Vidovič: "Mestu in njego
vim prebivalcem je projekt Ima
go prinesel več kulture in več tu
rizma kot osnovnih elementov 
gospodarskega, turističnega in 
kulturnega razvoja. Pospešil je 
proces oblikovanja kulturne 
identitete mesta ter njegovo pro
mocijo v slovenskem in medna
rodnem prostoru." 

TEDNIK: Za članstvo v t em 
projektu se plačuje č lanarina. 
Kakšna je za Ptuj in kaj z njo 
dobiva? 

I. Vidovič: "Članarina je za 
Ptuj za leto 1997 znašala 380.000 
tolarjev. Vse kulturne prireditve 
v organizaciji Imaga so se izvaja
le po posebnem članskem popus
tu, ki se je gibal od 40% do 50% 

glede na posamezno prireditev. 
Razen popusta pri prireditvah je 
mesto kot območni nosilec pro
jekta imelo objavljene vse kul
turne prireditve v skupnem 
programskem katalogu kultur
nih prireditev v Sloveniji za po
letje 1997, ki je namenjen pro
mociji kulturne in turistične 
ponudbe." 

TEDNIK: Letošnja najod
mevnejša prireditev, ki jo je 
Ptuj dobil skozi ta projekt, je bil 
koncer t Bolšoj teatra , kjer pa 
naj bi Ptuj prekrši l pravilo, da 
se za nastope skupin v okviru 
projekta Imago ne plačuje 
vstopnina. S t em naj bi same 
organizatorje in sam projekt 
grdo prizadeli. Vsi nastopi ozi
roma projekti Imaga so namreč 
brezplačni , ne glede na to, v ka
te rem mestu sodelujoče skupi
ne nastopajo. V Ptuju smo za 
koncer t pobirali 500 tolarjev 
vstopnine, kar je tako pri čla
nih ansambla kot pri organiza
torjih koncer ta vzbudilo 
ogorčenje. Bolšoj teater nam
reč nas topa brezplačno na hu
mani ta rn ih prireditvah, 
ptujska to ni bila, s icer pa ima
jo njihovi nastopi kvaliteti pri
m e m o ceno. Ptujčani smo brez 
dogovora tudi spremeni l i uro 
nastopa, kar je dodatno razbu
rilo obiskovalce od drugod. 

L Vidovič: "Niti v pogodbi o 
vključitvi v nacionalni projekt 
oživljanja kulturne podobe sta
rih mestnih jeder, cerkva in gra
dov Imago Sloveniae - Podoba 
Slovenije, kot se pogodba 
uradno imenuje, niti v razgovo
rih ni bilo določila, da se za nas
tope skupin v okviru projekta ne 

plačuje vstopnina. Prav tako je 
netočna trditev, da so vsi nastopi 
oz. projekti Imaga brezplačni, 
saj že pogodba govori o plačilu 
članarine oz. sofinanciranju pro
jekta, prav tako pa se je za posa
mezno prireditev oz. projekt v 
okviru Imaga sklenila še po
sebna pogodba z določilom o 
plačilu. Koncert Bolšoj teatra je 
potekal v okviru projekta Polet
nih večerov Gledališča Ptuj , v 
katerega je bil vključen nak
nadno. Zanj so bila seveda prav 
tako potrebna sredstva za pokri
vanje nekaterih stroškov. Orga
nizator tega koncerta, t.j. Imago, 
je bil pravočasno seznanjen, da 
je koncert Bolšoj teatra del Po
letnih večerov Gledališča Ptuj , 
ki so se pričeli ob 20. uri , in na to 
ni bilo nobene pripombe. Orga
nizator Imaga je sicer dan pred 
nastopom napovedal visoke gos
te z namestnikom zunanjega mi
nistra Slovenije g. Vaiglom na 
čelu in tudi to, da bo izpeljal ves 
potrebni protokol." 

TEDNIK: Ugotovljeno je bilo 
tudi, da se v op isanem pr imeru 
n i smo izkazali kot gostitelji in 
tudi v protokolarnem pogledu 
ne, glede na to da je skupino 
spremljal names tn ik zunanjega 
minis t ra Rusije. Zanj n i smo 
pripravili uradnega sprejema 
in se tudi n i smo odzvali na 
ponudbo za pobratenje z en im 
od ruskih mest . 

I. Vidovič: "Napovedanega 
gosta g. Vaigla naslednji dan ni 
bilo, namestnik zunanjega mi
nistra Rusije pa je skupino 
spremljal tako kot na primer 
Primož Lorenz, vodja projekta 
Imago, kot mož ene od izvajalk v 

Bolšoj teatru, torej popolnoma 
zasebno. Sprejem za celotni or
kester je bil izveden v kleti mi-
noritskega samostana, kjer smo 
od ruskih gostov slišali veliko 
pohval, seznanili pa smo se seve
da tudi z namestnikom zunanje
ga ministra Rusije. O kakršniko
li ponudbi za pobratenje z enim 
od ruskih mest se na tem spreje
mu nismo pogovarjali." 

TEDNIK: Kljub časovni od
maknjenost i omenjenega nas
topa in projekta nasploh - nas
top je potekal v okviru Pole tnih 
večerov gledališča Ptuj oziro
ma poskusnega projekta Fest i 
vala Poetovio Ptuj - bi vendarle 
kazalo javnosti predstavit i 
oceno tega projekta in bodoče 
načr te na t em področju tako 
glede same vsebine, organizi
ranost i , financiranja, promoci
je. J e to v resnici projekt, ki ga 
Ptuj potrebuje? 

I. Vidovič: "Glasbene in druge 
prireditve so v letošnjem poletju 
potekale v okviru različnih orga
nizatorjev in izvajalcev, tudi z 
improvizacijo, in nedvomno 
tudi s kakšnimi organizacijski
mi napakami. Ptuj nima kot 
druga mesta (npr. Maribor) kon
certne oz. prireditvene posloval
nice, vendar je ne glede na nave
deno bilo bogastvo letošnjih po
letnih večerov, izredno in boga
to, morda prav zaradi različnih 
organizatorjev in izvajalcev. 
Dejstvo pa je, da takšen pristop 
nima pravega koncepta in 
dopušča preveč improvizacije. 
Za spremljanje in oživitev svoje 
turistične ponudbe Ptuj prav go
tovo potrebuje tudi takšne prire
ditve, ki pa jim je potrebno dati 

vsebino, okvir in nosilca. Festi
val Poetovio Ptuj je bil poskus 
oziroma začetek poenotenja 
različnih pristopov pri organiza
ciji takšnih prireditev, vendar je 
za kaj več zmanjkalo časa. O tem 
se pogovarjamo, najverjetneje pa 
bo potrebno takšne prireditve 
umestiti v okvir turistične 
ponudbe Ptuja z določenim 
tržnim pristopom, za kar je GIZ 
Poetovio Vivat eden od možnih 
nosilcev oz. organizatorjev. 

Zadeve se bo potrebno lotiti 
dovolj zgodaj in projektno, da 
bodo znani cilji in vsebina. To v 
preteklosti ni bilo storjeno, naša 
naloga je, da to popravimo." 

TEDNIK: Koliko se-za takšne 
in drugačne projekte vsako leto 
odpre občinska denarnica? Na
jrazličnejši organizatorji pri 
t em najpogosteje igrajo na 
znano s t runo, da Ptuj z vidika 
nacionalnega kul turnega pros
tora zaradi svoje vloge in po
membnos t i v njih ne sme izos-
tati . 

I. Vidovič: "Iz občinske blaga
jne oziroma proračuna Mestne 
občine Ptuj je bilo za prireditve 
ptujskih poletnih večerov na
menjenih in realiziranih 
3,400.000 tolarjev, vsaj toliko pa 
bi naj bilo po do sedaj znanih 
podatkih pridobljenih tudi 
sponzorskih sredstev oziroma 
sredstev izven virov občinske 
blagajne. Ptuj takšne prireditve 
potrebuje tako z vidika kultur
nega kot turističnega razvoja, se
veda ob ustreznejšem pristopu 
kot v preteklosti, z jasno vizijo 
in tržnim pristopom." 

Malda Goznik 







KULTURA, IIOBRAMEVAMJM 

P T U J / UTRIP EKONOMSKE SOLE 

Teden kulture na Ekonomski šoli 
ŠOLSKA GLEDALIŠKA S K U P I N A P R I P R A V I L A O D M E V E N RECI< 
T A L "SREČKO K O S O V E L - P E S N I K E K S T A Z E I N S M R T I " i 
D O B R O S P R E J E T N A S T O P E K V A D O R S K E G L A S B E N E S K U P I N E 
v g l eda l i š ču počas i ugašajo luči , vse izginja v temi , zamira 
s l ehern i zvok. Gleda lce kljub nabit i dvorani objame 
občutek osaml jenos t i , i zgubljenost i v črnini noč i . Kričečo 
t i š ino t eme prekinejo grmeči akordi e lektr ične bas kitare. 
Zlovešči so ti zvoki, ne pr inese jo o lajšanja , n i s o b i lke 
odrešitve. S a m o odmevajo z vseh strani , v brezkončni t emi 
ti sa tanski st ihi . T e m a na odru se pr ične redčiti , pred n a m i 
so štirje izvajalci, togi , neg ibni , črni , b ledi . Reci ta l se l a h k o 
prične. Kons ABC, Kons:4 , krit ika civi l izacije , kul ture , 
KRIK po novem - o č i š č e n e m č loveku . N e n e h n o o b d a n s 
smrtjo, svest si veso l jnega poraza , se g las "vpijajočega v 
puščavi" zaveda: "Vse j e ekstaza , eks taza smrti." 

Vse se zatemni. Smrti stopijo 
na rob odra. Tako blizu, tako 
resnično resnične so. Osvetljuje
jo gledalce. Mene, tebe, njega, 
vse. Nihče ne more uiti, nihče se 
skriti. Razmišljujoč gledalec 
doživlja katarzo. Kosovel je 
imel, ima prav. Uničiti moramo 
vse, kar uničuje človeka. Upati 
moramo na prihodnost, v kateri 
bodo vsi ljudje bratje. Na koncu 
je Kosovel prenehal upati. Pre
dobro nas je poznal, nas, ljudi. 

Morje preplavlja zelene poljane, 
morje večerne žgoče krvi, 
in rešitve ni in ni, 
dokler ne padeva jaz in ti, 
dokler ne pademo jaz in vsi, 
dokler ne umremo pod težo krvi. 
Z zlatimi žarki sijalo bo sonce 
na nas, evropske mrliče. 
Boste to dopustili? 
Takšno sporočilo je velo iz re

citala "Srečko Kosovel - pesnik 
ekstaze in smrti". Ustvarila ga je 
gledališka skupina Ekonomske 
šole Ptuj. Igrali so Dejan Kla-
sinc, Matej Lenart in gostji s 
ptujske gimnazije Tina Cvetko 
in Mateja Lapuh. Vsepovsod 
prisotno smrt so nam s plesom 
pričarale Albina Emeršič, Manja 
Gojkovič ter Edita Pucko. Za 
glasbo pa so poskrbeli Tadej 
Kampl, Tomaž Ozmec in 

Andrej Šoštar. Vsemu skupaj pa 
je pomagala "na noge" najboljša 
in nepogrešljiva mentorica prof. 
Barbara Bezjak. 

Predstave so potekale v 
ptujskem gledališču sredi no
vembra. Ob tej priložnosti je 
nastal ta kratki intervju z igralci. 

• Dejan, ti si avtor in idejni 
vodja recitala. Srečujemo te na 
skorajda vseh kulturnih prire
ditvah ekonomske šole, igral si 
v ptujskem gledališču, 
pripravljal oddaje za 
srednješolce na Radiu Ptuj, na
meravaš izdati lastno pesniško 
zbirko. Kljub temu pa vemo o 
tebi zelo malo. Bi se nam želel 
podrobneje predstaviti? 

Dejan Klasinc: Lahko bi re
kel, da doživljam svet na svoj 
način. Po naravi sem zelo svobo
domiseln človek. T rud im se 
živeti in razmišljati za danes, 
neobremenjen s preteklostjo ali 
prihodnostjo. Drugače pa se od 
svojih vrstnikov ne razlikujem. 
Rad sem v dobri družbi, vozim 
rdečo citroenovo viso, hodim 
ven itd. 

• Kakšna je bila tvoja vloga 
pri nastajanju recitala? 

Dejan Klasinc: Moja je bila 
osnovna ideja, saj je ta projekt v 
bistvu dopolnjena predelava re

citala "Srečko Kosovel skozi oči 
velikih štirih". Režijo pa je to
krat v veliki meri prevzela men
torica Barbara Bezjak. 

• Kako ste izoblikovali 
sceno? 

Dejan Klasinc: Pri idejah o 
njenem nastajanju smo se držali 
turobnega vzdušja, ki veje iz pes
mi, in tako ustvarili temačno, 
skorajda srhljivo sceno. 

• Kako so se odzvali sošolci? 
Dejan Klasinci: Naše delo so 

sprejeli s pohvalo. 
O Ali pripravljaš še kakšen 

projekt? 
Dejan Klasinc: Da, pravkar 

ustanavljam združenje dijakov 
Ekonomske šole in Gimnazije 
Ptuj. To se bo posvetilo kultur
nemu življenju SC Ptuj, mogoče 
pa tudi širšega okolja. Namera
vamo izdajati svoj časopis, prire
jati predstave, razstave, literarne 
večere itd. 

• Matej, kakšni so tvoji 
občutki po uspeli predstavi? 

Matej Lenart: V igranju sem 
se že večkrat poskusil, vendar je 
vsak uspel nastop igralcu v svo
jevrsten užitek in zadovoljstvo. 

• Mateja in Tina, vedve sta 
sošolki, ^dijakinji 1 . letnika 
gimnazije. Vajin samozavestni 
nastop in odlično odigrana vlo
ga sta me prijetno presenetili. 
Ali to pomeni, da imata v 
igralstvu že kakšne pomem
bnejše izkušnje? 

Mateja Lapuh in Tina Cvet
ko: Ne. Sodelovali sva pri nekaj 
manjših šolskih prireditvah, pri 
tako velikem projektu pa sva se
daj prvič. Sicer pa že šest oz. se
dem let obiskujeva glasbeno 
šolo, tako da sva se nastopanja 
navadili na kar nekaj koncertih. 

• Pomembno vlogo so imele 

tudi plesalke, ki so predstavlja
le smrt. Manja, tebe poznamo 
kot uspešno in prodorno 
ptujsko manekenko. Kako to, 
da si se znašla v plesni vlogi? 

Manja Gojkovič: K sodelo
vanju me je povabila prof. Bar
bara Bezjak, s katero sem sodelo
vala že prej v projektu Dijaki di
jakom oz. Ekonomke na modnih 
pistah. 

# Dekleta ste s svojevrstno 
koreografijo in kostumi uspele 
uprizoriti zloveščo, vseprisotno 
človekovo spremljevalko 
smrt. Kje ste dobili ideje? 

Dekleta: Idejo o videzu kostu
mov smo izoblikovale skupaj z 
Barbaro, koreografije pa so plod 
naše domišljije in plesnega 
znanja. 

# Za glasbeno podlago in 
druge efekte sta poskrbela 
Andrej Šoštar in Tomaž Oz
mec. V takšni vlogi nastopata 

tudi v večini tovrstnih priredi
tev na Ekonomski šoli. Kako 
poteka vajino delo? 

Andrej Šoštar in Tomaž Oz
mec: Zvrst glasbe izbereva temi 
predstave primerno, potem na
baviva ustrezen material doma 
in preko znancev, sledi še teh
nično najzahtevnejši del, mik-
sanje in pripravljanje glasbe za 
celomo predstavo. 

# Tadej, tvoje občuteno 
igranje kitare je veliko prispe
valo k uspehu predstave. Nam 
lahko poveš nekaj o svoji dose
danji glasbeni poti? 

Tadej Kampl: Osem let sem 
obiskoval glasbeno šolo, kjer 
sem se naučil igrati bariton in 
pozavno. Poleg tega igram še na 
ustno harmoniko, klaviature, 
bobne, akustično kitaro, elekt
rično kitaro in najljubši instru
ment - bas kitaro. V osnovni šoli 
sem ustanovil glasbeno skupino, 

pozneje sem se pridružil bendu 
T U T U , na ekonomski šoli pa 
sem sedaj ustanovil še šolski 
bend. 

# Gospa Bezjakova, vi ste 
bili mentorica večini kulturnih 
prireditev na Ekonomski šoli 
Ptuj. Kako bi ocenili svoje so
delovanje z mladimi umetniki? 

Barbara Bezjak: Kot zelo 
plodno, razgibano, polno 
doživetij - to pa pove vse. 

Kul turni teden se je končal v 
petek, 21. novmebra, ko je v 
športni dvorani ŠC Ptuj nastopi
la ekvadorska glasbena skupina. 
Ta je najprej predstavila njihovo 
folkloro, zatem pa še novejše 
hite s španskega govornega 
področja. Ekvadorci so bili nad 
odzivom dijakov tako nav
dušeni, da se ob prvi priložnosti 
spet oglasijo. 

. . . M a r t i n .Koreš«c 

R e c i t a l d i j a k o v E k o n o m s k e š o l e P t u j v p t u j s k e m g l e d a l i š č u . 
F o t o : L a n g e r h o l c , 

MARIBOR / IZŠLA ČETRTA KNJIGA O SLOVENSKIH LJUDSKIH PLESIH 

pod drobnogMhm 
"Polka j e ukazana" je nas lov četrti knjigi Mirka Ramovša , 
z n a n e g a s lovenskega e tno loga in proučevalca l judskih ple
sov. V knjigi so bra lcu n a t a n č n o predstavljeni vsi p les i 
vzhodne Štajerske, med njimi tudi p les i iz Lancove vasi i n 
oko l i ce , Cirkovc, Markovcev in Podgorcev, kjer j ih že vrsto 
let skrbno ohranjajo č lani f o l l d o m i h društev. Knjiga o bo
g a t e m l judskem izroč i lu S lovencev j e izš la le tos decembra , 
Mirko Ramovš pa j o j e v družbi vzhodnoštajersk ih fo lkloris-
tov predstavil 12 . decembra v u n i o n s k i dvorani v Mariboru, i 

Ramovševa knjiga ima po 
mnenju znanih kul turnih 
ustvarjalcev neprecenljivo 
vrednost za slovenski etnični in 
kulturni prostor in je velikega 
pomena za vzhodni del Štajers
ke. Nastala je po skrbno dodela
nih terenskih zapisih (tonskih in 
fotografskih) Ramovša v zadnjih 
letih, v kar ga je vodila velika 
ljubezen do ljudskega izročila. 
Mirko Ramovš se je s folkloro 
prvič srečal že kot študent, ko se 
je pridružil FS France Marolt v 
Ljubljani. Vsa ta leta mu je bila 
folklora ne le poklic, ampak 
hkrati tudi konjiček. Objavil je 
že veliko raziskav in knjig o svo
jih terenskih zapisih, saj je samo 
v zadnjih nekaj letih obiskal 
skorajda vsak kraj v Sloveniji. 
Širino svojega dela in razisko
vanja je uspešno predstavil tudi 

v dokumentarnih nanizankah o 
slovenskih ljudskih skupinah, 
tesno pa sodeluje tudi z Zvezo 
kul turnih organizacij Slovenije. 

Obiskal je mnogo krajev na 
Štajerskem, bil je v Halozah, v 
Prlekiji in na Dravskem polju in 
tam zbral mnogo zanimivega 
materiala, ki ga je dobil pri 
preprostih ljudeh. Tako se je po
novno srečal s tistimi folklorni
mi skupinami, ki so najpomem-
bnejče in edine ohranjajo 
ljudsko izročilo. Ramovš je ob 
predstavitvi svoje knjige dejal, 
da se v knjigo ni dalo zapisati 
vsega, kar se je na Štajerskem 
nekoč plesalo in se do danes še 
ohranilo. Opisal je slovenske 
vaške plese iz vzhodne Štajerske, 
za katere je mimogrede omenil, 
da so odsev preprostih, živahnih 
in veselih ljudi, v njih pa se kaže 

temperament Štajercev in bogata 
figuralika. 

Plesni pari FS iz Podgorcev, 
Ključarovcev, Cirkovc, Korene 
in Lancove vasi so na svečanosti 
ob predstavitvi Ramovševe knji
ge pokazali nekaj značilnih 
vzhodnoštajerskih plesov: štaje-
riš, zibenšrit in cvajšrit. Odple
sali so jih vsak po svoje, tako kot 
je to opisano v knjigi, ob 
spremljavi ljudskih godcev. 

Na naslovni strani četrte knji
ge Polka je ukazana sta plesna 
para iz Lancove vasi v značilnih 
prazničnih nošah, knjiga je bo
gato opremljena z natančnimi 
opisi plesov, strani pa so do
polnjene tudi s kinematogrami. 
V kratkem bo Mirko Ramovš iz
dal še dve knjigi: prvo o plesih iz 
Istre in okolice, dnigo pa o ple
sih zahodnega dela Štajerske. 

T a t j a n a M o h e r i c o 

N e ž k a L u b a j , p r i z a d e v n a " f o l k l o r i s t k a ' , j e M i r k u 
R a m o v š u v i m e n u v z t i o d n o š t a j e r s k i t i f o l k l o r i s t o v 
i z r o č i l a s i m b o l i č n o d a r i l o . 

SL BISimCA/ NOVA TURISTIČNA KARTA OBČINE 

Zanimiva in polna inhrniaiij 
Občina in mesto Slovenska Bistrica vsekakor potrebujeta pri

merno predstavitveno gradivo za turistične prospekte. Do ne
davnega ni bilo na tem področju kaj prida uporabnega, mogoče 
nekaj razglednic ali kakšna komercialna karta. V zadnjem pold
rugem letu pa se stanje izboljšuje, še posebej z ustanovitvijo tu-
rističnoinformativnega centra Slovenska Bistrica in v letošnjem 
letu zavoda za kulturo. Tako so že lansko jesen promovirali mapo 
z naslovom "Med Pohorjem in Bočem", kjer je v šestih zloženkah 
podrobno predstavljena občina in mesto Slovenska Bistrica. 
Manjkal je samo še njen sedmi del, turistična karta občine, ki pa 
je izšla pred nedavnim. 

Na njej so ob naseljih označeni vsi pomembnejši spomeniki nara
vne in kulturnozgodovinske dediščine, še posebej lepo je prikazano, 
kako avtocesta deli občino na severni, pohorski, in južni, nižinsko-
haloški, del. Zanimiva je tudi hrbtna stran, kjer so zapisana imena 
127 naselij in zaselkov, kolikor jih je v občini, z nadmorsko višino 
in številom prebivalstva iz leta 1995 ter tlorisno karto mesta Slo
venska Bistrica. Hrbtno stran nove turistične karte sta popestrili še 
dve razglednici mesta Slovenska Bistrica; med njima je sto let razli
ke, na obeh pa je osrednja stavba župna cerkev sv. Jerneja. 

Vsi, ki želijo imeti novo turistično karto občine Slovenska Bistrica 
in s tem dopolniti mapo "Med Pohoriemm Bočem", naj se oglasijo v 
TIC, ki ima svoj sedež v spodnjih prostorih bistriškega gradu. 

V i d a T o p o i o v e c 

N a h r b t n i s t r a n i n o v e t u r i s t i č n e k a r t e j e o b 
j a v l j e n a e n a n a j s t a r e j š i h r a z g l e d n i c S l o v e n s k e 
B i s t r i c e i z l e t a 1 8 9 8 





BOZKHO-HOVOLETHA VOSCILAi 

BRATISLAVCI / JASLICE SLAVKA VUCAKA 

X cfoififsf/ff/o in s p r e f I t e s f / o cfo /osfic 
Mnogi innajo pri postavitvi jaslic zelo veliko domišlj i je in idej, če pa je zraven še precej energije in ročnih spretnosti, pa izdelajo sami tudi vse 
figure. S lavko Vučak iz Brat is lavcev 55 pri Polenšaku je porabil precej ur, preden je izdelal iz lesa figure, hiše in druge elemente v svojih jasli
cah. Figuram je vdihnil tudi življenje, saj se premikajo, potok žubori , ogenj gor i , sliši se žgolenje ptic in zvonjenje zvonov v cerkvici. Slavko je 
lani postavil jaslice v hodniku svoje hiše in so se razprostirale na nekaj kvadratnih metrih. Napoveduje pa, da bo letos postavil veliko večje.(MS) 
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PTUJ / PREDNOVOLETNI OBISK PRI PTUJSKIH BREZDOMCIH 

P O N A Š I H K R A J I H - 1 7 

Pozabljeni od družin, ne pa fudi družbe 
s t e vedeli, da ima tudi Ptuj svoje brezdomce, ljudi, ki so zara
di takšnih ali drugačnih vzrokov ostali brez strehe nad glavo 
in so si poiskali zavetje v vagonih, kleteh, na klopeh v parkih 
ali še kje v našem mestu? Večina verjetno ne, med prvimi so 
j ih opazili policaji ter nanje opozorili ustrezne službe, 
predvsem pa Center za socialno delo Ptuj, kjer direktor Miran 
Kerin odkrito priznava, da so bili pri njih dolgo prepričani, da 
v Ptuju ni nikogar, ki bi prenočeval na prostem. 

Po prejemu prvih podatkov so v 
sodelovanju z mestno občino Ptuj 
in drugimi službami zelo hitro 
reagirali. Brezdomce so - kakšno 
leto bo tega - namestili v prostorih 
bivšega begunskega centra na Za
grebški cesti, ki so last podjetja 
Tampon, z njimi pa upravlja 
mestna občina Ptuj. Za primer 
sile lahko v teh prostorih začasno 
namestijo okrog trideset brez
domcev, trenutno pa jih je pet. 

TUDI PTUJ 
POTREBUJE 
KRIZNI CENTER 

Kot je povedal Miran Kerin, 
vsako mesto različno poskrbi za 
svoje brezdomce. Ponekod jim za
gotovijo topel obrok, drugje nas
tanitev in podobno. Ptujski imajo 
na voljo streho nad glavo, za hra
no pa morajo poskrbeti iz prejem
kov, ki jih dobijo kot socialno 
pomoč. Pred tremi leti so v Cen
tru za socialno delo v eni od svojih 
analiz poskušali ugotoviti potrebo 
po javni kuhinji. Ugotovili so, da 
bi dnevno topli obrok potrebova
lo petnajst ljudi. Za vse so ga za
gotovili na različne načine, danes 
plačujejo le še dve kosili dnevno v 
Gastroju. 

Tema, ki jo danes odpiramo, je 
zelo široka in zahteva temeljito 
družbeno obravnavo in konkretne 
rešitev. Kakorkoli že, vsako mesto 
potrebuje takšen ali drugačen 
krizni center; žal Ptuj ni z njim 
prisoten v nacionalnem progra
mu. Bo pa mesto moralo zadovol

jivo odgovoriti tudi na to 
vprašanje oziroma zahtevo. Brez 
strehe nad glavo se lahko v nekem 
trenutku znajde vsak izmed nas. 
Prijatelji, naj bodo še tako dobri, 
ne morejo prinesti trajne rešitve, 
začasno, vsaj za neko obdobje, pa 
jo lahko ponudijo v kriznem cen
tru, če ga občina ima. Ptujske 
brezdomce že sedaj stiska pri srcu, 
ker so tudi do njih prišle govorice, 
da bodo barake nekdanjega be
gunskega centra kmalu podrli. Se 
bodo ponovno vrnili v mrzle va
gone in kleti, na klopi v park? Od
kar so dobro leto nastanjeni v ba
rakah na Zagrebški, jih vsaj ne 
zebe, imajo toplo vodo, kopalnico, 
živijo človeka vredno, čeprav 
skromno življenje, ki si ga želijo 
izboljšati, a jim drtižba na te nji
hove skromne želje ne odgovarja 
tako, kot pričakujejo. Trenutno je 
v Ptuju za vse, ki so brez doma, 
poskrbljeno. S tremi od petih 
brezdomcev, kolikor jih trenutno 
živi na Zagrebški, smo se pogo
varjali v teh predprazničnih dneh, 
ko se upanje že zaradi prazničnos-
ti v marsikom ponovno pojavi. 

Najmlajši, M. M. z Destrnika, 
ima 33 let. V brezdomstvo so ga 
prignale družinske razmere. Dok
ler je delal doma, je bilo vse v 
redu, ko pa je odšel zdoma, pa se 
je vse obrnilo na glavo. Končal je 
osnovno šolo, kot nekvalificirani 
delavec je delal na transportnih 
opravilih v Metalni Maribor, kjer 
so ga po manj kot petih letih dela 
odpustili kot tehnološki presežek. 
Začela se je trnova pot iskanja 

redne zaposlitve in strehe nad gla
vo, ki traja še danes po sedmih le
tih brezdomstva in redne zaposlit
ve. Za hrano in druge potrebe ima 
na mesec na voljo 18 tisoč tolarjev 
socialne pomoči. Obleke dobi na 
Rdečem križu in Karitasu. Čeprav 
je tudi v barakah na Zagrebški, ko 
stisne mraz, ponoči mrzlo, je še 
vedno topleje kot nekje zunaj, ka
mor si M. M. ne želi več. Veliko je 
prespal pod milim nebom, rad pa 
bi delal in imel svojo streho nad 
glavo. Skratka želi si boljšo pri
hodnost. Družina ga je tako in 
tako odpisala. Mame ni videl že 

sedem let, tu na Zagrebški ga je 
obiskal le brat, občasno pa ima 
stike s sestro. 

M. S. je Ptujčan in ima 39 let, 
izučil se je za dimnikarja. Z enim 
od mariborskih obrtnikov je leta 
1983 odšel delat na Hrvaško, kjer 
je ostal do leta 1989. Delo je kma
lu izgubil, ker je obrtnik propa
del, na Hrvaškem pa ga je še nekaj 
let zadržalo srce. Ko pa so se 
začele razmere iz znanih razlogov 
zaostrovati, se je vrnil domov, kjer 
so ga čakala zaprta vrata nekdan
jega stanovanja, saj ga je mati mo
rala vrniti, ker se je preselila k no

vemu partnerju, s katerim si je 
ustvarila novo družino, v kateri pa 
ni bilo več prostora zanj. Ostal je 
na cesti, ležišče si je poiskal v va
gonih. Na bivšo stanovanjsko 
skupnost je stopil večkrat, in če 
njegove vloge niso končale v košu 
za smeti, jih je v arhivih kar nekaj. 
Ko je oddajal prve vloge, so ga 
odslavljali, ker ni imel sltižbe, ko 
jo je dobil, je z novo vlogo prišel 
kar v dimnikarski obleki, da bi 
stroge tu-adnike le prepričal, da za 
novo življenje in boljšo bodočnost 
potrebuje stalno streho nad glavo. 
Pa stanovanja ni bilo, kot ga ni za 

številne druge, ker jih pač v Ptuju 
že takrat ni bilo in jih tudi danes 
ni. Ker pa ni imel stanovanja, je 
tudi službo kmalu izgubil, ker je 
spal vedno drugje in ker ni imel 
ure, ki bi ga vsako jutro prebudila, 
da bi prišel na delo pravočasno. 
Problem pa je bil tudi, ker se ni 
imel kje umiti in tudi sicer uredi
ti. Vlog za delo je prav tako napi
sal več, v večini nanje ni dobil od
govora ali pa, da je prestar, ker za
poslujejo samo mlajše delavce. 
Občasno dela, ker je z 12 tisočaki 
socialne pomoči na mesec re
snično težko živeti in preživeti. 
Družine, ki bi mu lahko pomaga
la, nima, mama se ga več ne spom
ni. Nikogar ni, ki mu ponudil 
roko, sam sebi se zdi odpisan. 
Srečen je, če kaj toplega poje. 

S. V., zadnji izmed treh brez-
domce\', s katerimi smo se pogo
varjali, ki živijo kot ena družina 
in si tudi skupaj kuhajo, je star 53 
let in doma iz Hrastovca. 28 let je 
delal kot dimnikar, podjetje je 
propadlo, ostal je brez službe. Vse 
prošnje za novo zaposlitev so bile 
neuspešne, najpogostejši odgovor 
je bil, da starejših ne zaposlujejo, 
da iščejo mlade delavce. Z družino 
nima stikov. Skozi življenje se 
prebija z 18 tisočaki socialne 
pomoči. "Hudo bi bilo, če se ne bi 
vsaj mi trije razumeli," pravi. 

Z vsemi tremi se je življenje tako 
ali drugače poigralo, čeprav sami 
niso bili nikoli problematični in 
niso iskali težav. Ker pa se je med
sebojna pomoč že tolikokrat poka
zala kot tista, ki izboljšuje svet, je 
lahko vodilo tudi v pričujoči 
zgodbi. 

Ma/rf« Goxnik 

Ž e l j e n a š i h b r e z d o m c e v s o s k r o m n e , t a k š n e , k o t s i j i h že l i v e č i n a I z m e d n a s : d a b i b i l i z d r a v i 
In d a b i i m e l i d e l o ... Fo to : JB 

BENEDIKT / OBUJANJE Z G O D O 
VINSKEGA SPOMINA 

Čolnikov dan 
/ e f e p o uspel 
T U D I L E T O S S O S E S P O M N I L I N A R O D N J A K A I N N A 

P R E D N E G A G O S P O D A R J A D O M I N I K A Č O L N I K A , K I J E 

V P R E J Š N J E M S T O L E T J U D O D O B R A Z A Z N A M O V A L 

S L O V E N S K O G O R I Š K I V S A K D A N J I K • Š O L A R J I S O 

P R I P R A V I L I B O G A T K U L T U R N I P R O G R A M , P R E D 

S T A V I L I P A S O T U D I P E S N I Š K I P R V E N E C D O M A Č I N K E 

D A N I C E E L B L S T R S T E N I K A 

Benedikt v Slovenskih gori
cah se že od leta 1993 spominja 
svojega rojaka Dominika Čolni-
ka. Letošnji Čolnikov dan je lepo 
uspel, družno pa so ga pripravili 
krajevna skupnost, kulturno-
umetniško društvo in osnovna 
šola iz Benedikta, ki je tudi pris
pevala večji del kulturnega pro
grama. Predstavili so pesmi 
domačinke Danice Elbl s 
Trstenika, ki so izšle v prvi pe
sniški zbirki Moje pesmi - moj 
zaklad. Knjigo je izdalo bene-
diško kulturno društvo. 

O Dominiku Čolniku je letos 
spregovoril predsednik KUD 
Janez Sijanec, program pa je 
vodil in povezoval Stane Koc-
utar. Dominik Čolnik se je rodil 
3. avgusta 1830 v hiši blizu zna
menite cerkve sv. Treh kraljev. 
O njem je leta 1993 napisal zani
mivo knjižico lenarški zgodovi
nar in raziskovalec Igor 
Žemljic, ki je med drugim 
proučil vlogo in pomen tega 
včasih popolnoma pozabljenega 
narodnjaka in za mno^e "kralja 
Slovenskih goric". Golnik je 
osnovnošolsko znanje pridobi
val v Benediktu, šolanje pa je 
nadaljeval v Mariboru na gim

naziji. Gimnazijo je obiskoval 
štiri leta in bil sošolec znameni
tega Janka Serneca, enega naj
vidnejših politikov v Mariboru 
sedi druge polovice prejšnjega 
stoletja in ustanovitelja mari
borske čitalnice. Čeprav je bil v 
šoli dober učenec, je leta 1847 
gimnazijo zapustil in odšel v 
Ljubljano. Tam je poslušal 
pouk kmetijstva v slovenskem 
jeziku. Obiskoval je tudi znano 
šolo, ki jo je v Ljubljani ustano
vila Kranjska kmetijska družba 
in jo je vodil narodni buditelj 
Janez Bleivveis. To je bila živi-
nozdravniška in pekovska šola, 
Dominik Čolnik pa je bil pri 
vseh predmetih ocenjen s prav 
dobro oceno. 

O njegovem plodnem delu 
bomo prihodnje leto v Tedniku 
objavili več krajših prispevkov, 
saj je bil zares znameniti sloven-
skogoriški rojak. V prejšnjem 
stoletju je pomembno prispeval 
k razvoju narodne zavesti in k 
umnemu gospodarjenju, v Be
nediktu in okolici pa je pustil 
vidne sledi tudi na drugih po
dročjih. Za vse se ga sedanji ro
dovi s hvaležnostjo spominjajo. 

A f . T o i 

P T U J / ALJANA PRIMOŽIČ MED PTUJSKIMI ŽENSKAM 

Edina slovenska karikaturistka Aljana Primožič iz Britofa pri 
Kranju je bila letos že drugič gostja Ptuja. Prvič je svoje kari
kature postavila na ogled v galeriji Drava, drugič je bila gostja 
ptujskega ženskega večera. Sicer pa v Ptuj zelo rada prihaja, 
ker jo njegovi ljudje lepo sprejemajo, vabi pa jo tudi Ptuj kot 
staro mesto, s svojimi lepotami in zanimivostmi, starimi 
zgradbami in ulicami, zatrjuje. V Ptuj in njegovo okol ico pa jo 
zadnje čase vleče tudi srce ... 

A l j a n a P r i m o ž i č . Fo to : K o s i 

S ptujskimi ženskami je tekel po
govor o vsem, kar zadeva karikatu
ro, od ideje do končnega izdelka. 
Kot je povedala Aljana Primožič, 
mora biti kot karikaturistka, če 
želi biti aktualna, nenehno na 
preži: v delo, v spremljanje aktual
nih dogodkov notranji in zunanji 
politiki ter gospodarstvu in na 
drugih področjih mora biti ne
nehno vpeta, drugače aktualnosti 
ni. Najtežje je priti do ideje, 
tehnični del je hitro gotov. Njeno 
delo spremlja nenehen boj s 
časom, domišljijo, pronicljivostjo, 
disciplino. Je izvrstna risarka, 
uživa, ko vleče čopič; pravi, da 
bodo njene karikature tudi v 
bodoče nastajale le z roko in nikoli 
z računalnikom, ki se ga strogo 
ogiblje. Pri svojem delu uživa, zan
jo predstavlja vsakodneven izziv. 
Če ji karikattu-a uspe, je tudi dan 

lep. Trudi se za kvaliteto, ne za de
nar, čeprav pravi, da se s karikatu
ro v Sloveniji da živeti. S svojim 
delom karikaturistke pogosto pre
seneča, ker ljudje ne pričakujejo, 
da bi lahko ženska delala takšne 
provokativne karikature, kot so 
njene. Ilustracije še že, karikatur 
pa nikakor ne. 

S politično karikauiro se je Alja
na Primožič, ki je končala šolo za 
oblikovanje v Ljubljani, pričela 
ukvarjati leta 1991, ko je propadlo 
podjetje, v katerem je bila zaposle

na. Karikature pa je risala že veli
ko prej, za prijatelje, vendar z nji
mi ni prihajala v javnost. "Ko en
krat začneš dražiti v obliki karika
ture, je vsak dan, vsak začetek no
vega dne nov izziv. Prednost da
jem politični karikatm-i, ker je naj
bolj dražljiva, dvoličnost politike 
me najbolj privlači. Na muhi 
imam v bistvu vse politike, naj
lažje pa se lotim Peterleta, ker se 
mi zdi, da se lahko najbolj šalim. 
Lotevam pa se tudi drugih tem -
socialnih, zakonskih, vsakdanjega 
in družabnega življenja. Odzivi me 
niti najmanj ne prizadenejo, ker so 
ljudje s karikatm-o zelo zadovoljni. 
Pri politikih pa je tako, da so neka
teri zelo zamerljivi, drugi pa moje 
draženje sprejemajo z razumevan
jem." 

Z drugimi slovenskimi karikatu
risti se Aljana Primožič redko ali 
sploh ne srečuje, ker tudi v javnost 

malo zahaja razen prek svojega 
dela. Ve pa, da so vsaj v začetnem 
obdobju njenega ustvarjanja nanjo 
gledali zelo zviška. Aljana dobro 
ve, da sta za njeno delo potrebna 
čas in pogum, predvsem pa velika 
podpora družine. Karikaturistka 
ali karikatiurist pa tudi ne more 
biti vsak, ob dobrem risanju je tre
ba imeti smisel tudi za humor. 

Po novem letu bo Aljana Pri
možič izdala knjigo svojih naju-
spelejših karikatur. Objavlja jih v 
številnih slovenskih časopisih, 
vsak dan pa v Slovenskih novicah. 
Njena želja pa je, da bi s svojim de
lom uspela tudi v tujini. 

Iztekel se je še en ptujski ženski 
večer, ki ga je predvsem odlikovala 
domačnost in prisrčnost, kar je 
brez dvoma bila tudi zasluga Alja-
nine neposrednosti. 

M G 
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PTUJ / PREDNOVOLETNI KONCERT PTUJSKEGA NONETA 

Še e i i hp pevski voior 
v Narodnem domu v Ptuju je bil v soboto tradicionalni prednovoletni koncert Ptujskega no-
neta Območne obrtne zbornice Ptuj , s katerim se je ta pevska skupina poslovila od letošnjega 
leta in od svojih zvestih poslušalcev in občudovalcev ter j im s pesmijo zažele la vse lepo v no
vem letu 1998. 

P t u j s k i n o n e t O b m o č n e o b r t n e z b o r n i c e R u j m e d 
s o b o t n i m n a s t o p o m v N a r o d n e m d o m u v R u j u . 

F o t o : K o s i 

Ptujski nonet je v tem letu pred 
izbranimi ljubitelji petja nastopil 
dvajsetkrat. Območna obrma 
zbornica pa je njegova pokrovi
teljica že od leta 1986. 

Sobotni koncert je bil hkrati za
hvala tudi vsem, ki na Ptujskem že 
20, 25 in 30 let vztrajajo v obrti. 
Območna obrtna zbornica jim je 
podelila zlate, srebrne in bronaste 
plakete. Slavnostni govornik pred
sednik. Območne obrtne zbornice 
Ptuj Roman Tomanič, je prejem
nikom priznanj čestital, hkrati pa 
je zaželel, da bi se število samostoj
nih podjetnikov posameznikov na 
Ptujskem še povečalo (trenutno jih 
je okrog 1500), saj samostojna ini
ciativa predstavlja pot v boljšo pri
hodnost Slovenije. 

M G 

LENART / JUBILEJ GALERIJE KRAJNC 

O B P E T L E T N I C I G A I E R I J E I N L I K O V N E S O L E K R A J N l ! T E R O B T R I D E S E T L E T N I C I 
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K R A J N C U 

Pred letošnjimi božičnimi in no
voletnimi prazniki so v zasebni ga
leriji Krajnc v Lenartu odprli 
zadnjo letošnjo razstavo. To je 
mala retrospektiva galerista in sli
karja Konrada Krajnca, s katero se 
predstavlja ob petletnici delovanja 
galerije. Ta je prerasla vse okvire 
in postala pomembno žarišče kul-
ttimega snovanja-in dogajanja v 
središču Slovenskih goric. 

Najnovejša razstava je hkrati 
simbolična obletnica Krajnčeve 
prve likovne razstave, ki je bila 
pred 30 leti v takratnem klubu 
občanov pri Lenartu. Tako kot je 
to že v navadi, je bila tudi ob 
zadnji otvoritvi galerija pretesna 
za vse, ki so prišli na ogled stvari
tev rojaka Komada Krajnca iz 
Selc. 

Pred otvoritvijo je o uinetniko-
vem delu govorila Marija Sauf)erl, 
predsednica lenarške ZKD. Nani
zala je nekaj prelomnih obdobij 
njegovega delovanja in opozorila 
na velik prispevek k razvoju ljubi
telj stva v občini, ki bi bilo brez li
kovnega sodelovanja siromašnejše. 
Konrad Krajnc je ustvaril veliko 
dragocenih slik, upodobil nešteto 
krajinskih, slovenskogoriških mo
tivov in dokazal svojo privrženost 
krajem, v katerih živi. Izjemno 
dragocen je njegov mitološki ci
klus Agata, s katerim se je vključil 
v praznovanje 800-letnice prve 
omembe Lenarta in z njim zao
krožil svojevrstno mnetniško ob
dobje. Marija Sauperl je posebej 
poudarila Krajnčevo sodelovanje 
na razstavah doma in na tujem in 
tudi siceršnji prispevek slikarja in 
galerista v zakladnico slovensko-
goriškega ljubiteljstva. Zahvalila 
se mu je za delo in mu skupaj s taj-

K o n r a d K r a j n c , T r g a t e v i, o l j e n a p l a t n u 1 9 9 7 

nico ZKD Lenart Bredo Slavinec 
izročila skromno darilo. 

Malo retrospektivo Konrada 
Krajnca je simbolično odprta Ma
rija Jezbec-Čeh, ki je pred 30 leti 
kot takrama mladinska funkcio-
narka odprla njegovo prvo razsta
vo. Obudila je spomin na tiste čase 
in povedala, da je Komad Krajnc 
že takrat veliko obetal, zato mu je 
prerokovala bogato ustvarjalno in 

mnetniško pot. V izbranem kul
turnem programu so ubrano zapeli 
Završki fantje pod lunetniškim 
vodstvom Darka Škergeta, nekaj 
pesmi pa je prebrala mlada pesnica 
Karmen Pen iz Oplotnice. Lepo 
darilo galerije Lenarčanom za 
praznični čas in zares prijetna obe-
ležitev jubileja, ki še veliko obeta. 

M . T o i 

SLOV. BISTRICA / E T N O PROJEKT PRI LJUDSKI UNIVERZI 

Pohorje in Haloze - naš življenjski prostor 
Pri slovenjebistriški ljudski univerzi uresničujejo 

etno projekt "Pohorje in Haloze - naš življenjski 
prostor" z namenom, raziskovati in oživljati kultur
no dediščino tega območja. Vodja projekta je prof. 
Srečko Steinbaher, ki dediščino podrobno spozna
va že \ T s t o let v poletnih raziskovalnih taborih, ki 
jih tudi vodi. Pri tem sodelujejo z Zavodom za za
poslovanje, trenutno pa usposabljajo 18 ljudi, ki 
bodo v prihodnje to delo opravljali na terenu, kar je 
tudi ena izmed oblik zmanjšanja nezaposlenosti v 
občini. Usposabljanje traja 160 ur, udeležujejo pa se 
ga slušatelji, ki so bili doslej zaposleni v nekaterih 
bistriških podjetjih, morajo pa imeti peto ali šesto 

stopnjo izobrazbe. Tako se bodo seznanili z življen
jem kmečke družine v preteklosti, običaji, navada
mi in z drugim, pa tudi s tem, kako družine živijo 
danes. Med drugim bodo dali precejšnji poudarek 
tireditvi kmečkega doma, okoljevarstveni proble
matiki, del usposabljanja pa bodo namenili tudi 
psihologiji dela z ljudmi. Po končanem uspo
sabljanju bodo ti raziskovalci preko javnih del šest 
mesecev delali na terenu, raziskovali in zbirali ma
terial, kakšen pa bo njihov nadaljnji status, pa se 
bodo v drugi polovici 1998. leta dogovarjali z 
občino in 2^vodom za zaposlovanje. 

VT 

ORMOŽ / RAZSTAVA V GALERIJI GRAD 

Izk9pwima 110 nbvoznM 
V Galeriji Grad Ormož je bila v petek, 19. decembra, ob 17. 
uri otvoritev razstave, na kateri so arheologi predstavili 
zaščitna arheološka izkopavanja na ormoški obvoznici . 

Trasa obvoznice je bila na 
vzhodnem delu speljana čez že 
znano in z občinskim odlokom 
razglašeno eneolitsko naselbino. 
Ker pričetek gradnje ni bil mogoč 
brez predhodnega zaščimega izko
pavanja, je ptujski {»krajinski mu
zej s svojo ekipo in pomočjo zu
nanjih sodelavcev pričel razisko
vati ogroženo področje 5. maja le
tos. Na razpolago je bolo 114 de
lovnih dni. Ekipo je sestavljalo se
dem arheologov, 16 tehnikov in v 
včasih tudi več kot 60 delavcev. V 
tem času je bilo raziskanih več kot 
7000 kvadratnim metrov. Izkopa
vanje je financirala Družba za av
toceste Republike Slovenije 
(DARS). 

V preteklosti so na tem področju 
že potekala arheološka raziskovan
ja. Prvi je tukaj izkopaval profesor 
Franc Ferk, ki je 1899 raziskoval 
tako imenovano Perčevo gomilo. 
Gomila je iz obdobja starejše želez
ne dobe. Razen terenskega dnevni
ka, ki ga hrani graški mtizej Joan-
neimn., je večino najdb iz teh izko
pavanj založenih. 1962. leta je na 
področju naselbine in gomile razi
skovala Bernarda Pere, takrama 
kustodinja ptujskega mesmega 
muzeja. Zadnja večja sistematična 
izkopavanja pa je vodila Marjana 
Tomanič Jevremov, ki je tudi s 
sistematičnimi terenskimi obhodi 
dala najcelovitejši pregled gradiva 
in lociranja možnih ostankov na
selbine. Njena raziskovanja so nu

dila osnovo za izpeljavo projekta 
zaščitnih arheoloških izkopavanj 
bakrenodobne naselbine in ostan
ka železnodobne gomile. 

Najnovejša izkopavanja, ki so 
bila končana v dogovorjenem 
roku, so dala veliko novih podat
kov. Na področju naselbine je razi-

B a k r e n o d o b n l f r a g m e n -
t l r a n l o n e c i z s t a n o v a n j 
s k e g a k o m p l e k s a n a 
H a r d e k u . 

F o t o : B o r i s F a r i č 

skana čeloma stanovanjska hiša iz 
enolitskega obdobja, pri kateri 
lahko ločimo tudi razporeditev 
prostorov. Takšna hiša, ki je v ce
loti raziskana, v Sloveniji še ni naj

dena. Poleg hiše so bili raziskani 
tudi vkopi ( k u l t i u T i e jame), ki 
predstavljajo verjemo polzemljan-
ke. V teh objektih je bila najdena 
večja količina keramičnega gradi
va. Najpogosteje so zastopani lonci 
za vsakdanjo uporabo, nekaj pa je 
tudi finih posodic, ki so lepo glaje-
ne, površino imajo nekatere črno 
ali rdeče pobarvano, dodatno pa 
tudi okrašeno z vrezi, odtisi, po
gosto tudi v medsebojni kombina
ciji. Omeniti je potrebno minia
turno posodico (igračko), ki v svoji 
obliki posnema večje posode na 
nogi in so prav tipičen predstavnik 
tega obdobja. Ker je v tem obdob
ju kamen še vedno osnovna suro
vina za izdelovanje orodja, so 
tovrstni predmeti zastopani v 
večjem številu. Ločimo lahko 
kamnito glajeno in klesano orodje. 
Iz obdobja starejše železne dobe je 
bila dokončno raziskana gomila, 
ki jo je konec prejšnjega stoletja 
raziskoval Franc Ferk. V gomili so 
bili najdeni ostanki zelo poškodo
vanih keramičnih posod. Izstopa 
črno žgana fragmantirana žara. 
Žara ima površino glajeno, na po
sameznih mestih prevlečeno z gra
fitom, cinastimi lističi v obliki me-
andra in kaneliu^ami. Te lahko 
predstavljajo tudi suhzirane an
tropomorfne figtire. Posebnost 
predstavlajta dve srebrni cikadi. 
Služili sta kot giunba oziroma kot 
okrasna našitka na obleki ali 
konjski opremi. Na področju naše 
države sta tmikata in sta predstav
nika pozne antike. 

Ivan Žižek 

PTUJ / PREDSTAVITEV TRETJE KNJIGE JOŽETA KRIZANCICA 

Nad 
breznom 

Ljudstvo Slovensko, 
ne slišiš ječanja zemlje svoje? 
Zopet pred vrati 
tujec načenja mojo čast! 
Tako se glasi prva kitica pesmi 

Jožeta Križančiča, ki jo je dal nati
sniti na ovojnici svoje knjige Nad 
breznom. To je že tretja Jožetova 
knjiga, ki jo je izdal v samozaložbi, 
natisnila pa Ptujska tiskarna. Na 
prednovoletnim srečanjem, članov 
Aktiva sindikalnih aktivistov Ptuj 
18. decembra je svojim delovnim 
tovarišem in sodelavcem knjigo 
predstavil avtor sam. 

Vsebina knjige je za današnji čas 
še posebno aktualna. Obravnava 

pot haloškega človeka skozi čas, ko 
je bil še sam lastnik zemlje, potem 
je postal brezpravne viničar in po 
drugi svetovni vojni sindikalno or
ganizirani delavec. Kako bo za na
prej, avtor ne daje napovedi, le re
sno opozarja, zakaj "krivica in pra
vica sta večni sopotnici," je med 
drugim zapisal v spremni besedi. 

Jožeta Križančiča in njegove 
knjige Zlati srci. Peščica zemlje in 
Nad breznom smo na straneh Ted
nika že predstavili. Naj omenimo 
le, da v tretji knjigi predstavlja pre
tresljivo revščino, s katero se je 
srečeval v haloških krajih, in izpo
vedi ljudi iz časov po drugi svtovni 
vojni v Halozah. Po avtorjevi pred
stavitvi knjige se je med prtisotni-
mi razvila živahna izmenjava 
mnenj, zakaj več članov aktiva je 
tisti čas prav tako doživljalo nepos
redno, čeprav na drugih delih 
našega območja. Podobna revščina 
je bila na podeželju povsod. 

viničarji so bili povsod, kjer je rasla 
vinska trta, povsod so bili gostači, 
kočarji, želarji, kakor so jih pač kje 
imenovali. Zato so člani dajali av
torju pobudo, da naj raziskovanje 
tega področja nadaljuje, pridobiva 
sodelavce, da bo današnji generaci
ji dokumentirano prikazano, zakaj 
je do takih socialnih razlik sploh 
prišlo, kje so vzroki in kdo so bili 
nosilci. Tako delo naj bi bilo tudi 
resno opozorilo, kako danes delo
vati, da do podobnega stanja na 
našem podeželju nikoli več ne bo 
prišlo. 

Enotno mnenje vseh je bilo, da te 
knjige ni dovolj le vzeti v roke in 
prel istat i , temveč jo je treba 
predvsem pazljivo prebrati. To bo 
pomagalo marsikateremu na odgo
vornem mestu iskati pot, kako de
lovati, da se nikoli več ne bo treba 
Slovencu pred tujcem za lastno 
zemljo plaziti po kolenih! 

Franc Fideršek 

HAJDOSE / KULTURNI VEČER V SPOMIN VALENTINA ZUMRA 

V soboto, 13. decembra, je bil v dvorani PGD Hajdoše že tradicionalni kulturni večer - kon
cert, ki ga vsako leto pripravljajo pevci domačega zbora v spomin na Valentina Žumra, zbo
rovodjo tega zbora od nastanka leta 1974 do smrti 1986, ko je zbor prevzel Jože Dernikovič . 
Nastopi l i so domači zbor, ljudske pevke iz Skorbe, trio Škorci in upokojenski zbor iz Ptuja. 

Domači zbor agasliskega društva 
Hajdoše je med drugimi prepeval 
pesmi Valentina Žumra, ki je napi
sal veliko pesmi o življenju na vasi 
(Vasovanje, Ločitev ...). Ljudske 
pevke iz Skorbe so s hudomušnimi 
pesmimi razveselile občinstvo. 
Ljudski godci trio Škorci pa so na 
violino, harmoniko in kontrabas za
godli pristno ljudsko glasbo, kot so 
jo igrali že kot mladi in jo je zanimi
vo slišati tudi danes. 

Med nastopi zborov je predsednik 
ZKO Ptuj Franc Lačen trem čla
nom zbora PGD Hajdoše podelil 
Gallusove značke za zasluge na po
dročju zborovskega petja. Kot 
zadnji je nastopil mešani pevski 
zbor DU Ptuj, ki ga vodi Jože Der
nikovič. Koncert so popestrili z 
božičnimi pesmimi in lepo končali 
večer zborovske pesmi in ljudske 
glasbe. 

Jelko Žumer ml. 
Zbor P r o s t o v o l j n e g a g a s i l s k e g a d r u š t v a H a j d o š e . 

F o t o : S P Ž 
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MARIBOR / S TISKOVNE KONFERENCE POŠTE SLOVENIJE 

V Evropo X elektronsko pošto 
v Pošti Slovenije, bodo tretje leto samostojnega poslovanja 
skleni l i z več kot 300 milijoni dobička. To je tol iko pomemb
nejše, saj je , kot je povedal mag. Alfonz Podgorelec , direktor 
Pošte Slovenije na tiskovni konferenci v petek, 19. decembra, 
vlada v zadnjih treh let ih zvišala poštnine za pisma in dopi
snice le za 1 tolar. Ob predvideni 5-odstotni rasti poštnih sto
ritev ne bodo odpirali novih delovnih mest, saj se bo čez leto 
sprosti lo blizu 100 sedanjih, ki j ih ne bodo ukini l i , ampak 
bodo delavce prerazporedili . 

Kot je povedal Alfonz Podgo
relec, je v 550 poštnih enotah 
po vsej Sloveniji te dni veliko 
dela in 1650 pismonošam je 
priskočilo na pomoč še 90 dos-
tavljačev. Letos so odprli osem 
novih pošt, v letu 1998 bodo v 
modernizacijo vložili 4,7 mili
jarde tolarjev, med št i r imi no
vimi poštami pa bodo novem
bra pr ihodnje leto dokončali 
tudi gradnjo poštnega centra v 
Ptuju. Med novostmi sloven-

Direktor Pošte Slovenije 
mag. Alfonz Podgorelec 

ske pošte velja v letošnjem letu 
omenit i elektronsko pošto ozi
roma servis elektronskega pi
sma, ki so ga letos uvedli v 
Ljubljani, začeli bodo z novo 
storitvijo - ekspeditom, njihov 
tržno usmerjeni cilj pa je 
razširiti ponudbo, tako da bi 
bila v bodoče vsaka pošta trgo
vina ali trafika v malem. 

Poslovno leto 1997 se torej za 
pošto končuje zelo dobro, o 
čemer je mag. Alfonz Podgore
lec povedal: "Resnično ocenju
jemo letošnje leto kot izredno 
uspešno, saj smo nadaljevali 
aktivnosti na področju raciona
lizacije poslovanja in s tem ne
nehno zmanjševali stroške. Ve
liko smo storili na področju 
modernizacije, posebej pa bi 
rad poudaril naša prizadevanja 
v tržno usmeritev, pri čemer 
smo bili posebej pozorni do 
uporabnikov. Rezultat vseh teh 
prizadevanj je dobiček, ki ga 
bomo ob koncu poslovnega leta 
1997 izkazali v višini okoli 300 
do 400 milijonov tolarjev. To je 
toliko pomembnejše, ker je v 
zadnjih treh letih, od 17. de
cembra 1994, vlada samo en
krat, junija letos, dovolila 
povišanje cen za poštnino pi
sem in dopisnic le za 1 tolar." 

TEDNIK: G lede na sve tovne 
t r ende l ahko pr ičaku jemo v 
p r ihodnjem obdobju 
povečanje povpraševanja po 
poš tn ih s tor i tvah. Kako se 
bos te t e m u odzvali v Poš t i 
Slovenije? 

"V pr ihodnjem letu predvide
vamo okoli 5-odstotno rast 
svojih storitev. Pri tem ne 
bomo na novo zaposlovali, am
pak bomo prerazporejali delav
ce v okviru lastnih rezerv. Ra
cionalizacija našega proizvod
nega procesa je ugotovila vsaj 
100 delovnih mest preveč in 
teh ljudi na različnih koncih 
Slovenije ne bomo odpustil i . V 
pr imeru pojavljanja delovnih 

presežkov vedno uporabljamo 
najmehkejšo varianto za zapos
lene. Tako dolgo se dogovarja
mo, da je na koncu prav tako za 
firmo kot za delavce." 

TEDNIK: Povedal i s te , da 
bos te v p r ihodn jem letu v 
modernizac i jo vložili skoraj 5 
mili jard tolarjev. M e d pr ido
b i tvami je za P tu jčane izred
no p o m e m b e n p r e d v s e m novi 
poš tn i cen te r , ki je s redi 
gradnje . Kol iko bo stal? 

"Naložba v Ptuju nas bo velja
la okoli 400 milijonov, s čimer 
si bomo zagotovili okoli 1000 
kvadratnih metrov površin. 
Novi prostori pošte pomenijo 
za Ptuj veliko pridobitev, 
predvsem za uporabnike, saj bo 
zanje bistveno več prostora, 
več bo okenc in zato manj 
gneče, prostori pa bodo sodob
no opremljeni in kl imatizirani . 
Graditelji nam zagotavljajo, da 
bo celotna zgradba, v kateri 
bodo še Telekom, sodišče, 
garaže in nekaj trgovskih loka
lov, končana novembra '98. Po
leg tega bomo v letu 1998 na 
novo odprli štiri pošte, med
tem ko bo nove in prenovljene 
prostore dobilo okoli 70 
poštnih enot od Lendave do 
Bovca." 

TEDNIK: K a k š n e izboljšave 
načr tu je te za upo rabn ike 
svojih s tor i tev, da bi tudi na 
t e m področju bil i bliže razvi
t e m u svetu? 

"Vrsto pr ipomb imamo na po
gostnost dostave poštnih 
pošiljk in na tem področju mo
ramo v pr ihodnjem letu nare
diti korak naprej , seveda v 
okviru ekonomskih možnosti . 
Končno je to odvisno od zne
ska zvišanja poštnine za pisma 
in dopisnice. Upam, da bomo z 
lastnikom, slovensko vlado, 
dosegli pr imerno zvišanje cen. 
Načrtujemo še vrsto novih sto
ritev, nekaj v okviru Poštne 
banke, pa tudi s pomočjo neka
terih slovenskih zavarovalnic. 

Vodstvo pošte Slovenije pa 
uvaja še dve obetavni storitvi: 
storitev ekspedita, ki bo nudil 
vse, od pakiranja do vlaganja 
raznih prilog in odpošiljanja, 
na drugi strani pa storitve elek
tronskega pisma prek elektron
ske pošte. To je kombinacija 
sodobne računalniške tehnolo
gije s klasično poštno. Računa
mo, da bomo tu lahko zaposlili 
tudi nekaj invalidov, vsekakor 
pa pomenijo vse te storitve 
bistveno izboljšavo naše po
nudbe." 

, TEDNIK: V pošt i se usmer 
jate vse bolj t ržno in t ako 
načr tu je te , da naj bi bi la v 
bodoče vsaka s lovenska poš ta 
tudi t rgovina ali trafika? 

"Tako je, zgledujemo se po 
nekaterih izredno uspešnih 
poštnih upravah, kot sta na Ni
zozemskem in v Veliki Britani
ji. Tam namreč, ko stopiš v 
pošto, ne veš ali si prišel v trgo
vino in trafiko ali na pošto. 
Moram reči, da imamo kar na 
nekaj poštah v Sloveniji tako 
imenovane trgovinske kotičke, 
v Mariboru pa smo pred nekaj 
dnevi odprli poleg pošte sa
mostojno trgovino, kjer nud i 

mo več kot 1500 raznih pri
ročnih artiklov, predvsem spo
minkov, čestitk in podobnih 
reči." 

TEDNIK: Novost i načr tu je te 
tud i pri poš tn ih okenc ih ... 

"V večjih in velikih mestih 
imamo sedaj specializirana 
okenca - posebej za pisemske 
pošiljke, za pakete, telegrame 
in posebej blagajne. Te storitve 
nameravamo združiti v kombi
ni ranih okencih, kar pomeni , 
da bo lahko uporabnik kmalu 
opravil vse, kar potrebuje, pri 
enem okencu. To za nas pome
ni nekatere organizacijske 
spremembe, predvsem pa kom
pletno računalniško podporo. 
In zato leto 1998 pomeni v 

pošti Slovenije tudi leto ure
janja informatike, s čimer 
bomo izboljšali računalniško 
podporo temeljnemu procesu, 
predvsem pri storitvah plačil
nega prometa." 

TEDNIK: Zadnje čase s te iz
dali nekaj r edn ih in izrednih 
poš tn ih znamk? 

"Slovenija je pri izdaji rednih 
in pri ložnostnih poštnih 
znamk zelo aktivna, vendar pri 
tem ne pret iravamo, kajti mo
ramo izbrati linijo, ki je spre
jemljiva za pošto in zbiratelje. 
Sicer pa je znano, da so sloven
ske znamke v svetu zelo cenje
ne, kar potrjuje, da smo 
uspešni tako pri izboru moti
vov kot pri izboru datumov." 

TEDNIK: K o n e c novembra 
ste izdali knjigo Poš ta na s lo
vensk ih t leh ... 

"Res je, izdali smo zgodovin
ski zbornik Pošta na slovenskih 
tleh, v katerem gre za prerez 
nastanka in razvoja dejavnosti, 
kot je prenos vesti in sporočil, 
pozneje pa pošte na Sloven
skem. Pri tem projektu je ekipa 
15 avtorjev delala skoraj dve 
leti in misl im, da so svoje delo 
odlično opravili." 

TEDNIK: Za konec pa še ne
kol iko provokat ivno 
vprašanje : kako po t r eh le t ih 
razdruži tve ocenjujete odnose 
s T e l e k o m o m ? 

"Ta razdružitev je bila za 
pošto izredno pozitivna, saj je 

končno prišla do svoje identi
tete, postala je prepoznavna in 
končno se ji je povečal ugled 
tudi zaradi izrednega razvoja v 
teh treh letih. Kolikor pa poz
nam razmere, je tudi za Tele
kom ta ločitev pozitivna, 
čeprav mu je par lament naložil 
nekatere oveznosti do pošte. 
Podoben model, kot ga je iz
brala Slovenija pri razdružitvi 
P T T sistema na dva ločena sis
tema, je pred nekaj meseci 
ubrala tudi Švica." 

TEDNIK: V t eh d n e h je na 
poš t ah iz redno ž ivahno in 
1650 s lovenskih p i s m o n o š 
ima izredno veliko dela s š te
vi lnimi čes t i tkami in voščil
n icami . Prihaja pri delu do 
zastojev? 

"Vedeti je treba, da je pred 
božičnimi in novoletnimi praz
niki promet 5 do 6 krat večji 
kot sicer. In za obvladovanje 
takih naporov so potrebni or
ganizacijske in kadrovske 
okrepitve. Tako smo v teh 
dneh povečali število dostavl-
jalcev, predvsem v mestih jih je 
bistveno več, sprejeli pa smo 
tudi nekatere druge ukrepe, ki 
zagotavljajo nemoten potek 
poštnih storitev. Sicer pa do 
zastojev po naših ocenah ne bi 
smelo prit i . 

Vsem našim porabnikom na 
ptujskem, ormoškem, le-
narškem in slovenjebistriškem 
koncu oziroma vsem bralcem 
Tednika, ki so tudi naši porab
niki , se zahvaljujem za zaupan
je in jim želim veliko zdravja 
in sreče v novem letu 1998!" 

M. O z m e c 

Gradnja ptujskega poštnega centra kljub slabemu vremenu uspešno napreduje. 
Foto: M. Ozmec 

PTUJ / S 36. SEJE MESTNEGA SVETA 

Denar za fasado minoritske c e r k v e 
Za ptujske mestne svetnike in svetnice 
j e postalo že kar pravilo, da na vsaki 
sejo prekoračijo dogovorjeni čas tra
janja (štiri ure) , znotraj dnevnega 
reda tega pa so daljši tudi pri pobudah 
in vprašanjih. Tako je bilo tudi na 36 . 
seji. 

Nekaj svetnikov je opozorilo na hude 
zamude pri odgovorih na nekatera 
vprašanja, nekateri so bili s podanimi od
govori nezadovoljni, spet druge pa moti 
mlačnost občinskih organov glede na ne
katere zakonske rešitve, ki ne govorijo v 
prid občine. Tako tudi naj ne bi bilo 
pričakovane odškodnine glede spremem
be namembnost i kmetijskega zemljišča 
in gozda pri gradnji golf igrišča, pa tudi 
ne odškodnine za izkopani gramoz pri 
gradnji istega igrišča, ker za to ni nobene 
pravne podlage. Po razlagi oddelka za ok
olje in prostor Upravne enote Ptuj za 
tako pridobljeni gramoz skladno s 54. 
členom zakona o rudarstvu niti ni po
trebno pridobit i posebnega dovoljenja. V 
danem pr imeru namreč ne gre za namen
sko izkoriščanje gramoza, pač pa za gra
moz, ki je pridobljen od izkopov oziroma 
odkopov na gradbišču. Ponovno pa so 
tudi opozorili na posek dreves ob 
Potrčevi, ki vzbuja apetite tudi pri dru
gih, ki se želijo na ta način znebiti dre
ves, da bi prišli do prepotrebnih parki
rišč za svoje konjičke. 

V nadaljevanju 36. seje so si ptujski 
svetniki in svetnici vzeli tudi precej časa 
za obravnavo debalansa (zmanjšanja) 
proračuna v tem letu, ki je posledica 
nižjih prihodkov in odhodkov od prvot
no planiranih. Tekoči pr ihodki pro
računa so nižji za 127 milijonov tolarjev, 
k temu pa je potrebno dodati še sredstva 

zadolževanja v višini nekaj nad 140 mili
jonov tolarjev. Delni vzrok je v skladu 
stavbnih zemljišč zaradi nižje realizacije 
nadomesti l in nekaterih drugih prihod
kov za druge naloge, ki se zbirajo v 
občini. Višji so pr ihodki za zagotovolje-
no porabo, nižja pa sredstva za investici
je. Največ so v ponedeljek razpravljali 
okrog amandmaja, ali v debalansu pro
računa za letos pustijo pri kul turi znesek 
2,5 milijona tolarjev za fasado minori tske 
cerkve, torej objekta, ki ga še ni , in za iz
delavo pokrite lope oziroma depoja. 
Amandma je v imenu poslanske skupine 
S K D vložil Pe te r Pr ibožič in se pri tem, 
da bi bil le-ta sprejet, izredno trudil tudi 
tako, da je zadevo na sejo mestnega sveta 
prišla razlagat bivša vodja oddelka Kris
tina Šamperl-Purg. Dejstvo je, da bi ta 
denar, da bi ga zagotovili, morali nekje 
vzeti, če ga ne bi zagotovili v okviru za
dolževanja. Predlog je bil celo pri sredst
vih za vzdrževanje vrtcev, ker postavka 
do konca leta naj ne bi bila porabljena. 
Verjetno pa se svetniki pri odločitvi niso 
zavedali vseh posledic svoje odločitve, 
ker to pomeni toliko manj tekočih pri
hodkov v letu 1998. Nič ni t i ni pomagalo 
opozorilo svetnice Lidije Majn ik iz pos
lanske skupine L D S , ki je priporočila, 
naj bo mestna občina previdna pri vla
ganjih v kul turne spomenike, čeprav se v 
celem mestnem svetu zavedajo, da gre za 
obnovo kulturnega spomenika, ki je bil 
porušen med drugo svetovno vojno in bo, 
ko bo obnovljen, služil celemu mestu kot 
kul turni in turist ični spomenik ter da 
verjetno tudi ne kaže prekinjati začetih 
aktivnosti . Na seji odbora za družbene 
dejavnosti pri mestnem svetu je bilo tudi 
sklenjeno oziroma predlagano, da je po

t rebno hkrat i z obnovo proračunske pos
tavke na obnovo minori tske cerkve nare
diti dosedanjo analizo vlaganj in na
daljnje aktivnosti na tem področju zasta
viti projektno. Čeprav je bil amandma si
cer izglasovan, pa ostaja dvom o tem, da 
bo projekt fasade minori tske cerkve 
vključen v državni zakon o zagotavljanju 
sredstev za nekatere nujne programe v 
kul tur i , ki je t renutno v drugi obravnavi 
v državnem zboru. Napori za to, da bi ta 
projekt postal projekt države, trajajo že 
več let, država pa se na te ptujske pobude 
doslej še ni odzvala. Ocenjeno pa je, da 
bo samo fasada minori tske cerkve stala 
okrog 250 milijonov tolarjev. 

Nasploh pa je na vsaki seji ptujskega 
mestnega sveta vsaj ena točka dnevnega 
reda, za katero svetniki in svetnice nima
jo dovolj podatkov, da bi lahko kvalifici
rano razpravljali. Informacije dobivajo 
po kapljicah. Tako je bilo tudi pri že 
omenjeni točki dnevnega reda. Slavko 
Brglez iz poslanske skupine SLS pogreša 
v teh razpravah prisotnost mestnega ar
hitekta in Zavoda za varstvo naravne in 
kul turne dediščine. Zato bi še kako velja
lo proučit i predlog Borisa Gornika z 
Liste KS mesta Ptuja, da bi projekti , kot 
je ptujska trojka, morali imeti svojega 
vodjo, da se izognejo takšnim ali dru
gačnim razlagam. Dejstvo je, da gre za 
projekt, ki presega občinske okvire in 
zmožnosti tega okolja ob vseh drugih po
trebah, ki jih je potrebno zagotoviti za 
nemoteno delo in življenje. 

MG 



SPODNJE PREBUKOVJE / NA OBISKU PRI ROMANI ZVIZAJ 

Kliub fe ic ivmn vedno nusmokum 
Avto je t istega dopoldneva v začetliu decembra nelialio s težavo rinil navkreber proti Šmart-
nemu. Pred vsakim ovinkom, teh pa je na tej cest i kar nekaj , s t i sneš zobe v želji, da ga 
srečno prevoziš. Pa ne to l iko zaradi megle , ki je nemarno visela nad pokrajino, bolj zaradi 
nasproti vozečih Pohorcev, vajenih ceste in ovinkov, in njihove hitre vožnje. Prenekateri nji
hov avtomobil , mnogokrat ce lo neregistr iran, bolj sodi na kakšen avtomobilski odpad kot 
na ces to . Kljub vsem bojaznim le prir inemo do Spodnjega Prebukovja in po i ščemo hišo 
Žvižajevih. Škoda, da se je tisti dopoldan megla tako dolgo držala, kajti od tod, z nadmorske 
višine 500 metrov, bi bil brez dvoma lep pogled na Slovensko Bistr ico in druge kraje v niž ini . 

Nič posebnega ni Žvižajeva 
domačija, prostorna kmečka po-
liorska hiša z debelimi zidovi, v 
katerih je veliko kamna, ki je v 
teh krajih poleg lesa najpogostejši 
gradbeni material. Da bo kmalu 
dobila novo podobo, primernejšo 
sodobnemu načinu življenja, se 
kaže na vsakem koraku. Doma 
najdemo samo dva člana sicer kar 
številna družine. V topli in veliki 
kmečki kuhinji nas pozdravita se
demindvajsetletna mama Romana 
in triletni Rok. Pove, da je prav
kar prišla iz hleva, kjer je morala 
oskrbeti številno družino 
domačih živali, od pujsov, govedi, 
ovac do jate kokoši. To mora 
opraviti vsak dan ob istem času, 
zjutraj in zvečer, vmes pa postoriti 
še vse tisto, kar je najnujnejšega. 
Največ časa ji vzame triletni Rok, 
ki je v vsem odvisen od mame. 
Lep, živahen in telesno dobro raz
vit otrok je epileptik z vse pogos
tejšimi napadi. Beseda hitro nane
se na njegovo bolezen in Romana 
pove, da je bil do drugega meseca 
starosti povsem normalen do
jenček, nato pa je prebolel virusni 
meningitis in težave z njegovim 
zdravjem so se pričele. Od takrat 
dalje je velik del svojega mladega 
življenja preživel v bolnišnici, ob 
epilepsiji je tako preboleval bole
zen za boleznijo, od letošnjega av
gusta dalje pa je za daljši čas 
doma. Ironija je v tem, da je 
občutljiv celo na sveži zrak, ki pa 
ga imajo v Spodnjem Prebukovju, 
tako rekoč sredi pohorskih goz
dov, prav gotovo v obilju. Brez 
zdravil pri njegovi bolezni ne gre 
in mama Romana mora skrbno 
paziti, da jih Rok dobiva ob pra
vem času. Ker bo z njim čedalje 
težje, ji je socialna služba predla
gala, da naj ga da v dornavski za
vod. Kot vsaka mama, ki ima 
otroka rada, to je opaziti tudi v 
njunem nežnem medsebojnem 
odnosu, se je tudi Romana težko 
odločila za ta korak. Zaveda pa se, 
da bo v Dornavi za Roka najbolje 
poskrbljeno, saj bo imel vedno na 
razpolago zdravnika in tudi dru
gače mu bodo lahko veliko poma
gali. Vendar že sedaj zagotavlja. 

da bodo vsak konec tedna kljub 
vsemu preživeli skupaj. 

Ker sta bratec Toni in sestrica 
Urška že šolarja šmarske osnovne 
šole, kamor se vozita dnevno z av
tobusom, ju ob našem obisku ni 
bilo doma. Toni obiskuje prvi raz
red, Urška pa malo šolo. Ko je 
vreme resnično slabo in zapade 
veliko snega, pa morajo šolarji žal 
pešačiti tri do štiri kilometre nav

kreber do šole. Med vrsticami iz
vemo, da Toniju v šoli ne gre rav
no najboljše, doma je z njim po
trebno še veliko dodatnega dela. 
Drugačna pa je Urška, klepetava 
in zgovorna, prava mala ženska. 

Na domačiji Žvižajevih živijo 
pretežno moški, saj ima Romana 
ob otrocih in svojem Toniju še 
očeta in brate, ki pa deloma živijo 
že drugje. Kljub vsemu odpade 

glavnina ali skoraj največ dela na 
dvanajst hektarjev veliki gorski 
kmetiji z njivami, kjer gojijo v 
glavnem krompir in koruzo, 
pašnikih in gozdom, ravno na Ro
mano. Tudi drugega dela za 
družino ni ravno malo, saj morajo 
biti vsi vedno lepo čisti in oprani, 
hiša pospravljena in jed sveže sku
hana. Če pravimo velikokrat, da 
podpira ženska tri hišne vogale in 
še pol četrtega, jih pri tej hiši pod
pira Romana menda še enkrat to
liko. Kar pa je pri vsem najboljše, 
vedno je nasmejana, nikoli ne 
potoži, da pri hiši ni denarja, 
kljub temu da njen Toni ni nikjer 
redno zaposlen, priložnostna dela 
pa opravlja tudi oče. Ob našem 
obisku je pripovedovala, kaj vse 
bodo pri hiši še postorili. Pred 
nedavnim so dobili telefon, vodo
vod imajo, na novo si bodo lu-edili 

kopalnico, kjer bo v kratkem pos
tavljen nov sušilni stroj, ki ga tudi 
tukaj na podeželju nujno potrebu
jejo, še posebej če so pri hiši otro
ci, ki morajo biti vedno urejeni, in 
to Romanini otroci so. Še marsi
kaj drugega je potrebno preurediti 
v hiši, ki na zunaj že dobiva novo 
podobo. Z ladijskim podom na
meravajo obiti del velike predso
be, ki bo poleti služila za osrednji 
bivalni prostor, drugače bodo ure
dili dostop do podstrešja, mogoče 
bodo v bližnji prihodnosti v hiši 
napeljati centralno, potrebujejo 
pa tudi nova vrata v sobe, vendar 
je pri tem Romana duhovito pri
pomnila, da drevesa, ki naj bi bila 
nekoč deske, v njihovem gozdu še 
rastejo. Ko izračunaš vse redne 
mesečne stroške, kaj hitro ugoto
viš, da jih ni ravno malo, moška 
pa v glavnem opravljata samo raz

na priložnostna dela. Na 
vprašanje, kako strne začetek s 
koncem. Romana korajžno pove, 
da še ni prehudo. Seveda k temu 
primakne tudi sama kakšnem to
lar s prodajo kokoši, kar sicer ni 
ravno veliko, tu in tam prodajo 
kakšen rep iz hleva, glavno hrano 
pridelajo doma, in če niso preveč 
izbirčni, vse še nekako gre. 

Romane življenje ni nikoli pose
bej ujčkalo, zato je vajena 
takšnega, kot je. Vedno je dobre 
volje in nasmejana, polna opti
mizma, kar mnogim drugim 
manjka. Nikoli ne tarna, četudi 
stvari ne tečejo vedno tako glad
ko, kot bi bilo želeti, in v tem je 
menda tisto njeno največje bo
gastvo, ki ga mnogi ljudje nimajo. 

V i d a T o p o i o v e c 

Ob našem obisku je bila mlada družina razkropljena. 
Doma sta bila le mali Rok in mama Romana, oče Tona je 
bil na delu, Toni in Urška pa v šoli. Da bi jih lahko videli 
vse skupaj, smo si morali sposoditi fotografijo iz družin
skega albuma. 

I / 

V slovo Šaniju Mrevljetu 
Na ptujskem pokopališču so 

4. decembra izzvenele pesmi 
slovesa ubranih glasov 
moškega komornega zbora, v 
katerem je pokojnik prepeval 
več kot pol stoletja, in mešane
ga pevskega zbora Društva upo
kojencev Ptuj, v katerem je pel 
zadnjih ducat let. Tako so se 
njegovi pevski prijatelji skupaj 
s številnimi Ptujčani in znanci 
od drugod poslednjič poslovili 
od Aleksandra Airevljeta, prija
telji so ga klicali Sani, kanmo-
seškega mojstra v pokoju. 

Ni bil samo odličen pevec, 
spoštovan kamnoseški mojster, 
temveč tudi navdušen planinec, 
športnik in ktiltumi animator. 
Zato ni odveč, da na kratko pred
stavimo njegovo življenjsko pot 
tudi našim bralcem. 

Rojen je bil 27. maja 1913 v 
občini Miren pri Gorici. Bil je 
tretji otrok zavedne slovenske 
družine, ki se je morala imiakniti 
pred krvavo vihro prve svetovne 
vojne, ko se je soška fronta spre
menila v eno največjih klavnic in 
pogoltnila čez milijon človeških 
življenj. Mlada Mrevljetova 
družina je dobila zavetje v Mozir
ju, kjer je Šani končal osnovno 
šolo in se izučil za kamnoseka. 
Tam se je tudi vključil v kiUtiu:-
no-prosvetno življenje, prepeval 
v pevskem zboru. Slikovito okol
je s Karavankami in Savinjskimi 
Alpami v ozadju ga je že v 
otroštvu očaralo, postal je vnet 

planinec in športnik na snegu. 
Tudi vojaški rok je služil v pla
ninski enoti na Gorenjskem. Po 
nacistični okupaciji so Mrevlje-
tovo družino izgnali na območje 
Bosne. Tam je Šani z delom 
preživljal sebe, pomagal preživl
jati starše in sodeloval z borci za 
osvoboditev. 

Takoj po končani vojni se je 
vrnil v Slovenijo, prišel v naš 
Ptuj in si ga izbral za svoj tretji, 
tokrat stalni dom. Tu je prevzel 
kamnoseško delavnico, jo 
uspešno vodil, vzgojil mnoge 
mojstre v tem poklicu, in ko so, 
mu začele usihati moči, je odšel v 
zaslužen pokoj. Mojstrska dela 
njegovih spretnih rok krasijo 
nmoga spominska obeležja, po 

pokopališčih pa številni nagrob
niki. 

V Ptuju se je takoj vključil v 
ktdtumo življenje, saj je bil že od 
mladosti velik ljubitelj glasbe in 
petja. Začel je prepevati v pev
skem zboru, ki ga je takoj po voj
ni ustanovil prof Jože Gregorc. 
Ta zbor je nekaj let nosil ime 
Jožega Lacka, doživljal razne 
presnove, menjavali so zboro
vodji, odhajali pevci, prihajali 
novi, kontinuiteta je ost^a in da
nes je to moški komorni zbor, ki 
ga že dolga leta vodi Franc 
Lačen. Sani pa je bil vedno zvest 
temu zboru, saj pevcev ni družilo 
samo ubrano petje, temveč tudi 
iskreno prijateljstvo. Zadnjih 12 
let je prav zaradi prijateljskega 
drttženja prepeval tudi v 
mešanem pevskem zboru DU 
Ptuj pod vodstvom Jožeta Demi-
koviča. 

V mladosti je bil tudi ljubitelj 
glasbe, igral je na več instrumen
tov, ukvarjal se je z raznimi 
športnimi aktivnostmi, 
predvsem v zimskih športih. 
Vseskozi pa je ostal ljubitelj pla
nin, rad je zahajal v gore poleti in 
pozimi, užival v težkih vzponih 
in z lastnim vzgledom nav
duševal za planinstvo mladino. 

Izzvenela je pesem njegovega 
življenja, njegov svedi vzgled in 
v kamen vklesana dela pa ostajajo 
kot večno živ spomin na izjem
nega človeka - Sanija. 

F r a n c F i d e r š e k 
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Kako ie biio? 
Tisti, ki se bodo podrobneje 

ukvarjali s slovenskim letom 1997, 
zagotovo ne bodo mogli spregle
dati tistih političnih dogodkov, ki so 
s svojim pomenom že vnaprej zaz
namovali novo leto 1998. To še po
sebej velja za konstituiranje nove 
vladajoče koalicije med 
Drnovškovo Liberalno demokracijo 
Slovenije in Podobnikovo Sloven
sko ljudsko stranko, za sprejem 
Slovenije v prvi krog kandidatov za 
polnopravno članstvo v Evropski 
uniji in za propadel poskus 
vključitve v vojaško zvezo Nato. 
Poseben pečat so letu 1997 dale 
predsedniške volitve, marsikaj v 
zvezi z odnosi med Cerkvijo in 
državo pa je postalo jasnejše tudi 
po imenovanju novega ljubljanske
ga nadškofa in slovenskega metro-
polita dr. Franca Rodeta. 

K D O V L A D A V 

S L O V E N U I 

Vzpostavitev koalicijske vlade 
med Liberalno demokracijo Slove-
"Ji© (1=93), Slovensko ljudsko 

stranko (SLS) ter Demokratično 
stranko upokojencev Slovenije 
(DeSUS) ob začetku leta je v bistvu 
pomenila nadaljevanje stare prak
se koalicijskega vladanja različnih 
političnih polov (z bolj leve oziroma 
bolj desne strani politične scene). 
Slovenija je imela pravzaprav 
samo prvi dve leto svoje samostoj
nosti "homogeno" vlado, sestavlje
no iz Demosovih strank, med kate
rimi pa so se tudi zelo kmalu 
začele kazati očitne programske in 
nazorske razlike. Skupna vladavi
na "desnih" in "levih" pravzaprav 
onemogoča sprejemanje "eks-
tremnih" in "enostranskih 
odločitev" in v bistvu (seveda pod 
pogojem, da deluje kolikor toliko 
normalno) lahko preprečuje 
kakšne hujše družbene napetosti 
in neskladja. Tudi zaradi tega se 
zdijo "ideološki spopadi", ki še kar 
naprej pretresajo Slovenijo, nena
vadni in čudni. Vsi glavni kritiki 
kontinuitete politike "starih" sil in 
domnevne nedemokratičnosti v 
Sloveniji so namreč v zadnjih letih 
že sedeli v koalicijskih vladah in bi 

bilo zato logičneje, da bi dosledne
je sebi postavljali vprašanja, kaj 
(ni)so storili za demokratični razvoj 
Slovenije. V resnici je bila najdlje v 
"čisti opoziciji" edino Slovenska 
ljudska stranka, ki jo zdaj obe nek
daj že vladajoči stranki iz tako ime
novanega "pomladnega bloka" 
najbolj napadata in ji zaradi 
vključitve v zadnjo vlado celo odre
kata pomladno identiteto. Ravno 
Podobnikovo sovladanje z 
Drnovškom pa dokazuje, da je v 
merjenju sil s "pragmatičnim" in 
"zvitim" Drnovškom moč iztisniti 
zase veliko več, kot pa je to uspe
valo v prejšnjih obdobjih Janši in 
Peterletu. Medtem ko je zlasti Pe
terle kar naprej tarnal, da nima vpli
va na delo vlade, in kljub temu 
vztrajal s svojo SKD v vladi, si Mar
jan Podobnik vpliv na delo vlade in 
posameznih resorjev znotraj nje na 
veliko jemlje. To ne ostaja skrito, 
vsekakor pa Marjan Podobnik več 
tvega, kar ima lahko dobre, pa tudi 
slabe posledice za njegovo stran
ko in seveda tudi za njegov položaj 
v njej. Iz SDS in SKD mu sicer 

očitajo izdajo "pomladih interesov" 
in grozijo z "uporom" članstva nje
gove stranke proti takšni politiki ter 
z "zasluženo kaznijo". Vendar za 
zdaj takšnega "uporniškega" raz
položenja v SLS ni zaslediti, kar 
dokazuje tudi dober volilni rezultat, 
ki ga je drugi Podobnik - Janez Po
dobnik - dosegel na predsedniških 
volitvah. Prej bi lahko rekli, da na
padi iz SDS in SKD na vodstvo SLS 
krepijo SLS v celoti in manjšajo 
kredibilnost in pomeni SKD in SDS 
v desnem bloku. 

Po drugi strani pa začenja pozi
cija SLS v vladi vzemirjati tudi LDS. 
Drnovšek, ki se je marsikdaj 
lahkotno "poigraval" s Peterletom, 
zdaj ne daje nepremišljenih izjav o 
SLS kot koalicijskem partnerju, 
čeprav ga očitno marsikaj znotraj 
koalicije "nervira". Znotraj LDS je 
slišati očitke, da Drnovšek zaradi 
ohranjanja koalicije preveč 
popušča in s tem vodeni identiteto 
LDS. Vse to pa seveda demantira 
skonstruirane zgodbe o absolutni 
premoči starih sil in zgolj marionet-
ski vlogi "novih sil" pri vladanju. 
"Nove" in "stare" sile prihajajo v 
položaj, ko morajo predvsem z ak
tualnim ravnanjem in sklepanjem 
dokazovati in potrjevati svojo moč 
in sposobnost ter tako krepiti ali iz
gubljati zaupanje volilcev. 

V takšnih razmerah se dva "naj
večja poraženca" zadnjih parla

mentarnih volitev - Peterletova Slo
venska kraščanska demokracija in 
Pahorjeva Združena lista socialnih 
demokratov - očitno še naprej iz
gubljata v iskanju svoje identitete. 
Najnovejši slovenski politični "vic" 
govori o tem, da je postal Peterle 
"stalni spremljevalec Janše", kar z 
drugimi besedami pomeni, da se 
Peterletova Slovenska krščanska 
demmokracija preveč staplja z 
Janševo socialdemokracijo, 
čeprav gre (programsko) za dva 
povsem različna profila strank. Pri 
takšnem početju zagotovo nekdo 
izgublja. Pahorjeva ZLSD, ša zlasti 
pa Pahor sam, pa bi bila po mno
gih znamenjih sodeč še vedno 
rada nekakšna "fronta", všečna 
vsem, v resnici pa nikomur. Morda 
je stisko ZLSD še najbolje izrazil pi
satelj Miloš Mikeln, ki je v nekem 
nedavnem intervjuju dejal, da 
ZLSD ne zna ponuditi ničesar otipl
jivega ravno ljudem, ki bi jih morala 
po svojem bistvu predvsem zasto
pati. 

Z A K A J S O 

V O L I L I 

S L O V E N C I 

Letošnje predsedniške volitve so 
navrgle kar nekaj "velikih" tem in 
vprašanj. Predvsem tudi o tem, ali 
Slovenija zmore ustreznega proti

kandidata Kučanu. Nekateri so v 
razmišljanju o tem ponujali tudi 
tako absurdne teze, da bi se 
Kučan moral odreči svoji kandida
turi, da bi tako prispeval k "valjenju" 
novih predsedniških kadrov. Seve
da pa ostaja še naprej neznanka, 
zakaj se Kučanu na volitvah niso 
zoperstavili tisti, ki imajo "tradicio
nalno" največ najkrutejših pripomb 
na njegov "lik in delo". Prepričljiva 
ponovna Kučanova zmaga že v 
prvem krogu predsedniških volitev 
ima svoje posebno sporočilo. Go
vori namreč o zrelosti in samoza
vesti slovenskih volivcev, ki so bili 
kar nekaj tednov pred volitvami 
pod hudim pritiskom očitkov in 
obtožb (tudi iz cerkvenih vrst), da 
se na volitvah ne znajo prav 
odločati in da Kučana nikakor ne 
smejo voliti, če "hočejo dobro Slo
veniji", če hočejo, da bo svet priz
naval Slovenijo "kot resnično de
mokratično državo". Pomembno 
je, da so Slovenci na predsed
niških volitvah večinsko glasovali 
ravno za tista dva predsedniška 
kandidata (Kučana in Podobnika), 
ki sta najbolj prepoznavno poudar
jala nujnost medsebojnega 
spoštovanja in sodelovanja vseh 
Slovencev, preseganje tistega, kar 
Slovence razdvaja, torej predvsem 
umirjeno in neekstremno politiko. 

J a k K o p r i v e 
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Izbira energefslre varinib olren 
Na evropskem trgu prevladujejo okna z dvojno zasteklitvijo 
in argonskim (Ar) ali kriptonskim (Kr) polnjenjem. Razlog 
za takšno stanje je v državni regulativi in veljavnih stand
ardih, po katerih je recimo v Nemčiji zahtevana toplotna pre
hodnost okna" k" 1,8 W/m2K. 

Takšna regulativa se pripravl
ja tudi v naši državi. Možno je, 
da bo sprejeta že v prihodnjem 
letu. 

Okna kot element obodne 
površine zgradbe v prvi vrsti 
nudijo osvetlitev in prez
račevanje prostorov, zagotavlja
jo pa tudi ustrezno zvočno in hi-
dro zaščito. 

Potreba po stalnem 
zmanjševanju rabe energije za 
ogrevanje zgradb usmerja razvoj 
oken predvsem v iskanje 
možnosti za zmanjšanje toplot
nih izgub in za čim večje izko
riščanje sončnega sevanja. Cena 
energije je danes tako visoka, da 
se adaptacija neustreznih enos-
lojnih oken povrne v dveh do 
treh kurilnih sezonah. To 
dosežemo tako, da izberemo: 

- okna s čim manjšimi trans-
misijskimi toplotnimi izguba
mi, 

- takšna okna, da naj v čim 
večji meri propuščajo sončno 
sevanje, 

- takšna okna in okenski prikl
juček , ki bosta zrakotesna. 

Odločilen vpliv na velikost 
transmisijskih toplotnih izgub 
okna imajo toplotne prehodnos
ti "k" njenih sestavnih delov : 
okenskega okvirja, kril in zaste
klitve. 

Transmisijske izgube skozi 
okno so tem manjše, čim manjša 
je povprečna toplotna prehod
nost okna (toplotna prehodnost 
"k" je merilo za toplotni tok, ki 
prehaja skozi 1 m2 gradbenega 
elementa pri temperaturni razli
ki IK). 

Les ima relativno majhno to
plotno prevodnost, zato so lese
ni okvirji tudi brez dodatkov 
ustrezno toplotno izolativni. 
Boljši so debelejši okvirji. Pre-
hodnostni koeficient okvirja iz 
lesa znaša 1,5- 1,8 W/m2K. 

Toplotna prevodnost kovin je 
velika, zato je potrebno okvirje 
(običajno so aluminijasti) preki
niti po celotnem obsegu s to-
plotnoizolacijskim ločilnim 
vložkom. Prehodnostni koefici
ent znaša od 3 - 6 W/m2K. 

Pri okvirjih iz umetnih snovi 
skušamo toplotno prevodnost 
zmanjšati tako, da prekate profi
lov, iz katerih so izdelani, zapol
nimo s toplotno izolacijskimi 
materiali. Prehodnostni koefici
ent znaša od 2 - 2,5 W/m2K. 

Čim manjša toplotna prehod
nost okvirja ni pomembna samo 

zaradi toplotnih izgub (tvorijo 
približno čtrtino okna), temveč 
tudi zaradi zmanjšanja nevar
nosti, da bi na njih prišlo ob 
hladnem vremenu do nezažele
ne kondenzacije vlage iz zraka. 

Toplotna izolativnost zaste
klitve je odvisna od števila ste
kel oziroma od števila medste-
kelnih prostorov in debeline teh 
prostorov. Vpliv debeline stekel 
je zanemarljiv. 

Sodobna okna imajo običajno 
dvojno ali trojno zasteklitev. 
Toplotna prehodnost trojne zas
teklitve je glede na večje število 
medstekelnih prostorov manjša 
od toplotne prehodnosti dvojne 
zasteklitve, s tem pa je tudi pre
pustnost za sončne žarke 
manjša. Slaba lastnost trojne 
zasteklitve pa je bistveno večja 
teža, kar povzroča večjo obre
menitev okenskega okovja in 
njegove pogostejše okvare. 

Izolacijska stekla so imela 
sprva medstekelne prostore na
polnjene s suhim zrakom. V 
zadnjem času se vse bolj upo
rabljajo izolacijska stekla, ki 
imajo medstekelne prostore na
polnjene z inertnimi plini (ar
gon, kripton itd). 

Pomemben in odločilen na
predek za povečanje toplotne 
izolativnosti pa pomeni tanek 
IR nanos (nizkoemisivni, low-e) 
na tisti površini notranjega ste
kla, ki je usmerjen v medstekel-
ni prostor.Taka izolacijska ste
kla (imenujemo jih toplotno 
zaščitna stekla) sicer nekoliko 
manj prepuščajo kratkovalovno 
sončno sevanje, intenzivno pa 
ovirajo prehod dolgovalovnemu 
sevanju iz zgradbe v okolico (to 
je toplote). 

Toplotne izgube so največje 
takrat, ko se zunanji zrak naj
bolj ohladi, ko ni sončnega se
vanja in ko tople površine in
tenzivno sevajo v okolico. Te 
bistveno zmanjšamo z uporabo 
dodatne toplotne zaščite. Okna 
zato opremimo z žaluzijami, na-
vojnicami ali polknami, ki jih 
uporabljamo takrat, ko je njihov 
učinek največji, to je predvsem 
ponoči. 

Ker steklo v znatni meri pre
pušča kratkovalovno sončno se
vanje, slabo pa dolgovalovno 
sončno sevanje, energija, ki pro
dre skozi zasteklitev, ogreva 
zgradbo in pomeni toplotni do
bitek. Od tod izvira pravilo, naj 
se na osončene fasade vgrajujejo 

velika okna, na osenčene pa čim 
manjša z ugodnimi toplotnoizo-
lacijskimi lastnostmi. 

Prepustnost za sončno sevanje 
oken v toplem obdobju 
povzroča težave, saj zaradi nje 
prihaja do pregrevanja prosto
rov. Okna morajo biti zato na 
osončenih fasadah opremljena s 
sredstvi za zasenčenje (markize, 
žaluzije, navojnice, polkne itd). 

V primeru, da pa ima zgradba 
s posebnimi pripravami zago
tovljeno kontrolirano prez
račevanje, naj bodo pripire čim 
bolj zrakotesne. Če tega ni, mo
rajo imeti pripire minimalno, 
vnaprej predpisano zračno pre
pustnost, ki omogoča vsaj mini
malno 0,5- do 0,8-kratno izmen
javo zraka, potrebno za pre
prečevanje kondenzacijskih po
javov ter plesnenja na notranjih 
površinah obodnih površin 
zgradbe. Ta izmenjava je nujna 
za izpolnjevanje higienskih me
ril. 

Druge pomembnosti pri naku
pu in vgradnji stavbnega 
pohištva: 

- pri vezanem oknu mora biti 
tesnilo med okenskim okvirjem 
in okvirjem notranjega krila, s 
čimer se izognete nezaželeni 
kondenzaciji stekel v medste-
kelnem prostoru, 

- pri načrtovanju oken je po
membno paziti, da okna na de
belejših stenah niso premaknje
na preveč proti zunanji steni. 
Podhlajen "mrtvi kot" na 
spodnji strani okna je namreč 
pogost vzrok za kondenzacijo, 

- pod okni je potrebno odstra
niti ovire, ki preprečujejo,da bi 
topel zrak ogreval notranjo 
površino okna (najpogosteje po
lica nad radiatorjem, ki jo je po
trebno odstraniti ali vanjo 
zvrtati večje izvrtine, skozi ka
tere lahko topel zrak prodre do 
okna), 

- zavesa od stropa do tal zelo 
dobro rešuje problem konden
zacije, pomeni pa velik vir to
plotnih izgub (40%). Pripo
ročljive so krajše zavese, pri ka
terih manjši del toplote grelne
ga telesa ogreva okno, večji del 
pa prostor, 

- pri oknih z navojnicami je 
potrebno omarico v notranjosti 
izolirati in z ustreznimi tesnili 
zatesniti rego, skozi katero iz 
omarice teejo navojnice. 

Glede na vse te znailnosti so v 
priloeni tabeli prikazane vred
nosti za toplotne prehodnost 
oken razlinih izvedb. 

Tako je iz tabele razvidno, da 
ima npr. okno z dvojno zaste
klitvijo in debelino medstekel-

nega prostora 16 mm, napolnje
nega z inertnim plinom, kot sta 
argon ali kripton, ter IR nano
som, faktor "k" 1,5 W/m2K sku
paj za okvir in steklo, saj je 
slednje s toplotno prehodnostjo 

oziroma s faktorjem "k" 1,3 
W/m2K na našem trgu že precej 
običajno. 

Čim manjši je faktor "k", tem 
manjše bodo toplotne izgube 
skozi okna. 

Za primerjavo, prav tako raz
vidno iz tabele, ima običajno 
standardno škatlasto okno pre
hodnostni faktor "k" 2,7 
W/m2K. 

Energetsko varčno okno je 
tudi ugodno in zdravo za bivan
je, saj imajo slabo izolirana okna 
ob hladnem vremenu nizke 
površinske temperature in nas 
zato ohlajajo. Pogosto nas moti 
tudi gibanje zraka, ki ga 
povzroča njegovo ohlajevanje. 
Prav tako so netesne rege oken
skih priključkov in netesne pri
pire vzrok za prepih, ki je nez
drav in neprijeten. 

Dobro izolirana in zatesnjena 
okna torej niso pomembna 
samo za varčevanje z energijo, 
marveč tudi zato, ker soustvar
jajo pogoje za ugodno in zdravo 
bivanje. 

B o j a n Grobovšek, 
c l ip l . ing .s t r . . 

Energetsko svetovalna 
pisarna 

BRALCI SPRAŠUJEJO... 
... TEDNIK IŠČE ODGOVORE 

Fotokopiranje 
V zadnjem času je postalo zelo aktualno 

vprašanje zaščite avtorskih pravic pri fotokopi
ranju. Zastavljajo se različna vprašanja: ali je 
sploh dovoljeno fotokopiranje knjig, ali lahko 
knjigo kopiramo v celoti ali po delih, kolikšno 
nadomestilo gre avtorjem ipd. 

Zakon o avtorskih pravicah (Ur. l.RS 21/96) 
določa, da avtorskopravno niso zavarovane: 
ideje, načela, odkritja, uradna besedila upravne
ga ali sodnega področja ter ljudske in umet
niške stvaritve, torej je njihovo vsebino dovol
jeno fotokopirati. Druge stvaritve, ki uživajo 
avtorskopravno varstvo (načelno gre za stvarit
ve, ki niso zajete zgoraj), se ne smejo reproduci-
rati - s tem je mišljena tudi prepoved fotokopi
ranja -, če avtor ne prejme primernega nado
mestila za fotokopijo svojega dela. In kakšne so 
sankcije? Oseba, ki nezakonito fotokopira, se 
kaznuje z 80.000,00 SIT kazni, oseba, ki kopira, 
pa s 400.000,00 SIT, seveda če nima dovoljenja. 
Kopirati pa se sme knjiga, če je njena naklada 

izčrpana najmanj dve leti in v drugih primerih, 
ki jih določa ZASP. 

Volontersko 
pripravništvo 

Nekaj vprašanj pa je prišlo na temo, kako do 
pripravništva. 

Kadar ni mogoče, da bi pripravniki sklenili 
delovno razmerje, se lahko določi tako imeno
vano volontersko pripravništvo. V takšnih pri
merih gre za pripravnika, ki ne sklene delovne
ga razmerja, pač pa posebno pogodbo, na podla
gi katere se strokovno usposablja za samostojno 
opravljanje dela, kar pomeni, da ima tudi vo
lontersko pripravništvo enak pomen kot pri
pravništvo nasploh. Izvaja se kot posebna pravi
ca do priprave na zaposlitev. Bistveno za tako 
vrsto pripravništva je, da pripravnik opravlja 
pripravništvo in ima pravico do opravljanja pri
pravniškega izpita, ni pa v delovnem razmerju 
in mu ne grejo pravice, ki gredo delavcem iz de
lovnega razmerja. 

Več informacij o pripravništvu pa dobite na 
Centru za socialno delo in Uradu za delo. 

M i l a n K r a j n c 

l»TUJ, SLOVENJ GRADEC / TEDNIK IN KMETOVALEC 
ISCETA TRAKOR LETA 

G/asii(fe za %¥of' traktor 
strokovna revija Kmetovalec, ki izhaja v Slovenj Gradcu, tokrat že četrtič razpisuje natečaj 
za izbor SLOVENSKEGA TRAKTORJA LETA. Izbiri traktorja leta se pridružujemo tudi v 
uredništvu Tednika. Tudi naši bralci lahko sodelujete tako, da izpolnite glasovnico ter jo 
pošljete na naslov: Tednik, Raičeva 6, 2250 Ptuj. Glasovnice, ki bodo prispele v naše ured
ništvo do 15. januarja, bomo izročili reviji Kmetovalec, ta bo na osnovi glasov izbrala traktor 
leta, med izžrebane glasovalce pa, kot že v prejšnjih let ih, razdeli la bogate nagrade. 

Slovenski traktor leta naj posta
ne tisti, ki najbolj ustreza potre
bam in kupni moči povprečne slo
venske kmetije, ki s kmetijsko 
dejavnostjo ustvari pretežen del 
dohodka. Glasujte torej za traktor, 
za katerega menite, da po svojih 
tehničnih in uporabnih lastnostih 
najbolj ustreza potrebam vaše 
kmetije. Res, da so možnosti ved
no manjše od potreb in želja, ven
dar poskušajte pri izbiri "svojega" 
traktorja glasovati tako, da boste 
uskladili svoje možnosti in želje. 
Pri tem ni potrebno glasovati za 
traktor, ki ga že imate na kmetiji, 
pač pa za tistega, ki bi ga kupili 
danes, pa čeprav v prihajajočem 
letu tega še ne načrtujete. Za na
grade se bodo potegovale prav vse 
glasovnice, ne glede, kateri trak
tor boste predlagali. Proizvajalci 
in prodajalci traktorjev v izbiri 
traktorja leta ne morejo sodelova
ti. Na glasovalnem lističu vas 
sprašujemo tudi po vaših podat
kih, ki pa bodo ostali v tajnosti, 
potrebni so le za analizo o sestavi 
glasovalcev. 

JB 

Za traktor leta 1998 pridejo v poštev: AGROMEHANIKA AGT 830; 
CARRARO370; DEUTZ-FAHRAgroxtra 4.17,4.85 in 6.01; F E N D T 
Farmer 275 SA, 308 in 511; FIAT 70-56 DT, 88-94 DT, L 85; FORD 
5640 DT; J O H N D E E R E 3300 SE, 6300,6400; LAMBORGfflNI Cro-
no 60,70 in Sprint 70; LANDINI Globus 60, Blizzard DT65,9880 DT; 
MASSEV FERGUSON 382,4245,6140; MERCEDES BENZ Uni-
mog; SAME Argon 60, Dorado 70, Silver 90; STEVR 970 A, M9083 A, 
9086 A; TORPEDO T D 48, T D 55A, T D 75A; UNIVERSAL445 
DTC, 640 D T Q 643 DT; ZETOR 4340,5340,7341. 

PTUJ / DOMU UPOKOJENCEV ZLATA PLAKETA ZDUS 

V Ptuju najboliši dom v Sloveniji 
Prejšnji četr tek, 18 decembra , je bila v D o m u 

upokojencev v Ptuju krajša slovesnost , na kate
ri je Mirko Bernhard , podpredsednik Zveze 
društev upokojencev Slovenije, D o m u upoko
jencev Ptuj ob 70-letnici za izjemno skrb za sta
rejše in onemogle državljane izročil veliko zlato 
plaketo Zveze društev upokojencev Slovenije. 

Ob tem Bernhard dejal, da upokojenci z odtenki 
trpkega spoznanja prehajajo v obdobje, ko jim 
pešajo moči in več ne zmorejo toliko, kot so lahko 
včasih. Med drugim je poudaril: "Gradili smo, 
vsaj tako smo hoteli, družbo srečnih ljudi, ljudi 
t rdne volje, za socialno varnost vseh enakoprav
nih ljudi, za mirno sožitje na stara leta, ves svoj 
trud, elan in znanje smo vložili v razvoj družbe, 
da bi nam bilo v jeseni življenja zagotovljeno mir
no in ustrezno blagostanje. Vzporedno s to skrbjo 
je rasla skrb naše družbe za starejše ljudi in veliko 
truda je bilo potrebno, da je danes Dom upoko
jencev v Ptuju sodoben, urejen in prijazen geron-
tološki center. Pri tem ima velike zasluge celoten 
kolektiv pod vodstvom izjemno prizadevne direk
torice mag. Kr is t ine Doki . 

Dom, ki je bil ustanovljen leta 1927, se je po 
težko prehojeni poti v sedemdesetih letih prebil v 
sodoben varstveni zavod za opravljanje dejavnosti 
socialnega varstva starostnikov. Od leta 1975 so se 
njegove kapacitete bistveno povečale, tako da je v 
njem danes na voljo 405 postelj. Trenutno nudi 
dom več kot 400 varovancem, poleg osnovne 
oskrbe še zdravstvene storitve in nego, fiziotera-
pijo, delovno terapijo in bogato družabno življen
je. Zato ga po oceni Zveze društev upokojencev 
Slovenije v letu 1997 razglašajo za najboljši zavod 
za starostnike in mu podeljujejo najvišje priznan
je slovenskih upokojencev." 

V imenu Turistične zveze Slovenije je Emil 
Tomaž ič direktorici doma mag. Kristini Doki 
izročil priznanje za lep in urejen dom in okolico, 
Albin Pišek pa je v imenu ptujskega Desusa varo
vancem doma podaril sliko Franca Simoniča. Ju
bilej so počastili z novoletnim koncertom 
mešanega pevskega zbora društva upokojencev, ki 
ga vodi Jože Drnikovič . 

- O M 

http://clipl.ing.str


LJUBLJANA / LOVSTVO SE PREDSTAVI 

Slovenski lovci 
pred preiziiušnio 
NA TISKOVNI KONFERENCI LZS SO PREDSTAVILI NOV ETIČNI KODEKS, KI BO 
SPREMENIL VSAKDANJE RAVNANJE LOVCEV IN ODPRAVIL SLABOSTI ORGANI
ZACIJE 

16. oktobra letos je minilo na
tanko 90 let od ustanovitve Slo
venskega lovskega kluba, ki se je 
kasneje preimenoval v Slovensko 
lovsko društvo in nato v Lovsko 
zvezo Slovenije. Ta se po 90 letih 
delovanja še vedno globoko zave
da svojih korenin in izvirnih 
načel zelene bratovščine, ki so 
tudi del slovenske kultiu-ne 
dediščine. 

Korenine in pravila ravnanja 
naj bi utrdili z novim etičnim ko
deksom slovenskih lovcev, ki ga 
je na tiskovni konferenci v 
Ljubljani predstavil avtor mag. 
Janez Cemač. O stališčih LZS 
do nove zakonodaje je govoril 
predsednik Jože Strle, o nekate
rih aktualnih dogajanjih predsed
nik 10 LZS Milan Jenčič in o 
najnovejši, že 24.knjigi iz zbirke 
Zlatorogova knjižnica njen avtor 
Blaž Krže, sicer predstojnik 
služb LZS. 

Napori in problemi prvih lov
cev so pravzaprav identični pro
blemom sodobnega lovca, le čas, 
v katerem živimo, je drugačen. 
Vsak politični sistem je prinesel 
svoje značilnosti, pa tudi svoj za
kon, so povedali predstavniki 
LZS novinarjem in dodali, da je 
lov vedno buril duhove poli
tičnih strank, gospodarskih lobi-
jev in raznih interesnih skupin. 
Vendar je organizacija vedno so
delovala pri nastajanju predpisov 
s področja lovstva in varovanja 
narave, je dodal predsednik LZS 
Jože Strle in poudaril, da 
pričakujejo sodoben, evropsko in 
naravovarstveno naravnan lovski 
zakon. Bistvena izhodišča lovske 
organizacije so: naravovarstveno 
usmerjen lov, sodelovanje s kme
tijstvom in gozdarstvom, uravna
vanje številčnosti lovne divjadi z 

Srnjad je naša najvažnejša divjad 

odstrelom in po načelu razumne 
rabe, lovišča naj ustanavlja 
država, meje lovišč naj bodo traj
ne in naj se ne spreminjajo, težijo 
pa tudi k razvitju enotnega in 
kompatibilnega informacijskega 
sistema o varstvu, ogroženosti in 
lovu prostoživečih živali. Prav 
izobraževanju bodo namenili ve
liko pozornosti, je povedal Milan 
Jenčič in opozoril na prenovo 
izobraževalnih programov tako 
za temeljno kot dopolnilno izo
braževanje slovenskih lovcev. 

Avtor novega etičnega kodeksa, 
ki obsega 31 točk in vsebuje tudi 
svečano zaprisego lovcev, je mag. 
Janez Černač, znan lovski in goz
darski strokovnjak. Novinarjem 
je povedal, da gre za neke vrste 
novo ustavo slovenskih lovcev, ki 
prinaša veliko novosti. Lovstvo 
sprejema načelo razimine rabe 
narave, to je najvažnejše in po 
tem je organizacija tudi v Evropi 
visoko cenjena. Slovenija bo prva 

evropska država, ki bo dobila 
takšen kodeks. V posebnem od
boru, neke vrste častnem razso
dišču, bodo številni ugledni ljud
je, lovci in nelovci, ki bodo o 
kršitvah kodeksa seznanjali jav
nost. Vsak lovec bo moral 
svečano priseči, kodeks bo tudi 
sestavni del lovskih izpitov na 
vseh stopnjah (v eni prihodnjih 
številk ga bomo predstavili tudi 
našim bralcem). 

Najnovejša knjiga Blaža Kržeta 
z naslovom Lovec kot kmet in goz
dar je nastajala dolga leta, njeno 
sporočilo pa pravi, da morajo tudi 
lovci spoznati naravne zakonitos
ti, predvsem pa jih znati tudi 
smotrno uporabljati v svojih de
lovnih programih. Na tiskovni 
konferenci so postregli tudi s po
datki o stanju velikih zveri, zlasti 
rjavega medveda, in povedali, da 
lovci ne bodo izvajalci odločbe o 
odstrelu kormoranov. 

M. Toš 

P T U J / ADRIATIC NA PTUJSKEM 

Speiimiiaaia osebnih in 
idravsNenm zmamvani 
ADRIATIC JE EDINA KOMERCIALNA ZAVAROVALNICA S PROSTOVOLJNIM ZA
VAROVANJEM • ADRIATICOVO ZDRAVSTVENO KARTICO UPORABLJA ŽE 2 0 0 
TISOČ ZAVAROVANCEV 

Adriatic je edina komercialna 
zavarovalnica, ki je leta 1993 
uvedla prostovoljna zdravstveno 
zavarovanje za doplačila, s tem pa 
ustvarila konkurenco državnemu 
zavodu. V tem trenutku Adriati-
covo zdravstveno kartico upo
rablja že dvesto tisoč zavarovan
cev, tržni delež pa je presegel 13 
odstotkov. 

Adriatic ima podpisanih tudi 
več kot 1100 pogodb z izvajalci 
zdravstvenih storitev in jim red
no poravnava škode glede na po
godbe. Kot poudarja m.ag. Gojko 
Koprivec, predsednik uprave za
varovalne družbe Adriatic, jim 
zaupa tudi Zdravniška zbornica 
Slovenije, s katero so podpisali 
krovno pogodbo o zavarovanju 
poklicne odgovornosti, združuje 
pa šest tisoč zdravnikov. Njihova 
ambicija je, da se dolgoročno spe
cializirajo na področju osebnih in 
zlasti zdravstvenih zavarovanj. 
Prednosti zdravstvenega zavaro
vanja v Adriaticu so po besedah 
mag. Gojka Koprivca v tem, ker 
kot univerzalna zavarovalnica 
vsem svojim zdravstvenim zava
rovancem nudijo tudi dodatne 
popuste pri drugih zavarovanjih 
(pri kasko zavarovanju avtomobi
la, pri stanovanjskem in požar
nem zavarovanju). Račun pokaže, 
da lahko z zdravstvenim zavaro
vanjem pri Adriaticu zavarovanci 
praktično prihranijo celoletno 
premijo zdravstvenega zavaro

vanja. S prvim januarjem 1998 
bodo predvidoma ustanovili tudi 
vzajemno zdravstveno zavaroval
nico. 

/Vfag. Gojko Koprivec, pred
sednik uprave zavarovalne 
družbe Adriatic 

S svojim delom oziroma storit
vami želi biti Adriatic čim bliže 
svojim zavarovancem. V ta na
men je že v začetku letošnjega 
leta uvedel brezplačno telefonsko 
številko 080/11 10, na kateri nu
dijo informacije o vseh osebnih 
zavarovanjih, zdravstvenih, živl-
jenskih, pokojninskih in štipen
dijskih programih ter rentnih za

varovanjih. Z modrim telefonom 
so poleg tega poenostavili skle
panje zavarovanj, saj na tej števil
ki lahko zavarovanci naročijo 
tudi obisk zastopnika na domu. 

Podobno kot v drugih zavaro
valnicah se tudi v Adriaticu pre
cej ukvarjajo z vprašanjem last
ninjenja. Mag. Gojko Koprivec 
poudarja, da tudi v pri njih glede 
lastninjenja podpirajo mnenje fi
nančnega strokovnjaka na tem 
področju prof dr. Ivana Ribni-
karja. Dr. Ribnikar je ocenil, da 
t.i. delitvena bilanca Zavarovalne 
skupnosti Triglav iz leta 1991 ni 
pravična in da bi moral biti na 
omenjene zavarovalnice prenesen 
del poslovnega sklada za osnovna 
sredstva. Konkretno to za Adria
tic pomeni, da bi nanj prenesli 
dve milijardi tolarjev sredstev re
zervacij, kar bi za njegove zavaro
vance pomenilo še dodatno 
povečano varnost naložb. Ce bi 
država pravilno razporedila zava
rovanje svojega premoženja, bi v 
Adriaticu, ki v tem trenutku 
obvladuje desetino zavarovalnih 
storitev v Sloveniji, letno prido
bili kar ^ve milijardi dodatne 
premije. Že opisana rešitev last
ninjenja in ustrezna prerazpore
ditev zavarovalne premije pred
stavljata temelj za ustrezno 
učvrstitev zavarovalniškega sek
torja v Sloveniji in obenem nje
nega vstopa v Evropsko unijo. 

MG 

P T U J / BREZPLAČNE PRAZNIČNE PRIREDITVE ZA 
NAJMLAJŠE 

Veseli detember 
v našent mestu 
Najveselejši mesec v letu za otroke je v polnem teku, po Mi
klavžu sta se s seznami želja v trgovine podiale še Božiček in de
dek Mraz. Otroški dobrotniki pa so vsi po vrsti že priletni, zato 
potrebujejo pomočnike. V Ptuju smo j im na voljo člani Društva 
prijateljev mladine ter zaposleni v Centru interesnih dejavnosti 
in na Zvezi kulturnih organizacij. Organizatorjem je skupna os
rednja ideja, ki odlikuje naš Veseli decemben otroci si lahko 
ogledajo lutkovne, plesne in gledališke predstave brezplačno, 
poleg tega pa jih pozdravi dedek Mraz in jim prinese tudi kaj 
dobrega in lepega. Ne gre torej samo za razdeljevanje daril, am
pak za pravljično doživetje, dostopno vsakemu malčku. Tega 
koncepta se lahko oi^anizatoiji držimo zaradi posluha Mestne 
občine Ptuj in zelo dobrega odziva podjetij, ki predstave spon-
zorsko odkupijo, podarijo pa tudi veliko drobnarij za obdaro
vanje in soflnancirajo slavnostni zaključek Veselega decembra 
z ognjemetom. 

Letos so prireditve v okviru Ve
selega decembra doživele nekaj 
novosti. Najpomembnejša je ta, 
da so vstopnice na voljo v pred-
prodaji. Novost je tudi program
ski list s seznamom vseh priredi
tev, ki ga je prejelo 1.500 otrok v 
vrtcih in še 1000 obiskovalcev 
predstav. Zelo smo ponosni na to, 
da smo lahko tudi letos napolnili 
majhne paketke z darili za vse 
male obiskovalce, ki smo jih 
prvič pripravili lansko leto. Novo 
pa je letos to, da so darila vsak 
dan drugačna. 

Organizatorji si delo delimo. Iz
bor nastopajočih skupin je naloga 
ZKO Ptuj, finančna in organiza
cijska plat pa je zaupana CID - u. 
Društvo prijateljev mladine po
klanja ptujski javnosti scenarij, 
režijo, idejno zasnovo in pomoč 
pri izvedbi. Gre za zelo racional
no zdniževanje moči, pri čemer je 
treba posebej poudariti, da vse 
usluge glede prostora nudi Gleda
lišče Ptuj. 

Nekateri obiskovalci, ki niso 
dobili zaželenih vstopnic, so pri
pomnili, da je premalo predstav. 
Želeli bi razložiti naslednje: v 
gledališki dvorani je prostora za 
150 ljudi, kar pomeni na 10 pred
stavah 1500 sedežev. Poleg teh 
popoldanskih predstav za izven 
smo ponudili šolam še šest dopol
danskih predstav, ki si jih je ogle
dalo nadaljnjih 900 učencev raz
redne stopnje. Tudi Gledališče 
Ptuj je šolarjem v decembru po
nudilo več ponovitev predstave 

Lutkovnega gledališča Maribor 
Prihaja cirkus, tako da bi moralo 
biti po vseh merilih zadoščeno 
željam po kulturnih užitkih 
najmlajših in njihovih staršev. 

Morda pa ne vlečejo v kulturni 
hram le predstave? Morda orga
nizatorji delamo napako: 
povzročamo gnečo z zastonjskimi 
razdeljevanjem daril in ogledom 
predstav, pa z vstopnino za odras
le, ki znaša le polovico vrednosti 
posameznega darila. Morda bi 
morali ponuditi še več ponovitev 
- toda kje bi našli še več sponzor
jev, podjetij, ki bi bila pripravlje
na odkupiti predstave? Vse pred
stave so namreč novoletna darila 
uspešnih podjetij ptujskim otro
kom. Morda pa bi morali čisto 
preprosto vso stvar skomerciali-
zirati, a kaj ko bi bilo v tistem tre
nutku konec prostovoljnega brez
plačnega dela članov Društva pri
jateljev mladine, kar bi prireditve 
bistveno podražilo - da o 
zaračunavanju avtorskih pravic 
in honorarjev niti ne govorimo. 

Vsem staršem, ki so prišli po 
vstopnice prepozno, torej velja 
vabilo, naj se pri organizatorjih 
oglasijo osebno ali po telefonu in 
ponudijo svoje rešitve. Vse dobre 
predloge sprejemamo odprtih 
rok, vse predlagatelje pa vabimo 
tudi v svoje vrste. Res pa je, da 
med prostovoljci, ki pripravljajo 
vse otroške živ zave, maškarade, 
decembrske prireditve, otroški 
parlament, sestankujejo s pred
stavniki oblasti o pravicah otrok. 

otroških igriščih, prostorih za 
mlade v našem mestu - po pravici 
povedano - ni prave gneče: 
Društvo prijateljev mladine Ptuj 
ima 10 (deset) aktivnih članov. 

Tisti, ki prireditve načrtujemo 
in izvajamo, smo prepričani, da je 
naš Veseli december res edinst
ven. O tem nas prepričujejo tudi 
gostujoče skupine, ki nas prese
nečen sprašujejo o našem koncep
tu, ki da jih spominja na Indijo 
Koromandijo: pridite, zabavajte 
se in vzemite, kar vam je všeč! 
Motiv organizatorjev je preprost: 
osrečiti otroka s pravljico in mu 
poskusiti oblikovati vrednoto, da 
je umetniško doživetje vrednejše 
od materialnega darila. Zato 
bomo tudi v prihodnje posvečali 
več pozornosti izboru kakovost
nih predstav kot nakupom daril, 
zelo skrbno bomo pripravljali 
obisk dedka Mraza in njegovega 
spremstva, preprečevali bomo 
gnetenje na stojiščih, v katerem 
trpijo starši in malčki. 

Sicer pa je leto dolgo 365 dni in 
priložnosti za srečanja z umet
nostjo ni malo. Veseli december 
naj bi leto le zaključil na lep, 
pravljičen način. Organizatorji si 
resnično prizadevamo, da bi si 
lahko vsak predšolski otrok ogle
dal eno od predstav in se srečal z 
dedkom Mrazom, ne glede na to, 
ali mu lahko starši kupijo vstop
nico ali ne, zato bomo tudi v pri
hodnje obdržali podoben koncept 
prireditev. Če nam bodo dose
danji sponzorji tudi v prihodnje 
stali ob strani, nam bo to gotovo 
uspelo. Morda ni odveč podatek, 
da sponzorji prispevajo skupaj 
več kot milijon tolarjev, v uslu
gah pa še nadaljnjega pol milijo
na. Vsem, ki so omogočili izved
bo letošnjega Veselega decembra, 
se bomo zahvalili v Tedniku po 
praznikih. 

Hvala vsem, ki opažajo kako
vost prireditev in vsakoletne iz
boljšave! Vabljeni na zaključek 
Veselega decembra v nedeljo, 28. 
decembra, ob 18.45 pred Gleda
lišče Ptuj. 

Za organizatorja: 

Jure Šarman in 
Nevenka GerI 

PO MESECU BOJA PROTI ALKOHOLU 

Ali nas pravilno vodijo? 
Ob tem, ko razmišljam kot šolska zdravnica o svoji viziji prihodnosti glede pitja alkohola, me
nim, da se delimo ljudje na tiste, ki pijejo alkohol ( n n o , pivo, žgane pijače), in na one, ki ne 
pijejo alkohola. Zame je življenje vseh kot cesta s semaforji. Tisti, ki ne pijejo, prečkajo cesto 
pravilno, drugi pa jo prečkajo nepravilno in tiegajo, da j ih povozi avto (postanejo odvisni). 
Vsi, ki ne pijejo alkohola, so abstinenti: bodisi da so se za to odločili sami ali pa so se zdravili 
zaradi odvisnosti od alkohola. Tu so še otroci, šolaiji (seveda ne tisti, ki j im starši nudijo al
kohol ali pa s prijatelji popivajo) in velik del moje mladine (mojih pacientov). Prav je, da se 
tisti, ki nas vodijo, zavedajo, da obstajajo otroci - mladina in mnogi, ki ne pijejo, pa si zas
lužijo, da j im priskrbijo ustrezne prostore in vsebine tako v šolah kot v ostalem okolju. Če se 
poskrbi za tiste, ki pijejo, naj bo poskrbljeno tudi za tiste, ki ne pijejo alkoholnih pijač. 

Skratka govorimo o Ptuju mestu trte in vina, 
moral pa bi biti mesto vina, trte in čaja ali kako 
drugače, če odgovorni tako želijo. Glavno je, da se 
poudari, da obstajajo tudi tisti, ki ne pijejo alko
hola, kajti sicer se lahko počutijo prizadeti. 

In kaj bi ti potrebovali? Potrebujejo prostore, 
kjer bi lahko pili sokove in čaje, potrebujejo ple
sišča za "čajanke" v šolah in izven njih. Prijetno bi 
bilo, če bomo slišali, da je bilo to organizirano po 
šolah že letos. Prostori naj bi bili podobni kot 
Sladki butik, ki je vedno poln gostov. Mladi ljudje 
so mi povedali, da so želeli narediti zelenice pod 
ptujskim gradom ali v Titrnišču. Tu bi se lahko 
sprehajali in imeli zelene površine, kjer bi se otro
ci igrali, tako majhni kot veliki. Zal niso bili 
uslišani in sedaj so izgubili voljo. 

Veselim se gradnje mladinskega hotela in verja
mem, da bodo v njem alkohol in cigarete nezažele
ni. Tako bi tisti, ki ne pijejo, dobili še en prostor. 
V Ptuju so začeli proiz\'ajati novo brezalkoholno 
pijačo in čaje, za to smo jim hvaležni. Prepričana 
sem, da se bodo čez leta dobro počutili tudi tisti, 
ki ne pijejo alkohola. Seveda ob skrbi in razume
vanju vseh tistih, ki nas vodijo. 

In kaj reči za tiste, ki pijejo (seveda) "kvalitetno 
vino" (saj se sedaj povsod ocenjuje vino) ali pa 
pivo, ki se proizvaja v Ptuju in se ga poceni dobi? 

Iz nekega neznanega vzroka zmerni pivci popijejo 
več in pijejo večkrat, kot jim je priporočeno, in 

i več, kot prenesejo. (Popivanje je naraslo dvakrat!) 
I Popivanje občutijo najprej v družini (prepiri, izos

tajanje z doma), potem v okolici in na delovnem 
mestu, če ga pivec ima. Prav tako vpliva slabo na 

I njegovo telo in psiho. Velik del takih zmernih 
; pivcev pride večkrat zaradi običajne pljučnice ali 
I poškodbe v bolnico na interni oddelek ali na kir-
I urgijo. Zaradi tega, ker nimajo alkohola, večkrat 
i nastopi delirij. Takšne bolnike napotijo potem na 
i psihiatrijo, na zdravljenje. Torej so že krepko od

visni od alkohola. A tega se ne zavedajo in si ne 
priznajo. Kaj se dogaja z zmernimi pivci v prome
tu, vsi vemo. 

In kaj bi priporočala vsem, ki so se odločili za 
zmerno pitje, ali tistim, ki jim to priporočajo? 
Prebrali naj bi knjige o pitju alkohola in njegovih 
posledicah, saj je napisanih mnogo več knjig o 
škodljivosti pitja in njegovih posledicah kot tistih 
o koristnosti. Vsakomur je na voljo, da se sam 
odloči o pitiu alkohola. Ampak odgovoren je sebi, 
otrokom in družbi, da se izobrazi o posledicah 
tega, kar počne. 

d r . Zlata lvetič-Dratiotusky, 

šolska zdravnica 
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Grad gori, grof beži 
K O J E G O R E L N E G O V S K I G R A D , S O Z V O N I L I Z V O N O V I 
C E R K V E M A T E R E BOŽJE 

Grad gori, grof beži. . . bi lahko 
dejali, ko je 28. decembra 1938. 
leta, na "pametvo", dan ne
dolžnih otročičev, gorel negov-
ski grad. Toda ni bilo tako, saj 
lastnik gradu grof Trautmans-
dorf tedaj, ko je zagorel grad, ni 
bival pri Negovi. čeprav je od 
dogodka preteklo komaj 59 let, 
je ostala le ena sama priča, ki je 
tisti dan delala v gradu, pravza
prav v tistem delu gradu, ki je 
ponoči zagorel. To je Frančiška 
Trstenjak, rojena 1922. leta v 
Lokavcih. Bila je živa priča do
godka, ki je takrat odmeval v 
Slovenskih goricah. 

"Tisti dan, ko je zagorel grad, 
nas je 40 delavcev cel dan 
luščilo koruzo. Eni smo luščili 
na roko, drugi na nož, zabit v 
"blajo", ki je bila položena prek 
lesenega škafa, Alojz Roškar iz 
Radvencev pa se je pokazal z 
najnovejšo tehniko, železnim 
strojem za luščenje koruze. To 
je bila atrakcija, saj smo kaj ta
kega videli prvič. Delo je vodil 
tedanji "frboltar", nekak grajski 
ekonom, ki je skrbel za delo na 
graščini, Anton Ivanuša. Koru
zo smo luščili v veliki grajski 
dvorani, ki je služila za prirejan
je iger in drugih kul turnih pri
reditev in srečanj. V njej so pri
pravljali imenitne večerje za 
grajsko gospodo, ko se je mudila 
na svojem gradu pri Negovi. 
Grofje Trautmansdorfi so imeli 
takrat negovski grad in posestva 
le kot pristavo. Ker je bilo zelo 
mrzlo, smo v peči, rekli smo ji 
"štok peč", to je bila lončena peč, 
močno kurili. Kurili smo s ko-
cenjem, ki smo ga dobili pri 
luščenju koruze. Takrat nihče 
ni slutil, da bi lahko s tem de
janjem povzročili požar." 

ZVONOVI SO 
NAZNANJALI 
POŽAR 

Nočni požar so tisti večer oz
nanili zvonovi cerkve Matere 
Božje pri Negovi. O tem nam je 

Frančiška povedala: 
"Pri luščenju koruze smo sode

lovali oče, jaz in dva brata. Ker 
smo bili utrujeni, smo po večerji 
legli k počitku. Oče je še materi 
pomagal pri opravilu živine, 
zato je legel nekoliko pozneje. 
Ni še zatisnil oči, ko ga je prebu
dilo zvonjenje, ki je naznanjalo, 
da je nekje nastal požar. Ker 
smo živeli ob gozdu, ni bilo 
upanja, da bi požar zagledal. 
Toda zmotil se je. Ko je prišel 
na piano, je zagledal mogočni 
plamen v središču Negove. Vsa 
Negova je bila v sijaju plame
nov, ki so švigali visoko v nebo. 

Naša hiša je od gradu oddaljena 
v zračni liniji le kakih 500 me
trov, zato je bila prav tako obsi
jana od grajske bakle. 

Takoj ko nam je oče povedal, 
da najbrž gori grad, smo poska-
kali pokonci in se napotili na 
požarišče. Tam je bila že zbrana 
množica ljudi, ki je reševala 
zrnje in drugo, kar je bilo v gra
du. Pogumnejši so preprečevali, 
da ne bi zagorel celotni kom
pleks gradu. To jim je tudi uspe
lo, saj je zgorelo le ostrešje 
vhodnega podkletenega poslop
ja, pod katerim so v etažah kleti, 
v katerih so hranili vinski pri
delek. Kot so pozneje ugotovili, 
je grad zagorel zaradi pregore-
losti tramu, ki je ležal ob 
mogočnem dimniku. Požar so 
pravzaprav povzročile zagorele 
saje, ki so razvile visoko tempe
raturo in ta je povzročila vnetje 
tramu, čeprav je bil požar zares 
velik, pa so se "dedi", ki so 
reševali imetje, šalili, da jih še 
ob tako vehkem požaru zebe. 
Treba je reči, da je bila zgradba 
visoka in je tako le malo toplote 
prihajalo do nižin." 

Ob iskanju prič, ki bi vedele 
kaj povedati dogodku tistega 
zimskega večera, smo ob obisku 
Ormoža naključno naleteli na 
daljnega sorodnika grajskega 
oskrbnika Antona Ivanuša An
tona Kiriča iz Miklavža pri 
Ormožu, ki je tam zaposlen kot 

tajnik OOZ Ormož. Med dru
gim nam je povedal: "Dobro se 
spominjam pripovedovanj svoj
ih staršev, ki so bili v sorodu s 
tedanjim oskrbnikom gradu pri 
Negovi Antonom Ivanušo, ki je 
bil doma s Huma pri Ormožu, 
njegova žena pa iz Velikega Bre-
brovnika. Ko sta živela na gradu 
pri Negovi, sta imela sedem 
otrok. Ob njegovem bivanju in 
oskrbovanju je grad pogorel. Pri 
reševanju ob požaru mu je padel 
na glavo goreči tram. Ob tem je 
bil močno poškodovan, tako da 
se je zdravil v bolnišnici v Mari
boru in tam za posledicami nes
reče umrl. Pokopali so ga na 
mariborskem pokopališču, žena 
oskrbnika je morala s številno 
družino zapustiti grad. Z otroki 
se je naselila v podedovano hišo 
na majhno posest v Velikem 
Brebrovniku, kjer so ji pri vzgo
ji otrok pomagali sorodniki." 

GRAD REŠILA 
GRADNJiA 
ZADRUŽNIH 
DOMOV 

Grad so takrat za silo zaščitili. 
Propada pa ga je rešila gradnja 
zadružnih domov po vojni. Ta
krat so se pri Negovi odločili, da 
bi pogoreli del grajskega poslop-

Negovski grad 

ja namenili za zadružni dom. 
Na mogočni del zgradbe so na
mestili ostrešje in tako zgradbo 
rešili zanesljivega propada, 
čeprav dom ni bil nikoli dogra
jen, pa je bilo to za rešitev gradu 
velikansko dejanje, kajti v na
sprotnem primeru bi bil ta del 
gradu danes zagotovo razvalina. 
Tako pa danes celo služi turiz
mu, saj prireja v njem turistično 
podjetje Negoj iz Radencev graj
ske večere, kjer izbranim gos
tom postrežejo z jedili, kakršna 
je nekoč uživala grajska gospo
da. Večerje potekajo v kletnih 
prostorih v soju sveč in bakel. 
Tu so že gostili goste iz več 
držav Evrope, med njimi so bili 
tudi Irci, Slovaki, Čehi . . . 

Moramo še povedati, da je bila 
Frančiška Trstenjak vse do 
zadnjih let "grajska gospa". Z 
možem, ki je bil konjar, sta bi
vala v grajskem kompleksu. 
Grad in posesti je po vojni 
upravljalo družbeno kmetijstvo, 
pa sta Frančiška in njen mož 
tudi tu našla zaposlitev. Tam je 
Frančiška, sedaj vdova, ostala 
vse do dne, ko so morali grad za
pustiti zadnji stanovalci. Njeno 
življenje je vezano na grad od 
otroštva. Takoj, ko je končala 
osnovno šolo, je bila skupaj z 
brati in očetom stalna delavka 
na grajskem posestvu. Ni minil 
dan, da ne bi imeli dela. O tem 

je povedala: 
"Pri hiši je bilo veliko otrok. 

Oče je bil že dolgo grajski dela
vec. Imeli so ga radi, ker je bil 
zanesljiv. Po njegovi zaslugi 
smo dobili delo tudi otroci. Po
navadi nas je delalo kar pet 
hkrati. Dnevno smo prejemali 8 
dinarjev, plača pa je bila teden
ska. Izplačal nam jo je "ferbol-
tar" v nedeljo po rani maši. De
lali smo od 8. do 17. ure, s tem 
da smo imeli opoldan uro 
počitka. Delo je bilo naporno, 
vendar je bilo vedno veselo. Ne 
morem reči, da bi nas kdo preti
rano priganjal. Ob delu pa se je 
vedno slišala pesem, posebno ob 
kopi v vinogradu, žetvi, košnji 
in še najbolj ob trgatvi. 

Povedati moram, da v nedeljo 
nismo nikoli delali. Rada bi po
vedala, da se je za dnevno plačo 
dobilo 2 litra vina ali 4 litre ja-
bolčnika. Starejši delavci so do
bivali pol litra jabolčnika zas
tonj, drugo pa so si kupovali. Mi 
otroci smo morali zasluženi de
nar izročiti staršem, da so s tem 
preživljali celo družino. Spo
minjam se, da sem si pri trgovcu 
Tišlerju pri Negovi kupila za 2 
dinarja klobas, pa so me mati 
kregali, da bom vse zapravila, da 
bom svojo plačo kar sama zajed
la." 

Tako je torej pričevanje edine 
še preživele, ki je delala v gradu 
v noči, ko je ta zagorel. Veliko 
let so si občina Gornja Radgona, 

krajevna skupnost Negova in 
Turistično društvo Negova pri
zadevali, da bi grad ponovno 
zaživel. Njihovo prizadevanje je 
bilo uspešno le toliko, da se je 
vsaj za silo ohranil. Ker je kul
turni spomenik prve kategorije, 
je sedaj v lasti države, ki bo mo
rala v najkrajšem času poskrbeti 
za najnujnejšo vzdrževanje gra
du, vhodnega portala in še zlasti 
grajskega obzidja, ki je ponos 
tega gradu. 

Za lastništvo gradu je bilo v 
preteklosti veliko zanimanja. 
Zanj so se zanimali zlasti tujci, 
ki so želeli v tej ohranjeni nara
vi ustvariti turistični biser sredi 
zelenih Slovenskih goric. Taka 
želja je prevevala tudi znanega 
negovskega dobrotnika, dobre
ga človeka od Negove Ivana 
Krambergerja, ki si je tako želel, 
da bi postal negovski "graščak". 
Na vse načine si je prizadeval, 
da bi dobil grad v najem, da bi 
ob njem razvijal visoki turizem. 
Morda bi celo uspel, morda bi 
ga ravno to rešilo tako krute 
smrti , ko je izgubil življenje v 
atentatu 7. junija. 1992. leta v Ju-
rovskem Dolu. Kdo bi to vedel? 
Grad pa vseeno ne sameva, saj 
ga obiščejo mnogi turisti, zlasti 
tisti, ki obiskujejo negovsko po
kopališče, kjer je pokopan nes
rečni Ivan Kramberger. 

Besedilo in posnetki: 
L u d v i k K r a m b e r g e r 

Frančiška Trstenjak je edina še živa priča požara v gradu 

Del gradu, kije leta 1938 pogorel. V Njegovi nadstropni kleti 
sedaj prirejajo srednjeveške grajske večerje 

Antonu Kiriču od Miklavža 
pri Omrožu so o požaru v 
negovskem gradu pripove
dovali starši 

Propadajoči vhodni portal 

Del grajskega obzidja 

Negovski grad obiskujejo številni turisti 



Kuharski nasveil 
Tople uvodne jedi 

P o j u h i v s i l v e s t r s e m j e d i l n i k u n a j p o g o s t e j e p o n u d i 

m o t o p l o u v o d n o j e d , t a k o d a b o d a n e s g o v o r i l i o 

Tako kot za hladne uvodne jedi 
tudi za tople uvodne jedi velja, da 
jih ponudimo v majhnih 
količinah. Ne smejo biti težko 
prebavljive in tudi ne preveč na-
sitne. Začinimo jih nežno, da nam 
ne dajejo ostrega okusa. Po sesta
vinah, okusu in barvah se morajo 
ujemati z drugimi jedmi v jedilni
ku, še posebej z jedjo, ki jo servi-
ramo j)red uvodno jedjo in po tej 
jedi. Živilo, ki ga uporabimo v to
pli uvodni jedi, se ne sme ponoviti 
pri naslednjih jedeh, prav tako ne 
način priprave. 

Za svečani jedilnik si lahko pri
pravimo različne kanelone z me
snim nadevom, kot je nadev iz 
perutnine in ribji nadev. Kanelo
ne lahko ocvremo in zraven ponu
dimo različne omake. Če kanelo-
nov ne pripravljate pogosto, je 
najenostavneje, da jih pripravite 
iz žvrkljanega testa oziroma testa 
za palačinke, napolnite pa s pol
jubnim nadevom, panirate in po 
želji ocvrete dunajsko ali pariško. 
Seveda si lahko pripravite nadev 
tudi iz morskih sadežev, šampin-
jonov, zelenjave in podobne nade
ve. 

Za toplo uvodno jed si lahko pri
pravite tudi palačinke ortobadi, 
polnjene in gratinirane šampinjo-
ne, slane sirove štruklje, gratinira-
no cvetačo, slane pudinge z oma
kami, kot je parmezanov puding, 
različne hrustavce z omakami, 
kot so gnjatni ali škampovi, in po

dobne jedi. 
Lahko si pripravite tudi masle

ne pastetke z mesnim ragujem. Te 
pripravimo tako, da masleno testo 
razvaljamo 4 mm na debelo. Val
janje testa je zelo pomembno. Če 
testo ni enakomerno razvaljano 
na vseh delih, se pastetke na 
spečejo popolnoma pokončno. Z 
manjšim obodcem za krofe 
izrežemo kroge, vendar pustimo 
le polovico krogov polnih, drugim 
z manjšim obodcem izrežemo sre
dino, tako da dobimo kolobarje. 
Cele kroge namažemo z beljakom 
in nanje položimo kolobarje, ki 
jih prav tako premažemo z belja
kom. Tako pripravljene položimo 
na pekač, poškropimo z mrzlo 
vodo in spečemo v pečici pri tem
peraturi 220C. 

Če ste ljubitelji artičok, pa si 
lahko pripravite tudi polnjene 
artičoke ali artičoke s pinjolami, 
gratinirane in še kakšne bi se 
našle. O kuhanju celih artičok 
sem že pisala, tako da vas bom se
daj spomnila samo na nadeve. 
Lahko jih pripravite iz gob, ven
dar so ti precej nasitni. Nadevate 
jih lahko s kuhanimi škampovimi 
repki, prelij ete z bešamel omako 
in gratinirate v vroči pečici. 
Bešamel omako pa lahko zamen
jate tudi z rezinami sira. Jed grati-
niramo tik pred serviranjem. 

Primerne za svečani jedilnik so 
tudi majhne enoporcijske ali 
večporcijske testeninice ali pašte

te, ki pa zahtevajo pri pripravi kar 
nekaj spretnosti. 

SADNI K R U H 
Potrebujemo: 
1 kg krušne moke, 2 dag kvasa, 

kavna žlička soli, toplo mleko. 
Suho sadje: 0,5 kg suhih hrušk in 
jabolčnih krljev, 30 dag suhih 
sliv, 30 dag orehov, 20 dag fig, 2 dl 
ruma, malo rozin, klinčkov in ci
meta. 

Moko presejemo v skledo, na 
sredini naredimo vdolbinico in 
vanjo vlijemo v toplem mleku raz
topljen kvas z malo sladkorja in 
malo moke. Pustimo, da vzhaja. 
Ob robu sklede damo sol. Priliva-
mo toplo mleko in zagnetemo 
gladko testo. Testo gnetemo tako 
dolgo, da se loči od posode in rok, 
nato ga pokrijemo s kuhinjsko 
krpo in pustimo vzhajati 1,5 ure. 

Medtem ko testo vzhaja, 
narežemo suho sadje, ga prelijemo 
z rumom in pustimo, da se dobro 
prepoji. Nato ga zamesimo v vzha
jano testo. Oblikujemo v hleb in 
damo ponovno vzhajat okrog 2 
uri. Vzhajan hleb obrnemo na 
pomaščen pekač, ga namažemo z 
beljakom in pečemo 1 uro in pol 
pri temperaturi 190 do 200C. Ko 
zarumeni, temperaturo nekoliko 
zmanjšamo. Režemo šele ohlaje

nega. 

•ĉ  N a d a 
P i g n a r , 

učiteljica 
kuharstva 

KRVODAJALCI 
9. DECEMBER - Dragan Lukič, Mali 
Brebrovnik 6, Marjan Bratec, Sobetinci 
8. Zlatko Katj, Desnjak 33, Janko Ma
rin, Bresnica 70. Viktor Srečec, 
Prešernova 21. Ptuj, Martin Potočnik, 
C. 8. avgusta 8, Ruj, Marjan Muršec, 
Medribnik 12, Tanja Trunk, Breg 6, 
Branko Šenktš, Žabjak 61, Karmen 
Gajser, Gubčeva ul. 27, Ptuj, Vida 
Gonc. Groharjeva pot 2, Ptuj, Herman 
Špes, Leskovec 48, Slavko Jesiti, 
Prvomajski trg 15, Potjčane, Drago 
Vrtič, Dornava 136, Zvonko Ozmec, 
Ptacarovci 4, Rudi Frešer, Ob potoku 
19, Slovenska Bistrica, Aleš Vrabl, 
Ormoška cesta 87, Ruj, Anton Ratek, 
Kicar118/b. 
11. DECEMBER - Dušan Kosec, Vinski 
Vrh 84, Jože Pernek, Velika Varnica 
18, Slavko Tašner, Grajena 20, Janez 
Erbus, Podlože 25, Konrad Murko, 
Podvinci 133/b. Ivan Petek, Mezgovci 
24, Jože Kekec, Poienšak 15/b, Milan 
Herga, Drstetja 29, Elizabeta Petrovič, 

Moškanjci 53/a, Vladimir Zagoršek, 
Dornava 145, Milan Zajšek, Dobrina 
69, Robert Drevenšek, Kungota pri 
Ptuju 154, Alojz Čeh, Videm pri Ruju 
24/c, Stanislav Večerič, Paradiž 45, 
Milica Putko, Zakl 12/b, Ivan Kolenič, 
Finžgarjeva 19, Ptuj, Zlatka Bakač, 
Lovrenc na Dravskem polju, Majda 
Marinič, Pobrežje 74/a, IVlartin Gafuta, 
Gorca 69, Ana Brec, Voikmerjeva 7. 
Ptuj, Alojz Kelc, Bukovci 82/a, Anita 
Slana, Stojnci 102, Peter Liber, Dreno-
vec 1, Boža Omutec, Ut. Jožefe Lacko 
44/a, Ruj, Zvonko Marčič, Majšperk 
92/a, Milan Car, Industrijska ui. 5, Ki
dričevo, Igor Serdinšek, Nova vas 56, 
Rudolf Petrovič, Pacinje 28, Dragica 
Martinčič, Pacinje 26, Ivan Karo, Vinta-
rovci 19. Marica Vtdovič, Dolena 19/c, 
Andrej Bukvič, Draženci 34, Janez Per
nek, Dravinjski Vrh 8/a, Srečko Sitar, 
Lancova vas 58, Slavko Petek, 
Gorišnica 154, Stanislav Molnar, 
Krčevina 83, Mlan Žižek, Rimska pi. 
10. Ruj, Marjan Feguš, Stanošina 17, 
Milena Marinič, CMD 15, Ruj, Branko 

Majenč, Selška c. 6, Ptuj, Miran Kekec. 
Nova vas 43/a, Marjan Žatar, Votkmer-
jeva 7, Ptuj, Srečko Zidarič, Podvinci 9, : 
Miro Emeršič, Lancova vas 56, Marjan : 
Vrhovšek, Lancova vas 27, Janja To
plak, Langusova 30, Ptuj, Alo|z 
Emeršič, Lancova vas 56, Marjana 
Bombek, Voikmerjeva 28, Ptuj, Branko 
Repič. Videm pri Ruju 24/a, Branko 
Čeh, Podvinci 48, Olga Ploht, Sobetin
ci 37/a, Nevenka Maruh, Žnidaričevo 
nabrežje, Ruj, Ivan Vindiš, Janežovski 
Vrh 21/c, Milan Kirbiš, Gerečja vas 
40/f, Miran Lešnik, Ul. Vide Aiifi 17, 
Ptuj, Janez Marin, Podgorci 74, Vlado 
Perhač, Mestni Vrh 7, Štefan Breznik, 
Ut. Zofke Kukovič 55, Miklavž na Dr. 
polju. Andrej Haložan, Slovenja vas 9, 
Stanko Fridauer, Lancova vas 67, Alojz 
Bregant, Nebova 2/a, Maribor, Miran 
Soršak, Gerečja vas 77, Roman 
Križnjak, Formin 39, Peter Zalar, 
Tuškova 30/a, Maribor, Miran Zavec, 
C, na Žavceria 34, Kamnica. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. 
K L I N . P S I H . / NEKATERI D R U G I P R O B L E M I 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 152 . N A D 

Zukon^ druiinu In 
duševno mdirmvje 

13. nadaljevatye 

Zakonski kon
flikti - S.nad. 
ZGODNJE OBDOBJE 

ZAKOLA - 2 . NAD. 
Včasih opazimo nekakšen 

preobrat v lem obdobju tudi na 
področju spolnosti. V naši kul
turi je še vedno pri mnogih pris
oten občutek krivde glede spol
nosti, saj je spolnost v zakonu 
razumljena kot "osvobojena 
gresnost". Zaradi tega se lahko 
marsikateri zakonec znajde pred 
resnimi problemi. Če je bil vse 
otroštvo in ves čas mladosti 
vzgojen tako, da je bila spolnost 
:anj vedno obremenjena z gre

hom in občutki krivde, lahko os
tane to ohranjeno še naprej. Ko 
potem v zakonu odpadejo prepo
vedi, nastanejo hudi pretresi. 
Včasih je opaziti tudi zaradi tega 
v zakonu izgubo nekakšnega in
teresa za spolnost. Drugi zakon
ci spet živijo pod nekakšno pris
ilo, tako da morejo imeli na pri
mer zadovoljive spolne odnose 
le, če je v zraku neka posebna 
"atmosfera", tretji se predajo 
spolnosti iz čiste rutine, brez 
globjega smisla in draži, nekate
ri se pa zatečejo k fantaziji, s ka
tero skušajo začiniti svojo suho
parno spolnost. 

Posebno hudo pa je v zakonu, 

ce imata partnerja nanjo zelo 
različne poglede, norme in 
zahteve. Zakonska skupnost je 
celovitost vseh odnosov med za
koncema, toda to ne pomeni, da 
je zakon sama v sebi zaprta 
skupnost. Celo Še tako srečna 
skupnost izgubi na življenjskos
ti, če vidi svoj cilj le sama v sebi. 
V resnici je zakonska skupnost 
sredi stalno spreminjajočega se 
sveta, zato so odnosi zakonskega 
para navzven še posebno važni. 

Že kar prislovični so problemi 
in konflikti med zakoncema in 
taščami. Marsikateri zakonec se 
znajde pri tem sredi krčevitega 
psihološkega spopada, tako da je 
končno povsem razcepljen med 
staršema in partnerjem. Kolikor 
bolj sta partnerja osebnostno 
nezrela in ekonomsko odvisna, 
večja je nevarnost za njun za
kon. 

Omenili smo že, da prihaja do 
vse večjega mešanja socialnih 
slojev in s tem do porok med 
družinami različnega socialnega 
porekla, kar dodatno pogojuje 
konflikte, enako pa seveda 
povzroča tudi vpliv hitrih spre
memb med generacijami. 

Kako važno je imeti dobre od
nose s starši, kaže podatek, da 
gre vsaj tretjina prepirov v 
prvem obdobju zakona tako ali 
drugače na račun njihovega 
vmešavanja. V tem obdobju za
kona imata zakonca \ ečkrat raz

ne ekonomske in stanovanjske 
probleme. Poleg tega si ustvarja
ta položaj v poklicu, kar prispe
va k njunemu občutku identite
te in tudi k socialnemu položaju 
družine nasploh. Pri tem so po
membni razni problemi v pokli
cu, ki kaj radi moteče vplivajo 
na odnose med zakoncema, saj 
marsikdo nezadovoljstvo v po
klicu izzivi doma. Tudi 
vprašanje ženine zaposlitve za 
marsikaterega moškega ni enos
tavno, saj nekateri ne vidijo 
radi, da je žena zaposlena, še po
sebno pa ne, da je uspešna in če 
žrtvuje poklicu in drugim ob
veznostim veliko časa. Za temi 
stališči mož se skriva običajno 
lastna negotovost, ljubosum
nost, želja po dominaciji in 
občudovanju ter egoizem. Doka
zano pa je tudi, da nezadovoljst
vo s klasičnimi oblikami zakona 
pri ženi raste skladno z nivojem 
njene izobrazbe. 

Med drugimi konflikti lahko 
omenimo še bolezen enega od 
zakoncev. Po pr\'em obdobju 
nežne skrbi se pri mnogih, po
sebno moških in če bolezen traja 
dalj časa, hitro pojavi nezado
voljstvo in celo očitki, kot da bi 
bU bolni partner sam kriv /.a 
svojo bolezen. 

Naslednjič pa bomo začeli go
voriti o srednjem obdobju zako
na. 

m a g . B o j a n Sinko 

T R I J E K R A U I N A P O H . / ZIMSKA PRAVUlCA SPEČE TRNUUČICE 

Poleg lastništva problem vleinii 
Zdi se, da se Treh kraljev na Pohorju resnično 

drzi smola, saj so zadnja leta vse večji problemi 
tako glede doma kot tudi smuke. Stuhčev dom je 
sedaj primerno saniran, problem pa so vlečnice. 
Pred nedavnim smo že pisali o lastninskih zagatah, 
ki so brez dvoma vzrok za sedanje razmere, ko se 
pri Treh kraljih kljub veliki količni snega nič ne 
dogaja. 

Sedanja najemnika Štuhčevega doma sta za novo 
zimsko sezono, ki naj bi se bila pričela 15. Decembra, 
dom pripravila za sprejem gostov, problem pa sta 
vlečnici Veliki vrh in Črno jezero. Okoli njunega na
jema so tekla pogajanja vso jesen do tik pred zdajci. 
Najemnika doma Miro Križman in Andrej Markovič 
sta se že veselila, da bodo vlečnici vzeli v najem last
niki zemljišča, ki jim je bilo po zakonu o denaciona
lizaciji to vrnjeno z okoliškimi gozdovi vred, pa ven
dar iz tega ni bilo nič. Grilovo, d.o.o., lastnik 
zemljišč, meni, da bi se to lahko zgodilo šele na pom
lad, ko bi bilo več časa za ureditev vlečnic, vendar na
jem in kasneje odkup od lastnika naprav Impola po

gojujejo z odstopom Impola od revizije denacionali-
zacijskega postopka. 

Torej se tik pred zdajci ni zgodilo nič in ni čudno, 
da sta prejšnji teden najemnika vsa obupana, kljub 
temu da nekaj krivde pri vsem nosita tudi onadva ali 
pa je vse skupaj samo splet nesrečnih okoliščin in 
obilice smole pri poslovnih zadevah, vsa nesrečna de
jala: "Ne veva več, kam naj se še obrneva, mogoče na 
tistega zgoraj." 

Pa vendar smo vsem težavam navkljub prejšnji pe
tek tako rekoč iz prve roke izvedeli, da bo Impol le 
uredil manjšo vlečnico Črno jezero. Priskrbeli so 
vlečno vrv, ki jo bodo montirali konec tega tedna, po
tem pa morajo še urediti vse glede varnostnega siste
ma vlečnice in tako naj bi bilo okoli božiča vse nared 
za smuko. Pogovor o vsem, kar so se to jesen tako dol
go dogovarjali in pogajali, pa nameravajo opraviti po 
končani sezoni, saj je tudi občina Slovenska Bistrica 
zainteresirana, da bi RTC Trije kralji nemoteno 
obratoval ne samo to zimo, temveč tudi v prihodnje. 

V i d a T o p o i o v e c 

P i S E : I N G . M I R A N G L U S I C / i 

Prišla f e lima 
Ko t d a bi m i g n i l , s e je v d e ž e l o p r i p l az i l a be la z i m a . 

V r t n o cve t je in z e l e n i l o , ki nas je še p r e d neka j t e d n i raz
v e s e l j e v a l o , se je u m a k n i l o , p r e k o j e s e n s k e s i v i ne p a s e 
je v r t o d e ! s s n e ž n o o d e j o . Z i m s k a p o d o b a v r t a in b i v a l 

n e g a o k o l j a , če s m o g a na z i m s k o rn i rovan je p r i m e r n o in s k r b n o p r i p r a v i 
l i , pa t u d i v t e m č a s u p r i v a b l j a o k o . Č e p r a v na p l a n e m ni v e č o p r a v k o v , p a 
s e p o g o s t o s r e h o d i m o p o v r t u , o b t e m o b u d i m o s p o m i n na p r e t e k l o le t i 
n o , hk ra t i pa v m i s l i h že n a č r t u j e m o v r t v n a s l e d n j e m le tu . V v r t u se b o m o 
t u d i v p r a z n i č n i h d n e h nad iha l i s v e ž e g a z r a k a in s i nab ra l i n o v i h m o č i z a 
p r i j e t ne j še p r a z n o v a n j e . 

v SADNEM VRTU pogosto nadzoru
jemo razmere, saj lahko nagle spremem
be vremena s svojimi posledicami 
ogrožajo sadno drevje. Veter in dež 
lahko poškodujeta varovala, s katerimi 
so ovita debla in zavarovana pred obje-
danjem zajcev in srnjadi. Sproti jih je po
trebno popraviti. Visok sneg omogoči 
divjadi, da se steguje po nižjih vejah in 
jih tako objeda. Da to preprečimo, je 
cesto dovolj, da sneg pod nizkimi vejami 
le steptamo ali pa ga odmečemo. 

Ko snežna odeja prekrije pokrajino, so 
se za ptice pričeli težji časi za njihovo 
preživetje. Namestimo jim v sadno drev
je krmilnice in oskrbimo z ustrezno hra

no. Ptice bodo lažje preživele, vrt bo 
postal živahnejši, saj se bodo z svojim 
žvrgolenjem vrtniku oddolžile za skrb. 

Za okrasitev domov ob prazničnih 
dneh se poslužujemo najrazličnejšega 
zelenja in drugih virov, ki nam jih nudita 
vrt in narava. Kdo ne pozna bele omele, 
ki s svojimi lepimi mesnatimi zelenimi lis
ti in belimi ter lepljivimi semeni tako po
pestri okrasne zelene aranžmaje! Ozri
mo se po starejšem sadnem drevju, če 
se ni morda nanj naselila omela, ki je za 
drevo parazit, za zelen šopek in ozeleni
tev pa koristen dodatek. Bela omela 
vzkali in raste na starejšem sadnem 
drevju, ki ni dobro negovano. Za sadjarja 

je pojav bele omele na sadnem drevju 
znak zanemarjenosti. Z drevesa jo od
stranimo tako, da jo s sesalnimi koreni
nami vred, s katerimi je priraščena na 
veje, izrežemo, rano pa zamažemo s 
sadjarskim voskom. 

ZA OKRASNI VRT bi v teh prazničnih 
dneh lahko dejali, da se z bele zime seli 
v naše domove. Domove krasimo z raz
ličnim zelenjem, da bi vanje prenesli vsaj 
delček tistega, kar sta nam vrt in zelena 
narava nudila preko leta. Že ustaljena 
navada je, da si okrasimo jelko ali smre
ko za božično drevo. V ta namen je vsa
ko leto posekanih veliko število mladih, 
najlepše rastočih drevesc, ki jih po nekaj 
dneh, ko so odslužile, zavržemo. Za na
ravo in naše bivalno zeleno okolje bi bilo 
izredno koristno, če bi v zameno za po
sekana drevesca uporabili v vsebniku 
vzgojeno jelko ali smrečico, ki jo potem, 
ko smo jo uporabili kot okrašeno 
božično drevesce, lahko vrnemo v nara
vo, jo posadimo v vrt ali pa podarimo ne
komu, ki razpolaga z ustreznim ras
tiščem, kjer bo lahko nemoteno rastla in 
zelenila okolje. 

Kako ravnati z drevescem, vzgojenim 
v vsebniku, da bo po uporabi v stano
vanju sposobna za sajenje in nadaljnjo 
rast na prostem? V rastlini, preneseni v 
topel prostor, se trenutno spremene živl

jenjski procesi. Močno se poveča izhla
pevanje vlage skozi iglice, zato rastline 
ne smemo pozabiti zalivati oziroma 
poskrbeti, da se ji ne bi izsušila korenin
ska gruda. Vrha z rastnim brstom ne 
smemo poškodovati. S polomljenim ali 
oguljenim vršičkom je nadaljnji normalni 
razvoj drevesa onemogočen. Za dreves
ce so razmere v toplem prostoru izred
ne, zato ga lahko imamo največ dva ted
na v zaprtem prostoru, nakar ga prene
semo na prosto. Pri prenosu drevesa na 
prosto ga vsaj en dan prilagajamo na zu
nanje razmere v hladnem in zavetrnem 
prostoru. V zmrzlo zemljo ne smemo sa
diti. 

ZELENJAVNI VRT v času, ko ga pre
kriva snežna odeja, prepustimo zimske
mu mirovanju. Jesenski posevki vrtnin 
pod snežno odejo ugodno prezimujejo, 
prekopane gredice pa se napajajo z zim
sko vlago, ki bo dragocena zaloga za 
spomladansek posevke. 

V zimski hrambi iz dneva v dan bolj 
kopnijo za zimsko rabo hranjeni pridelki 
svežih vrtnin. Najprej bo zmanjkalo 
sveže listnate zelenjave. Kot izvrstno na
domestilo bo služila vrtna kresa, ki ima 
kot vrtnina to izjemno lastnost, da v so
razmerno skromnih rastnih razmerah hi
tro zraste, saj jo že po dveh do treh ted
nih po setvi lahko žanjemo. Gojimo jo 

* V VRTU * 
lahko vse leto, poleti seveda na prostem, 
pozimi pa na okenski polici v različnih 
posodah. Poraba semena vrtne krese je 
10 do 12 gramov na kvadratni meter 
površine. Semena ne zasipajmo preglo
boko s sprstenino ali biopostom, kresa 
bo bolje kalila, če seme v zemljo samo 
vtisnemo. Najbolje uspeva pri 12 do 
18C, torej ne v pretoplem prostoru. Z za
livanjem ne pretiravajmo, ker že seme in 
kasneje sejanci v prevlažni zemlji segni-
jejo. Posevka ni potrebno preveč izpos
tavljati svetlobi, ker je v tem primeru 
ostrejšega okusa. Krešo je bolje pridelo
vati v polsenci. 

Leto, ki se izteka, je bilo za vrtičkarje 
in ljubitelje zelene narave dobro in pri
jetno. Niso nas pestovale hujše narav
ne ujme, kot so potresi, poplave, suša, 
toča in neurja, pa tudi rastlinski 
škodljivci in bolezni so bili obvladljivi. 
Zaželimo si, da naj bo tako tudi v pri
hodnje! 

Vrtnikom in vsem ljubiteljem zelene
ga okolja želim prijetne in vesele 
božične praznike ter srečno in 
uspešno, predvsem pa zdravja polno 
novo leto 7998/ 

M i r a n G l u š i č , i n g . a g r . 

V VRTU V VRTU V VRTU 
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PHESEU SMO 
Golf in gmajna, leglo 
ptujskega demonstva! 

(Odgovor na članek:"Kaj se skriva za 
nadaljevanko o golfu in gmajni?") 

Po objavi članka "Le vkup, le vkup, ubo
ga gmajna" me bodri veliko ljudi. Z javni
mi vprašanji pa se večina boji izpostaviti. 
Zato obstaja veliko razlogov, vsi pa so pre
pleteni s s t rahom in z neverjetnostjo do
godka. Ljudje, predvsem tisti pošteni in 
potrpežljivi, ki jih med nami ne manjka, 
so po spremembi leta 1990 ostali najbolj 
potrpežljivi in tolerantni. Imajo premalo 
zaupanja v sebe in nekako ostajajo odvisni 
od dogajanja. Ko t da so v sebi vzgojili 
hlapca, služabnika, garača in molčečneža, 
ki je sprejel svojo usodo in se hoče v njej 
kar najbol jše p o č u t i t i . Najboljše pa se 
počutijo, če pred vsem, kar se dogaja, zati
skajo oči, doma garajo in se veselijo, da 
sploh še imajo, kar imajo. Kot da se vese
li jo, da imajo pravico živet i . Kot da so 
sprejeli, da si morajo odtrgat i od svojih 
drobtinic in dati onim, ki so opravili šole, 
prišli na položaje, ki neobzirno jemljejo, 
se s tem celo bahajo in nimajo nikoli do
volj. Onim, ki s tistim, kar so vzeli, ustra
hu je jo , v lada jo in se celo pos tav l ja jo . 
On im, ki jim je njihov "vprašljivi uspeh" 
stopil v glavo in so postali vzvišeni, narci-
soidni, nespoštljivi, skrajno poniževalni, 
kot da so edini na svetu. Onim, ki s "svoj
im" na n e p o š t e n n a č i n p r i d o b l j e n i m 
bleščečim bogastvom slepijo t iste, ki so 
jim bogastvo z žulji omogočili in na kon
cu za nagrado ostali kar brez službe. 

Kaj se skriva za nadaljevanko? Dobro 
vp ra šan j e ! Nada l j evanka res mars ika j 
skriva, predvsem pa razkriva, da bi bolje 
videl i , kar g l edamo, in sl išali , kar pos
lušamo. 

Za njo se skrivajo privilegiranost, pone
verba, kraja, zakonopiratstvo, prevara, laž. 

vanda l izem, negat ivni lobizem, zloraba 
na jv i š j i h p o l i t i č n i h in g o s p o d a r s k i h 
položajev, vnašanje sovraštva med ljudi, 
pohlep, idiotizem, neolikanost, neomika-
nosl in demonstvo najhujšega tipa. 

In kaj razkriva? Razkriva, da eni lahko, 
drugi ne! Razkriva, kakšne ljudi je totali
tarni sistem, ki se je najprej skril, sedaj pa 
se v še hujši obhki poizkuša vrniti, vzgojil 
po drugi vojni tja do leta 1990. Razkriva, 
česar v omenjenem obdobju nismo smeli 
videti in slišati, ker je bilo najbolje tako. 
N a u č i l i s m o se celo h v a l e ž n o s t i , 
ponižnosti in odvisnosti. Razkriva, da ni
smo varni pred denarjem, sosedom in da 
živimo s tatovi. Razkriva, da lahko eni in
vestirajo brez denarja, da lahko postanejo 
lastniki velikih premoženj brez plačila, da 
lahko druge ponižajo, ne da bi bili sami 
ponižani. Razkriva, da v tej deželi ni mo
rale , e t ike , spoštovanja zakonov , reda, 
urejenosti in občutka za sožitje prav pri 
t ist ih, ki smo jim zaupali. Predvsem raz
kr iva , da i m a m o d e m o n s k o državo , ki 
poizkuša demonizirat i vso svojo intelek
tualno strukturo in preko nje vso državo. 
Razkriva in opozarja, da se je treba temu 
aktivno upreti. 

Agrarna skupnost Spodnja Hajdina še 
žal ni legitimna skupnost. Samo trije bivši 
razlaščenci od pribl ižno štiridesetih (40) 
so še živi, vsi drugi so pomrli . Tako bodo 
nekoč postali lastniki njihovi potomci, se
daj upravičenci. Seveda ko bodo opravlje
ni vsi zapuščinski postopki, kar pa lahko 
traja leta. Po končanju teh postopkov pa 
bi lahko lastniki ustanovili tako imenova
no Agrarno skupnost, če bi to seveda bilo 
v njihovem interesu. Sedaj si je ta interes 
prisvojila goljufiva, lobist ična manager-
ska srenja, ki razpolaga z družbenim kapi
talom, vzetim delavcem, in ki ima podpo
ro v najvišjih slovenskih pol i t ičnih kro
gih. Kaj v zameno dajejo, zaenkrat vedo 
samo oni. Vzeli so si pravico do urejanja 
in upravljanja s tujo lastnino in so zaen
krat edini v Sloveniji "uspešno" izpeljali 

"agrarno goljufijo". Svoj vpliv pa so si po
plačali, saj so v zakupno pogodbo zapisali 
člene, s katerimi bodo v prihodnosti na za 
n j ih l ega len n a č i n pos t a l i l a s t n i k i 
golfgmajne. Teh ljudi v večini sedanjih 
u radn ih domumentov še ni zapisanih in 
delujejo prikrito, v javnosti pa že od vsega 
začetka delujejo odločno in odkr i to . Do 
svojih "nergačev" celo z grožnjami. Njiho
va arogantnost do vseh pa kaže njihovo 
t renutno moč. Torej agrarna je nelegitim
na, pogodba o zakupu pa je goljufija (člen 
št. II v pogodb i o zakupu) . Vprašuje te 
tudi , ali je mogoče prodajati tuj gramoz. 
Tujega gramoza ni mogoče prodajati. Pro
dajajo ga lahko samo tatovi in v tem pri
m e r u še zakonolomi lc i . Ker ni i zdan ih 
dovoljenj za koriščenje rudnega bogastva, 
je vse skupaj nelegi t imno in čista kraja. 
Vam, gospod Topolovec, in verjetno niko
m u r drugemu od "malih" zagotovo ne bi 
dovolili izkopa lastnega gramoza niti na 
domačem dvorišču, kakor tega za premog 
niso dovoli l i Bosancu, so t rp inu vašega 
oče ta , ki je b i l k a z n o v a n , "ker n i znal 
molče trobentati". Če ne verjamete, poiz
kusite sami. Pred nami je čas novega leta. 
Pojdite na gmajno. Tam je ostalo še nekaj 
12 let starih smrek in si za novoletno jelko 
kakšno posekajte. Pravzaprav predlagam, 
da tja stopimo vsi in si postrežemo s tisti
mi nekaj smrekami, ki so še ostale. Morda 
nas bodo golfači celo preganjali. Lepo Vas 
pros im, da sekate n izvodno samo na le
vem bregu Studenčnice, saj so na desnem 
bregu ostale le še smreke gospoda Pod-
h o s t n i k a . Ta pa ima z golfači , ko l ikor 
vem, že dovolj škode in težav. Ne morem 
pa vam jamčiti, da vas zaradi ene poseka
ne smreke ne bo prijel kakšen policaj ali 
celo patrul ja ali kakšen logar, kar se ni 
zgodilo njim, ki so zmleli 12.000 enako 
velikih in enako starih smrek. To naj bo 
vaše tveganje. 

Vsem pa Vam voščim miren božič, pol
no zdravja in sreče v prihajajočem novem 
letu 1998. 

Janez LAH 

KOLO - SIMBOL TRAJNOSTNEGA PROMETA 

Sloveni ja j e p o g o d b e n i c a konvenci je o spremembi podneb
j a 1995 i n o b io t sk i raznovrstnost i , iz č e s a r s led i jo nekate 
re obveznost i , m e d drug im spre jem i n uvajanje ukrepov z a 
omejevanje oz . zmanjševanje emis i j t op logredn ih pl inov 
( n a j p o m e m b n e j š i s o oglj ikov d ioks id , m e t a n i n duš ikov ok
s id ) . Obveznos t i držav za zmanjšanje emis i j top logredn ih 
p l inov š e n i s o d o l o č e n e , bodo pa z nov im protoko lom, ki b o 
sprejet n a tret jem z a s e d a n j u p o g o d b e n i c dec . 1997 v Kyotu 
n a J a p o n s k e m . 

10. novembra smo v veliki avli 
Šolskega centra na Ptuju skupaj 
z Mariborsko kolesarsko mrežo 
in p t u j s k i m d r u š t v o m Zla to
v r a n k a o r g a n i z i r a l i r azs t avo 
p o d n a s l o v o m Kolo - s i m b o l 
trajnostnega prometa. Razstava 
je prikazala možnos t i uporabe 
kolesa v p r o m e t u in največje 
ov i re , s k a t e r i m i se kolesar j i 
srečujejo v vsakdanjem življen
ju. V okviru razstave smo izved
li tud i okroglo mizo v sodelo
vanju z novoustanovljeno Ptuj
sko kolesarsko mrežo. Ključni 
p o u d a r e k velja v s e k a k o r 
izkušnjam in možnostim upora
be kolesa v ure jeni kolesarski 
mreži, kot je to pr imer v razvi
tih državah Evrope. 

P t u j s k o m e s t n o j ed ro je 
močno obremenjeno z avtomo
b i l s k i m p r o m e t o m in z a r a d i 
tega hitreje propadajo tako kul
t u r n o z g o d o v i n s k i ob jek t i , še 
bolj pa ta promet škoduje prebi
valcem starega mestnega jedra v 
zdravs tvenem pogledu. Čas je, 
da s k u p n o p r e t e h t a m o vse 
m o ž n o s t i zmanjševanja avto
mobilskega prometa v mestnem 
jedru. Pretehtati moramo, kaj to 
pomen i v smislu revitalizacije 
m e s t n e g a j e d r a . Ali b o d o t i 
učinki pozitivni ali negativni? S 
kulturnega, turističnega, social

nega vidika, skrbi za zdravje so 
učinki omejitve avtomobilskega 
p r o m e t a v m e s t n e m jedru ne
sporno pozitivni. Pri gospodar
skih in trgovskih vidikih mora
mo upoš teva t i dos tavo blaga, 
nemoteno prodajo in uskladit i 
gospodarske in trgovske inter
ese v t akšn i mer i , da to ne bo 
moteče v vsakdanjem no t ran
jem prometu . Pr i tem moramo 
upoštevati, da je potrebno zago
tovi t i dovolj š tevi lna zunanja 
parkirišča, od katerih bo možen 
dostop v največ petih minutah. 
Prav zaradi strnjenosti starega 
mestnega jedra ima Ptuj odlične 
možnosti za ureditev prometa v 
m e s t n e m j ed ru po e v r o p s k i h 
no rma t iv ih . Po t rebna je samo 
še volja in medsebojen dogovor. 
Vsekakor je p o t r e b n o znotraj 
mesta omogočiti tudi promet z 
nemotornimi vozili. 

Možnosti prometa v novejših 
delih mesta naj postanejo pestra 
g l ede na i z b i r o p r e v o z n e g a 
sredstva. Urejena naj bodo par
kir išča, peš poti in kolesarske 
steze; te naj bodo tekoče pove
zane z mes tn im jedrom na eni 
strani in primestnimi vpadnica
mi okoliških krajev ter vasi na 
drugi strani. S tem bi omogočili 
šolarjem mi rno pot s kolesom 
do šole in domov, odrasl im in 
starejšim ljudem pa nemoteno 

pot peš ali s kolesom v mesto, 
do uradov, po nakupih ipd., ne 
da bi vsakokrat tvegali glavo ali 
k a z e n z a r a d i vožn je po 
pločniku. 

Udeleženci v prometu katego
rije pešcev, kolesarjev, invali
dov, mlajših in starejših ljudi 
razumemo, da se prometna poli
tika do sedaj v eri avtomobiliz
ma na hi tro prilagaja izključno 
av tomob i lu . Vemo tud i , da je 
av tomobi l najudobnejši in pr i 
pravilni vožnji tudi najvarnejši 
ter uporaben za prevoz tovora. 
Ima pa slabo las tnost , da one
snažuje okolje do te mere, da je 
škodljiv in nesprejemljiv za lju
di ob p r o m e t n i c a h . Naša raz
mišljanja slonijo na racionalni 
uporabi avtomobila in zagotav
ljanju večje možnosti udeležbe 
v prometu z drugimi prevozni
mi sredstvi. 

Mnenje nekaterih strokovnja
kov , da izde lava k o l e s a r s k i h 
mrež pomeni izolacijo kolesar
jev , n i u p r a v i č e n o . V a r n o s t 
pešcev in kolesarjev v prometu 
je na prvem mestu, ne pa varo
vanje avtomobilistov pred pešci 
in kolesarji. 

Ptuj kot eno najstarejših mest 
z a t rakt ivnim mestnim jedrom 
si ne more privoščiti nadaljnje
ga od lašan ja z u r e d i t v i j o peš 
cone in k o l e s a r s k i h s tez . Na 
moremo capljati na mestu, spre
j ema t i p o l o v i č n i h reš i tev (ki 
niso rešitve) ter kazati svoje za
o s t a l o s t i na t em p o d r o č j u . 
Pokažimo dober primer rešitve 
p r o m e t a , pa b o m o imel i več 
uspeha v kul turnih, turist ičnih 
in gospodarskih promocijah. 

Drugi pomislek glede na pred
lagano uredi tev mestnega pro

m e t a je b i l : "Us tva r i l i b o m o 
mesto duhov!" Če parkirani av
tomobili po ulicah in gost pro
me t z vsem s m r a d o m in h ru
pom pomeni jo vsebino našega 
mestnega jedra, potem nam ni 
pomoč i , ker taka razmišljanja 
smatrajo v kul turnih okoljih za 
zgrešena. Mesta , kot so Mar i 
bor , Celje, L jub l jana , Kope r , 
Skofja Loka, imajo obsežne peš 
cone, nekatere tudi urejene ko
lesarske pot i , pa so prav v teh 
predelih najbolj obiskane in za
sedene z ljudmi, ne pa s parkira
nimi avtomobil i in avtomobil
skim prometom. 

Eden od izgovorov za neizpel-
javo kolesarskih poti in poti za 
pešce je tudi ozkost cest in urba
nistično strnjena pozidava v no
vejših naseljih. Problem je prav 
gotovo večplasten, je pa rešitev. 
P o t r e b n o je u p o š t e v a t i t a k o 
imenovane tranzitne ceste in na 
d r u g i s t r a n i ces te za l o k a l n i 
promet. Tranzi tne ceste bi mo
rale biti načeloma dovolj široke 
za vse v r s t e p r o m e t a in z 
možnostjo večjih hitrost i avto
mobi lskega prometa . Lokalne 
ceste, ki so praviloma ožje, pa bi 
morale imeti prav tako možnos
ti za vsakršen promet tudi z ure
jen imi pešpo tmi in ure jen imi 
kolesarskimi stezami. Pri tem je 
potrebno upoštevati nujno nižje 
hitrosti avtomobilskega prome
ta. 

Čeprav pozno, je še vedno bol
je sedaj ko t n i k o l i s t o p i t i in 
začeti uveljavljati moderno pro
m e t n o u r e d i t e v , ki z a s topa 
n a č e l o m e h k e v a r i a n t e in 
občutek za sočloveka. 

Boris GerI, 
Zeleni Ptuja 

PREJELI SMO 

''Dvomljivo pre
livanje občin
skega kapitala 
v zasebne roke'' 

(Odgovor na sestavek v Ted
niku 18. dec. 1997) 

Prispevek k odpravi dvo
mov 

Ker je za naše raziskovalno 
novinarstvo dovolj že, če se ne
koliko pobrska po papirjih in 
spominu in bo nekem proble
mu zapiše nekaj dvomov - gar-
niranih z imeni iz javnega 

življenja, moram napisati: 
Ne pred tem, ne takrat, niti 

po tem, ko je bil zgrajen stano
vanjski blok ob Osojnikovi 
cesti na Ptuju, nisem sprejel 
niti zaužil nobenega darila ni [i 
obljube. 

Z mirno vestjo in osebnim 
zadovoljstvom se sprehajam 
po Ptuju, ker sem lahko sode
loval z ustvarjalnim teamom 
in še vedno spremljam razvoj
ne spremembe v prostoru 
Občine Ptuj, tudi Mestne 
občine Ptuj. 

Vojteh Rajher, 
Kidričevo, 19. 12 1997 

PREJEU SMO 

Varčevanje in 
skromnost 

Varčevanje in skromnost sta 
vrlini, po katerih se v bogatem 
in civiliziranem svetu ocenjuje 
(pa tudi pri nas se je nekoč pred 
desetletji) značaj človeka, vzgoja 
in koliko je kdo lojalen svoji do
movini oziroma koliko zaupa v 
svojo državo. Te vrline naj bi to
rej imel tisti državljan, ki pridno 
dela, dobro gospodari, varčno 
živi, prihranke pa, če jih ima, 
posodi recimo banki, da ta po
maga gospodarstvu. Srečna naj 
bo mati, ki je uspela svojemu 
otroku privzgojiti to človeško 
vrlino! 

Mislim, da sem eden tistih, ki 
so mi starši še zadnji hip uspeli 
dopovedati stari rek: Zrno na 
zrno ... in ta me je pospremil na 
pot do kruha. Kriza morale, ki je 
sledila, ni obšla vrline varčevan
ja, saj povojna populacija še ved
no govori in se tudi tako obnaša, 
da se varčevati ne izplača. Za ta 
varčno nevzgojene so bila "zlata 
leta" 1960 - 1980, ko so na razne 
načine varali banke in prodajne 
organizacije, češ da so še kredit
no sposobni. To varanje in ne-
varčno obnašanje je marsikomu 
podarilo eno - dve hiši, avto, po
tovanje okrog sveta, dopust na 
Havajih itd. To je bil resnični 
socializem, ko smo jedli samega 
sebe in ki ga marsikdo še danes 
ne more pozabiti. Pa saj sem o 
tem v prejšnjem režimu že pisal 
oziroma opozarjal (če je bilo ob
javljeno). Skoraj "zastonjski kre
diti" pa so se še kar naprej dajali, 
čeprav so dinarji tiskali že v več 
izmenah. 

Sledila so leta streznitve. Naj
prej prazne police, nato soda in 
liha števila in potem še bencin
ski boni. Nekaj še jih imam za 
spomin! Namreč v bivši državi 
so skopnele devizne rezerve, 
(tudi tiste od pozneje "jeznih 
varčevalcev"), inflatorni dinarji 
pa so bili samo za še za "gašenje 
požara" - za domačo rabo in za že 
omenjene kredite. 

Nekaj te potrošniške razvade iz 
"zlatih let" pa je "Janezku", ki se 
je tega takrat naučil, uspelo pre
nesti tudi v današnje okolje, saj 
si za kredit rajši kupi prestižni 

avtomobil, kot bi tega uporabil 
za nakup stanovanja. Vzporedno 
pa naokrog prepričuje, da se 
varčevanje ne izplača in da se 
mora uživati takrat, ko je človek 
še mlad. Starost pa menda kar 
prepušča sociali! 

Sicer pa se na splošno tudi da
nes vse preveč samo govori o 
kreditih, a zelo malo o varčevan
ju. Slab gospodar je zame tisti, ki 
se venomer zanaša le na izposo
jeni denar - na kredite oziroma 
misli, da ga na vsakem koraku 
mora kdo kreditirati. Teh ljudi 
torej varčevanje ne zanima. Prav 
zaradi pritiska s te strani se v 
občilih mnogo govori o visokih 
aktivnih obrestih. Vzporedno pa 
se banke na ta očitek branijo 
tako, da krivdo prenašajo na 
varčevalce tolarjev, češ da imajo 
ti previsoke obresti. 

Na tem mestu seveda ne bom 
šel mimo priporočil, ki nam jih 
vse več dajejo svetovni bančniki 
in ekonomisti, ki mimogrede ob 
obiskih vidijo, s kakšnimi avto
mobili se vozijo Slovenci, in si
cer so ta približno taka, da 
varčevanja ne smemo zanemar
jati, da moramo biti skromnejši 
in da morajo banke zmanjšati 
svojo profitno stopnjo - razliko 
med aktivnimi in pasivnimi 
obrestmi. To slednje torej pome
ni, da bi moral resnični lastnik 
vsote - varčevalec - dobiti več 
obresti kot pa začasni upravlja-
lec njegovega denarja - banka. 

Sicer pa politika "revalorizacij
ske tehtnice", ki je še vedno v 
veljavi zaradi še sorazmerno vi
soke inflacije, to bolečo zadevo 
varčevalcem dokaj zakriva in jih 
zaenkrat pomirja. Toda kaj bo z 
nami varčevalci takrat, če si kdo 
izmisli ob bistveno ne nižji in
flaciji to ukiniti? 

Na koncu pa še pohvalo 
varčevalcev naši banki, namreč 
da je naše bančništvo tako nebo
leče rešilo zadevo "jeznih 
varčevalcev" deviznega 
varčevanja, ko se drugje po Bal
kanu in še v nekaterih bivših so
cialističnih deželah temu sra
motnemu problemu še ne vidi 
konca. 

Bomo drugo leto kaj bolj 
varčni? 

Rajko Topolovec 

PREJELI SMO 

Pohvala 
zdravstvenemu 
osebju ptujske 
bolnišnice 

Bilo bi zelo neprimerno, če 
ne bi napisal vsaj nekaj besed v 
dobro zdravstvenemu osebju 
kirurškega oddelka in oddelka 
za intenzivno nego ptujske 
bolnišnice. Na omenjenem od
delku sem bil pacient s težjimi 
poškodbami od 15. novembra 
do 5. decembra. Želim se vse
mu zdravstvenemu osebju 
prisrčno zahvalili za njihovo 
izredno pozornost, trud, stro

kovne prijeme in prijaznost, 
saj so ki mi še kako pripomogli 
k okrevanju po moji težji 
poškodbi v 61. letu starosti. 
Čakajo me še terapije po na
svetih zdravnikov in upam, da 
se bo vse dobro končalo. Obe
nem se opravičujem, da nisem 
nikogar od zdravstvenega 
osebja imenoval poimensko, 
ker bi mogoče nehote izpustil 
katero pomembno ime. 

Zato še enkrat hvala lepa vse
mu zdravstvenemu osebju kir
urg, oddelka in oddelka za in
tenzivno nego, ki so karkoli 
pripomogli k mojemu hitremu 
okrevanju. Želim vam vesel 
božič in srečno novo leto 1998. 

Franc Kuplen 



BOKS / ZEUKO MAVROVIC - EVROPSKI PRVAK 

Športnik s v e t o v n e g a fermato 
Boksarski klub Ptuj je / e lo dobro ortjani/iral najpresti/nejše 
boksarsko tekmovanje v Sloveniji. I oda toliko ljubiteljev ple
menite veščine, kot j ih je bilo na prireditvi tokrat, se ne zbere 
kar tako, še posebej če gre za tekmovanje slovenskih bok
sarje. Da gledalci pridejo v tako velikem številu, je potreben 
nekakšen poseben razlog. Tokrat so ga ljubitelji boksa in 
športa vsekakor imeli: gost 17. zlate rokavice je bil nihče 
drug kot Željko Mavrovič, evropski prvak v super težki kate
goriji. 

Skorajda vsak ljubitelj boksa 
je želel videti tega hrvaškega 
mega športnika, v svetu pozna
nega kot kvalitetnega boksarja 
in izrednega človeka, ki rad 
ustreže vsakomur. Ni se mu 
zmotilo od višin, ki jih je v 
športu dosegel, ainpak poskuša 
ostati takšen, kot je bil prej. 
Ljudje vedo, da si je vse boksar
ske naslove priboril z izjemno 
garaškim delom in velikim od
povedovanjem. Zeljka Mavro-
viča ni motilo, da je moral veli
ko vstajati, dajati izjave za tisk, 
pozdravljati gledalce in simbo
lično pričeti ptujsko boksarsko 
prireditev. Našel je tudi nekaj 
časa, da se je pozdravil s svojimi 
nekdanjimi prijatelji in znanci, 
med drugim z Brankom Cika-
tičem, Tomažem Barado, Albi
nom Mercem, Mirkom Vin-
dišem in drugimi. Veliko zas
lug, da je prišel na Ptuj, ima 
nedvomno Vlado Ravnjak, nek
danji boksar ZBK Maribor, 
nekdanji predsednik BZ Jugos
lavije in sedaj poslovnež. 

Željko Mavrovič je rojen 17. 
februarja 1969 v Zagrebu. S 
skrivnostmi boksa se je pričel 
seznanjati 1984. leta v Zagrebu 
pri tamkajšnjem Metalcu. Nje
gov trener je bil Ivan Rihtar. V 
svoj karieri je dosegel veliko 
uspehov. V profesionalnem 

boksu je imel 26 dvobojev in je 
v vseh zmagal: enaindvajset jih 
je končal z knockoutom, "samo" 
pet pa jih je dobil po točkah. Ni 
lahko biti v koži njegovih na
sprotnikov, vsaj do sedaj se je 
izkazalo tako, saj so njegovi 
udarci premočni. Zaradi njego
vih dolgih rok mu je težko dati 
udarec, kaj hitro pa ga dobiš. 

Željko Mavrovič nam je z ve
seljem odgovoril na nekaj 
vprašanj. 
# Kako ste doživljali topel 
s p r e j e m š t e v i l n e g a 
občinstva? 

"Na Ptuju se zelo dobro 
počutim. Prišel sem na to bok
sarsko prireditev in vesel sem, 
da se je zbralo toliko gledalcev. 
Tako kot vsem drugim so tudi 
meni všeč dobre stvari." 

0 Kakšna bi bila vaša ocena 
boksarske revije? 

"Takšna, kot je tokrat na Ptu
ju, je vsekakor dobra za boks. 
Pomeni namreč, da se boks 
vrača na svoje nekdanje mesto 
in da je zelo priljubljen, ko pa 
je tu toliko ljudi. Podobne pri
reditve so primerne za dokazo
vanje boksarjev in njihove kva
litete. Poznam nekaj ljudi iz 
slovenskega boksa in mislim, 
da bi ob trdem delu lahko uspe
li." 

# K a k o p o t e k a j o v a š e 
priprave za naslednji dvoboj? 

"Moje priprave potekajo zelo 
intenzivno, saj želim maksi
malno pripravljen dočakati 
dvoboj za naslov svetovnega 
prvaka." 

# P o p e t i h o b r a m b a h 
naslova evropskega prvaka je 
vaš ci lj n a s l o v s v e t o v n e g a 

Željko Mavrovič. Foto: Kosi 

prvaka. V Evropi ste oktobra 
o p r a v i l i z I t a l i j a n o m 
V i n c e n t o m C a n t a t o r e j e m . 
Vaš naslednj i dvoboj naj bi 
b i l s p r v a k o m po verz i j i 
WBX, Britancem Lennoxom 
L e w i s o m , kjer s t e prvi 
i z z i v a l e c , po verziji IBF in 
W B A pa s te š e s t i , o z i r o m a 
drugi izzivalec. Ali je najprej 
na vrsti Lewis? 

"Lewis bi moral braniti nas
lov v začetku junija, a se še ne 

ve. Ali bo mogoče to po drugih 
dveh verzijah Evander Holyf-
ild, tudi ne vem. Obstaja tudi 
možnost, da bi se oba prvaka po 
vseh treh verzijah pomerila v 
medsebojnem dvoboju in 
združila prvaka. Možno je tudi, 
da svetovni prvak ne bo branil 
naslova, potem je možno dvo
boj dobiti za zeleno mizo." 
# Če bi m o r a l i i zb ira t i , s 
k o m bi raje prekr iža l i 
rokavice? 

"Slog Evanderja Holyfilda mi 
bolj ustreza, zraven tega pa sva 
približno enako težka. Želim si 
odprte in poštene borbe, kar bi 
ta nedvomno bila. Lennox Le-
wis je višji in težji, zraven tega 
pa ima še drugačen slog. 
Mogoče bi bilo z njim težje." 
0 Kje pa bi naj b i l o 
prizorišče dvoboja? 

"Osebno si želim, da bi to bilo 
v Zagrebu. A to se bo zelo težko 
zgodilo, zato se ogrevam za nas
top v Ameriki." 
# Dvoboj se bliža, dejali ste, 
da se vneto pripravljate. Ali 
b o s t e i m e l i k a k š e n 
prijateljski dvoboj? 

"Kot sem že prej dejal, se vne
to pripravljam, saj želim biti 
maksimalno pripravljen za dvo
boj, ki bo odločal o naslovu sve
tovnega prvaka. Z menoj delata 
Krešimir Ban in Milan Rihter. 
Veliko tečem, dvigam uteži. Ko 
se bodo končale telesne pripra
ve, bodo na vrsti še priprave na 
tehnično-taktičnem planu. Te 
naj bi potekale v Kolnu in Lon
donu, vodili pa jih bo Darki 
Smith. Ne bom pa imel nobene
ga prijateljskega dvoboja." 

D.K. 

ROKOMET / FINALE DRŽAVNEGA PRVENSTVA V ROKOMETU ZA DIJAKINJE 

Ffuiianke f r e 4 e 
v torek, 16. decembra, se je v športni dvorani Center uspešno 
končalo državno rokometno prvenstvo za dijakinje. Gostiteljica 
je bila ptujska gimnazija, ki se je ponovno izkazala za odlično 
organizatorko. Po pričakovanjih so ptujske rokometašice osvo
jile tretje mesto, splošno prepričanje pa je, da bi se z malo 
športne sreče lahko uvrstile tudi v veliki finale. Vendar pa je 
sreča naklonjena zdaj enim, zdaj drugim, in tokrat je bila na 
strani Gimnazije Ljubljana - Šiška, ki je že tretjič zapored 
postala državna prvakinja. Na drugo mesto se je uvrstila ekipa 
ŠC Velenje, tretje pa so bile igralke Gimnazije Ptuj. 

Prvi pravi letošnji sneg jo je po
skušal zagosti Goričankam in 
Koprčankam, ki so obtičale v 
prometnih zamaških na poti v 
Ptuj in zamudile na finale držav
nega prvenstva. Organizatorji so 
zato prestavili uradni del na po
poldanske ure in nekaj minut čez 
pol enajsto sta sodnika iz Mari
bora že zapiskala pričetek prve, 
otvoritvene tekme med 1. gimna
zijo Celje in ŠC Velenje, v kateri 
so s precejšnjo razliko v golih 
zmagale Velenjčanke. Za zmago 
je bila najbolj zaslužna Urška 
Desman, ki je dosegla največ go
lov. V prvih šestih tekmah so se 
po določenem sistemu namreč 
med seboj pomerile ekipe iz sku
pine A proti ekipam iz skupine 
B. V drugi tekmi so favoritinje 
letošnjega finala, rokometašice iz 
Giiimazije Ljubljana - Šiška, 
premagale Srednjo ekonomsko 
šolo iz Kopra. 

Po tekmi med Velnjčankami in 
Goričankami, ki so se naposled 
le uspele pripeljati na Ptuj 
(slednje so izgubile), je sledila 
težko pričakovana tekma med 
gostiteljicaini Ptujčankami in fa
vorizirano Šiško. To je bila naj
pomembnejša tekma za 
Ptujčanke, saj so jih prav 
Ljubljančanke premagale v lan
skem finalu za en sam gol. Tudi 
tokrat so se domače rokome
tašice pod vodstvom profesorja 

Ptujska dekleta so bila tretja. 

Igorja Soline dobro borile, ven
dar so v zadnjih trenutkih 
odločilne tekme morale priznati 
premoč še nekoliko odličnejših 
Ljubljančank. Izgubile so z razli
ko štirih golov. Ponovno so ptuj
ske rokometašice zaigrale v pred
zadnji tekmi uvodnega dela proti 
Kopru in ga premagale z razliko 
šestih golov ter tako dokazale, da 
zares sodijo v sam vrh slovenske
ga srednješolskega rokometa. 

Po uvodnih tekmah je sledil 
kratek odmor, nakar se je pričel 
glavni del dneva: tekme za peto , 
tretje in seveda prvo mesto. Boja 
za peto mesto ni bilo, saj je ekipa 
iz Nove Gorice tekmo predala za

radi pomanjkanja rezervnih 
igralk, vratarka (edina, ki so jo 
imeli) pa je imela zdravstvene 
težave. Tako je brez boja peto 
mesto zasedla ekipa iz Kopra. 
Sledila je tekma za tretje mesto. 
Tu je bila velika množica gledal
cev in športnih navdušencev ro
kometa najglasnejša, saj so na 
igrišču ponovno zaigrale ptujske 
rokometašice. Njihove nasprot
nice so tokrat bile rokometašice 
iz Celja. Domačinke so ponovno 
uporabile vse svoje športno 
znanje in sposobnosti in prema
gale Cel Janke z rezultatom 15:12 

Foto: Langerholc 

(8:8). Tako so na koncu ptujske 
gimnazijske zasedle odlično tret
je mesto. Z marsikatere strani pa 
je bilo tudi slišati, da če njihove 
prve nasprotnice ne bi bile 
Ljubljančanke, katerih zmaga je 
Ptujčankam preprečila dostop do 
drugega mesta, bi njihova 
končna uvrstitev gotovo bila še 
boljša. Sledil je še veliki finale, v 
katerem so zaigrale rokometašice 
iz Ljubljane in Velenja. Igra je 
bila dobra, vendar pa Ve
lenjčanke niso vzdržale psi
hičnega pritiska ter so v drugem 
polčasu močno popustile in na 
koncu zasedle drugo mesto, eki
pa iz Gimnazije Ljubljana -

Šiška pa se je tako že tretjič zapo
red veselila zmage in naslova 
državnih prvakinj v rokometu za 
dijakinje. 

Po končanem prvenstvu je se
veda sledila podelitev priznanj, 
pokalov in medalj ter razglasitev 
najboljše strelke in najboljše vra
tar ke. Prvo priznanje si je po 
mnenju žirije zaslužila igralka 
ŠC Velenje Tadeja Kralj. Za naj
boljšo vratarko pa so razglasili 
igralko ptujske ekipe Aleksandro 
Vidovič, ki je zares ubranila veli
ko število golov in se niti enkrat 
ni pustila zmesti močnim stre
lom nasprotnic. Omenimo naj 
še, da je prav vsaka ekipa dobila 
tudi darilno vrečko organizator
ja, vsaka igralka pa je dobila 
majico in koledar ptujskih roko-
metašic. Zmagovalke so dobile 
medalje. 

Med gledalci je bilo zraven šte
vilnih rokometnih navdušencev 
veliko pomembnih in znanih 
imen. Tekme so spremljali rav
nateljica ptujske gimnazije Meta 
Puklavec, državni sekretar za 
šport pri Ministrstvu RS za šolst
vo in šport dr. Janko Strel, Ivan 
Vidovič, predstavnik Mestne 
občine Ptuj, in še mnogi drugi. 
Na naše veliko razočaranje pa ni 
bilo znanega slovenskega roko
metnega reprezentanta, sicer 
Ptujčana Renata Vugrinca, s ka
terim smo si obetali zanimiv in
tervju. 

Vnovična pohvala gre še enkrat 
organizatorki, ptujski gimnaziji, 
ki se je zares potrudila in ponov
no dokazala, da je ena izmed naj
boljših prirediteljic tovrstnih 
tekmovanj. Želimo si, da bi bile 
vse športne prireditve na tako vi
soki ravni. Na koncu pa vendarle 
ne moremo mimo številnih 
kočljivih odločitev sodnikov, ki 
so bili po mnenju igralk in publi
ke očitno sokrivi za neuspehe 
(ali uspeh) marsikatere ekipe. 

Nataša, D e j a n , 
B e r n a r d a 

PTUJ / Z VOLILNE SKUPŠČINE 
DRUŠTVA ZA TELESNO V Z G O J O 
PARTIZAN 

V letu 1998 gradnja 
novih društvenih 
prostorov 
č lan i Društva za telesno vzgojo Partl/an Ptuj so se zbrali na 
volilni skupščini in sprejeli številne pomembne sklepe za še 
uspešnejše delovanje društva v prihodnje. Od 52 članov 
društva je bilo prisotnih 3 1 . 

V okviru poročil in razprave so izpostavili dosežke na področju 
športa mladih in množičnosti, kjer se društvo kot eno redkih v 
občini angažira v največji meri. Med posebej uspešnimi sekcijami 
društva je bila pohvaljena nogometna šola mlajših in starejših 
dečkov, rekreacijska skupina košarkarjev, skupina za aerobiko in 
korektivno vadbo starejših ter športna šola za predšolske otroke. 

Društvo je s pomočjo Športne zveze in Športnega zavoda letos že 
drugič uspešno in odmevno izvedlo vseslovensko akcijo "Veter v 
laseh - s športom proti drogi" na Ptuju. V akcijo jim je uspelo pri
tegniti preko 500 aktivnih udeležencev, k njeni uspešnosti pa je 
veliko pripomogel tudi ugoden odziv osnovno- in srednješolskih 
ravnateljev. Med prireditvami velja omeniti uspešno izveden tur
nir v nogometu za mlajše in starejše dečke, ki bo odslej tradicio
nalen. Takšne in podobne akcije bodo nadaljevali tudi v pri
hodnje. 

Med težavami društva je bilo najbolj izpostavljeno pomanjkanje 
ustreznih vadbenih prostorov in finančnih sredstev. Društvo 
tako prejema od Športnega zavoda dobrih deset tisočakov 
mesečno, kar ne zadošča niti za administrativne stroške. 

V razpravi je bilo največ časa namenjenega problematiki 
vzdrževanja nogometnega igrišča in nujnosti gradnje klubskih 
prostorov z garderobami in sanitarijami. 

Društvo se je pravočasno uskladilo in registriralo po novem za
konu. Dosedanji predsednik društva Ivan Čuš se je ob sprejemu 
poročil zahvalil vsem, ki so kakorkoli pomagali pri delu v minu
lem mandatnem obdobju. 

Po obravnavi in sprejetju poročil so prešli na volilni del 
skupščine, kjer so izvolili novi petčlanski upračvni odbor, nad
zorni odbor in disciplinsko komisijo. Za predsednika društva za 
naslednje štiriletno obdobje je bil soglasno izvoljen Ivan Čuš, 
tričlanskem nadzornem odboru bo predsedovala Valerija Tek
mec, disciplinski komisiji pa Franc Šegula. Po volitvah so potrdi
li še delovni in finančni program za leto 1998. Omenimo le glavne 
poudarke: društvo bo v še večji meri spodbujalo in omogočalo 
športno dejavnost otrok in mladine ter rekreativno dejavnost 
odraslih, mlajše in starejše dečke v okviru nogometne sekcije želi
jo v letu 1998 vključiti v tekmovalni sistem na nivoju MNZ Ptuj, 
največji poudarek pa bodo v prihodnjem letu namenili gradnji 
novih društvenih prostorov ob nogometnem igrišču. Pri tem upa
jo, da bodo deležni konkretne pomoči Športnega zavoda. Športne 
zveze in Oddelka za družbene dejavnosti pri MO Ptuj. 

S i m o n Starček 

ATLETIKA / POGOVOR Z ŽARKOM 
MARKOVI CEM 

M AK Ptul 
Dogajajo se spremembe in vsak premik na boljše je dobrodošel. 
Tako se je pretekli mesec menjalo vodstvo Atletskega kluba 
Ptuj. Znotraj kluba ni prišlo do velikih sprememb, prišlo je le 
do dogovora ekipe, ki vodi klub, saj ima dosedanji predsednik 
Franc Ivančič trenutno v svojem življenju drugačne načrte. Novi 
predsednik je postal dosedanji sekretar in trener Žarko Mark
ovič, ki nalogo trenerje opravlja naprej. 

"Prvi cilj, ki je pogoj za uspešen 
napredek celotnega športa na 
Ptuju, je izgradnja nove atletske 
steze na sedanji lokaciji. Ptujski 
športniki, ne samo atleti, spadajo 
v sam slovenski vrh, nekateri pa 
celo krepko presegajo naše meje 
in večina del svojih treningov 
opravlja na atletski stezi. V Slo
veniji je trenutni sedemnajst 
umetnih stez in še štiri se gradi
jo, se pravi, da Ptuj ne spada niti 
med zgornjih dvajset centrov, 
kar nedvomno kaže na popolno
ma ignorantski odnos lokalnih 
oblasti do športa. Poudarek je 
tudi na selekciji pri najmlajših, 
saj so se v delo vključili tudi novi 
vaditelji za dečke in deklice, sta
re med 11 in 14 let. Ob tem ima
mo v mladinski in članski kon
kurenci kar nekaj atketov: Maja 
Žižek (9. mesto na EP do 17 let), 
Barbara Gačnik, Rok Vrtič, San-
di Lorenčič, Milan Lah, Aleš 
Bezjak, Andrej Voglar, Mirko 
Vindiš in Dejan Doki. Čil j nam 
je zagotavljat dolgoročen kvalite
ten razvoj, ne pa prehitevati časa. 
Na novo smo pristopili k organi-

Žarko Markovič. Foto: Nini 

zaciji prireditev: ene želimo 
obdržati, nekatere pripeljati na 
novo in obuditi nekatere stare 
ter na ta način povečati pril
jubljenost in zanimanje za atleti
ko," je povedal novi predsednik 
AK Ptuj Žarko Markovič. 

M i l a n K r a j n c 
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P T U J / IZŠEL BILTEN ŠOLSKIH TEKMOVANJ IN REZULTATOV 

Šport s e zaine z zlatim sonikom 
Š o l ^ a športna tekmovanja so pomemben in nepogrešljiv del 
šolske športne vzgoje in so dopolnilo dela pri rednem pouku. 
Tudi tako športni pedagogi mladega človeka vzgajajo za zdravo 
in ustvarjalno življenje. Športno tekmovanje v šoli je koristno, 
zmaga in poraz pa nimata tako pomembne vloge kot pri odras
lih. To je samo nekaj misli iz novega biltena Šport mladih med 
letoma 1996 in 1997 v vzgojnovarstvenih zavodih, osnovnih ter 
srednjih šolah. 

Športni zavod Ptuj ga je izdal na 
260 straneh kot nekak zbirnik 
vseh športnih rezultatov in analiz, 
dodal pa še program tekmovanj za 
letošnje šolsko leto. Bilten je izšel 
pred luratkim, v njem so zbrani vsi 
podatki z vseh športnih tekmo
vanj mladih iz vseh 18 osnovnih 
šol v devetih občinah, petih 
srednjih šol in javnega vzgojno-
varstvenega zavoda, sicer pa se v 
vrtcih vse skupaj tudi začne s po
deljevanjem značk zlati sonček 
najuspešnejšim malčkom- šport
nikom. 

Stanko Glažar, direktor Šport
nega zavoda Ptuj, je o biltenu med 
drugim povedal: "Letošnja izdaja 
bilten je za vse nas nekaj novega, 
čeprav smo že v prejšnjih letih po
skušali narediti nekaj podobnega, 
vendar v manjšem obsegu. V 
knjižici Šport mladih smo na
tančno andizirali vsa tekmovanja, 
od občinskih in medobčinskih do 
področnih in finalnih na državni 
ravni, ki so se jih v lanskem šol
skem letu udeleževali mladi. Ob 
te moram povedati, da smo dobili 
veliko državnih prvakov tako v 
individualnih kot kolektivnih 
športnih panogah. 

Zakaj smo naredili tako obsežen 
bilten? Pravzaprav zato, da se v 
besedi in sliki - dodali smo nam
reč tudi mnogo fotografij - vidi, 
koliko tekmovanj se pripravlja na 
področju šolskega športa in da 
vsem pokažemo, da se tudi z malo 
sredstvi lahko doseže dobre rezul

tate. Šolska tekmovanja pripravl
jajo tako rekoč v vseh športih, ki 
se izmenjajo pri rednih m-ah 
športne vzgoje in pri tistih špor
tih, kjer se pokaže še interes. Tudi 
tako lahko pridejo športni klubi 
na našem območju do informacij, 
saj na tekmovanjih dobijo mlad 
kader za organizirano vadbo. Na 
Športnem zavodu smo naredili 
obsežno poročilo z vseh tekmo
vanj in dodali rezultate, poseben 
poudarek pa je v biltenu na tistih 
tekmovalcih, ki so se uvrenli na 
nadaljnja tekmovanja. Veseli smo 
bili vseh odličnih uspehov naših 
šolskih športnikov minulem letu. 
Fotografije na straneh biltena z 
večine športnih prireditev pa so 
samo dokaz, da je bila udeležba 
resnično množična in da so tam 
bili mdi ravnatelji, župani posa
meznih občin, predsedniki klu
bov in športnih društev. Po 
zadnjih podatkih imajo podobna 
biltena samo še v mesmih 
občinah Ljubljana in Novo mes
to, torej smo lahko veseli 
pričujoče knjižice, ki je vsem 
športnim delavcem zelo koristna 
tudi pri bodoči primerjavi rezulta
tov šolskih športnih tekmovanj." 

ŠOLSKI ŠPORT 
DOŽIVLJA 
NAPREDEK 

Zanimiv je podatek, da je največ 
šolskih športnih tekmovanj v atle
tiki, kraljici športov, in pri igrah z 

S t a n k o Glažar bilten šolskih 
športnih tekmovanj vzame 
večkrat v roke. Foto: TM 

žogo, pa še namiznem tenisu, 
judu, streljanju, odbojki, tenisu, 
plavanju, kolesarjenju, gimnastiki 
in šahu. Prav pri šolskem športu 
na OŠse v zadnjem obdobju vidi 
napredek, pravi Stanko Glažar, 
kar je vsekakor prispevek organi
ziranega dela športnih pedagogov, 
ravnateljev in zunanjih sodelav
cev. Mnogo dobrih rezultatov pri
haja tudi z manjših občin na Ptuj

skem in bilten naj bi služil za pri
merjavo rezultatov. V njem pa je 
mogoče najti tudi natančen kole
dar športnih tekmovanj za nas
lednje šolsko leto in tudi pravila 
šolskih športnih tekmovanj. Po
sebnega pomena so kriteriji, po 
katerih je mogoče pridobiti orga
nizacijo šolskih tekmovanj. 
Športni zavod Ptuj je po besedah 
Glažarja, nekakšen regijski center 
za šolski šport in deluje kot po
daljšana roka šolskega ministrst
va, sektorja za šport, strokovni de
lavci zavoda pa so domala na vseh 
tekmovanjih, kajti v njihovih ro
kah je celotna organizacija tekmo
vanj. 

Pri izdelavi biltenu je imel naj
več dela Marjan Lenanič, stro
kovni sodelavec Športnega zavo
da, ki je ob pomoči nekaterih šol
skih športnih pedagogov naredil 
natančen oris vseh šolskih tekmo
vanj. Zasluge za šolska športna 
tekmovanja imajo tako rekoč vsi, 
ki pri njih sodelujejo in skrbijo v 
prvi vrsti za organizacijsko plat, 
tekmovanja se selijo na športne 
objekte iz občine v občino, čeprav 
je pomanjkanje pokritih športnih 
objektih še zmeraj preveliko. 

Tatjana Mohorko 

N O G O M E T l 

Prvo mesto phniriem Drave 
Nogometni klub Drava je organiziral četrti tm-nir mlajših dečkov v 

malem n o g o m e t i L Udeležilo se ga je osem ekip, ki so bile razdeljene 
v dve predtekmovaini skupini. Mladi nogometaši so prikazali zelo 
dobro znanje iz nogometa, predvsem tehniko, tako da se nam ni po
trebno bati za usodo nogometa v Sloveniji. 

Prvomesto na tmnirju so osvojili pionirji Drave, ki so v finalnem 
srečanju ugnali sovrstnike Maribora Teatanika. Najboljši strelec j e 
bil Prejac iz Maribora Teatanika, najboljši vratar Gregor Horvat iz 
Ptujske Drave, ki na turnirju ni dobil zadetka. Vsa srečanja sta sodila 
Silvester Komik in Marjan Burina. 

Za 3. mesto: Vodice - Železničar 0:2. Za 1. mesto: Drava - Maribor 
Teatnik 2:0. Drava je nastopila v naslednji sestavi: Gregor Horvat, 
Niko Topolovec, Matej Murat, Marko Dreveijšek, Miha Gozdnik, 
Uroš Prevolšek, Jan Emeršič, Jan Žgeč, Denis Cucek. 

D.K. 

P T U J / KO SE RIBIČU NASMEHNE 
SREČA 

^Aoje^hiolo 
Strastni ribiči bi zagotovo znali povedati, kaj vse se kriva v tol
munih reke Drave, sreča pri ulovu pa se nasmehne le redkim. 
Prvi teden v decembru je bil srečen za ptujska ribiča Ivana Rep-
ca in Bojana Vilčnika, ki sta iz Drave potegnila dober meter dol
go in kar 10 kilogramov težko roparico ščuko. 

Ulovil jo je Ivo Repec, ki nam si
cer ni povedal, na katerem koncu 
Drave je lovil, kajti to naj bi bila 
skrivnost vseh ribičev. Več težav 
je bilo potem, ko je bilo potrebno 
tako veliko ribo potegniti na 
suho, zato je Ivo potreboval 
pomoč ribiškega prijatelja Bojana, 
boj z ribo pa je trajal 15 minut. Z 
veliko ribiško trofeja sta se oba 
srečna ribiča potem morala še po
hvaliti pred domačimi in prijatel

ji, za spomin so naredili nekaj fo
tografij, ampak nismo izvedeli, 
kaj se je z ribo zgodilo potem. 

Ribiča sta tako dober ulov imela 
že večkrat, zato tokrat nista bila 
tako zelo presenečena, Ivo pa je 
dodal, da se v strugi reke Drave v 
bližini Ptuja skrivajo še večji pri
merki rib. Zato, ribiči, palice v 
roke in vso srečo pri lovu. 

T. Mohorko 

Nasmejana ribiča Bojan (levo) in Ivo z ulovljeno ščuko \ 

JUDO 

w Slovenski Bisfrid 
JUDOISTOM PTUJSKE DRAVE SE JE USPELO UVRSTI
TI V EVROPSKI POKAL PRVAKOV 

v soboto, 20. decembra, je v Slovenski Bistrici potekal finale ekipnega 
pokalnega prvenstva Slovenije v judu. Pomerile so se ekipe ptujske Dra
ve^ Iva Reye iz Celja in slovenjebistriškega Impola. 

Žreb je določil, da se v prvem kolu pomerita ekipi Iva Reye in Impola, 
ekipa Drave pa se v finalu pomeri z zmagovalcem. Rezultati dvobojev 
Impol in Ivo Reya: do 60 kg: S. Zafošnik - S. Kukič 10:0, do 65 kg: M. 
Onič - D. Mahmutovič 0:10, do 71 kg: P. Vučina - R Košir 10:0, do 78 
kg: J. Lampe - K Ferjan 0:7, do 86 kg: S. Soršak - D. Petelinšek 0:10, 
do 95 kg V. Skerbiš - M. Sadžak 0:10, nad 95 kg M Tramšek - J. Ceraj 
0:10. 

Celjani so s presenetljivo lahkoto odpravili sicer aktualne državne 
prvake, judoiste Impola, z rezultatom 10:4 po tehničnih točkah 40:17. V 
odločilni borbi za prvo mesto sta se tako pomerili ekipi Iva Reye in Dra
ve. Kljub temu da Ptujčani zaradi poškodb Murka in Krambergerja v 
super težki kategoriji niso imeli najboljšega tekmovalca, jim je uspel ve
liki met. Sebastjan Kolednik, E>ejan Vogrinec, Nikola Seničič in 
Bogdan Lešnjak so z efektnimi tehnikami predčasno zaključili borbe 
in zagotovili ptujski Dravi prvo mesto in nastop v evropskem pokalu 
prvakov. Rezultati dvobojev Judo kluba Drava Ptuj in Ivo Reya Celje: 
do 60 kg: S. Kolednik - S. Kukič 10:0, do 65 kg Denis Rus - R Košir 
0:10, do 71 kg D. Vogrinec - D. Mahmutovič 10:0, do 78 kg T. Marholt 
- K. Ferjan 0:10, do 86 kg N. Seničič - V. Mlinarevič 10:0, do 95 kg B. 
Lešnjak - D. Petelinšek 10:0, nad 95 kg brez tekmovalca - Ceraj J. 0:10. 
Tako je zmagala Drava z rezultatom 8:6, po tehničnih točkah 40:30. Po 
zaključku finalnega tiu-nirja veselju ni bilo konca, saj je uvrstitev v ev
ropski pokal prvakov eden največjih uspehov ptujskega športa nasploh. 

S . S . 

ROKOMET 
Velika Nedelja - Grosuplje 31:24 

Velika Nedelja: Kovačec, R. Mesarec 3, Trofenik 1, Gregorič 2, 
Potočnjak 3, Kumer, Bezjak 9 (3), Planine 5, Kokol, Belec, Pisar 2, A. 
Mesarec 6. 

V srečanju zadnj^a kroga v prvem delu prvenstva so rokometaši Ve
like Nedelje visoko zmagali proti ekipi Grosupljega, vendar vse ni bilo 
tako lepo, kot je videti. Krivci zato pa so rokometaši Velike Nedelje. Ti 
so srečanje pričeli zelo dobro in v 19. minuti imeli prednost osmih za
detkov (11:3). Nato pa se je ustavilo. Gostje so uspeli do odhoda na od
mor vodstvo domačih znižati na samo tri zadetke. V nadaljevanju 
srečanja je bila igra zelo razbtu-ljiva. Domačim rokometašem igra nika
kor ni stekla. Naredili so preveč napak in gostje iz Grosupljega so vse to 
izkoristili in so najprej rezultat izenačili ter v 46. minuti prvič povedli. 
Seveda je to delovalo šokantno za gledalce. Negotovost je trajala do 54. 
minute, nato pa so domači dodali "plin" in vprašanje o zmagovalcu ni 
bilo vprašljivo. 

Velika nedelja - Trebnje 20:20 
Velika Nedelja: Kovačec, R. Mesarec 3, Trofenik 1, Gregorič 1, 

Potočnjak 1, Kumer 2, Bezjak 2, Planine 2, Kolkol, Belec, Pisar 1, A. 
Mesarec 7. 

V povratnem srečanju osmine finala za pokal Slovenije rokometašem 
Velike Nedelje ni uspelo izločiti prvoligaša, Trebnjega. Kot da so 
domači rokometaši pričeli igro z veliko tremo. Enostavno jim ni nič 
uspevalo in gostje so dovolj izkušena ekipa, da takšne priložnosti ne bi 
bili izkoristili. V 22. minuti so si priigrali šest zadetkov prednosti. V 
zadnjih osmih minutah prvega polčasa pa je končno krenilo tudi roko
metašem Velike Nedelje, ki so se uspeli približati gostom na samo dva 
zadetka. Tudi drugi polčas je bil zelo zanimiv. Tudi v tem delu igre so 
prišli do prednosti treh zadetkov, a so jo domači izničili. V zadnji minu
ti so povedli z 20:19, vendar je šest sekund pred koncem izkušeni Stoja-
kovič dosegel izenačujoči zadetek. Tako se je srečanje končalo z neod
ločenim izidom. Ne moremo pa se znebiti občutka, da bi lahko tokrat 
rokometaši Velike Nedelje dosegli kaj več. 

Rudar Trbovlje - Drava 37:14 
Drava: Berlič, Krauthaker, Kozel, Bračič, Osterc, Šeruga, Pšajd, 

Kac, Čerček, Atikolič, S. Zajšek. 
Rokometaši ptujske Drave so na gostovanju v Trbovljah doživeli pra

vo katastrofo. Začetek srečanja tega ni nakazoval, saj so Ptujčani po de
setih minutah igre vodili še s štiri proti tri. Potem pa je bilo za njih ko
nec. Naredili so preveč napak, da bi to ostalo nekaznovano, in Trbo-
veljčani so si priigrali deset zadetkov prednosti. V drugem polčasu so 
domači rokometaši samo še povečevali prednost. Visokega poraza pa ro
kometaši Drave nikakor niso mogli preprečiti, saj so tokrat zaigrali zelo 
slabo. Naredili so preveč napak in kljub odličnemu hranjenju Krautha-
kerja doživeli katastrofalen poraz. 

D . fC. 
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ŠPORTNE NOVia 

Š A H • N o v o l e t n i 

š a h o v s k i t u r n i r 

šahovska sekcija Spuhlja orga
nizira v petek, 26. decembra, ob 9. 
uri v gostilni pri Majdi Vidovič 
božično-novoletni šahovski tiu--
nir. Tempo igre 10 minut po 
igralcu. Pristojbina 1.000 SIT po 
'gralcu, za niladince 500 SIT. 
d a n i sekcije pristojbine ne 
plačajo. Na turnir so vabljeni vsi 
šahisti, ne glede na kategorijo. 
Pripravljena so praktična darila 
in denarne nagrade. 

F . P . 

K O Š A R K A • L i g a 

p a r a p l e g i k o v 

Ekipa DP KEP - Reha Ptuj je 
bila v športni dvorani Mladika 

gostiteljica treh ekip, ki nastopajo 
v košarkarski ligi 1997/98. Pome
rile so se ekipe iz Kranja, Novega 
mesta in Ptuja. Prvo mesto so 
osvojili košarkarji iz Kranja, ki so 
premagali oba naspromika. 

Rezultati: DP Novo mesto -
KEP Reha Ptuj 37:57 (23:26), 
KEP Reha Ptuj - DP Kranj Zdra
vilišče Laško 45:50 (23:24), Novo 
Mesto - DP Kranj Zdravilišče 
Laško 42:52. Vrstni red: DP 
Kranj Zdravilišče Laško 4, KEP 
Reha Ptuj 2, Novo mesto 0. 

Za KEP Reha Ptuj so nastopili: 
Bogdan ^ Petek, Franc Minih, 
Marjan Žunko, Miran Jernejšek, 
Branko Potočnik, Damjan Pe-
klar, Jože Kovačec, Miha Ko-
strevc, Ivanka Kostrevc. 

M A L I N O G O M E T 

# P o d r o č n o 

t e k m o v a n j e O Š 

v soboto, 20. decembra, je bilo v 
športni dvorani Center v Ptuju 
področno tekmovanje OŠ v ma
lem nogometu za učence 7. in 8. 
razredov. 

Rezultati: Velika Nedelja -
Črešnjevec 4:5, Breg - Miklavž 
pri Ormožu 10:1, Domava - Veli
ka Nedelja 4:1, Oplotnica - Bre^ 
0:5, Črešnjevec - Domava 1:12, 
Miklavž pri Ormožu - Oplotnica 
1:3; za 3. mesto: Oplotnica -
Črešnjevec 6:4, za 1. mesto: Breg 
- Dornava 7:8 (po 6m). Vrstni 
red: 1. Domava, 2. Breg (Ptuj), 3. 
Oplotnica (SI. Bistrica), 4. 
Črešnjevec (SI. Bistrica), 5. Veli
ka Nedelja (Ormož), 6. Miklavž 
pri Ormožu. Najboljši strelec: 
David Vrabl, OŠ Dornava, 8 go
lov. Najboljši vratar: Uroš 
Gašparič, OŠ Domava. V državni 
četrtfinale sta se uvrstili prvo-
uvrščeni ekipi. 

KOŠARKA 

Košarkarji so odigrali zadnje, 4. 
kolo prvega dela rela-eacijske ligi v 
košarki. V^prvi tekmi sta se pome
rili ekipi ŠD Ptujska Gora in ŠD 
Kidričevo. Tekmo so suvereno do

bili gostje z rezultatom 58:43 
(35:19). V drugi tekmi sta se po
merili ekipi ŠD Majšperka in SD 
Podlehnik. Gostje so se dobro upi
rali, vendar so na koncu vseeno iz-

guoili s tesnim izidom 36:35 
(16:17). V zadnjem kolu prvega 
dela je bila prosta ekipa Tal uma, ki 
pa je že pred tem kolom osvojila 
prvo mesto brez poraza. 

Lestvica po 4. kolu: 
I.Talum 4 4 0 8 208:165 
2. ŠD Majšperk 4 3 1 7 194:195 
3. ŠD Kidričevo 4 2 2 6 189:167 
4.ŠDRujskaG. 4 1 3 5 182:222 
5. ŠD Podlehnik 4 0 4 4 168:192 

Najboljši strelci po 4. kolu: 1. 
Mitja Medved (Ptujska Gora) 92 
košev, 2. Radko Hojak (Talum) 67 
košev, 3. Stojan Sirec (Majšperk) 
52 košev, 4. Jani Vuk (Majšperk) 
49 košev. 5. Mitja Drevenšek 
(Podlehnik) 42 košev. 

Dmgi del lige se bo nadaljeval v ja
nuarju 1998. 

R.H. 
Vodilna ekipa Taluma 

STRELSTVO 
11. furnir samostojnosti 

v počastitev državnega praznika, dneva samostoj
nosti. Strelska družina Ptuj organizira turnir samos
tojnosti, veliko republiško tekmovanje v streljanju s 
standardnim zračnim orožjem, ki bo 26. decembra 
z zračno pištolo in 27. decembra ob 8. uri z zračno 
puško na strelišču športne dvorane Mladika. 

Lanskoletni zmagovalci 1. tumirja samostojnosti 
so bili s pištolo Cvetko L jub ic iz Slovenskih Konjic 
in ekipa Mrož - Velenje, s puško Natalija Prednik iz 
Ruš ter ekipa 1. pohorskega bataljona Ruše. 

Na turnirju pričakujejo organizatorji veliko ude
ležbo najboljših slovenskih strelcev. Izven konku
rence bo nastopil absolutni svetovni rekorder v 
streljanju z zračno puško, domačin Srečko Majce-
novič. 

SI 

I. DRŽAVNA LIGA # 
Tretja zmaga Ptuja 

Strelci Brežic so gostili najboljše strelce Ptuja in 
pričakovali zmago, toda strelci Ptuja Franc Bedrač, 
Slavko Ivanovič in Janez Štuhec so zmagali za pet
deset krogov 1624 - 1674. Najboljši posameznik je 
bil Janez Stuhec s 568 kr. Franc Bedrač je nastrelil 
osebni rekord 566 krogov in bil posamezno drugi. 

Zdravko Krošelj in Robert Ferenčak sta bila s 550 
krogi tretja, Slavko Ivanovič pa s 540 kr. peti. 

II. DRŽAVNA LIGA % 
Olimpija - Petlja 1639:1612 

Do nedeljske tekme je bila ptujska Petlja, ki je 
nastopila v sestavi Matija Potočnik, Milan Stražišar 
in Marjan Gril, edina neporažena ekipa, zdaj so tri 
ekipe z enim porazom. Ljubljanska Olimpija je 
zmagala s 27 krogi. Posamezno je bila najboljša 
Barbara Dolenc pred Ptujskim mladincem Mitijom 
Potočnikom. 

SI 

3. KOLO SLOVENJEGORIŠKC LIGE 
v soboto, 20. decembra, so strelci SD Željka orga

nizirali 3. kolo lige s serijsko zračno puško. V ligi 
sodeluje 42 strelcev. Rezultati 3. kroga ekipno: 1. 
SD Željka 1620 kr., 2. SD Domava 1613 kr,, 3. SD 
Gomila I 606 kr. Posamezno: 1. Branko Zuman, 
169 kr., 2. Mirko Moleh, 158 krogov, oba SD 
Željka, 3. Anton Toš, Gomila, in Matjaž Simonič, 
Domava, 157 kr. 

Razpored po tretjem kolu: ekipno: 1. SD Željka I 
1833 kr., 2. SD Domava I 1778 kr., 3. SD Gomila I 
1721 kr. Posan^ezno: l.^Mirko Moleh, Željka, 477 
kr., 2. Branko Žmauc, Željka, 476 kr., 3. Ivan Re-
berc, Željka, 454 kr., 4. Jemej Peteršič, Dornava, 
446 kr. 

KASAŠTVO / KASAČI ŠE POČIVAJO 

Livfomer Eiumi no vrhu lesfvke 
KASAŠKA ZVEZA BO V KRATKEM IZDALA ANALIZO USPEŠNOSTI KLUBOV IN TEK
MOVALCEM • UUTOMERČANI PREPRIČUIVO NAJBOUŠI, LENARČANI SOLIDNI 
DEVETI 

Po naporni, dolgi in celo raz
burljivi tekmovalni sezoni 1997 
zdaj kasači in njihovi vozniki 
počivajo. Treba je nabrati novih 
moči za nastope, ki se bodo 
začeli že 13. aprila prihodnje 
leto, na velikonočni ponedeljek, 
v Ljutomeru. 

Kasaška zveza Slovenije bo 
kmalu objavila celovite analize 
uspešnosti klubov in posamez
nikov. Izšel bo tudi statistični 
podatkovnik, ki je pregled dela 
v klubih. Že zdaj je povsem ja
sno, da dvomov o najboljših ni: 
Ljutomer ostaja trdnjava 
kasaškega športa, klub je nani
zal serijo imenitnih nastopov in 
zmag in dokazal, da mu ni para 
v Sloveniji. Kljub temu da so 
med klubi zanesljivo prvi, pa 
Ljutomerčani vendarle prizna
vajo, da imajo vse več resnih 
tekmecev. Letos so to znova bili 
konji iz RC oz. K K Brdo. 
Brdski šoli se pozna, da strokov
no delo daje rezultate, tako da so 
letos konji z Brda osvojili veliko 
število zmag. Ljutomerčanom 
so pobrali dragoceno zmago v 
rejski dirki za naraščajnike, 2-
letne kasače in to že drugič za
pored. To je dobra napoved, da 
se Brdo ne bo dalo in po nekate
rih podatkih imajo v hlevih 
znova nekaj talentiranih 
naraščajnikov. Ti rastejo tudi v 
Ljutomeru, Ljutomerčani bi 
končno spet radi dobili derbi, ki 
bo prihodnje leto ob 125-letnici 
kluba prav v zibelki kasaškega 
športa. Imeli bodo nevarnega 
tekmeca v dolenjskem kasaču 
Periju Lobellu, ki jim je letos 

Marko Slavič, tudi letos najboljši slovenski voznik. 
Foto: M.Toš 

pokazal kopita na D P za trilet-
nike. To je odličen žrebec, ki bo 
še opozarjal nase, je pa potomec 
ljutomerskega žrebca Dinamite 
Lobella, ki stoji v znanem hlevu 
Slavičevih v Ključarovcih. O 
vsem tem bomo na naših šport
nih straneh še pisali, saj bralce 
Tednika tudi sicer sproti sez
nanjamo z vsemi dogodki v 
kasaškem športu. 

Naj v tem prvem pregledu 
zapišemo, da je med klubi za 
Ljutomerom in Brdom na viso
kem tretjem mestu Šentjernej. 
Dolenjska prestolnica 
kasaškega športa je pravi raj za 
konje, predvsem pa za ljubitelje 
tega športa. Letos so za nameček 
osvojili še serijo neverjetnih 
uspehov in se zavihteli na sam 
vrh kasaške piramide. Povsem 
zasluženo. Lenarčani so bili so

lidni deveti, več v danih razme
rah niso mogli storiti. Ostali so 
brez najboljših konjev, tako da 
računajo na naraščajnike. 

In še tale zanimivost. Sloveni
ja je v tej sezoni dobila evrop
skega prvaka med vozniki ama
terji. To je postal Marko Slavič 
ml. iz Ključarovcev pri Ljuto
meru, ki je tudi doma osvojil 
največ zmag. Prihodnje leto bo 
znova na prvenstvu FEGAT, na 
katerem bo slovenske barve bra
nil tudi prekaljeni voznik Lojze 
Gorjanc z Brda. Kmalu po no
vem letu bodo v vseh kasaških 
klubih začeli intenzivne kondi-
cijske priprave, tako da bo 
počitka zares malo. 

M . Toš 
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Infe -
glasbene novice! 

I n f o - kviz 
( j o l o v o \L' .S IL ' , k d o je iia sliki, 

l / r c / i l c g l a s o v n i c o , vpis i lc o d g o -
v o i , in i'c v a m b o s r e č a n a k l o n j e 
n a . \ ' am b o d o v p r o d a j a l n i Tehn i 
ka I . i none M e r k u r j a l ' luj po i i a r i l i 
/ g o š O c n k o . 
[3a je bil p r e d š t i r ina j s l imi t inevi 
n a ro tograf i j i B o b D v i a n , j e u g o 
tovila M a r i n a Š u r b e k , B i s t r i š k a 
C. 3 0 , P o l j č a n e . Čestitamo! 
O d g o v o r e na današnje 
vprašanje pošljite (ali prinesite) 
na: Uredništvo ledn ika . p.p. 
95, 22-50 Ptuj. Rok četrtek, L 
januarja. 

R e š e v a l e c : . 

N a s l o v : 

I m e cHrarke: 

v lestvici TOP 100 sem zbral podroben pregled največjih uspešnic za leto 1997. Lestvico lahko poslušate tudi na valovih radia Ptuj vsak dan. Mednaštetimluspešnicamije,upam, tudi vaša najljubša, skladbe pa so razporejene po popularnosti v letu 
1 9 9 7 . 

T O P 1 0 0 Z A L E T O 1 9 9 7 

1 .CANDLE I N T H E W I N D 1 9 9 7 

- Elton John 
2.1'LL B E M I S S I N G V O U 

- Puff Daddy & Falth Evans & 112 
3. DONTSPEAK-No Doubt 
4. MMM BOP - Hanson 
5.1 B E L I E V E I C A N F L Y - R. Kelly 
6. M E N IN BLACK-Wlll Smith 
7. B A R B I E G I R L - Aqua 
8. T E L L H I M 

- Barbara Streisand & Celine Dion 
9. M A M A - Spice Glrls 
lO.IVVANNA B E T H E O N L V O N E 

- Eternai & Be Be Winans 
1 1 . T I M E T O S A Y G O O D B Y E 

- S a r a h B r i g h t m a n & A n d r e a B o c e l l i 

M E V E R V B O D V - B a c k s t r e e t B o y s 

1 3 . L O V E F O O L - C a r d i g a n s 

1 4 . D O N T C R V F O R M E A R G E N T I N A 

- M a d o n n a 

1 5 . A N V B O D V S E E N M V B A B V 

- R o l l i n g S t o n e s 

1 6 . C U W H E N U G E T T H E R E - C o o l i o 

1 7 . W H E N I D I E - N o M e r c y 

1 8 . L O N E L V - N a n a 

1 9 . H O N E V - M a r i a h G a r e y 

2 0 . M A R I A - R l c k y M a r t i n 

2 1 . P I C T U R E O F Y O U - B o y z o n e 
2 2 . T U B T H U M P I N G - C h u m b a v v a m d a . 

2 3 . S A M B A D E J A N E I R O - Be l l i n i 

2 4 . 1 D O N T W A N T T O - T o n i B r a x t o n 

2 5 . A L O N E - B e e G e e s 

2 6 . S T E P B V S T E P - W h i t n e y H o u s t o n 

2 7 . S U N C H V M E - D a r i o G . 

2 8 . & S E A S O N S O F L O N E L I N E S S 

- B o y z II M e n 

2 9 . S A Y W H A T Y O U W A N T - T e x a s 

3 0 . Y O U W E R E M E A N T F O R M E 

- Jevve l 

3 1 . N O M O N E Y N O P R O B L E M S 

- N o t o r i o u s B . I .G . 

3 2 . O L D B E F O R E I D I E 

- R o b b l e V V i l l i a m s 

3 3 . B I T C H - M e r e d i t h B r o o k s 

3 4 . T H E R E A L T H I N G - L i s a S t a n s f i e l d 

3 5 . D I S C O T H E O U E - U 2 

3 6 . P E R F E C T D A Y - V a r i o u s A r t i s t s 

3 7 . I W A N T Y O U - S a v a g e G a r d e n 

3 8 . J O J O A C T I O N - M r . P r e s i d e n t 

3 9 . H O W D O I L I V E - L e A n n R i m e s 

4 0 . A S L O N G A S Y O U L O V E M E 

- B a c k s t r e e t B o y s 

4 1 . B I T T E R S W E E T S Y M P H O N Y 

- T h e V e r v e 

4 2 . G 0 T T I L I T ' S G O N E 

- J a n e t J a c k s o n 

4 3 . Y O U M I G H T N E E D S O M E B O D Y 

- S h o l a A m a 

4 4 . L O V E W O N ' T W A I T - G a r y B a r l o w 

4 5 . I T ' S N O G O O D - D e p e c h e M o d e 

4 6 . M I D N I G H T A T C H E L S E A 

- J o n B o n J o v i 

4 7 . Y O U R W O M A N - W h i t e T o w n 

4 8 . Y 0 U ' R E N O T A L O N E - O l i v e 

4 9 . H A R D T O S A Y l ' M S O R R Y - A z Y e t 

5 0 . E N G O R E U N E F O l S - S a s h ! 

5 1 . J U S T F O R Y O U - M - P e o p l e 

5 2 . Y 0 U N G B O Y - P a u l M c C a r t n e y 

5 3 . A L L B Y M Y S E L F - C e l i n e D i o n 

5 4 . L O V E S H I N E A L I G H T 

- K a t r i n a & T h e W a v e s 

5 5 . D O N T L E A V E M E - B l a c k s t r e e t 

5 6 . F O R Y O U I W I L L - M o n i c a 

5 7 . W H E R E ' S T H E L O V E - H a n s o n 

5 8 . B L O O D O N T H E D A N C E F L O O R 

- M i c h a e l J a c k s o n 

5 9 . W A R U M - T i c T a c T o e 

6 0 . C L E M E N T I N E - M a r k O v v e n 

6 1 . D ' Y 0 U K N O W W H A T I M E A N 

- O a s i s 

6 2 . T H E D R U G S D O N T V V O R K 

- T h e V e r v e 

6 3 . T I C T I C T A C - Ch i l l i 

6 4 . H O V V C O M E , H O V V L O N G 

- B a b y F a c e & S t e v i e V V a n d e r 

6 5 . S E M I C H A R M E D L IFE 

- T h i r d E y e B l i n d 

6 6 . Y O U H A V E B E E N L O V E D 

- G e o r g e M i c h a e l 

6 7 . T O R N - N a t a l i e I m b r u g l i a 

6 8 . S T A R I N O A T T H E S U N - U 2 

6 9 . P L E A S E D O N T G O - N o M e r c y 

7 0 . S P I C E U P Y O U R L I F E - S p i c e G l r l s 

7 1 . R A I N C L O U D - L i g h t h o u s e F a m i l y 

7 2 . W H E R E H A V E A L L T H E C O W -

B O Y S G O N E - P a u l a C o l e 

7 3 . F IRE - S c o o t e r 

7 4 . F O O L I S H G A M E S - Jevve l 

7 5 . A I N T T H A T J U S T T H E W A Y 

- L u t r i c i a M c N e a l 

7 6 . Y E S T E R D A Y - W e t W e t W e t 

7 7 . T I A M O - G i n a G. 

7 8 . F R E E D F R O M D E S I R E - G o l a 

7 9 . G . H . E . T . T . O . U . T . 

- C h a n g i n g F a c e s 

8 0 . F R E E - U l t r a N a t e 

8 1 . C A N T N O B O D Y H O L D M E 

- P u f f D a d d y & M o s e 

8 2 . 2 B E C O M E 1 - S p i c e G l r l s 

8 3 . A R O U N D T H E V V O R L D - D a f t P u n k 

8 4 . G O T H A M C I T Y - R . K e l l y 

8 5 . H U S H - K u l a S h a k e r 

8 6 . V V O N D E R F U L T O N I G H T - D a m a g e 

8 7 . B E C A U S E I T ' S L O V E 

- K e l l y F a m i l y 

8 8 . D A Y A T H I N K l ' M S E ) ( Y - N - T r a n c e 

& R e d S tevva r t 

8 9 . Y O U M A K E M E W A N N A - U s h e r 

9 0 . Y O U G O T A F R I E N D 

- B r a n d N e w H e a v i e s 

9 1 . T H E F R E S H M A N - T h e V e r v e P i p e 

9 2 . U H L A L A L A - A l e x i a 

9 3 . S I L V E R S P R I N G S 

- F l e e t v v o o d M a c 

9 4 . S T A N D B Y M E - O a s i s 

9 5 . U L B E - F o x y B r o v / n 

9 6 . H E D O N I S M - S k u n k A n a n i s e 

9 7 . I K N 0 W W H E R E I T ' S A T 

- A L L S a i n t s 

9 8 . A L L C R I E D O U T - A l l u r e & 1 1 2 

9 9 . P H E N O M E N O N - L L C o l l J . 

1 0 0 . A R M S A R O U N D T H E V V O R L D 

- L o u i s e 

L e s t v i c a l e t a 1 9 9 7 j e n a r e j e n a z a o b 

d o b j e o d 1 . 1 . d o 3 1 . 1 2 . 1 9 9 7 . 

D a v i d B r e z n i i c 

Mladi dopisniki N O V O L E T N E 

Ž E L J E 

Moje novoletne želje v letu 1998 
so: da bi bila zdrava, da bi zavla
dal mir po vsem svetu, da ne bi 
ljudje po svetu trpeli lakote, da bi 
bilo v družinah veliko prijateljst
va in ljubezni. 

Martina 
Želim, da bi v šoli imel dobre 

ocene in uspeh. Moja družina naj 
bo zdrava in srečna. 

Primož 
Že l im si vel iko lepega. Naj 

bodo vsi veseli, naj ne bi pokali s 
petardami. 

Gabrijela 
Žel im si topel dom, vel iko 

zdravja, veselja, sreče v družini. 
Rad bi imel novo kolo, računal
nik, igrice Nintendo. Najbolj si 

želim, da bi revni imeli vsaj kru
ha. Vsem pa želim lepe praznike. 

Alarko 
Želim, da bi začeli graditi novo 

šolo s telovadnico. 
Robi 
Ljudje naj imajo svoje domove. 

Želim, da za praznike ne bi bilo 
poškodb zaradi petard. 

Andrej 
Za celo družino želim veliko ve

selja, smeha, radosti in zdravja. 
Nama z bratom naj gre dobro v 
šoli. 

Leon 
Učenci 5 . razreda 
OS Trnovska vas 
Želim si, da bi me imeli starši 

r ad i , se z menoj igral i in se 
spoštovali. Najbolj si želim, da bi 
šli drugo leto na morjE. Rad bi 
imel veliko prijateljev. 

Siniša 

Želim si, da bi se im^eli radi v 
družini . Rad bi imel smučarsko 
opremo. 

Peter 
Žel im, da bi bil mir v svetu. 

Rada bi, da bi pomagali otrokom, 
ki so bolni. 

Dita 
V novem letu 1998 želim naši 

družini zdravje, srečo in mnogo 
l jubezni . Sama si že l im dobre 
ocene. 

Sonja 
V novem letu si želim, da bi se 

imeli v družini radi in se spošto
vali. 

Nataša 
V novem letu si želim kolo. 
Samo 
Moja novoletna želja je, da bi va 

naši družini bilo zdravja, sreče in 
veselja. 

Andreja 
Želim srečo mojim prijateljem. 

Veselje in srečo želim tudi rev
nim in prijaznim ljudem. 

Janja 
Moje novoletne želje so, da bi 

bil ves svet zdrav in da ne bi bilo 
vojn. 

Leon 
Moja novoletna želja je, da bi 

bil v družini mir. Rada bi dobila 
rolerje. 

Aiaja 
učenci 4. razreda 
OŠ Trnovska vas 
Moja novoletna želja je, da bi va 

naši družini bilo zdravja, sreče in 
veselja. 

Andrea 
Želim srečo svojim prijateljem. 

Veselje in srečo želim tudi rev
nim in prijaznim ljudem. 

Janja 
Moje novoletne želje so, da bi 

bil ves svet zdrav in da bi ne bilo 
vojn. 

Leon 
Moja novoletna želja je, da bi 

bil v družini mir. Rada bi dobila 
rolerje. 

Maja 
Moja želja je, da bi me ata in 

mama imela rada. Družini želim 
veliko sreče. 

Mi^a 
Žel im si , da bi bi la d ruž ina 

srečna in jaz z njimi, posebej pa 

se mamica. 
Roki 
Žel im si, da bi mi izginila ta 

bolezen. 
Matej 
učenci 3. razreda 
OŠ Trnovska vas 
Želim si, da bi bili vsi zdravi, 

vesel i , se imeli radi in se med 
sabo dobro razumeli. Moja želja 
je tudi, da bi se z Gabrijelo dobro 
učili in da bi šli kdaj skupaj na iz
let. 

Rerutta 
V novem letu si želim, da bi bil 

zdrav in vesel, da bi bila moja se
stra Suzana bolj vesela, da bi oz
dravel moj nečak Enej. 

Benjemin 
Želim si, da bi bili zdravi, da bi 

kmalu dobili dojenčka, da ne bi 
nobeden umrl, da ne bi zmanjka
lo hrane . Naj bodo zdravi tudi 
moj bratranci in sestrične. 

Tanja 
V novem letu si želim, da bi bili 

vsi ljudje zdravi, da ne bi bilo ve
liko takih ljudi, ki bi imeli aids in 
da med njimi ne bi bilo otrok. 

Sabina 
učenci 2. razreda 
OŠ Trnovska vas 

V 

D E C E M B R S K I H 

D N E H 

"Snegec, snegec, kako si lep," 
poje ti ves svet. 

"zdaj spet pobel i l si sosedov 
breg." 

V trgovino hitimo, 
da nove smučke dobimo. 
Od sreče si pojemo 
in še korajžno zavriskamo. 
Božič in novo leto nam že trkata 

na vrata. 
Vsi se teh praznikov veselimo, 
saj takrat lepa darila dobimo. 
Svetle lučke staro mesto nam 

krasijo, 
ognjemeti pa bahavo v zraku se 

bleščijo. 
Za s i lves t rovo b o m o iskr ice 

prižgali 
in točno ob polnoči roke si po

dali. 
Vel iko zdravja in veselja si 

zaželeli, 
da bi vedno po lne dena rn ice 

imeli. 
Renato Pulko, 5.b, 
OŠ Breg 

N O V O L E T N E 

Ž E L J E 

- Želim si, da bi na svetu zavla
dala mir in dobrota, da se ljudje 
ne bi med seboj sovražili. 

- Moja največja želja je, da bi se 
v r az redu in na šoli izbol jšal i 
medvrstniški odnosi. 

- V novem letu želim vsem veli
ko sreče, medsebojne ljubezni in 
predvsem mir. Upam tudi, da se 
bodo vojne končale . L a č n i m 
otrokom želim, da ne bi trpeli la
kote. 

- Že l im si samo, da bi se v 
družini imeli radi, da bi se razu
meli in da bi večkrat sedli skupaj 
ter se pogovorili o svojih težavah. 

- Moja največja želja je, da ljudje 

ne bi onesnaževali našega plane
ta. 

- Ob novem letu si želim, da bi 
se vsa druž ina zbrala doma ob 
božičnem drevesu in skupaj čez 
nekaj dni dočakala novo leto. 

- Želim, da bi večkrat slišali be
sedi hvala in prosim. 

- Želim, da bi vsi otroci sveta, 
ki so brez doma, dob i l i topel 
dom, straho nad glavo in nekoga, 
ki bi jih inel resnično rad. 

- V novem letu si želim boljši 
učni uspeh in da bi bila sprejeta v 
želeno šolo. Zelo si želim, da bi 
bilo na svetu čim manj vojn, la
kote , p rep i rov in sovraštva. 
Predvsem pa si želim, da bi bila 
srečna in vesela, še najbolj pa si 
želim veliko sreče v ljubezni. 

- Želim, da bi se končale vojne, 
sovraštvo in da bi ljudje imeli za
poslitev. 

- V naslednjem letu si želim, da 
ne bi bilo več krutih vojn, nasilja 
in pretepov. Želim si tudi, da se 
mladi ne bi podajali v alkohol in 
drogo. 

- Najbolj si želim^ da bi se dosti 
smučal in sankal. Želim si imeti 
nove smuč i in da bi se vel iko 
družil s prijatelji. 

- Želim si, da bi na svetu zavla
dal mi r in veselje v d r u ž i n a h , 
manj smrtnih žrtev ter veliko lju
bezni na vsem svetu in da bi imeli 
otroci svoje pravice. 

- Rad bi postal dober učenec in 
pomagal t i s t im, ki potrebujejo 
pomoč. To bi mi veliko pomeni
lo. 

- Že l im si , da na svetu ne bi 
divjale vojne, v katerih umirajo 
moji - naši vrs tniki , ki so v teh 
vojnah nedolžni. 

Učenci OŠ Videm 

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Pa smo, 

tam ge nega muh. Še por dni in 
kunec je totega puklastega leta. 
Joj, kak je hitro minulo. Zdi se 
mi, da leta letijo kak divji zovec, 
gdo ga pes pregoja. Saj vete, kak 
poje tista pesem: Kam le čas 
beži, kam se mu mudi...? 

Če malo nazaj pogledam, sam 
z Mico letos kar nekak previrti-
la. Ker sma boj skromna, sma 
zadovoljrm, če mama za jesti in 
piti in rit pokriti, kak tumi pro-
vimo. Samo z dnaromje boj sla
bo. Toti tolarčki se naji izogible-
jo, kak da bi okužena bla. Vse, 
kaj kupiš, je strašno drogo, tisko, 
kaj prodaš, pa bi vsi radi skoro 
zapstujn meli, pa še dugo moreš 
čekati na tiste boge tolarčke. 
Kak že vete, so nam zaj med 
drugim tudi elektriko podrožili. 
Zato sma mija z Mico že skleno-
la, da borna hodila s kurami spot 
in borna skurami tudi gor vsta

jala. Tisto enoprocentno 
povišaje penzij je pesek v oči. 
Jaz sen si že zračuna, da si s tis
tim povišajom moje kmečke pen-
zije skoro niti ene škotle šibic 
nemo moga kupiti. Vloda in par
lament se dereta o prepotrebnih 
varčevalnih ukrepih, sami pa si 
vejke ploče rihtajo, na novo bi
rokracijo zaposluvlejo in dnar 
zaprovlajo. 

Zaj smo dobli nove držovne 
svetnike. Naš ptujski kunec bo 
zastopa Kaučičov Lujs, župan 
in gostilničar iz Juršincev. Da 
ga le ne bi v Lublani preveč poli
tično pokvarili, saj je drgačik, 
kejko vem in čujem, prilubleni 
med svojimi občani in drugimi 
lidmu Enkrat je tudi menepovo-
ba v svoj Herbeštajnov hram in 
v klet z arhivskimi vinu Dobre
ga je natoča in skoro sma se vi
kala, gdo sma vun s kleti prišla. 

Kaj vam naj napišem ob kun
ci? Vso dobro vsem po vrsti, 
vsem zdrovje, brezposelnim 
delo, revežom dnar, osamlenim 
veselo družbo, norcom pamet, 
lačnim hrano, vsem pa lubezen 
in medsebojno razumevanje ter 
spoštovoje ne glede rm politično, 
versko ali drugo različnost. 
Srečno vejkim in malim, živim 
in mrtvim. 

Vse to vam želi vaš LUJZEK 
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PTUJ / KAKŠNA BO USODA 25 DELAVCEV V FIRMI HZG 

Nemški lastnik hotel odpeljati 
sfro/e, metbie 600 Hsoi matk 

25 delavcev ptujske firme za iz
delavo klasičnih lesenih oken 
HZG, ki je že od leta 1995 v lasti 
nemškega podjetnika Manfreda 
Hampla- Zollnerja, pred tem pa 
so to bile Gradisove mizarske de
lavnice, je po petkovi novoletni 
zabavi v ponedeljek, 22. decem
bra, zjutraj presenečeno obne
melo, saj so prišli na delo v praz
no delavnico. Presenečenje je to
liko večje, saj so bili v petek v 
njej še vsi mizarski delovni stroji 
in jih selitvi ni nihče obvestil. 
Nezadovoljni in vidno pretreseni 
delavci so bili odločni in z dvo
rišča niso pustili odpeljati čez 
konec tedna demontiranih in na 
dva vlačilca naloženih 18 mizars
kih strojev, vrednih več kot 600 
tisoč nemških mark. Na razplet 
dogodkov je vplivala šele začasna 
odločba Okrajnega sodišča v Ptu
ju. 

Kaj se je pravzaprav dogajalo , 
kako je do vsega prišlo? "Slovenski 
direktor" firme HZG Ptuj Jože 
Flajšman je o tem povedal: "Ne 
morem verjeti, kaj se lahko dogaja. 
Že v petek zvečer, med zaključno 
novoletno zabavo našega kolekti
va, so me obvestili, da v naši de
lavnici monterji iz Nemčije de
montirajo nekatere delovne stroje. 
Opravil sem nekaj telefonskih po
govorov z nekaterimi, za katere 
sem mislil, da bi lahko kaj ukreni
li, pa nisem dosegel ničesar, ker 
pač nihče ni več delal. In tako smo 
lahko učinkovito ukrepali šele v 
ponedeljek zjutraj, ko so bile de
lavnice že prazne in vseh 18 strojev 
z opremo vred na dveh tovornja
kih, pripravljenih za transport v 
Nemčijo. Po svojem odvetniku 
smo pri Okrajnem sodišču na Ptu
ju takoj vložili predlog za izdajo 
začasne odredbe o prepovedi odtu
jitve strojev. Poleg tega smo izrazi
li ogorčenost, saj smo trdno 
prepričani, da gre za motenje po
sesti, zapisali pa smo tudi zahtevo, 
da nam takoj vrnejo vse demonti
rane stroje in opremo ter da v hali 
vzpostavijo prvotno stanje, kot je 
bilo v petek popoldan, ko smo jo 
zapustili. Navsezadnje gre za soci
alno varnost 25 delavcev in njiho
vih družin, saj smo še vedno po

godbeno vezani, da dokončamo 
naročila, ki smo jih sprejeli. Če pa 
bo že prišlo do tega, da stroje 
lastnik odpelje, potem naj to stori 
šele takrat, ko bo povrnil vse dol
gove našim oziroma svojim upni
kom, saj je vsa plačila dovoljeval in 
izvrševal izključno on. In teh dol
gov je po grobi oceni za okoli 
140.000 DEM pri upnikih, poleg 
tega decembrske plače nam dela
vcem in v primeru stečaja šestme
sečne plače delavcem, saj nam pri
padajo." 

Sindikalni predstavnik delavcev 
HZG Ptuj Ivan Lazar je k temu 
dodal: "Sedaj ko vidimo, da so de
lavnice dobesedno izpraznjene, 
obstaja edina možnost, da si izbo
rimo svoje pravice za socialno var
nost. Poskrbeti moramo za decem
brske plače, če pa bo prišlo do ste
čaja, tudi za vse, kar izvira iz tega. 

V delavnicah smo izdelovali kla
sična lesena okna, ki so v svetu ze
lo iskana, naša kakovost pa je bila 
zelo dobra. Kolikor vem, so šli po
sli zelo dobro, saj smo nenehno 
imeli veliko naročil. Kot sem sedaj 
slišal, smo delali za minimalno 
plačilo, nemški lastnik pa jih je 
prodajal štirikrat dražje, tako da ni 
mogel imeti izgube. Zaradi tega ne 
razumemo, zakaj nas je pustil kar 
tako na cesti. V petek popoldne je 
bil še z nami na zaključni zabavi in 
nihče ni sluul, kakšen je bil njegov 
namen ter da so v tistem času njego
vi monterji stroje že demondrali." 

TEDNIK: Ali so vam že pove
dali, da je novi lastnik delavnic 
Mizarstvo Mirana Žlahtiča iz 
Ptuja, kateremu naj bi gospod 
Hampel prodal delavnice v 
takšnem stanju, kot so bile pred 
vgradnjo njegovih strojev? 

"Tudi s temso nas seznanili, da 
je halo kupil Žlahtič, da ima svoje 
delavce in stroje in tudi da je pred
lagal stečaj naše firme HZG. A to 
nima nobene bistvene veze s krivi
co, ki se nam dogaja." 

V pogovor se je vključilo še ne
kaj drugih prizadetih delavcev, 
med njimi tudi Janez Marin, ki je 
dejal: "Drugo leto bi imel 30 let, 
kar sem prišel v to firmo kot vaje
nec. Zelo žalosten sem in ne mo
rem dojeti, kar vidim. Ves naš tri
desetletni trud, udarniško delo, 
veliko odrekanja, samoodpovedo-
vanja - potem pa ti vse skupaj pro
dajo in ostaneš na cesti kot pes. To 
je hudo, ni čudno, da se dogaja kri
minal, ko te nekdo tako 
razvrednoti in poniža. Ne morem 
in ne morem razumeti. Za to halo 
smo za časa Gradisa delali od 20 do 
80 udarniških ur, pozneje pa smo 
zanjo morali plačevati okoli 8000 
mark najemnine. In sramotna je 
kupčija, kot jo je naredil Gradiš, da 
je prodal halo in kupil gostilno" 

Sindikalni zaupnik delavcev 
HZG Ptuj Ivan Lazar je v 
ponedeljek zjutraj zahteval sesta

nek z nemškim lastnikom Hamp-
lom in slovenskim direktorjem 
Flajšmanom. Po debelo uro dolgi 
debati smo uspeli za kratek pogo
vor ujeti tudi lastnika Manfreda 
Hampla oziroma Aleša Lundra, 
njegovega odvetnika iz Miinchna, 
ki je izjavil: "Sestali smo se z zas
topnikom delavcev oziroma njiho
vega sindikata. Rad bi poudaril, da 
bo lastnik firme HZG naredil vse, 
da bo zavaroval upravičene zah
tevke delavcev. To pomeni v vsa
kem primeru decembrske plače in 
tudi druge socialne zahtevke, ki 
jih imajo delavci. Gospod Hampel 
Zolner je do sedaj vedno izplačal 
vse plače in svojim delavcem ni 
ničesar dolžan, kajti decembrske 
plače zapadejo šele januarja, in do
govorili smo se tudi za način, kako 
bomo zavarovali te zahtevke dela
vcev. Gospodje s sindikatov so se 
šli sedaj pogovarjati z delavci, ali 
se ti strinjajo z našim predlogom. 
.Mislim pa, da ni razlogov, da bi 
bili proti." 

Vprašanje pa smo uspeli zastavi
ti tudi nemškemu podjetniku ose
bno, čeprav je bil odgovor kratek. 

TEDNIK: Gospod Hampel, aU 
nam lahko poveste, zakaj ste se 
odločili, da demontirate in odpel
jete stroje iz delavnic v Ptuju? 

"Da. Zato ker smo dobili 
možnost, da prek nemške firme 
dobimo kredit na te stroje. In zara
di tega potrebujemo stroje v 
Nemčiji." 

TEDNIK: Gre torej le za 
začasen izvoz? 

"Da, gre le za začasen izvoz in 
proizvodnja naj bi se potem nadal
jevala." 

Tako torej podjetnik Hampel, 
čeprav delavcev s tem očitno ni 
prepričal. Na razplet dogodkov je 
bistveno vplivala odločitev Okra
jnega sodišča Ptuj, ki je reagiralo 
hitro, in kot kaže, pravočasno, saj 
je, še preden se je sestanek s sindi
kati in lastnikom končal, na pred
log skupine delavcev HZG izdalo 
začasno odredbo, v kateri je med 

drugim zapisano,"/.../ da se toženi 
stranki Manfredu Hamplu prepo
ve odpeljati stroje in opremo, 
naloženo na dveh tovornih vozi
lih, ki sta parkirani na dvorišču 
proizvodnih prostorov tožeče 
stranke HZG Ptuj. Tožeči stranki 
se dovoli, da ob asistenci delavcev 
policijske postaje prepove in prep
reči odvoz navedenih strojev in 
opreme. Začasna odredba velja do 
pravnomočne rešitve pravdne za
deve. Zoper ta sklep je dovoljen 
ugovor, o katerem bo odločalo 
Okrajno sodišče na Ptuju v roku 8 
dni. /.../" 

Toliko smo uspeli iz\-edeti do 
zaključka redakcije, zato bomo o 
dokončnem razpletu zapisali še kaj 
v zadnji številki letošnjega Tednika. 

P r a z n e m i z a r s k e d e l a v n i c e f i r m e H Z G v P t u j u , k i s o J i h v p o n e d e l j e k z j u t r a j d e 
l a v c i l a h k o l e n e m o o p a z o v a l i . A 

E d e n o d d o v r h a n a l o ž e n i h v l a č i l c e v s s t r o j i , 
p r i p r a v l j e n i m i z a t r a n s p o r t v N e m č i j o 

P r e d s e d n i k s i n d i k a t a 
I v a n L a z a r : O s t a j a m o 
n e m o č n i i n n a c e s t i 

N e m š k i l a s t n i k , p o d j e t 
n i k , M a n f r e d H a m p e l -
Z o l l n e r , k i m u d e l a v c i 
H Z G n e v e r j a m e j o . 

F o t o : M . O z m e c 

Kulturni 
križem kražem 
SPODNJA POLSKAVA • V četrtek, 
25. decembra, ob 17, uri bo v avli os
novne šole božično-novoletni koncert 
v izvedbi pihalnega orkestra GD 
Spodnja Polskava. 
PTUJ • Na božič, 25. decembra, bo 
v refektoriju minoritskega samostana 
božični koncert v organizaciji Društva 
izobražencev Viktorina Ptujskega. 
Nastopili bodo zbor svetega Viktorina 
Ptuj pod vodstvom Sonje Vinkler, 
sopranistka Andreja Zakonjšek, 
ptujski kvartet in pianist Jože Vagner. 
Božični koncert se bo pričel ob 19. 
uri. 
LOVRENC, PTUJ • V petek, 26. 
decembra, bo ob 10.30 v cerkvi sve
tega Lovrenca koncert Akademskega 
pevskega zbora iz Maribora. Zbor bo 
izvedel istega dne tudi koncert na Ptu
ju, in sicer v cerkvi svetega Jurija ob 
18. uri. 
PTUJ • V petek, 26. decembra, bo 
ob 17. un v gledališču proslava ob 
dnevu samostojnosti s koncertom Pi
halnega orkestra Ptuj. 
MARKOVCI • Kultumo-umetniško 
društvo Zvon IVlarkovci pripravlja 
božični koncert, ki bo v petek, 26. 
decembra, ob 15. uri v cerkvi svetega 
Marka v Markovcih. Na koncertu 
bodo zapeli cerkveni otroški pevski 
zbor Markovci pod vodstvom Božene 
Toplak, mladinska skupina Nasmeh 
in cerkveni pevski zbor sveti Marko 
pod vodstvom Daniela Tementa, 
moški pevski zbor Markovci pod 
vodstvom Srečka Zavca in kvartet 
Svit iz Velenja, ki ga vodi Janez Kola
rič. 

SKORBA • Kulturno društvo Skorba 
bo v petek, 26. decembra, ob 18. uri 
pripravilo praznični božično-novoletni 
koncert v tamkajšnjem domu kra
janov. Program pripravljajo: pihalni 
orkester Talum Kidričevo, moški ok
tet KD Skorba, Ula Šegula in ljudske 
pevke KD Skorba. S koncertom bodo 
počastili tudi dan samostojnosti. 
ŠMARTNO NA POHORJU • V petek, 
26. decembra, ob 18.uri bo v avli šole 
božično-novoletni koncert. 
SREDIŠČE OB DRAVI • V petek, 26. 
decembra, ob 19. uri bo v Sokolani 
božično-novoletni koncert tamkajšnje 
godbe na pihala. Kot gostje večera 
bodo nastopile pevke pevskega zbora 
pod vodstvom Mojce Merkoci. 
PRAGERSKO • V petek, 26. decem
bra ob 19. uri bo v domu kulture 
božično-novoletni koncert. 
CIRKOVCE • V nedeljo, 28. decem
bra, bo ob 15. uri v domu krajanov 
vsakoletni tradicionalni novoletni kon
cert v organizaciji PD Cirkovce in mla
dinskega pevskega zbora OŠ, na ka
terem bodo nastopili tudi tamburaši, 
folkloristi in ljudski pevci ter godci. 
Vstopnine ni. 
PTUJ • V nedeljo, 28. decembra, ob 
16.30 in 18. uri bosta v ptujskem gle
dališču še zadnji dve otroški prestavi 
v okviru Veselega decembra. Z lut
kovno igrico Rdeča kapica bo gosto
valo gledališče FRU FRU iz Ljubljane, 
po predstavi pa bo na Slovenskem 
trgu slovo od dedka Mraza z velikim 
ognjemetom. Vse karte za lutkovno 
predstavo so že razprodane. 
ORMOŽ • V nedeljo ob 19. uri bo v 
športni dvorani na Hardeku jubilejni, 
20. novoletni koncert pihalnega or
kestra Ormoža. Nastopili bodo 
domači solisti: Metka Žižek, David 
Petek, Matej Mertik in drugi ter plesal
ci kluba Tango. Vstopnice so na voljo 
v agenciji Ona in glasbeni šoli Ormož. 
GORIŠNICA • Občina Gorišnica 
pripravlja 28. in 29. decembra ob 17. 
uri na Dominkovi domačiji za otroke 
in starše pravljične večere, kjer jih 
bodo čakali junaki iz pravljic. V nedel
jo in ponedeljek ob 18. uri bosta v 
gorišniški kulturni dvorani pripovedo-
vala pravljice Liljana Klemenčič in Lo
jze Matjašič. Na pravljičnih večer 
bodo nastopili: Orftov orkester 
Zvonček, OŠ Gorišnica pod vodstvom 
Slavice Cvitanič, učenci male šole z 
igrico Grad gradič pod mentorstvom 
Francke Vajda in plesalke pod 
vodstvom Irene Kolarič. Na pravljične 
večere naj otroci prinesejo tudi škarje 
in lepilo. 
ORMOŽ • V ponedeljek ob 15.30 uri 
phpravljajo v knjižnici Ksavra Meška 
uro pravljic za otroke od 3 do 5 let, v 
torek pa pohod na Litmerk - prieški 
Triglav za večje otroke. 
PTUJ • V ponedeljek, 29. decembra, 
ob 20. uri gostuje v Gledališču Ptuj 
SLG iz Celja s komedijo "Minister v 
šknpcih" v režiji D. Mlakarja. 
SLOVENSKA BISTRICA • Do konca 
januarja 1998 si lahko v likovnih salo
nih bistriškega gradu ogledate 
edinstveno razstavo fotografij slo
venskih kozolcev Jaka Čopa. 

ČRNA KRONIKA 
Z AVTOM BOČNO V 
JAREK 

Po regionalni cesti od Pacinja 
proti Ptuju je v ponedel jek, 15. 
decembra , ob 22.30 vozil osebni 
avto 21-letni Danijel M. iz Ptuja. 
Zradi zasneženega cest išča ga 
je v desnem ovinku v bližini 
Podvincev začelo zanašati, avto 
se je obrnil za 180 stopinj , nato 
pa bočno zdrsnil čez levo banki-
no in obstal v obcestnem jarku. 
Voznik se je pri tem težje ranil. 

NEPREVIDNO ČEZ CESTO 
Zunaj označenega prehoda za 

pešce je v ponedel jek, 15. 
decembra , ob 19. uri prečkala 
Volkmerjevo cesto v Ptuju 18-let-
na Suzana P. iz Ptuja. Pri tem jo 
je zadel osebni avto, ki ga je vo
zila 35-letna Frančiška L. iz Ptuja. 
Peška je padla po cestišču in se 
ranila. 

AVTO ZANESLO V 
AVTOBUS 

v petek, 19. decembra, okoli 6. 
ure je med vožnjo po spolzkem 
klancu v Slovenski Bisrici zanes
lo avto, vozil ga je 44-letni Alojz 
A. iz Slovenske Bistrice, na nas
protni vozni pas, kjer je bočno 
trčil v avtobus, ki ga je vozil 52-
letni Janez K. iz Slovenske Bistri
ce. V trčenju seje Alojz A. huje ra
nil. 

AVTOMOBILA TRČILA V 
v v w 

KRIŽIŠČU 
Po lokalni cesti od Jurovcev 

proti V idmu pri Ptuju je v petek, 
19. decembra, nekaj pred 19. uro 
vozil osebni avto 22-letni Alek
sander P. iz V idma pri Ptuju. Pred 
križiščem z magistralno cesto je 
sicer ustavil, nato pa zapeljal v 
prednostno križišče, ko je po 
njem vozil osebni avto 47-letni 
Ivica G. iz Hrvaške. Kljub zaviran
ju je trčil v desno bočno stran 
avtomobi la Aleksandra R, ki ga 
je odbi lo v jarek. Pri tem se je 
hudo ranil 29-letni Robert K., so
potnik v Aleksandrovem avtomo
bilu. 

VLOM V URARSTVO 
v noči na ponedel jek, 15. 

decembra, je neznanec vlomil v 
urarstvo na Osojnikovi cesti v 
Ptuju. Odnesel je več ženskih in 
moških ur različnih vrst in s tem 
lastnico Olgo K. oškodoval za 
okol i 60.000 tolarjev. 

FF 

RODILE SO - ČESTITA
MO: Milena Hanželič, 
Lačaves 14, Ormož - Nejca; 
Brigita Druže, Gregorčičev 
drevored 5, Ptuj - Miha; Ka-
rin Bauman, Partizanska 15, 
Središče - Luka; Suzana 
Pišek, Sestrže 9, Majšperk -
Aleksa; Mimica Žalar, Veliki 
Brebrovnik 3 - dečka; Marija 
Kralj, Mihovci 61, Velika 
Nedelja - Marka; Marjeta 
Tušek, Pušenci 15, Ormož -
Nejca; Shiqerije KokoUari, 
Toneta Meliva 2, Slovenske 
Konjice - dečka; Janja Kirič, 
Maistrova 16, Maribor -
Lano; Karmen Muzek, Vi
dem pri Ptuju 3/f, Videm -
Tjašo; Vesna Šuligoj, Apače 
59/a, Lovrenc - Tjašo. 

POROKE: Dušan Krajnc 
in Nevenka Strniša, Ulica 
Jožefe Lackove 42, Ptuj; An
ton Kropeč in Irena Dolšak, 
Stogovci 16. 

UMRLI SO: Marija Top
lak, roj. Vidrih, Podvinci 97, 

1930, t 13. decembra 1997; 
Marija Pungračič, roj. Blažič, 
Polenci41,:i: 1921,112. dece
mbra 1997; Jožefa Medved, 
roj. Šalamun, Volkmerjeva c. 
10, P t u j , * 1922, t 13. decem
bra 1997; Frančiška Horvat, 
Ptujska C. 2, Ormož, * 1920, t 
14. decembra 1997; Ana Rajh, 
Gornji Ključarovci 38, -i-
1922, t 15. decembra 1997; 
Rozalija Kodrič, roj. Bezjak, 
Zabovci 51, * 1915, t 17. 
decembra 1997; Marjana Sok, 
Zamušani 8, -r^ 1965, t 18. 
decembra 1997. 


